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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 17/2017 
Caràcter: ordinària  
Data: 21 de desembre de 2017 
Horari: de 10.03 a 15.02h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Assistents: 
 

President 

Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
 
Regidors/res 

Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Eva Frade Bravo (PODEM PALMA) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (No adscrit) 
José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Aurora Jhardi Massanet  (PODEM PALMA) 
Aligi Molina Suárez  (PODEM PALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (PODEM PALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (PODEM PALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 

Excusa la seva assistència: 

Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
 

Cap del Departament de la Secretaria de Junta de Govern: Esther Rotger Sureda 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
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Ordre del dia amb les alteracions: 
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de dia 30 de novembre de 2017 
 
2. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de dia 29 de novembre de 2017 
 
3. Donar compte el seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de 30 de novembre de 
2017 
 
4. Donar compte de la inscripció al Registre de Convenis novembre de 2017 
 
FOD 8. Declaració institucional relativa a la millora en la regulació del lloguer de vehicles 
turismes amb conductor (VTC) a l'àmbit municipal de Palma 
 
5. Donar compte de la relació de decrets des del dia 25 de novembre al 14 de desembre de 
2017 
 
6. Ratificar el Decret de Batlia núm. 22873 de 14 desembre de 2017 de modificació de 
representant a la Comissió de Protecció Civil Municipal (PLATERPALMA) 
 
7. Sol·licitar a UNICEF Comitè Espanyol iniciar els tràmits per a l'obtenció del Segell de 
Reconeixement Ciutat Amiga de la Infància 
 
8. Ratificar veredicte favorable del Jurat d’Honors i distincions per a la concessió de medalla 
d'Or de la Ciutat a l'IES Ramon Llull 
 
9. Ratificar veredicte favorable del Jurat d’Honors i distincions per a la concessió de medalla 
d'Or de la Ciutat al Sr. Joan Barceló i Serra 
 
10. Ratificar veredicte favorable del Jurat d’Honors i distincions per a la concessió de medalla 
d'Or de la Ciutat a l'Associació Balear d'Alletament Matern 
 
11. Ratificar veredicte favorable del Jurat d’Honors i distincions per a la concessió de medalla 
d'Or de la Ciutat al Grup de Relativitat i Gravitació de la Universitat de les Illes Balears 
 
12. Ratificar veredicte favorable del Jurat d’Honors i distincions per a la concessió de medalla 
d'Or de la Ciutat al Sr. Josep Sanchís Pastor 
 
13. Donar compte de la integració definitiva del personal de l'Institut Municipal d'Obres Viàries 
(IMOV) a l'Ajuntament de Palma 
 
14. Donar compte de la integració del personal del Patronat Municipal de Reallotjament i 
Reinserció Social (PMRRS) a l'Ajuntament de Palma 
 
15. Reconeixement de deute a l'empresa EDEN SPRINGS ESPAÑA S.A.U. per un import de 
3.508,12 € 
 
16. Reconeixement de deute a la empresa Grupo de Educadores de Calle y Trabajo con 
menores per un import de 84.666€ 
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17. Reconeixement de deute per ajudes econòmiques no abonades per un import de 
3.364,87€ 
 
18. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 14.007,14€ 
 
19. Reconeixement de deute a l'empresa EUREST COLECTIVIDADES SL per un import de 
212.311,49€ 
 
20. Resolució al·legació  i aprovació definitiva del projecte de modificació de l'Ordenança fiscal 
reguladora de l'Impost sobre bens immobles 
 
21. Aprovar definitivament la modificació del PGOU de Palma, referida a la correcció de 
l’errada a la catalogació d’un immoble situat al carrer Versalles núm. 3, PA2017/0001. 
01PRAD31 
 
22. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma, referida a l’alineació oficial del vial 
per a vianants prevista al C/ Puig de Pollença, 39. PA2017/0002. 01PRAI252 
 
23. Ratificar la desestimació recurs reposició immoble carrer Josep Costa i Ferrer 
 
24. Suspendre amb la durada d’un any, o fins l’aprovació inicial de l’instrument de 
planejament, a l’àmbit corresponent a la Modificació del PGOU anul·lada per Sentència núm. 
134, de 29 de març de 2017, PA17/0007. 01prsus07 
 
29. Grup PP relativa a actuacions a General Riera 
 
26. Grup C's relativa a instar al Govern Balear a derogar el Decret del coneixement de la 
llengua catalana al personal del IBSALUT 
 
28. Grup PP relativa a Pla d'acció a Nou Llevant 
 
32. Grup C's relativa als aparcaments de El Terreno 
 
34. Grup PP relativa venda de places d'aparcament de l'SMAP 
 
31. Grup PP relativa a l'Ordenança d'Ocupació de Via Pública 
 
35. Grup PP relativa a actuació a parcs i jardins de Palma 
 
38. Grup PP relativa a la façana marítima 
 
25. Sobre la taula.- Grup C's relativa a la detecció i atenció de menors amb dislèxia al municipi 
de Palma 
 
27. Grup C's relativa a la contractació de mitjans de comunicació per a la revetlla de Sant 
Sebastià 
 
30. Grup PP relativa a Bo escolar i concert escoletes 
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33. Grup C's relativa a la realització d'un projecte de millora de l'accessibilitat des de La Rambla 
a la Pl. Major 
 
36. Grup C's relativa al agermanament entre la Ciutat de Palma i la Ciutat de "Corrientes" de la 
República Argentina 
 
37. Sobre la taula. Grup C's relativa a manteniment dels serveis a la Plaza Torrente 
 
39. Grup PP relativa a l'estacionament de plataformes mòbils de recollida de fems a Nou 
Llevant 
 
40. Donar compte de l'informe d'objecció 205/2017 pròrroga extraordinària del Servei per la 
gestió del Centre Flassaders 
 
41. Donar compte de l'informe d'objecció 210/2017 2a. pròrroga extraordinària contracte 
servei d'autonomia personal Casal Ciutat Antiga, Casal Jonquet i Can Ribes 
 
42. Donar compte de l'informe d'objecció 219.1/2017 3a. pròrroga extraordinària del servei de 
manteniment de les instal·lacions de regulació i control del trànsit urbà de Palma 
 
43. Pregunta oral Grup PP relativa als expedients de llicència d'obra major i d'activitats sense 
resoldre 
 
44. Pregunta oral Grup PP relativa a acomiadaments a l'Agència de desenvolupament local 
PalmaActiva 
 
FOD 1. Reconeixement de deute amb T-Systems del període juliol a novembre 2017 
 
FOD 2. Reconeixement de deute  a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 3.343,44€ 
 
FOD 3. Reconeixement de deute a la Coordinadora - Federació Balear de Persones amb 
discapacitat per un import de 3.127,98€ 
 
FOD 4. Reconeixement de deute a l'empresa Creu Roja Espanyola corresponent a la gestió de 
servei menjar a domicili per un import de 250.722,72€ 
 
FOD 5. Reconeixement de deute a l'empresa Creu Roja Espanyola per la gestió del Centre de 
dia S’'Estel per un import de 152.061,87€ 
 
FOD 6. Aprovació de la sortida de la Xarxa de Jueries d'Espanya 
 

FOD 7. Aprovar el canvi de finalitat de la part de la consignació disponible i sobrant del 
Patronat de l'Habitatge Rehabilitació de Barris (PMH-RIBA) 
 
FOD 9. Grup PP relativa a l'estat del Passeig de Cala Gamba 
 
FOD 10. Donar compte de l'aprovació definitiva del Pla d'Igualtat de gènere de Palma atès que 
no s'han presentat al·legacions durant el període d'exposició pública 
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FOD 11. Aprovar expedient col·lectiu d'anul·lació d'obligacions reconegudes pendents de 
pagaments, procedents d'exercicis tancats 1993 a 2013 per import de 148.763,28€ 
 
FOD 12. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de 20 de desembre de 2017 
relatiu a recuperació de paga extraordinària membres corporació i òrgans directius de 
l'Ajuntament de Palma 
 
 FOD 13. Reconeixement de deute a l'empresa Agencia Interactiva Balear, per un import de 
377,31€ 
 
PRECS I PREGUNTES  
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Avui és el darrer Plenari de l’any i ens hem despertat amb una mala notícia, que és la 
mort del gerent del Palau de Congressos, el Sr. Alfonso Meaurio, i bé un jove. Voldria que entre tots 
féssim un minut de silenci com a homenatge a una gran pèrdua per l’ajuntament, però abans donaria la 
paraula a la regidora que ha compartit amb ell molts de moments na Joana Adrover.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle, moltes gràcies a tots per aquest gest, per aquesta demostració. I 
simplement dir que n’Alfonso Meaurio ha estat una persona que tant personal com professionalment ha 
entrat en aquest ajuntament per millorar-lo, i per millorar-nos a nosaltres. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies Joana. Si us sembla procedirem en el minut de silenci... Moltes gràcies. Jo crec que el 
millor homenatge que li pot fer aquesta ciutat, és veure com està funcionant el Palau de Congressos, 
que ell va esser un dels principals protagonistes de la seva posada en marxa.” 

 
1. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de dia 29 de novembre de 2017 
 
Es proposa: 
 
"Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de dia 29 de novembre de 2017" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
2. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de dia 30 de novembre de 2017 
 
Es proposa: 
 
"Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de dia 30 de novembre de 2017" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
3. Donar compte el seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de 30 de novembre de 
2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

80
12

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
25

/0
1/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
23

:5
9.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
88

0B
62

F
34

27
B

B
06

0F
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 6 - 

 
"Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple ordinari de 30 de novembre de 2017 de l’Ajuntament". 
 
4. Donar compte de la inscripció al Registre de Convenis novembre de 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 21 de desembre de 2017, el conveni rebut per a 
la seva inscripció al Registre de Convenis de la Secretaria General del Ple durant el mes de 
novembre de 2017, amb el corresponent número de registre: 
 
1574 Conveni de col·laboració 06 11 17 entre l’Ajuntament de Palma i l’Associació Sonrisa 
Animal-Mallorca, per a promocionar l’adopció d’animals de companyia del centre sanitari 
municipal de Son Reus i el foment de la seva tinença responsable". 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS  
 
- Federación Empresarial Balear de Transportes (G-07118110) 
 Punt FOD 8 (Antonio Bauzá Sastre) 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sí, en relació a la Declaració Institucional, com va molt relacionada amb el tema del taxi, i després dels 
darrers esdeveniments, hem considerat que la intervenció de Antonio Bauzá Sastre, de la Federació 
Empresarial Balear de Transport, sigui en aquests moments. Ell se troba a la sala? Molt bé Toni, molts 
d’anys i enhorabona.” 
 
Sr. Bauzá Sastre, representant de la Federación Empresarial Balear de Transportes: 
 
“Gràcies molts d’anys. Señor Alcalde, Concejalas y Concejales, señoras y señores. Como Presidente y en 
nombre y representación de la Agrupación Balear del Taxi asociada a la FEBT, les pongo en conocimiento 
la situación creada por las recientes sentencias judiciales del Tribunal Supremo, relativas a licencias de 
alquiler de vehículos con conductor, conocidas como VTC. El servicio del Taxi es un servicio híper 
regulado en cuanto a normativa, tarifas, turnos, descansos y dotado de taxímetro, siendo los 
ayuntamientos quienes controlan e inspeccionan los servicios municipales del taxi. Ahora bien, en el 
caso de las VTC, éstas únicamente están sometidas a una autorización VTC de ámbito nacional 
concedida por la autoridad competente, pudiendo prestar previa contratación, tanto servicios  urbanos 
como interurbanos. En la actualidad en Baleares hay 2.420 taxis y 211 licencias de VTC. Dicha proporción 
fue como resultado de un consenso alcanzado en su día entre todos los sectores del transporte de 
viajeros de Baleares. De esta forma, el Govern Balear promulgó el denominado Decreto 43/2014, 
mediante el cual se desarrollan y concretan determinados aspectos de la actividad de arrendamiento de 
vehículos con conductor en el ámbito territorial de Baleares, con la finalidad de respetar un equilibrio 
entre los diferentes modos de transporte de viajeros, siendo ésta la proporción exacta: en Mallorca de 
12,6 Taxis por 1 VTC Ibiza 6,74 Taxis por 1 VTC Y Menorca 17,33 Taxis por 1 VTC. Y en Formentera no hay 
ninguna autorización de VTC. Así pues, y tras las recientes sentencias del Tribunal Supremo, por una 
parte la empresa Ares Capital obtiene 260 y Balear de Servicios Discrecionales, SLU obtiene 700 licencias 
VTC, es decir, un total de 960 nuevas autorizaciones, que sumadas a las 211 actualmente existentes 
suponen un total de 1.185, lo que representa un 47% sobre las licencias de Taxi. Es decir, por cada 2 
licencias de taxi habrá una VTC, lo que distorsionará el mercado y creará precarización en las 
condiciones sociales de las personas que lo prestan, causando un desequilibrio económico a los taxistas 
y a sus familias y a otros sectores de transporte. Todas estas licencias solicitadas se formalizaron antes 
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del nacimiento de las plataformas digitales como UBER o CABIFAY, o por falsas formas colaborativas, por 
tanto, en casi todos los casos lo han sido por pura especulación y obtención de pingues beneficios. Por 
todo ello, solicitamos al Ayuntamiento de Palma que impulse una normativa legislativa en el sentido de 
que se exija, ni más ni menos, que una autorización de funcionamiento específico para prestar el 
servicio de transporte urbano de las VTC otorgadas por sentencia judicial. Queda claro que la concesión 
de estas autorizaciones correspondería a la Comunidad Autónoma o a los ayuntamientos y que, en todo 
caso, los consistorios tendrían que informar previamente para valorar si la concesión tiene efectos sobre 
el servicio público del taxi, la movilidad, el medio ambiente y cualquier otro aspecto que se considere 
relevante. El futuro del sector del taxi y de la convivencia entre los diferentes modos de transporte 
existentes hasta el momento está en juego, y con él, el sustento de muchas familias que dependen del 
mismo. ¡Muchas gracias por atender nuestras explicaciones! Moltes gràcies a tots. Molts d’anys!” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies Sr. Bauzá i torn a insistir en l’enhorabona.” 

 
FOD 8. Declaració institucional relativa a la millora en la regulació del lloguer de vehicles 
turismes amb conductor (VTC) a l'àmbit municipal de Palma 
 
Es proposa: 
 
"1. Sol·licitar al Govern de les Illes Balears que, en l’exercici de la seva competència sobre 
transport, impulsi una iniciativa legislativa per a modificar la normativa de transports, en el 
sentit d’exigir a les autoritzacions VTC atorgades per sentència judicial que comptin amb una 
autorització de funcionament específica per a prestar el servei de transport urbà. La concessió 
d’aquestes autoritzacions correspondria a la Comunitat Autònoma o als ajuntaments, segons 
estableixi la nova regulació, però, en qualsevol cas, l’Ajuntament afectat n’hauria d’informar 
prèviament per a valorar si la concessió té efectes sobre el servei públic del taxi, la mobilitat, el 
medi ambient i qualsevol altre aspecte que es consideri rellevant. 
 
2. Instar el Ministeri de Foment que promogui la inclusió, en una eventual modificació del 
Reglament de la Llei d’ordenació de transports terrestres, d’un nou text per a l’article 182.2, o 
equivalent, que desenvolupi les condicions aplicables a les autoritzacions VTC atorgades per 
sentència judicial en relació amb l’origen, la destinació o el recorregut dels serveis, tal com 
permet l’excepcionalitat prevista per a aquests vehicles a l’article 91 de la dita Llei." 
 
Aprovat per unanimitat, prèvia ratificació de la urgència també per unanimitat 
 
5. Donar compte de la relació de decrets des del dia 25 de novembre al 14 de desembre de 
2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de  
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre de 
Decrets, a http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet#, des del dia 25 de 
novembre al 14 de desembre de 2017." 
 
6. Ratificar el Decret de Batlia núm. 22873 de 14 desembre de 2017 de modificació de 
representant a la Comissió de Protecció Civil Municipal (PLATERPALMA) 
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Es proposa: 
 
"1. Aprovar el nomenament del següent membre de la vocalia eventual de l’Institut Municipal 
d’Innovació (IMI) a la Comissió de Protecció Civil Municipal (PLATERPALMA): 
 
- El gerent de l’Institut Municipal d’Innovació (IMI) Sr. Job Torres San Julián, en substitució del 
Sr. Oscar Manuel Cereijo Méndez. 
 
2. Ratificar el present Decret pel Ple de l’Ajuntament i comunicar-ho a l’interessat". 
 
Aprovat per unanimitat 
 
7. Sol·licitar a UNICEF Comitè Espanyol iniciar els tràmits per a l'obtenció del Segell de 
Reconeixement Ciutat Amiga de la Infància 
 
Es proposa: 
 
"Sol·licitar a UNICEF Comitè Espanyol iniciar els tràmits per a l’obtenció del Segell de 
Reconeixement Ciutat Amiga de la Infància; així com comptar amb el seu posterior suport i 
col·laboració per al desenvolupament, la millora contínua i la innovació de les polítiques 
d’infància i adolescència en la nostra localitat." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
8. Ratificar veredicte favorable del Jurat d’Honors i distincions per a la concessió de medalla 
d'Or de la Ciutat a l'IES Ramon Llull 
 
Dictaminat favorablement per unanimitat a la Comissió de Serveis a la Ciutadania 
 
Es proposa: 
 
"Ratificar el veredicte favorable emès pel Jurat constituït per a resoldre l’expedient per a la 
concessió de la Medalla d’Or de la Ciutat a l’IES Ramon Llull, per a la seva importància en 
l’educació pública per tal de garantir el dret de l’educació de tots els ciutadans, expedient 
iniciat pel Decret de batlia núm. 201721213, de 17 de novembre de 2017, i aprovat per 
unanimitat del Jurat en la seva sessió de dia 30 de novembre d’enguany." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
9. Ratificar veredicte favorable del Jurat d’Honors i distincions per a la concessió de medalla 
d'Or de la Ciutat al Sr. Joan Barceló i Serra 
 
Dictaminat favorablement per unanimitat a la Comissió de Serveis a la Ciutadania 
 
Es proposa: 
 
"Ratificar el veredicte favorable emès pel Jurat constituït per a resoldre l’expedient per a la 
concessió de la Medalla d’Or de la Ciutat al Sr. Joan Barceló i Serra, per la seva aportació en les 
canteres del bàsquet balear, expedient iniciat pel Decret de batlia núm. 201721216, de 17 de 
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novembre de 2017, i aprovat per unanimitat del Jurat en la seva sessió de dia 30 de novembre 
d’enguany." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
10. Ratificar veredicte favorable del Jurat d’Honors i distincions per a la concessió de medalla 
d'Or de la Ciutat a l'Associació Balear d'Alletament Matern 
 
Dictaminat favorablement per unanimitat a la Comissió de Serveis a la Ciutadania 
 
Es proposa: 
 
"Ratificar el veredicte favorable emès pel Jurat constituït per a resoldre l’expedient per a la 
concessió de la Medalla d’Or de la Ciutat a l’Associació Balear d’Alletament Matern, pel seu 
suport i sensibilització amb la lactància, expedient iniciat pel Decret de batlia núm. 201721218, 
de 17 de novembre de 2017, i aprovat per unanimitat del Jurat en la seva sessió de dia 30 de 
novembre d’enguany." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
11. Ratificar veredicte favorable del Jurat d’Honors i distincions per a la concessió de medalla 
d'Or de la Ciutat al Grup de Relativitat i Gravitació de la Universitat de les Illes Balears 
 
Dictaminat favorablement per unanimitat a la Comissió de Serveis a la Ciutadania 
 
Es proposa: 
 
"Ratificar el veredicte favorable emès pel Jurat constituït per a resoldre l’expedient per a la 
concessió de la Medalla d’Or de la Ciutat al Grup de Relativitat i Gravitació de la Universitat de 
les Illes Balears, per la seva col·laboració en la detecció de les ones gravitacionals, expedient 
iniciat pel Decret de batlia núm. 201721219, de 17 de novembre de 2017, i aprovat per 
unanimitat del Jurat en la seva sessió de dia 30 de novembre d’enguany." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
12. Ratificar veredicte favorable del Jurat d’Honors i distincions per a la concessió de medalla 
d'Or de la Ciutat al Sr. Josep Sanchís Pastor 
 
Dictaminat favorablement per unanimitat a la Comissió de Serveis a la Ciutadania 
 
Es proposa: 
 
"Ratificar el veredicte favorable emès pel Jurat constituït per a resoldre l’expedient per a la 
concessió de la Medalla d’Or de la Ciutat al Sr. Josep Sanchís Pastor, promotor esportiu i 
dinamitzador comunitari, expedient iniciat pel Decret de batlia núm. 201721222, de 17 de 
novembre de2017, i aprovat per unanimitat del Jurat en la seva sessió de dia 30 de novembre 
d’enguany." 
 
Aprovat per unanimitat 
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13. Donar compte de la integració definitiva del personal de l'Institut Municipal d'Obres 
Viàries (IMOV) a l'Ajuntament de Palma 
 
La Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans se'n dóna per assabentada 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Primer. Integrar definitivament al personal laboral de l’Institut Municipal de Coordinació 
d’Obres Viàries (IMOV) a l’Ajuntament de Palma, en les categories professionals i nivells 
retributius que se relacionen a continuació:  
 
1. Integrar definitivament la Sra. Maria Vanesa Aparicio Pérez com a personal laboral fixa de 
l’Ajuntament de Palma en la categoria professional d’auxiliar administratiu i adscriure-la al lloc 
de treball L00060001, expansió1, del Servei Administratiu d’Infraestructures de l’Àrea 
d’Infraestructures i Accessibilitat. 
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria professional d’auxiliar administratiu, nivell 5, amb jornada de 37,5 
hores, més els triennis reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada serà de 37,5 hores setmanals i realitzarà l’horari general d’administració. 
 
2. Integrar definitivament a la Sra. Maria Margarita Pieras com a personal laboral fixa de 
l’Ajuntament de Palma en la categoria professional d’auxiliar administratiu i adscriure-la al lloc 
de treball L00060001, expansió 2, del Servei Administratiu d’Infraestructures de l’Àrea 
d’Infraestructures i Accessibilitat. 
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria professional d’auxiliar administratiu, nivell 5, amb jornada de 37,5 
hores, més els triennis reconeguts des de la data d’integració definitiva 
 
La seva jornada serà de 37,5hores setmanals i realitzarà l’horari  general d’administració. 
 
3. Integrar definitivament a la Sra. María Hidalgo Camps com a personal laboral no fixa de 
l’Ajuntament de Palma en la categoria professional d’auxiliar administratiu i adscriure-la al lloc 
de treball L00060001, expansió 3, del Servei Administratiu d’Infraestructures de l’Àrea 
d’Infraestructures i Accessibilitat. 
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria professional d’auxiliar administratiu, nivell 5, amb jornada de 37,5 
hores, més els triennis reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada serà de 37,5 hores setmanals i realitzarà l’horari  general d’administració. 
 
4. Integrar definitivament a la Sra. Marta Caldentey Vidal com a personal laboral fixa de 
l’Ajuntament de Palma en la categoria professional d’auxiliar administratiu cap de secció i 
adscriure-la al lloc de treballL00030002, expansió 1, del Servei Administratiu d’Infraestructures 
de l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat. 
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Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria professional d’administrativa (nivell 2) amb jornada de 37,5 hores, 
més els triennis reconeguts des de la data d’integració definitiva.  Tot això,d’acord amb l’article 
38 del Conveni col·lectiu del personal laboral de l’Ajuntament de Palma que estableix que quan 
el treballador exerceixi funcions de categoria superior, en aquest cas d’administrativa, però 
l’ascens no pertoqui legalment o convencionalment, tindrà dret a la diferència retributiva 
entre la categoria assignada i la funció que efectivament realitzi.  
 
Crear i atorgar un complement de capsalia de secció per import de88,43 euros mensuals a 
percebre en les 12 pagues mensuals.  
 
La seva jornada serà de 37,5 hores setmanals i realitzarà l’horari general d’administració. 
 
5. Integrar definitivament al Sr. Juan Antonio Sans com a personal laboral fixa de l’Ajuntament 
de Palma en la categoria professional de tècnic mitjà cap de secció tècnic i adscriure’l al lloc de 
treball L00020001, expansió 1,de l’Oficina Palma Accessible del Servei d’Accessibilitat, Control i 
Ocupació d’obres de Via Pública de l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat.  
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria professional de tècnic mitjà, nivell 1, amb jornada de 37,5 hores, 
més els triennis reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
Crear i atorgar un complement de capsalia de secció per import de 393,06 euros mensuals a 
percebre en les 12 pagues mensuals.  
 
La seva jornada serà de 37,5 hores setmanals i realitzarà l’horari  general d’administració. 
 
6. Integrar definitivament a la Sra. Marina Salva Salom com a personal laboral fixa de 
l’Ajuntament de Palma en la categoria professional d’ajudant d’obra i adscriure-la al lloc de 
treballL00100001, expansió 1, de l’Oficina Palma Accessible del Servei d’Accessibilitat, Control i 
Ocupació d’Obres de Via Pública de l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat.  
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria professional d’ajudant d’obra,nivell 2, amb jornada de 37,5 hores, 
més els triennis reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada serà de 37,5 hores setmanals i realitzarà l’horari general d’administració. 
 
7. Integrar definitivament al Sr. Pedro Vidal Sastre com a personal laboral fixa de l’Ajuntament 
de Palma en la categoria professional d’ajudant d’obra i adscriure’l al lloc de treball 
L00100001, expansió 2, de l’oficina Palma Accessible del Servei d’Accessibilitat, Control i 
Ocupació d’Obres de Via pública de l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat.  
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria professional d’ajudant d’obra, nivell 2, amb jornada de 37,5 hores, 
més els triennis reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada serà de 37,5 hores setmanals i realitzarà l’horari  general d’administració. 
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8. Integrar definitivament al Sr. José Carlos Riutort Servera com a personal laboral fixa de 
l’Ajuntament de Palma en la categoria professional d’ajudant d’obra i adscriure’l al lloc de 
treball L00100001, expansió 3, de l’Oficina Palma Accessible del Servei d’Accessibilitat, Control 
i Ocupació d’Obres de Via pública de l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat.  
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria professional d’ajudant d’obra, nivell 2, amb jornada de 37,5 hores, 
més els triennis reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada serà de 37,5 hores setmanals i realitzarà l’horari  general d’administració. 
 
9. Integrar definitivament a la Sra. Ana María Gervilla Martín coma personal laboral fixa de 
l’Ajuntament de Palma en la categoria professional d’ajudant d’obra i adscriure-la al lloc de 
treball L00100001, expansió 4, de l’Oficina Palma Accessible del Servei d’Accessibilitat, Control 
i Ocupació d’Obres de Via Pública de l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat.  
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria professional d’ajudant d’obra, nivell 2, amb jornada de 37,5 hores, 
més els triennis reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada serà de 37,5hores setmanals i realitzarà l’horari  general d’administració. 
 
10. Integrar definitivament al Sr. Joana Andreu Aguiló Martínez com a personal laboral no fixa 
de l’Ajuntament de Palma en la categoria professional d’ajudant d’obra i adscriure-la al lloc de 
treball L00100001, expansió 5, de l’Oficina Palma Accessible del Servei d’Accessibilitat, Control 
i Ocupació d’Obres de Via pública de l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat.  
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria professional d’ajudant d’obra, nivell 2, amb jornada de 37,5 hores, 
més els triennis reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada serà de 37,5 hores setmanals i realitzarà l’horari  general d’administració. 
 
Segon. Requerir als treballadors per a què en el termini de 15 dies aportin un certificat de 
serveis prestats (Annex 1) als efectes que el Departament de Personal dugui a terme el 
reconeixement individual de triennis dels treballadors integrats. 
 
Tercer. Advertir als treballadors que, segons disposa l’article 11 la Resolució de 28de desembre 
de 2012 de la Secretaria d'Estat d'Administracions Públiques, tots els empleats públics hauran 
de registrar en el sistema de control horari del seu centre de treball totes les entrades i 
sortides corresponents a la seva modalitat de jornada.  
 
Per la qual cosa, una vegada duta a terme la integració definitiva, els treballadors vindran 
obligats a enregistrar les seves entrades i sortides del seu centre de treball i el control horari 
dels mateixos es durà a terme per part de la Secció del Control Horari del Departament de 
Personal.  
 
Quart. Aprovar la relació adjunta de llocs de treball del personal laboral de l’Ajuntament de 
Palma, integrant dins aquesta el personal provinent de l’IMOV 
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Cinquè. Definir les funcions dels llocs de treball del personal laboral que s’integren: 
 
1. Auxiliar administratiu L00060001: 
-  A més de les funcions genèriques, les funcions específiques de registre i autoliquidació de 
llicències de l’Àrea d’infraestructures 
 
2. Cap de secció administrativa L00030002: 
 
Funcions genèriques: 
- Controlar, coordinar i supervisar el personal adscrit a la secció i als negociats que en puguin 
dependre. 
- Emetre informes 
- Donar assistència i suport tècnic dins l’àmbit de competències de la subescala d’adscripció 
del lloc de treball. 
-Executar i gestionar les decisions dels òrgans i unitats superiors i efectuar estudis i anàlisis.  
- Conèixer i aplicar la normativa vigent que afecti als assumptes de la Secció així com a les 
eines informàtiques per dur-la a terme. 
- Complir i fer complir al personal sota el seu comandament, les directrius, normes, 
procediments i accions preventives establertes en matèria de Prevenció de riscs Laborals i 
assumir les funcions que li siguin encomanades en matèria d’actuació en 
emergències,col·laborant amb el Servei de Prevenció quan li sigui requerit. 
- Qualsevol altra tasca que li sigui encomanada pel superior jeràrquic d’entre les que 
corresponen a l’escala, subescala, classe, especialitat o categoria d’adscripció del lloc de 
treball. 
 
Funciones específiques: Dur un controlen format escrit, conjunt i comú amb el Servei 
administratiu de l’estat de tramitació dels expedientes d’aquest servei, en especials dels 
expedients de contractació major, subvencions i convenis, conforme als protocols i 
procediments establers,gestionant amb la Secció administrativa el seu impuls procedimental, 
amb l’adient trasllat informatiu a les Capsalies del servei administratiu i del departament. 
 
3. Ajudant d’obres L00100001: 
 
Funciones específiques:  
- Col·laborar amb els tècnics municipals en les funcions de control d’obres, ocupacions de via 
pública per obres i subsòl. 
- Verificar l’existència i adequació de la llicència. 
- Informar al superior jeràrquic de l’estat de les obres, ocupacions de via pública per obres i 
subsòl. 
- Donar trasllat al superior jeràrquic de les peticions d’ocupacions de via pública per obres, 
subsòl i/o obres competència de l’Àrea d’Infraestructures. 
- Elaboració de documentació gràfica que sigui requerida. 
- Presa de dades i replanteig.  
- Complir les directrius, normes, procediments i accions preventives establertes en matèria de 
Prevenció de Riscs Laborals i assumir les funcions que li siguin encomanades en matèria 
d'actuació en emergències, col·laborant amb el Servei de Prevenció quan li sigui requerit. 
- Qualsevol altra tasca que li sigui encomanada pel superior jeràrquic d'entre les que 
corresponen a l'escala, subescala, classe, especialitat o categoria d'adscripció del lloc de 
treball. 
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4. Cap de secció tècnica L00020001: 
 
Funcions genèriques. 
-Controlar, coordinar i supervisar el personal adscrit a la secció i als negociats que en puguin 
dependre. 
- Emetre informes 
- Donar assistència i suport tècnic dins l’àmbit de competències de la subescala d’adscripció 
del lloc de treball. 
- Executar i gestionar les decisions dels òrgans i unitats superiors i efectuar estudis i anàlisis.  
- Conèixer i aplicar la normativa vigent que afecti als assumptes de la Secció així com a les 
eines informàtiques per dur-la a terme. 
- Complir i fer complir al personal sota el seu comandament, les directrius, normes, 
procediments i accions preventives establertes en matèria de Prevenció de riscs Laborals i 
assumir les funcions que li siguin encomanades en matèria d’actuació en emergències, 
col·laborant amb el Servei de Prevenció quan li sigui requerit. 
- Qualsevol altra tasca que li sigui encomanada pel superior jeràrquic d’entre les que 
corresponen a l’escala, subescala, classe, especialitat o categoria d’adscripció del lloc de 
treball. 
 
Funciones específiques: 
-Planificar els treballs del personal al seu càrrec 
- Avaluar i proposar mesures que facilitin i preservin l’ús, servei i estat de les vies, espais lliures 
públics per parts de les empreses i serveis públics i privats rellevant per la coordinació de les 
actuacions dels diferents agents. 
 
Sisè. Aquest Acord  tindrà efectes a partir de l’1 de gener de 2018 (inclòs).  
 
Setè. Comunicar aquest acord al Registre de Personal, al regidoria de l’Àrea d’Infraestructures, 
a la delegada del personal laboral de l’Ajuntament de Palma i als treballadors i treballadores 
integrats, advertint-los dels recursos administratius i/o judicials escaients 
 
Vuitè.- Publicar el present Acord en el Butlletí Oficial de les Illes Balears. 
 
Novè.-Donar compte d’aquest Acord al Ple Municipal".  
 
14. Donar compte de la integració del personal del Patronat Municipal de Reallotjament i 
Reinserció Social (PMRRS) a l'Ajuntament de Palma 
 
La Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans se'n dóna per assabentada 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Primer. Integrar definitivament al personal laboral del Patronat Municipal de Reallotjament i 
Reinserció social (PMRRS) a l’Ajuntament de Palma, en les categories professionals i nivells 
retributius que se relacionen a continuació: 
 
1. Integrar definitivament al Sr. Juan Jose Navarro Hernández com a personal laboral  no fixa 
de l’Ajuntament de Palma, a la categoria professional de tècnic grau mitjà-gestió i adscriure’l al 
lloc de treball L00020007,expansió 1, de la Secció de Gestió Central i Territorial de l’Àrea de 
Benestar i Drets socials.  

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

80
12

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
25

/0
1/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
23

:5
9.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
88

0B
62

F
34

27
B

B
06

0F
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 15 - 

 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria de tècnic mitjà, nivell I, amb jornada de 40 hores, més els triennis 
reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada serà de 40 hores setmanals i realitzarà l’horari que preveu el Pla Director de 
Benestar Social. 
 
2. Integrar definitivament a la Sra. Mónica Muñoz Comes com a personal laboral no fixa de 
l’Ajuntament de Palma, a la categoria professional de tècnic de grau mitjà- gestió econòmica i 
adscriure-la al lloc de treball L00020003, expansió 1, del Departament Financer de l’Àrea 
d’Economia, Hisenda i Innovació. 
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria de tècnic mitjà, nivell I, amb jornada de 37,5 hores.   
 
Atorgar un complement personal d’integració anual per import de 1.465,47 euros, el qual serà 
abonat mensualment i es prorratejarà en 12 pagues. 
 
Tot això, més els triennis reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada general de 37,5 hores setmanals i realitzarà l’horari general d’administració. 
 
3. Integrar definitivament a la Sra. Margalida Petrus Serra com a personal laboral no fixa de 
l’Ajuntament de Palma, a la categoria professional de tècnic mitjà educadora Social i adscriure-
la al lloc de treball L00020005, expansió 1, de la Secció de Gestió Central i Territorial de l’Àrea 
de Benestar i Drets Socials. 
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria de tècnic mitjà, nivell I, amb jornada de 40 hores més els triennis 
reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada serà de 40 hores setmanals i realitzarà l’horari que preveu el Pla Director de 
Benestar Social. 
 
4. Integrar definitivament a la Sra. Antonia Roca Monjo com a personal laboral  no fixa de 
l’Ajuntament de Palma, a la categoria professional de tècnic mitjà treballadora social i 
adscriure-la al lloc de treball L00020002, expansió 1, de la Secció de Gestió Central i Territorial 
de l’Àrea de Benestar i Drets Socials. 
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria de tècnic mitjà, nivell I, amb jornada de 37,5 hores. 
 
Atorgar un complement personal d’integració anual per import de 6.375,75 euros anuals, el 
qual serà abonat mensualment i es prorratejarà en 12 pagues. 
 
Tot això, més els triennis reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada serà de 37,5 hores setmanals i realitzarà l’horari  general d’administració. 
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5. Integrar definitivament a la Sra. Neus Rebassa Roig com a personal laboral no fixa de 
l’Ajuntament de Palma, a la categoria professional de tècnic mitjà treballadora social i 
adscriure-la al lloc de treball L00020004, expansió 1, de la Secció de Gestió Central i Territorial 
de l’Àrea de Benestar i Drets Socials.  
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria de tècnic mitjà, nivell I, amb jornada de 40 hores, més els triennis 
reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada serà de 40 hores setmanals i realitzarà l’horari que preveu el Pla Director de 
Benestar Social. 
 
6. Integrar definitivament a la Sra. Pilar Aramburu Gimenez com a personal laboral no fixa de 
l’Ajuntament de Palma, a la categoria professional de tècnic mitjà orientadora laboral social i 
adscriure-la al lloc de treball L00020006, expansió 1, de la secció de Gestió Central i Territorial 
de l’àrea de Benestar i drets socials.  
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria de tècnic mitjà, nivell I, amb jornada de 40 hores, més els triennis 
reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada serà de 40 hores setmanals i realitzarà l’horari que preveu el Pla Director de 
Benestar Social. 
 
7. Integrar definitivament a la Sra. Mónica Alonso Muñoz com a personal laboral  no fixa de 
l’Ajuntament de Palma, a la categoria professional de tècnic mitjà educadora social i adscriure-
la al lloc de treball L00020005, expansió 2, de la secció de Gestió Central i Territorial de l’àrea 
de Benestar i drets socials.  
 
Percebrà les retribucions que preveu la taula retributiva del personal laboral de l’Ajuntament 
de Palma per a la categoria de tècnic mitjà, nivell I, amb jornada de 40 hores, més els triennis 
reconeguts des de la data d’integració definitiva. 
 
La seva jornada serà de 40 hores setmanals i realitzarà l’horari que preveu el Pla Director de 
Benestar Social. 
 
Segon. Requerir als treballadors per a què en el termini de 15 dies aportin un certificat de 
serveis prestats (Annex1) als efectes que el Departament de Personal dugui a terme el 
reconeixement individual de triennis de uns dels treballadors integrats 
 
Tercer. Requerir a la treballadora Neus Rebassa Roig pera que aporti al departament de 
personal en el termini de 15 dies el certificat de català nivell B. 
 
Quart. Advertir als treballadors que, segons disposa l’article 11 la Resolució de 28 de desembre 
de 2012 de la Secretaria d'Estat d'Administracions Públiques, tots els empleats públics hauran 
de registrar en el sistema de control horari del seu centre de treball totes les entrades i 
sortides corresponents a la seva modalitat de jornada.  
 
Per la qual cosa, una vegada duta a terme la integració definitiva, els treballadors vindran 
obligats a enregistrar les seves entrades i sortides del seu centre de treball i el control horari 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

80
12

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
25

/0
1/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
23

:5
9.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
88

0B
62

F
34

27
B

B
06

0F
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 17 - 

dels mateixos es durà a terme per part de la Secció del Control Horari del Departament de 
Personal.  
 
Cinquè. Deixar sense efectes l’acord de la Junta de Govern de l’Ajuntament de Palma de data 
30 d’abril de 2013 ( BOIB núm. 67, d’11 de maig de 2013), el qual preveia la creació d’una nova 
columna a la relació de llocs de treball del personal laboral de l’Ajuntament de Palma, atès que 
el mateix no es va executar i no te cap efecte retributiu ni econòmic.  
 
Sisè. Aprovar la relació adjunta de llocs de treball del personal laboral de l’Ajuntament de 
Palma, integrant dins aquesta el personal provinent del PMRRS. 
 
Setè. Aquest acord tindrà efectes de l’1 de gener de 2018 (inclòs). 
 
Vuitè. Comunicar aquest acord al Registre de Personal, a la regidoria de Benestar i Drets 
Socials, a la delegada del personal laboral de l’Ajuntament de Palma i als treballadors i 
treballadores integrats, advertint-los dels recursos administratius i/o judicials escaients. 
 
Novè. Publicar el present Acord en el Butlletí Oficial de les Illes Balears. 
 
Desè.- Donar compte d’aquest Acord al Ple Municipal".  
 
15. Reconeixement de deute a l'empresa EDEN SPRINGS ESPAÑA S.A.U. per un import de 
3.508,12 € 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i 
pels imports que es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir 
el total de la despesa. L’esmentat deute correspon a factura pel consum d’aigua mitjançant 
fonts refredadores a dependències municipals corresponent al mes d’octubre 2017. Vist que, 
en aquests moments, la nova licitació s’ha declarat deserta i que, per tant, s’ha de licitar de 
bell nou, es fa necessari tramitar-la com un reconeixement de deute. L’import a reconèixer és 
el següent: 
 
PARTIDA 06.92000.22199 
PROVEÏDOR: EDEN SPRINGS ESPAÑA S.A.U. CIF A-62247879. C/Motores, 344. 08908 
L’Hospitalet de Llobregat (BARCELONA). Arx. 31. 
CONCEPTE: Subministrament aigua mitjançant fonts refredadores a dependències municipals. 
Factura 75/03551844 de 31 d’octubre de 2017, rebuda novembre de 2017. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:3.508,12’-euros". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
16. Reconeixement de deute a la empresa Grupo de Educadores de Calle y Trabajo con 
menores per un import de 84.666€ 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb els informes que s’adjunten i que formen part de la 
present resolució, el deute per import màxim de 84.666,00 € (vuitanta-quatre mil sis-cents 
seixanta-sis euros)existent amb l’entitat Grupo de Educadores de calle y Trabajo con Menores 
–GREC (G-07267628), corresponent al període de  7 de març de 2017  a 6 de setembre de 
2017, en concepte de Servei de Suport Familiar ( Factura núm. 13 de 25 de setembre de 2017). 
 
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la 
tramitació administrativa i l’abonament de la factura, amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
05.23120.22751- Interv. Familiar en situació risc- del vigent pressupost municipal de despeses 
per a l’any 2017. 
 
TERCER.-Notificar l’acord a Grupo de Educadores de calle y Trabajo con Menores –GREC". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
17. Reconeixement de deute per ajudes econòmiques no abonades per un import de 
3.364,87€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer un deute total de 3.364,87 €, en concepte d’Ajudes Econòmiques i per la no 
tramitació del seu abonament en els terminis establerts ordinàriament, amb els beneficiaris de 
les prestacions següents; que s’abonaran a les aplicacions del pressupost de 2017 que 
s’especifiquen i, les quals, sumen les quanties totals determinades en el punt segon del 
present Acord. Aquestes prestacions, per a les quals s’especifica el nom del beneficiari i del 
mediador en els antecedents, són: 
 
Núm. de prestació  Import mensual en € Mesos Import total en € Període de realització
 Abonament amb càrrec a l’aplicació pressupostària de l’any 2017 
65373  125 € 1 125 €   Desembre   2013 05.23120.48024 
65374  252,5 € 1 252,5 €  Juliol i agost   2016 05.23120.48024 
73214  200 € 1 200 €  Juny    2014 05.23120.48024 
79850  60 € 1 60 €  Novembre   2014 05.23120.48024 
101436 250 € 1 250 €  Novembre   2015 05.23120.48024 
101824 229,17 € 1 229,17 €  Novembre   2015 05.23120.48024 
112941 235 € 2 470 €  Juliol i agost   2016 05.23120.48024 
116066 200 € 1 200 €  Agost    2016 05.23120.48024 
117093 90 € 1 90 €  Setembre   2016 05.23120.48024 
117802 118 € 1 118 €  Setembre   2016 05.23120.48024 
122666 80 € 1 80 €  Desembre   2016 05.23120.48024 
122724 80 € 1 80 €  Desembre   2016 05.23120.48024 
122876 80 € 1 80 €  Desembre   2016 05.23120.48024 
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123144 83,5 € 1 83,5 €  Setembre   2016 05.23120.48024 
126322 187,5 € 1 187,5 €  Novembre   2015 05.23120.48024 
126860 250 € 1 250 €  Novembre   2015 05.23120.48024 
126871 125€ 1 125 €  Desembre   2015 05.23120.48024 
133952 165 € 1 165 €  Agost    2014 05.23120.48024 
128242 79,8 € 1 79,8 €  Desembre   2016 05.23120.48023 
128246 79,8 € 1 79,8 €  Desembre   2016 05.23120.48023 
128249 79,8 € 1 79,8 €  Desembre   2016 05.23120.48023 
128250 79,8 €  1 79,8 €   Desembre   2016 05.23120.48023 
  TOTAL 3.364,87 €    
 
2.- L’import que li correspon a cada beneficiari de les prestacions determinades al punt 
anterior, s’abonarà amb càrrec a les següents aplicacions pressupostàries: 
 
- 3.045,67 € amb càrrec a l’aplicació núm. 05.23120.48024 – Benestar Social- Cobertura de 
necessitats bàsiques d’Integració- del pressupost municipal de despeses de 2017. 
 
- 319,20€ amb càrrec a l’aplicació núm. 05.23120.48023 – Benestar Social- Cobertura de 
necessitats bàsiques Atenció Infància – del pressupost municipal de despeses de 2017". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
18. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 14.007,14€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i 
pels imports que es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir 
el total de la despesa. L’esmentat deute correspon a factures pel servei de telecomunicacions 
fixes i mòbils per l’Ajuntament de Palma, conformades per l’Institut Municipal d’Informàtica 
(IMI) corresponents al període de 18 setembre a 18 octubre (mòbils) i di dimo marketing i que 
han arribat a Compres el mes de novembre, conformades per l’IMI, en data 6 i 27 de 
novembre de 2017. Vist que, en aquests moments, la licitació anterior va finalitzar i s’està 
pendent de la confecció dels plecs tècnics nous per l’IMI i, per tant, s’ha de licitar de bell nou, 
es fa necessari tramitar les factures com un reconeixement de deute. Els imports a reconèixer 
són els següents: 
 
PARTIDA 06.92000.22200 
PROVEÏDOR: UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU I TELEFONICA MOVILES SAU. CIF U-86100054. Gran 
Via, 28.28013 Madrid. 
CONCEPTE: Servei de telecomunicacions fixes i mòbils per l’Ajuntament de Palma. Factures 
UFCU1711000001 i 2,UFCU1710000003 conformades per l’IMI en data 6 i 27 de novembre i 
rebudes a Compres 28 novembre. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 14.007,14’-euros" 
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Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
19. Reconeixement de deute a l'empresa EUREST COLECTIVIDADES SL per un import de 
212.311,49€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute existent amb EUREST COLECTIVIDADES S.L. (B80267420) i abonar la 
quantitat de 212.311,49 € (IVA inclòs) corresponent a la prestació dels serveis de càtering als 
Centres d’Acolliment per a Famílies, Centres d’Acolliment d’Adults, centre d’Acolliment a 
Víctimes de Violència de Gènere, Menjador Social i Casal Can Ribes, Jonquet i Ciutat Antiga 
durant els mesos de febrer a juny de 2017 (factures núm. 00001RI16018644, núm. 
00001RI16022324, núm. 00001RI16025641, núm. 00001RI16028988 i núm. 
00001RI16035100). 
 
2.- Aquest import s’abonarà amb càrrec a l’aplicació núm. 05.23120.22716 del pressupost 
municipal de despeses de 2017". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
20. Resolució al·legació  i aprovació definitiva del projecte de modificació de l'Ordenança 
fiscal reguladora de l'Impost sobre bens immobles 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
Primer.- Desestimar l’al·legació formulada pel Sr. Àngel Josep Cortès Ferrer contra l’acord del 
Ple de 28 d’octubre de 2017, de modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de l’Impost sobre 
bens immobles, concepte 112,00, pels motius que s’expressen a l’informe que precedeix 
aquest acord. 
 
Segon.- Aprovar definitivament la modificació de l’Ordenança fiscal de l’Impost sobre Béns 
Immobles, conceptes 112,00-112,01, la darrera modificació de la qual va ser aprovada per 
acord plenari la darrera modificació de la qual va ser aprovada inicialment per acord plenari de 
27 d’octubre de 2016, i definitivament per acord plenari municipal de 22 de desembre de 
2016, sent d’aplicació des del dia 1 de gener de 2017; tot això en base a la legislació vigent en 
la matèria, constituïda singularment pels articles 16 a 19 del Text refós de la llei d’hisendes 
locals aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març.  
 
La modificació consisteix en la variació dels tipus de gravamen previstos a l’article 16 que 
quedarà redactat així: 
 
Article 16  
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Tipus de gravamen 
1. Els  increments de tipus de gravàmens dins els límits previstos a la Llei reguladora, són els 
següents:  
a) Tipus de gravamen per als béns urbans: 0,54 % 
b) Tipus de gravamen per als béns rústics: 0,735 %  
c) Tipus de gravamen per als béns de característiques especials:1,3 % 
 
2.No obstant això, s’estableix el tipus de gravamen diferenciat del 0,68% quan es tracta de 
béns immobles urbans que, exclosos els d’ús residencial, tinguin assignat els usos establerts a 
la normativa cadastral  per a la valoració  de les construccions esmentades a la taula següent,  
el qual només s’aplica, com a màxim, al 10% dels béns immobles urbans que per cada ús tenen 
un major valor cadastral, segons els valors indicats i que constitueixen el  llindar de valor per a 
cada ús: 
 
Ús:Valor cadastral: 
A: Magatzem i estacionament  100.000 € 
C: Comercial    191.964 € 
E: Cultural    3.013.863 € 
G: Turisme i hotelera   349.069 €  
I: Industrial    935.960 € 
K: Esportiu    725.736 €  
M: Obres, jardineria, sol sense ed. 454.930 € 
O: Oficines    306.118 € 
P:Edifici singular   5.910.073 € 
R: Religiós    1.906.875 € 
T: Espectacle   7.919.950 € 
Y: Sanitat i beneficència  1.955.415 € 
Quan els immobles tenen atribuïts més d’un ús, es considera el corresponent al de l’edificació 
o dependència principal. 
 
Tercer.-L’expressada modificació entrarà en vigor a partir de l’1 de gener de 2018." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
21. Aprovar definitivament la modificació del PGOU de Palma, referida a la correcció de 
l’errada a la catalogació d’un immoble situat al carrer Versalles núm. 3, PA2017/0001. 
01PRAD31 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- Aprovar definitivament la modificació del Pla General d’Ordenació Urbana de Palma, 
redactada pels Serveis tècnics de Planejament, versió aprovada inicialment per acord del Ple 
de  l’ Ajuntament del 25/05/2017. Aquesta modificació del PGOU  té per objecte la correcció 
de l’ errada del PGOU vigent relativa a la catalogació d’ un immoble situat al carrer Versalles 
núm.3 ("Casa de les germanes Bosch"), amb protecció B, Clau 16/04, que es va enderrocar 
prèviament a l’ aprovació definitiva del PGOU, per la qual cosa la protecció B i la fitxa del 
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catàleg han perdut la seva raó de ser. Es qualifica la parcel·la com a zona E5a d’ acord amb l’ 
ordenació establerta en la parcel·la confrontant i amb l’equivalent de la zonaE2 del PGOU de 
1985. Sobre dita parcel·la es varen atorgar llicències de demolició i nova construcció una 
vegada es va aixecar la suspensió de llicències, i prèviament a l’ aprovació definitiva del PGOU. 
Això,  atès el resultat de l’ informació pública, i vistos els informes que obren a l’ expedient. 
 
2n.- Comunicar el present acord  als  Serveis municipals que es puguin trobar afectats, així com 
a l’ Oficina de la revisió del PGOU. 
 
3r.- Donar trasllat al Consell Insular de Mallorca i al Govern de les Illes Balears del present 
acord, dins el termini de quinze dies des de la seva adopció, tot adjuntant un exemplar 
degudament diligenciat de la documentació aprovada.  
 
4t.- Publicar el present acord, juntament amb normativa adient, al Butlletí Oficial de les Illes 
Balears, quedant aleshores aixecada la suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del 
territori objecte d'aquest acord. 
 
5è.- Notificar el present acord a l’ entitat  Prodexco Construgestión SL, titular cadastral de la 
parcel·la".    
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón), amb el quòrum de majoria absoluta 
 
22. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma, referida a l’alineació oficial del 
vial per a vianants prevista al C/ Puig de Pollença, 39. PA2017/0002. 01PRAI252 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma, referida a la modificació de 
l’alineació oficial del vial per a vianants prevista al PGOU al C/ Puig de Pollença, 39 per tal 
d’ajustar-la a l’alineació existent.  
La proposta de modificació ha estat redactada pels Serveis Tècnics de Planejament, i es 
correspon amb la següent: documentació en paper, gràfica i escrita, de la modificació puntual 
del PGOU, amb data d’entrada al Registre de Planejament el 21/09/2017 i núm. 719 (i que es 
correspon amb els següents arxius electrònics: I:\Urbanisme\Planejament\doc tècnica 
original\pa doc tècnica original\pa2017-0002-alineació Puig de Pollensa) 
 
2n. Sotmetre el projecte a informació pública d’un mes mitjançant publicació d’edicte al BOIB,i 
anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la seu Electrònica de l’Ajuntament. 
 
3r.- Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria; queden 
suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i 
determinants. Particularment, se’n sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva, informe al 
Consell de Mallorca. 
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4t. Assenyalar, com a àrees afectades per la suspensió, en els termes que determina l’article 50 
de la LOUS, les de l’àmbit d’aquesta modificació, en el que resultin afectades pel vigent 
planejament. 
 
5è. Comunicar el present acord a l’Oficina de Revisió del PGOU i a la resta de serveis que s’hi 
puguin trobar afectats". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón), amb el quòrum de majoria absoluta 
 
23. Ratificar la desestimació recurs reposició immoble carrer Josep Costa i Ferrer 
 
Assabentada i dictaminada favorablement la ratificació per la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient, per 5 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i 
C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r) DONAR COMPTE I RATIFICAR pel PLE de l'Ajuntament de Palma la resolució adoptada pel 
Decret del tinent de batlle de l'Àrea Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne núm. 
16324, de data 5 de setembre de 2017, mitjançant la qual es va desestimar el recurs de 
reposició presentat en data 10 de febrer de 2017 pel Sr. José Juan Torres Rovira, amb DNI 
42.967.868-G, de la qual s'adjunta còpia.” 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
24. Suspendre amb la durada d’un any, o fins l’aprovació inicial de l’instrument de 
planejament, a l’àmbit corresponent a la Modificació del PGOU anul·lada per Sentència núm. 
134, de 29 de març de 2017, PA17/0007. 01prsus07 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1- Suspendre, amb la durada d’un any, o fins l’ aprovació inicial de l’ instrument de 
planejament, la tramitació i l’aprovació de plans de desenvolupament,  d’instruments de 
gestió, així com l’atorgament de tota classe d’autoritzacions i llicències urbanístiques per a 
àrees o usos determinats, i la possibilitat de presentar comunicacions prèvies, en els termes 
establert sa l’article 50 de la LOUS a l’àmbit corresponent a la Modificació del PGOU anul·lada 
per Sentència núm. 134, de 29 de març de 2017, del T.S.J. de les Illes Balears, Sala Contenciós 
administrativa, si bé s’ exclou de la present suspensió  la parcel·la de titularitat municipal amb 
qualificació d’ equipament que confronta amb els carrers Joan Maragall, Avinguda Gabriel 
Alomar i Villalonga i Torres Llavaneres, inclosa dins l’ àmbit de la Modificació del PGOU que ha 
estat anul·lada.  
S’ adjunta al present acord la Instrucció del Gerent d’ Urbanisme sobre la suspensió de 
llicències  així com el plànol indicatiu dels àmbits de suspensió. 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

80
12

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
25

/0
1/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
23

:5
9.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
88

0B
62

F
34

27
B

B
06

0F
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 24 - 

2. Fer els estudis necessaris per tal de modificar el Pla General d’ Ordenació Urbana de Palma 
en l’ àmbit de la Modificació del PGOU anul·lada per Sentència núm. 134, de 29 de març de 
2017, del T.S.J. de les Illes Balears,amb la finalitat d’ assolir els objectius de la Modificació 
anul·lada, amb esmena dels defectes que varen motivar l’ anul·lació de dita  Modificació. 
 
3-Publicar aquest acord juntament amb els seus Annexes, i molt particularment amb el plànol 
que defineix l’ àmbit de la suspensió,al Butlletí Oficial de les Illes Balears,  i a un diari dels de 
més difusió de les Illes Balear si en l’adreça o el punt d’accés electrònic corresponent. 
 
4- Comunicar el present acord a tots els  Departaments de la Gerència d’Urbanisme 
(particularment al Servei de Gestió Urbanística i al Departament de Llicències),   i a l’Oficina de 
Revisió del Pla General." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón), amb el quòrum de majoria absoluta 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS  
  
- Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma (G-57981755) 
 Punt 29 (Miquel Obrador Sabater) 
 
- Asociación de Vecinos El Arenal – Playa de Palma (G-07686033) 
 Punt 26 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 29 (Francisco Nogales Anca) 

Punt 31 (Francisco Nogales Anca) 
 
- Unió d’Associacions de Mallorca (G-57472045) 
 Punt  29 (Francisco Fernández Ochoa) 
 Punt  35 (Francisco Fernández Ochoa) 

Punt  38 (Francisco Fernández Ochoa) 
 
- Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina (G-57301814) 
 Punt 26 (Pere Felip Buades) 
 Punt 29 (Pere Felip Buades) 
 
- Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca (G-57621427) 

Punt 28 (Pere Felip Buades) 
Punt 29 (Yusmely Coronado) 
 

- Associació de veïns del Terreno  
 Punt 32 (Juan Antonio Calvo Padilla) 
 Punt 34 (Juan Antonio Calvo Padilla) 
  
- Asociación de Vecinos Levantina de Nou Llevant (G-07261878) 
 Punt 28 (Pedro Serra Simó) 
 
- Asociación de Vecinos Propietarios de las Viviendas de Camp Redó (G-57436479) 

Punt 29 (Mercedes Martínez Ferrer) 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
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“Bon dia, bones festes. Sr. Batle, senyors regidors, veïnats, federacions, associacions veïnals. Sabem que 
els Reis Mags no ho fan tot, però si el principi d’aquests governants que tenim hi apliquen el sentit comú 
i escolten els veïnats, que crec que estan posats per aquestes coses, vos desitjo molts d’anys i solucions 
per tots. Molts d’anys. Ens varen cridar una sèrie de veïnats i companys que havia tingut anteriorment, 
en els 15 anys que vaig viure devora el Camp Redó, a San José de la Montaña. Vaig anar a una reunió, i li 
dic la veritat, jo el vaig entendre i demanaré per lo que vaig entendre, perquè això té una història tan 
peliaguda i tan històrica, que no me puc arriscar a equivocar-me en coses que són el benestar de les 
famílies, de la felicitat, i de persones amb el nom que tinc aquí de 20 anys que estan amb aquesta 
inquietud. Són massa anys, masses circumstàncies. Allà lo que vaig veure a part de justícia i indefensió 
total, perquè no tothom està preparat per venir i explicar i demanar. Hi ha gent que un li diu blanc, 
l’altre diu groc i l’altre diu vermell. Li posen un cap així i aquella persona un dia te diu una cosa, un dia te 
diu l’altre, i hi ha una inquietud en el Camp Redó impressionant, impressionant. Nosaltres seguim el 
model, m’han de perdonar els meus companys, però no puc canviar, estic més defora que dedins ja, que 
sigui el model de negociació, de diàleg, d’entendre els problemes dels veïnats. Ens ha anat molt bé 
aquest canvi de 20 anys en el Molinar, agraït a tots els regidors que feu coses pel Molinar, Tempestat, 
Rosa dels Vents, tots els temes. I amb aquests temes hem arreglat moltes coses, i estam fent feina amb 
vosaltres. La tercera edat que és pionera dins tot Mallorca, amb mil i pico de socis, a pesar de qualcú 
que està en contra d’aquesta gran feina. Li demano sensibilitat, li demano. Que li demano pels veïnats? 
Que anem al assumpte real. Demano que els veïnats per favor estiguin a la taula directe d’allò on 
negocien els temes, els projectes de futur, tot lo que hagin de fer. Si ells ho saben i estan ben 
representats per les persones que trobin adequades, ja no hi ha aquesta mala informació que li arriba a 
les famílies, i aquí està el mal gros. No hi ha cap persona que avui xerris amb ella i a lo millor d’aquí a un 
mes te diu un altre cosa, però no t’ho diu per treure benefici, perquè benefici en poden treure molt poc. 
Primera, són famílies molt sensibles, tant socialment com per la part econòmica. Crec que això és una 
cosa prioritària dins l’any 2018. Crec que els projectes que han de posar damunt la taula, és l’Equip de 
Govern i l’oposició, és el Camp Redó. Nosaltres com sempre ens posem per dialogar, per solucionar, i 
intentar ajudar, amb el sentit comú que sempre m’ha impregnat. Jo en aquests moments vos desitjo 
sensibilitat, part econòmica. I en aquestes persones que només cerquen el mal, i diferenciar els partits 
un quant a l’altre, regidors un quant a l’altre, i veïnats un quant a l’altre, no les desitjo cap futur. Jo 
desitjo futur a la gent que vulgui unir, vulgui esser sensible amb els problemes de Palma, i tots els 
veïnats. Donaré paraula a un representant en Víctor de Camp Redó, i com sempre, vos donem la mà per 
dialogar. Molts d’anys a tots.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Això ens ho haurien de comunicar abans senyor. Víctor, tens un minut que queda. Val? Si vols 
comentar. Venga.” 
 
Parla senyor representant de Camp Redó: 
 
“Bueno en principio dejar o sea que lleguen a una audiencia con las personas del bloque 8, que llevan un 
año sin llegar a ningún acuerdo. Son propietarios y tienen el derecho que usted Sr. Alcalde les prometió 
en su momento de seguir teniendo una propiedad. Usted cumpla con lo que les prometió, y no los tenga 
dando vueltas con alquileres sociales. Tienen escritura, lo han acreditado, y tienen el derecho a una 
vivienda digna, como ampara la Constitución, y como usted le prometió. Primero de todo cumpla con 
eso. Segundo, al Sr. Hila decirle lo que advirtió de los derribos que se debían hacer en Camp Redó, 
ustedes, y que todo el mundo estaba de acuerdo. Perdone, aquí no estamos todo el mundo de acuerdo, 
no venga usted a derribar el barrio. Hable con los vecinos, y usted no tire la barriada. Y ese proyecto que 
tienen.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Pot dir lo que vulgui però no pot interpel·lar directament en els regidors. Gràcies.” 
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Parla senyor representant de Camp Redó: 
 
“De acuerdo. Lo que diga este Equipo de Gobierno, este proyecto que tiene ocultado a los vecinos, que 
empiecen ustedes a tratarnos como personas, que valoren la dignidad humana, y cumplan y tengan 
acuerdos con Camp Redó. No hagan a espaldas venir con sus grúas de demolición, para tirarnos por en 
medio. No vamos a soportar que sus grúas y nos pondremos delante de ellas, no les tenemos ningún 
miedo. Todo el respeto del mundo, pero ustedes deben también empezar a respetar a las personas de 
Camp Redó, que aquí hay familias vulnerables y personas que tienen su casa, y no van a perder el 
derecho porque este Equipo de Gobierno no valore la vida que tenemos aquí las personas. O sea, no 
estamos dispuestos ni que al bloque 8 tenga que estar buscando alquileres sociales, dando vueltas, con 
la tensión que tienen durante un año y pico, y usted Sr. Alcalde les dijo que tendría para ellos una 
propiedad y que ninguno saldría perdiendo, son sus palabras en Canal 4 hace un año exactamente, 
están grabadas en vídeo y es su palabra como Alcalde. Le ruego por favor que cumpla usted con estos 
vecinos, que traen su escritura, que han venido aquí al Pleno, que los tenga detrás mía, y les den aquí 
hoy una respuesta a todos, al barrio, un mensaje de tranquilidad, que no vengan con las grúas. Nosotros 
no queremos esto para Navidad, estos regalos no los queremos, los niños de Camp Redó no quieren 
esto. Este no es el proyecto, esto no es tratar a las personas. Entiendan que esto no es la solución.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant quan pugui.” 
 
Parla senyor representant de Camp Redó: 
 
“Perfecto, les agradezco, por favor, cambien su actitud, no ha habido ningún gobierno que haya llegado 
tan lejos, todo el mundo aquí ha tenido sus derechos, y se han contemplado desde que vine yo aquí en 
el año 2000. Es la primera vez que estamos con esta tensión y con todo esto. Dos años y medio 
esperando un proyecto y esperando soluciones, y ustedes no dicen nada. Y si tienen algo que decir son 
anunciar derribos, como se hizo en el Pleno anterior. Muchísimas gracias.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Honorable Sr. Batle, senyors i senyors concejals. La Unión de Asociaciones de Mallorca sobre el punto 
29, relativo a actuaciones en General Riera y aledaños, expone lo siguiente. Tal y como han manifestado 
los vecinos y personas implicadas afectadas por el problema, cuando hablamos de General Riera en su 
conjunto, todos los palmesanos tenemos en nuestra mente colectiva, la idea de que Palma comienza en 
las Avenidas. Y esto es así porque hay problemas históricos, que vienen arrastrados desde siempre, por 
motivo de que los distintos gobiernos que han venido actuando en Cort, no han dado solución al barrio 
de Corea. Un nombre además despectivo que arremete contra el interés ciudadano, arremete contra 
clases, dentro de la propia Palma de Mallorca. Queremos barriadas que sean de primera, y no barriadas 
que sean de primera, de segunda y de tercera. Por lo tanto surge un concepto a determinar, que es muy 
importante que tengamos en cuenta en esta intervención que voy a realizar, y es el de responsabilidad 
por parte del Ayuntamiento. Las intervenciones, tal y como se ha dicho hasta aquí, que se han venido 
realizando con respecto a Corea, prescinden de un proyecto integrador en todo lo que es la ciudad de 
Palma. No queremos soluciones puntuales para lugares concretos y aislados, sino que queremos 
soluciones para todas las personas que padezcan la misma marginalidad en la ciudad de Palma de 
Mallorca. Es la mínima coherencia que se merecen estas personas. Ese trato adecuado a un proyecto 
que se indique para dar seguridad jurídica. El ayuntamiento en absoluto puede encubrir sus actuaciones, 
sin manifestar cual es la finalidad social a una expropiación. No se puede decir que vamos a expropiar a 
las familias sin plantear el escenario a futuro, porque eso como comprenderán, y en las fechas en que 
nos encontramos, genera las tensiones y la sensación de que realmente el ayuntamiento no está 
actuando desde esa sensibilidad que se necesita en este asunto. Se ha pedido por lo tanto diálogo, se ha 
pedido la posibilidad de juntarse las partes implicadas, para buscar una solución adecuada tal y como ya 
ha venido en el pasado dada. Los precedentes administrativos son conscientes, todas las asociaciones y 
personas afectadas, de que no son vinculantes para ninguna administración, pero sí que son un 
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referente a tener en cuenta para buscar una solución que sea real, no que sea la más fácil para el 
ayuntamiento, sino la más realista. El problema que supone ahora mismo el ofrecer un justiprecio, el 
ofrecer una indemnización a una familia, a una unidad familiar, es que si este justiprecio no es suficiente 
para alcanzar un precio de mercado, difícilmente vamos a poder provocar ese trasvase tan necesario, 
para que las viviendas del Camp Redó queden finalmente vacías de propiedad. Se tiene que producir 
una permuta, una contraprestación, vivienda por vivienda, que es la promesa además de este 
Consistorio. Por lo tanto creemos que en esa línea de trabajo, tienen ya asesoramiento jurídico, tienen 
las posibilidades legales a su alcance para incluso plantear fuera más allá del procedimiento 
administrativo de expropiación, la posible responsabilidad patrimonial del ayuntamiento, y creemos que 
asentadas las partes, lo que se tiene que hacer a partir de ahora, tal y como ya se ha reaccionado por 
parte del Consistorio, es en abrir vías de negociación, que sean suficientes para transmitir esta 
tranquilidad a las familias. No es posible que estemos a estas alturas criticando a los propios vecinos, 
con cuestiones personales que no tienen nada que ver con arreglar el problema. Tengan en cuenta que 
muchas de las situaciones personales que se han generado en esta barriada, y concretamente en el 
Camp Redó, vienen dados por malas actuaciones también anteriores, que si se vuelven a reproducir 
ahora por sistema, volverán a trasladar el problema fuera de la barriada, quizás ustedes quiten el 
problema del Camp Redó, pero lo trasladarán allí donde estas personas tengan que ir a vivir. Y por lo 
tanto esa victoria de la democracia, esa victoria de la justicia social, seguirá sin producirse en la ciudad 
de Palma, porque ustedes señores del Gobierno local, adolecen de proyectos, adolecen de ver más allá 
de los 4 años de legislatura. Comprométanse con unas ideas que sean buenas para toda Palma de 
Mallorca, que sean buenas para Son Gotleu, que sean buenas para el Camp Redó, que sean buenas para 
las barriadas más marginales, y que tengan ustedes un protocolo, una manera de proceder que sea 
asistencial, que sea humano, y que tenga previstas estas incidencias, que seguramente para ustedes son 
tan desagradables de atender, como para los que tienen que padecerlas. Pero la diferencia es que 
ustedes tienen la responsabilidad de dar una solución legal al asunto. Si no lo hacen evidentemente se 
actuará en consecuencia, y hay instrumentos legales, no hay ninguna prescripción en este momento 
sobre la mesa, a pesar de que los plazos son perentorios, las medidas tienen que ser urgentes, y en el 
próximo Pleno de enero volveremos a intervenir, precisamente en aspectos que tengan que ver con este 
asunto, a la espera de sus soluciones. Esperando haber tenido esa propuesta de reunión con ustedes, y 
sobretodo permitiendo que los más desfavorecidos tengan una economía sostenible y adecuada al 
momento en que nos encontramos en el año 2017 a puertas del 2018. Muchísimas gracias. Relativo al 
punto 35, sobre actuaciones en parques y jardines de Palma. Bueno decirles que durante toda la 
legislatura, hemos tenido muchísima controversia con este asunto por dos motivos. Primero por el 
recorte salarial de las plantillas. Y segundo por la falta de inversión pública, precisamente en el 
mantenimiento y sostenimiento adecuado de los parques y jardines. Miren ustedes, Palma de Mallorca 
no es una ciudad que precisamente destaque por la complejidad a la hora de poder hacer la gestión 
pública de estos parques. En comparación con otras ciudades por desgracia, tenemos una ciudad 
bastante simple en ese sentido. Los mantenimientos son básicos. Hay de verdad necesidad de restaurar, 
de reforestar, de cumplir aquellas cuestiones que se han puesto sobre la mesa una y otra vez durante 
toda la legislatura, para que sean terminadas. No de abrir nuevos debates, no abrir nuevos parques, no 
abrir nuevas zonas que sean asistenciales. Tenemos en este momento que realizar un proyecto social de 
la ciudad, por qué no revalorizamos con buenas ideas estos lugares que están pendientes de 
expropiación, para que sirvan a causas que ya no sean solamente parques y jardines, que sean 
asistenciales de las personas, que sean centros domiciliarios de 24 horas, y que den una salida a esa 
demanda social que es incipiente, simplemente por motivo de la pirámide demográfica que padecemos, 
porque en este momento todos estamos en tránsito hacía ser mayores, y por desgracia la juventud cada 
vez es menos. Creemos por tanto que esta visión de parques y jardines de Palma, tiene que estar 
incardinada a partir de ahora dentro de esa calidad de servicio, dentro de las vistas, dentro del arte, 
dentro de la ornamentación que todo ciudadano que viven en una ciudad necesita, porque es su único 
espacio de ocio, y es el que tiene más cerca de su casa. Si les privamos a los vecinos de Es Fortí, de hacer 
un aparcamiento adecuado en la falca verde, si privamos a los que han sido expropiados por la propia 
falca verde, de las indemnizaciones que corresponden, y gastamos los dineros del Consistorio, el erario 
público en los intereses de esas expropiaciones, y no atendemos las expropiaciones del Camp Redó, 
estamos haciendo una mala gestión de gobierno, desproporcionada. Estamos haciendo cuestiones que 
realmente no vienen a solucionar la realidad de cuales son los problemas que tiene que afrontar, no 
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solamente ustedes como Equipo de Gobierno, sino los futuros equipos de gobierno, que tendrán que 
dar una solución a estas exigencias que son de los ciudadanos. Por último, y con respecto al asunto del 
punto 38, relativo a la Façana Marítima. Bueno, tal y como se ha venido planteando, son aspectos de 
conjunto. Quina Palma volem? Quina ciutat volem? Quina Mallorca volem? Se trata de que los jueces 
han hecho de políticos, los jueces les han suplantado. Estamos a golpe de sentencia, para saber que tipo 
o que modelo de Palma es la que nos merecemos, y esto viene heredado de la mala gestión de partidos 
políticos, que ni siquiera están ahora en el Consistorio, que ni siquiera están ahora votando, que ni 
siquiera están ofreciendo una solución o una alternativa política a lo que hicieron mal hace 10 años. Por 
lo tanto, es el momento de recuperar las riendas Sr. Alcalde, es el momento de hacer política con 
mayúsculas para Palma de Mallorca, y darle la entidad que este Consistorio merece, para plantear un 
proyecto que sea adecuado. No basta solamente un criterio técnico, que los hay y muchos, para darle 
virtualidad práctica a la Façana de Palma. Pero no hagan reduccionismo, no se limiten a las sentencias y 
a la propuesta de un solo partido político. Hagan proyectos técnicos que sean amplios para la ciudad, 
para dotarlos realmente de los servicios y de las instalaciones necesarias que en este momento 
ciudadanos que están en la marginalidad les están reclamando desde la miseria. Y creemos que es de 
justicia social, el que se puedan adelantar ya ese tipo de proyectos, aunque no se puedan cumplir en la 
legislatura, pero dejarlos ideados para que en el futuro estemos orgullosos de esa fachada marítima, 
que no sirve solamente electoralmente a quienes prometieron tener vistas al mar en la calle Jacinto 
Verdaguer, haciendo campañas puerta por puerta para engañar a los vecinos. Tienen que servir 
realmente a ese turista, a ese vecino de Palma de Mallorca, que debe sentirse orgulloso de saber que su 
fachada marítima es lo primero que ve cualquiera cuando llega a Palma de Mallorca. Creemos que estos 
planteamientos son del todo de sentido común, es un esfuerzo y una responsabilidad que le compete a 
este Equipo de Gobierno, y es a ustedes, está en sus manos el poder poner en marcha estos proyectos 
que de verdad beneficien a la ciudadanía. Muchísimas gracias.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Molt Honorable senyor batle, senyores i senyors regidors. L’associació de veïnats Es Raval de Santa 
Catalina, referent a aquest punt sobre IB-Salut exposa lo següent: en primer lloc Bon Nadal a tots, molts 
d’anys. Com entitat d’utilitat pública municipal que som, referent al tema de la llengua, és evident que 
ningú s’aclara, ni s’aclarirà mai. Però per la nostra associació, el tema realment important, molt 
important, és el dret a una sanitat gratuïta i de qualitat, repeteixo, és el dret a una sanitat gratuïta i de 
qualitat. I direm amb coneixement de causa, la nostra entitat ve realitzant amb assiduïtat, xerrades 
debat sobre el funcionament de la salut pública, que la nefasta política que dur a terme el IB-Salut és un 
caos, una debacle, una hecatombe que va en detriment de la sagrada salut dels soferts ciutadans de les 
Illes Balears. Les llistes d’espera per anar a l’especialista, intervencions quirúrgiques o per lo que sigui, 
són demencials per anar a un especialista. Per citar un cas, hi ha que esperar per regla general uns 6 
mesos o més perquè te cridin el pacient, si és que de tant esperar ja està en Son Trilo. Els metges i el 
personal auxiliar, que estan demostrant una lloable professionalitat, i una encomiable qualitat humana, 
se’ls fa com aquell que diu la massa i el cullerot. Assignar-los un número de pacients desorbitats i 
inadmissible, lo qual òbviament aquest fet afecta psicològicament a metges i personal auxiliar, que 
tenen que fer maratons, no podent dedicar el temps necessari a cada pacient. Els metges i personal 
auxiliar del IB-Salut, tenen el dret de poder fer feina amb honor, dignitat i professionalitat, però els és 
impossible fer-ho degut a una planificació súper deficient, i a una falta de personal que clama el cel. 
Desgraciadament el servei de IB-Salut a pesar de que l’Estat espanyol està dins la Unió Europea, és pitjor 
que tercermundista. Sí en cap país tercermundista, que nosaltres sapiguem, els pacients han d’esperar 
mig any o més per esser atesos. I com exemple i estam en el nostre dret de dir-ho, a pesar de que al 
Molt Honorable Sr. Batle en Toni Noguera no li agrada que es compari amb la socialista Cuba amb 
Palma, assenyalarem que a Cuba no hi ha llistes d’espera, tots els pacients són atesos immediatament, i 
tots els medicaments són gratuïts. I qui o quins són els culpables de que el IB-Salut vagi a la deriva en 
perjudici dels malalts de Balears? El IB-Salut en totes les passades legislatures, han anat malament, molt 
malament, però en la present del Pacte, de malament a pitjor, arribant a un punt insostenible, per això 
la nostra entitat sol·licita a l’Equip de Govern de Cort, que transmeti al Govern Balear, que nosaltres 
sol·licitem en aquest Ple, la dimissió de la consellera de Salut l’Honorable Sra. Patricia Gómez Picard, la 
qual en el nostre criteri, clar està, és incompetent per aquest càrrec. Llavors, per finalitzar ja, amb tots 
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els respectes, dedicaré a l’Equip de Govern de l’Ajuntament de Palma, la frase següent: la Feixina 
catalinera no se toca ni se tocarà! Bé, ara passo en el següent punt senyor batle, també de l’associació 
de veïnats de Santa Catalina, referent a General Riera i a Corea. En el neuràlgic i emblemàtic carrer 
General Riera, que està sense llums nadalencs i voltants, hi ha nombroses deficiències a tots els nivells. 
Ara bé, capítol a part mereix la zona denominada Corea, que són les vivendes socials del Camp Redó, 
situades en els voltants, aferrada, enganxada a General Riera, i a part en general de la degradació total 
de Corea, direm que el tercermundista bloc 8, s’ha convertit en un infern, en una espècie d’abocador 
chabolista o qualque cosa pitjor, inclús sense llum exterior en el carrer, i amb alguns veïnats amb una 
situació d’inseguretat a tots els nivells alarmant. Ens arriben notícies preocupants de que a qualcuns 
soferts famílies del chabolista bloc 8, Cort per l’expropiació dels seus pisos, els vol donar quantitats de 
doblers que no són suficients, i un pis de lloguer, quan el Consistori té vivendes en propietat. Per un 
altre part, la falta d’informació per Cort en els veïnats de Corea és inadmissible i summament 
perjudicial. Es va demostrar en el passat Ple municipal, i a més els esbucaments no s’han consensuat, i lo 
que procedeix ara mateix és que l’ajuntament doni una audiència oficial, el llum i taquígrafs en els 
veïnats disconformes, acompanyats de les entitats ciutadanes que els interessi, i amb advocat, i cercar 
entre tots lògicament, una solució positiva jurídicament legal. No hi ha que oblidar que a Corea s’han 
aprovat dos projectes, i de moment no s’han realitzat. Se poden fiar per lo tant els residents del seu 
Consistori? Per lo vist el grisenc Equip de Govern de l’Ajuntament de Palma, aposta pel divide y 
vencerás, però la nostra entitat en contra d’aquesta política poc seria, tenint insegures a algunes 
famílies i anunci de demolició sense data. Que ja està bé de confondre al poble, i on varen dir digo ahora 
dicen Diego. I no hi ha que oblidar que tota la zona de Corea és un focus d’insalubritat pública, 
repeteixo, d’insalubritat pública, vandalisme i degradació a alt nivells, fins i tot hi ha un solar abandonat 
propietat de l’ajuntament, dins el qual dia i nit hi ha fogueteres que molesten a tot el veïnatge, sense 
que Cort faci res o cap mesura per solventar el problema. Senyores i senyors de l’Equip de Govern de 
l’Ajuntament de Palma, per favor, estabilitzin, democràticament i amb urgència la zona de Corea, i 
proposin solucions adequades a la realitat. Res més i moltes gràcies.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de 
Mallorca: 
 
“Bé, en el punt número 28 en nom de l’associació de ex jugadors i ex jugadores de Futbol Base de 
Mallorca. Ens consta que la barriada de Nou Llevant, desgraciadament i per culpa del inadmissible 
passotisme del actual Equip de Govern del Pacte de l’Ajuntament de Palma, és una de les barriades més 
accentuadament abandonades per part dels provisionals, molt provisionals llogaters de Cort. La barriada 
de Nou Llevant és un cúmul de deficiències. No és estrany que els veïnats carregats de raó, més que 
justificada, protestin davant del Consistori palmesà, el qual incomprensiblement segons pareix, amaga 
les queixes veïnals en el baül de l’oblit. El súper deficient i deplorable estat de Nou Llevant és general. 
Les voravies estan rompudes, hi ha una escandalosa proliferació d’herbes i brossa per tot. Hi ha 
problemes amb arrels dels arbres, celebració de festes il·legals enmig dels carrers, parcs i solars de la 
zona. Falta d’aparcament, escassa presència policial, seriosos problemes de convivència, etcètera. Però 
el problema més greu i que més perillositat i molèsties provoca, són les carreres de cotxes il·legals, que 
se realitzen en els seus carrers. En vista de tan greus problemàtiques, sol·licitem al discutit Equip de 
Govern de Cort, que realitzi un estudi en profunditat de totes les anomalies de la barriada de Nou 
Llevant, i obri en conseqüència. La realitat és que la nostra entitat esperava més, molt més d’aquest 
Equip de Govern del Pacte d’esquerres, però lo cert és que políticament xerrant, aquest galliner de 
partits que duen les rendes del Consistori palmesà, ens ha defraudat per complet. I com exemple basta 
assenyalar, que casi tot lo que diem les entitats ciutadanes en els Plens, cau en sac romput. I si s’aprova 
alguna cosa, no se sol dur a terme. Aquests pàrvuls de polítics, estan demostrant que no saben de que 
van, i a damunt entre ells no s’entenen. I malament les comparacions són odioses, ens permetrem dir de 
forma desenfadada, que aquest pèssim Equip de Govern de Cort, s’han convertit en una espècie de la 
Parrala, idò ni ells s’aclaren. I aquest és el resultat, en el nostre modest entendre, d’un Pacte contra 
natura. Esperem que a partir d’ara a Nou Llevant hi haurà més manteniment de la zona i més presència 
policial, perquè actuï amb contundència contra el incivisme de determinats grups, ja que si no es 
solucionen els problemes de convivència, la discòrdia entre veïnats pujarà de to, el desànim tal que cada 
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mes són els residents que decideixen abandonar el barri, cercant millors condicions de vida. Res més i 
moltes gràcies.” 
 
Sra. Coronado, representant de la Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de 
Mallorca: 
 
“Buenos días. Muy Honorable Sr. Alcalde, señoras y señores regidores. La asociación de ex jugadores y 
ex jugadoras de Futbol Base de Mallorca, referente a este punto expone lo siguiente: es necesario que 
en la calle General Riera, una de las más importantes y neurálgicas de Palma y aledaños, se adopten las 
medidas oportunas para que haya más presencia policial, más limpieza, que se arreglen las numerosas 
aceras rotas, que se instale iluminación navideña, etcétera. Pero el foco más grave, grave no gravísimo, 
se encuentra en la zona encadenada pegada a la barriada denominada Corea, la cual está 
completamente abandonada y marginada por el incoherente Equipo de Gobierno del Ayuntamiento de 
Palma. Sí, la zona de las llamadas viviendas sociales de Camp Redó, se halla en un estado deplorable, 
tercermundista, inaceptable, inhumano, especialmente el bloque 8, que es el no va más de la 
degradación total y absoluta. Y en el colmo de los colmos sin un exterior en la calle. Y alguno de sus 
residentes, muchos o pocos, el número no importa, están en la cuerda floja. Pues Cort requiere 
desahuciar y derribar el bloque ofreciéndoles alternativas que a nuestro criterio dejan mucho que 
desear. Algunos vecinos del bloque 8 necesitan ayuda, asesoramiento jurídico y nuestra entidad 
juntamente con otras entidades ciudadanas, la Unión de Asociaciones de Mallorca, la Unión de 
Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina, la nueva Asociación de Vecinos y Amigos Camp Redó, 
Can Simonet, la Asociación de Vecinos unidos en solidaridad y alguna que otra más, se lo va a dar, 
lucharemos democráticamente para defender sus intereses y para evitar que se les confunda. Y lo más 
indignante del caso, es que en la pasada campaña electoral, y durante estos dos años de mandato, los 
partidos que forman este anodino pacto de Cort, MÉS, PSIB-PSOE y Ciudadanos, han dado un recital de 
demagogia y promesas inciertas, que claman al cielo, dejando a los pies de los caballos, a los sufridos 
vecinos de Corea. Y para más INRI, en la barriada de Corea, hay otros 30 árboles que presentan riesgos 
inminentes de caída, lo cual constituye serio problema para los residentes del lugar. Por otra parte, los 
niños de las viviendas sociales de Camp Redó no tienen parque ni zonas infantiles en la que puedan 
jugar. Urge tomar medidas, súper urgente. La finalidad de que dignifiquen la vida de estos niños. 
Estamos ante un caso de emergencia, que no admite demora. Corea no puede seguir siendo una afrenta 
para Palma. Señoras y señores del Equipo de Gobierno, no duerman más, por favor obren en 
consecuencia es su deber. Muchas gracias.” 
 
Sr. Calvo Padilla, representant de l’Associació de veïns del Terreno: 
 
“Sr. Alcalde, regidores, vecinos, asociaciones. Antes que nada solidarizaros la Asociación de vecinos del 
Terreno, se quiere solidarizar con Camp Redó, con todas sus reivindicaciones, que parte de ellas no 
conocíamos, y nos enseñan el camino de lo que es una lucha ciudadana. Yo vengo, venimos de la 
Asociación del Terreno, a hablar de la situación de los aparcamientos del barrio. El día 14 de noviembre, 
los usuarios que estamos en régimen de alquiler en este aparcamiento que está en el Casal, recibimos 
una simple carta comunicándonos que la modalidad de alquiler anual, no existiría más, que teníamos la 
opción de alquilar trimestralmente o mensualmente, porque en este tiempo el ayuntamiento, el SMAP 
iba a estudiar la posibilidad de vender las plazas, no decía ni unas ni pocas ni todas, vender las plazas del 
parque mentó. Ni una información más. Esta mañana nos dicen, creemos que aquí ha faltado 
información. Toda. Toda. Los vecinos nos hemos unido como hemos podido, hemos informado, hemos 
recabado información, documentación. La asociación de vecinos se ha solidarizado. Por favor, por qué 
no convocan ustedes a las asociación de vecinos el día 10 de noviembre y les dicen, tenemos este Plan, 
vamos a, queremos privatizar estas plazas. Hablamos, nos explican, y ya estamos informados. ¿Qué hay 
en el Terreno de aparcamiento? Entre el norte y el sur, entre la calle Dos de Mayo y Joan Miró, y entre 
Lluís Fábregas y el Polvorín, hay un solo parking municipal de 49 plazas. El parking del Casal del cual 
ustedes las pocas plazas que hay en alquiler, que son del orden de 30, algunas las quieren ustedes 
vender. Existen algunas plazas de aparcamiento al aire libre, sin ningún tipo de restricciones en el 
antiguo solar del Hotel Sayonara. No existen zonas de aparcamiento para residentes. Es inconcebible. Ni 
una sola plaza para que los residentes vayan, y al menos a las 8 de la tarde aparquen. Ni una. El resto de 
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plazas de aparcamiento existentes en el barrio, son de carácter privado y de pago. Ahora hay un edificio 
de Solvia, que evidentemente le ha venido a hacer el agosto, porque todos los vecinos están solicitando 
plaza allí. Todas las zonas de las calles están provistas, como ustedes saben, de pilotes, lo cual es obvio 
que para la seguridad de ambulancias, bomberos, etcétera, es muy lógico que existan, pero obviamente 
impiden el aparcamiento en cualquier calle de todas estas zonas. En el actual PERI, quiero ser breve 
referente al PERI, porque ustedes los conocen mejor que yo, del 2007, se contemplaba que en el 
equipamiento sociocultural del Colegio San Luís Gonzaga, se ubicarían aparcamientos, y se podrían 
construir 62 plazas. Y además explícitamente dice: es obligatoria la construcción de dos plantas de 
aparcamiento bajo rasante, ni segunda planta ni 62 plazas. Es decir el PERI ha quedado en nada. Pues 
bien, estas pocas plazas de alquiler que en este momento existen en el barrio, 30, son las que ustedes 
quieren privatizar. Tampoco se han construido los segundos aparcamientos que aparecen en el PERI en 
la plaza del Mediterráneo, donde se hablaba de 190 plazas, en Servera y Moyá. El ayuntamiento en 
aquel momento en el PERI hablaba de 614 plazas, que con esto creemos que el problema se resolvería 
parcialmente. 49 al cabo de 10 años, 49. Es imprescindible mantener los actuales, crear una nueva 
planta en el Casal e iniciar los aparcamientos. En esta legislatura no se ha hecho nada, a parte de quitar 
unas plazas junto al Colegio de la Inmaculada en la calle Robert Graves, que bien nos parece correcto, 
eso es una política que entendemos, pero evidentemente primero creen ustedes plazas y luego las 
quitan, para esponjar la zona, para que puedan pasar los carritos, etcétera, etcétera. Porque la aventura 
de caminar por las calles tan estrechas del Terreno, realmente se la recomiendo, para que ustedes 
sepan lo que es la realidad. Ante esta situación los vecinos del Terreno, apoyados por la Asociación de 
Vecinos, hemos iniciado una campaña para insistir, no pongan en venta las plazas, ninguna, ninguna. Y 
una referencia a algunos comentarios que hemos oído en intervenciones radiofónicas. No somos unos 
pocos, no somos los 10, 12 que tenemos alquiler, ay nos quitan el alquiler vamos a reivindicar. Somos un 
barrio, el barrio del Terreno, un barrio muy, muy olvidado. El actual sistema permite alquilar 
rotatoriamente, si yo alquilo y me voy del barrio, vendrá otro vecino que está en su casa en alquiler y 
volverá a alquilar. Si venden ustedes las plazas, están favoreciendo la especulación. ¿Quién creen 
ustedes que van a comprar las plazas? Los edificios, las viviendas que están en Dos de Mayo, las grandes 
mansiones, que comprarán dos, tres, cuatro,  las que quieran. Los alquileres vacacionales, no lo olviden, 
que hay y muchos. En fin, creo que el tema es muy claro, paren cualquier movimiento a favor de la 
venta de plazas de aparcamiento del parque municipal del Terreno, que además producirá una 
especulación de plazas en un bien público. Mantengan las plazas de alquiler, instauren zonas de 
aparcamiento para residentes, creen nuevas plazas de aparcamiento público, y sobretodo señores del 
Consistorio, nosotros creíamos en ustedes, inicien un verdadero plan para dotar al barrio del Terreno de 
plazas públicas, con acceso en alquiler, como es propio de cualquier ayuntamiento que se define como 
social, y defensor de los derechos públicos. Moltes gràcies i molts anys a tots.” 
 
Sr. Serra Simó, representant de la Asociación de Vecinos Levantina de Nou Llevant: 
 
“Buenos días Sr. Alcalde, señores Regidores y Regidoras. Soy Pedro Serra y hablo en representación de 
los vecinos de Nou Llevant. Nos sentimos engañados y creemos que este ayuntamiento ha actuado de 
mala fe, ocultando el acuerdo que habían adoptado los tres partidos que lo gobiernan, en instalar las 
plataformas de contenedores de basuras del barrio del centro de Palma en la calle Callao de esta 
barriada. El señor alcalde en su reciente visita a la barriada centró su interés en algunas cosas, en el 
torrente y demás y en hacerse la foto en Can Ribas, que van a intervenir para algo, no se sabe el qué, 
más que en visitar la barriada, pues solo la visitó un 30%, ocultándonos la información que suponemos 
que debía conocer. Después de tantos años luchando para esta barriada saliera de las denominadas 
degradadas y después de escuchar por boca de estos mandatarios, que iba a ser una barriada 
innovadora, empezábamos a creer que seria una realidad los planes que había para la misma, con la 
fachada marítima, Palacio de Congresos, el Gran Hotel, la Fundación Rafa Nadal, la Caja de Música, el 
Diario de Mallorca, y además fincas para construir viviendas. Ahora resulta que ustedes quieren 
imponernos el basurero del centro de palma, cargándose todas las expectativas de los vecinos, así como 
el impacto visual que supondrá para toda la barriada. Piensen ustedes que desde el Palacio de 
Congresos del Molinar que están en la autopista, todo el centro de Salud que está a unos 100 metros de 
la instalación. Ya nos dirán ustedes a los vecinos qué es lo que van a construir en los solares adyacentes. 
Se supone que allí no construirá vamos nada. Porque de un plumazo se han cargado ustedes nuestras 
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ilusiones. Nosotros lo que les pedimos es que reconsideren la postura de mantener las Plataformas por 
muy limpias que estén, rodeadas de maleza, rodeadas de ratas de 50 centímetros, rodeadas de solares 
aunque estén vallados están abandonados, hasta que el constructor o los propietarios de estos solares 
se decidan a hacer algo. Pues esto será primero un peligro para las instalaciones sanitarias, para la vista 
del Palacio Hotel de Congresos, todo esto, un impacto brutal. Supongo que hay otros sitios, otros solares 
que esto se puede esconder, o por lo menos que no esté en un centro de viviendas. Esto no es un 
polígono. Nou Llevant, hemos conseguido después de 38 años, que se llame Nou Llevant, no somos 
Polígono de Levante, porque no hay industrias, somos viviendas de personas que la mayoría de esos 
7.000 habitantes son mayores de edad, y necesitamos que esto se mejore, y que no sean perjuicios para 
todos. Esperamos que hagan un planteamiento y que por lo menos si lo ponen, busquen 
inmediatamente una salida para esto, porque sino en vez de ser un barrio piloto como ustedes querían, 
para toda la innovación para la fachada marítima, esto será el basurero de Palma. Gracias, felices fiestas, 
feliz Navidad.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Mercedes Martínez Ferrer de l’associació de veïnats del Camp Redó. Molt bé, no hi és present, si ja ve 
més tard ja li donarem paraula.” 

 
29. Grup PP relativa a actuacions a General Riera 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. L’altre dia varem fer una visita des de, varem visitar el nostre grup municipal, 
els veïnats, els comerciants del carrer General Riera, i ens varem trobar pues amb una situació 
francament, ells se senten abandonats. I ho diem així perquè així va esser com se’ns va transmetre. No? 
Un carrer que és molt important, un carrer com són molts d’altres de la nostra ciutat, però sense cap 
dubte pues és una via principal d’accés a Palma, i un carrer al qual hi viu moltíssima de gent. Hi ha 
concentrada moltíssima població, i per lo tant jo crec que aquest ajuntament ha d’anar i visitar els 
veïnats d’aquest carrer, escoltar les seves reivindicacions, i veure pues que en aquests moments no es 
senten estimats ni protegits ni assistits per part de l’Ajuntament de Palma. Són molts els problemes que 
ens varen exposar, els problemes pues que com ve essent habitual, ens diuen totes les associacions de 
veïnats, problemes de neteja. I efectivament és un problema greu de neteja el que hi ha allà. No? Ens 
trobem les voreres que estan molt brutes, que s’ha de passar la màquina de pressió d’aigua,  perquè no 
dona la sensació de que estiguem a una ciutat com Palma. De vegades, o sigui, passeges per allà i te 
dona la sensació de que estàs a un altre món, a un altre lloc. Un carrer a demés amb aquesta 
importància, amb aquesta transcendència, que a demés té pues moltíssims de carrers transversals. En 
definitiva jo crec que sí que s’ha de fer un esforç important, per tal de mantenir una neteja de lo que 
seria aquest carrer, i dels carrers adjacents. Després, un altre reivindicació importantíssima, el tema de 
la seguretat ciutadana, que aquesta va esser una qüestió que es va donar suport a la Comissió. Però sí 
que és una queixa constant i és de les primeres queixes, neteja i presència policial. A més a més ens 
varen dir bé pues que hi ha un centre, el centre de malalts psiquiàtrics devora. Hi ha pues tota una sèrie 
de punts en els quals pues a lo millor els veïnats es poden sentir desprotegits en moments molt puntuals 
del vespre, o que poden tenir por, i necessiten tenir aquesta presència policial, malament no sigui per 
fer intervencions concretes, però sí per tenir pues aquesta cobertura o aquesta protecció psicològica 
pues que moltes vegades necessita el ciutadà, per tal de pues estar tranquil i viure tranquil. També 
varem estar xerrant amb persones, treballadors que fan feina pues a la farmàcia, o que fan feina a llocs, 
a tendes comercials, i sí que ens varen dir que també es senten desprotegits i que han vist pues que hi 
ha hagut un retrocés. No? Dels seus ingressos. Hi ha falta d’il·luminació. I després, una cosa que també 
ens va cridar moltíssim l’atenció, va esser el fet de que les aceres, les voreres estan molt malament, 
estan pues espanyades, hi ha pues molts de punts que necessiten una intervenció per part de 
l’ajuntament, i que a més a més pot suposar pues problemes d’accidents, de persones majors, o de 
persones pues que vagin per allà trepitgin malament i se puguin caure. No? És vera que la situació és 
bastant lamentable per part de les voreres, i que per això nosaltres demanem a l’ajuntament que faci un 
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estudi per veure si es fa per trams, de quina manera, quina inversió es necessita, i en definitiva que s’ho 
agafin i s’ho prenguin com una qüestió prioritària a un dels carrers pues més importants de la nostra 
ciutat. I després un altre reivindicació, que no únicament ens va venir dels comerciants, també dels 
veïnats, era que el carrer General Riera tenia il·luminació nadalenca, fa no sé si eren dos anys, i aquesta 
il·luminació pues se va llevar. Nosaltres pensem que un carrer tan important, un carrer en el qual hi viu 
tantíssima de gent, i en el qual s’està fent aquesta reivindicació, pues és suficientment important i és un 
interès general suficientment important i transcendent per l’Ajuntament de Palma, com perquè es posi 
aquesta il·luminació nadalenca al carrer General Riera, i que se li doni aquesta vida pues que tant 
veïnats com a comerciants els agradaria recuperar. Per tant nosaltres ens mantenim amb aquestes 4 
propostes. Agraïm a l’Equip de Govern que se’ns vulgui donar suport a les anteriors, però sí que ens 
agradaria pues que aquí en el Plenari es voti a favor d’aquesta proposta, perquè els veïnats d’aquest 
carrer pues ho agrairan. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Gràcies Sr. Batle bon dia. Efectivament, bé jo com a regidora de Districte vull puc precisament ratificar 
aquest vot favorable respecte a l’ampliació de la presència policial, que ja es va fer en Comissió, i que la 
regidora ja es va comprometre, ja es varen poder explicar els motius. I avui també procedirem en el vot 
favorable respecte en el punt 2 de la seva proposició, que té a veure amb la millora de la neteja en 
aquest carrer. A partir del mes de febrer, l’empresa Emaya, durà a terme, no només en aquest carrer, 
sinó també a molts altres de la ciutat de Palma, una millora substancial d’aquesta recollida, tant de 
trastos com de neteja diària, com de neteja viària. D’acord? És a dir, parlem de neteja viària, parlem de 
recollida de papereres, parlem de recollida de trastos. S’habilitarà també un servei per poder recollir 
aquells trastos producte del incivisme, els dies precisament que no siguin els dies de la recollida de 
trastos concrets en el carrer General Riera. D’aquesta manera també es podrà reforçar i lluitarem encara 
més i millor contra aquest incivisme que fa que de vegades trobem trastos en dies que no són els que 
aquest carrer té assignats. I com li dic, a partir del mes de febrer, l’empresa Emaya durà a terme aquesta 
millora, que entenem que serà qualitativa i substancialment molt important, i que també es veurà per 
part de totes les veïnes i veïns, de manera que avui sortirem amb aquest vot favorable, tant en quant a 
la millora de la presència policial, com en la millora de la neteja, que entenem també que són dues de 
les grans reclamacions per part de veïnes i veïns. I ara ja li puc donar pas en el regidor d’Infraestructures 
perquè pugui explicar. Gràcies.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
 
“Gracias. Referente al punto número 3, el estudio de estado de las aceras está hecho en toda la ciudad, 
lo tenemos evidentemente todos los informes, con el cual se ha elaborado en base al cual se ha 
elaborado el pliego de condiciones que está a punto de ser licitado. Es un pliego que lo que pretende es 
abarcar todas las deficiencias que actualmente tenemos con el pliego de vialidad, que duplica la 
cantidad de inversión en ciudad que hace falta. El pliego anterior, que ha sido heredado no ha sido 
dotado de suficiente, no tenía dotación económica suficiente para dar cobertura a toda la ciudad. La 
ciudad ha ido creciendo todos estos últimos años, y no se ha ido dotando el pliego de suficiente dinero. 
El pliego nuevo duplica la cantidad del anterior, por tanto podremos priorizar, empezar priorizando los 
barrios en actuaciones concretas, General Riera es unos de ellos. De hecho también está por otra línea 
también se van a renovar aceras de la zona de Camp Redó, en breve, eso ya está en licitación también y 
se hará, por tanto está, el punto 3 lo votaremos a favor, se está haciendo y no hay ningún problema. 
Además coincidimos en que es necesario. En cuanto al punto número 4, le propongo una transaccional, 
referente a este punto. Nosotros hemos, bueno he preguntado al Distrito, a ver si tenía alguna queja por 
parte de los vecinos, me ha dicho que no, que todo lo contrario, son, están muy contentos con el 
alumbrado navideño del barrio en general. No nos consta ninguna reivindicación vecinal, sí comercial. 
Nos hemos reunido varias veces con asociaciones de comerciantes, y hemos quedado que a partir del 
año que viene, o sea 2018, nos reuniríamos para poner sobre la mesa todas las calles que falta 
alumbrado navideño, y hacer un estudio de todas ellas. Evidentemente la ciudad no puede tener todas 
las calles con alumbrado navideño, sería inviable económicamente, y un despilfarro, no lo haremos. 
Creemos que con lo que hay en suficiente, pero para poner alumbrado navideño en una calle nueva, hay 
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que quitar de otra, por tanto hemos propuesto a las asociaciones de comerciantes reunirnos, y 
consensuar esto. Por tanto le propongo que la transaccional sea algo así: a que se escuche la 
reivindicación de vecinos y comerciantes, y se estudie la posibilidad de colocar iluminación en calle 
General Riera. Si acepta la transaccional la aprobamos, y sino votaremos en contra.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno nosotros votaremos a favor también, evidentemente de esta proposición, 
pero queríamos matizar que esta proposición y sobretodo la problemática que se plantean, que son tres 
puntos básicos, que es más presencia policial, más limpieza y estudio de las aceras, para que las que 
estén rotas se reparen, etcétera, etcétera, esto no solo es un problema de General Riera, esto es un 
problema que está prácticamente repartido en todos los barrios de Palma. Cuando nosotros vamos a 
visitar, y ustedes seguro que también, a cualquier barrio de Palma, la problemática siempre se repite, y 
generalmente son estas tres, pero es que además se añaden otro tipo de problemáticas, como son 
grafitis, que no se limpian y está toda la ciudad llena de grafitis. Hierbas en las aceras, alcorques vacíos, 
hay problemas de aparcamientos como hemos visto ahora con los vecinos del Terreno. Por ejemplo, en 
Son Puig se quejan también de que no hay iluminación, de que a partir de una cierta hora pues está todo 
que tienen que ir con linternas. El tema de mobiliario urbano, pues también se encuentran que está 
roto, etcétera. Bueno, lo que quiero decir es que esta proposición podría perfectamente decir que 
proposición sobre actuaciones en General Riera, podría poner proposición sobre actuaciones en general 
en toda Palma. Porque realmente la situación es esta. Me alegro que bueno se estén poniendo por lo 
que vemos medios para esto, pero sí que nosotros desde Ciudadanos pediríamos un poquito más de 
esfuerzo en estos puntos clave que son las quejas básicas y repetitivas de todas las asociaciones y todos 
los vecinos de Palma. Muchas gracias.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, moltíssimes gràcies, gràcies per donar suport en el tema de la neteja. Jo crec que és una qüestió 
pues que això és una reivindicació bàsica, constant per part dels veïnats, i per lo tant crec que amb 
aquesta votació positiva, lo que s’ha de fer és pues posar les bases perquè efectivament s’intensifiqui i 
se faci una neteja com els veïnats ens demanen en aquella zona, que nosaltres varem poder comprovar 
pues que efectivament tenen tota la raó. I amb el tema de la il·luminació, nosotros no, vamos a ver 
nosotros necesitamos que usted se comprometa a que se va a poner iluminación, aunque sea por 
tramos, aunque sea por fases. Es verdad que la calle General Riera es muy larga, y podemos entender 
que a lo mejor pues poner toda la iluminación de golpe, pues a lo mejor puede ser costoso o puede 
haber algún tipo de en fin complicación ¿no? Pero sí que creemos que es importante que aquí haya un 
compromiso por parte del Equipo de Gobierno, más allá de los estudios, que creo que tampoco es tan 
necesario en este caso, opino que es importante que ustedes se comprometan a que van a poner 
iluminación, porque es una reivindicación. No solamente de los comerciantes, también de los vecinos. 
Usted dice que a usted no le consta, a nosotros sí nos consta, porque ellos nos lo han dicho. Por lo tanto 
nosotros se lo decimos, en nombre o por boca de determinados vecinos, que nos han dicho que por 
favor vayamos allí, veamos in situ, que es necesario y que en su caso como en otros muchos pero en ese 
caso nosotros vemos que está más que justificado que haya una iluminación navideña porque se da 
pues una mayor calidez, transita muchísima gente, no solamente gente que va a comprar a los 
comercios, sino también gente que vive allí, y que disfrutan también de este tipo de iluminación y de 
decoración navideña ¿no? Por lo tanto nosotros en principio nos mantenemos con el punto 4 y 
pensamos que es importante que ustedes desde el Equipo de Gobierno le den apoyo, o se 
comprometan por lo menos, a que van a poner una fase o una parte de la calle General Riera, para que 
esté iluminada. Pensamos que es de justicia, pensamos que el interés general está más que justificado, 
por muchos motivos, por motivos comerciales por supuesto, pero también por motivos vecinales, y pues 
por motivos pues que estos ciudadanos tenían antes esa iluminación y por lo tanto yo creo que están 
totalmente legitimados para reivindicar que se mantenga. Muchísimas gracias.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
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“Sí. Como le dije, tenemos pendiente reuniones con comerciantes, y no me parecería justo aprobar una 
proposición que da solución a una sola calle, cuando hay peticiones de muchísimas calles. Hay 
muchísimas calles comerciales o calles de la ciudad, que no están cubiertas por el alumbrado navideño, 
que nos solicitaron poner alumbrado navideño, que hemos pedido una reunión para intentar ver si es 
posible el cambio o no, porque hay que quitar de una calle para poner en otra, y no sería justo para 
comerciantes por ejemplo de la calle Jesús, o de calle Balmes, que aprobáramos esta proposición y no, 
sin hablar antes con ellos y sin consensuar con ellos. Hemos pedido una reunión para buscar distintas 
soluciones que como saben el alumbrado navideño en ciudad, no lo hacemos con fines comerciales, lo 
hacemos para el beneficio de toda la ciudadanía. Al tema del comercio hay que dar una vuelta y buscar 
otro tipo de soluciones, como se hace en otras ciudades, y para eso hemos quedado que a partir del año 
que viene nos sentaríamos, y buscaríamos la manera o la fórmula adecuada para que todas las calles 
comerciales puedan estar contentas con el alumbrado navideño de Palma. Repito, no me parece justo 
aprobar ahora, solo para una calle, que reivindican ustedes. Y además quiero recordar que la calle 
General Riera, la decisión de quitar el alumbrado navideño en calle General Riera, ya estaba tomada por 
parte del Equipo de Gobierno anterior. Por tanto, esperemos la reunión con las entidades y con los 
vecinos también, y veremos a ver i encontramos un acuerdo para dotar, cambiar de una calle a otra o 
no. Y recordar también que en este barrio, en la zona de General Riera, está perfectamente cubierto con 
el alumbrado navideño tanto calle 31 de diciembre como calle Blanquerna. Por tanto creemos que es 
suficiente. También la zona de Camp Redó tiene alumbrado navideño, los vecinos están contentos, y 
bueno hay que admitir también que se ha hecho, se han hecho las cosas bien aquí. Gracias.” 

 
A la Comissió de Serveis a la Ciutadania es fa votació separada dels punts: 
Els punts 1 i 4, es dictaminen favorablement per unanimitat 
Els punts 2 i 3, es dictaminen desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i PODEM PALMA), i 4 a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno: 
 
1) A que se adopten las medidas oportunas para que haya más presencia policial en la 
barriada, y a que especialmente se cuente con la figura del policía de barrio, para que pueda 
atender de un modo más efectivo, las necesidades de los vecinos y de los comerciantes de la 
zona. 
 
2) A que se tomen las medidas oportunas para que haya más limpieza en las aceras, y en las 
calles adyacentes, y a que especialmente se utilice el sistema de limpieza de agua a presión en 
la barriada. 
 
3) A que se haga un estudio de las aceras que se encuentran rotas o en mal estado, y a que se 
adopten las medidas necesarias para arreglar las mismas. 
 
4) A que se escuche la reivindicación, tanto de vecinos como de comerciantes, y se ponga 
iluminación navideña en la calle General Riera." 
 
Aprovat  els punts 1, 2 i 3, per unanimitat i no aprovat el punt 4, per 15 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS  
 
- Asociación de Vecinos Propietarios de las Viviendas de Camp Redó (G-57436479) 
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Punt 29 (Mercedes Martínez Ferrer) 
 
Sra. Martínez Ferrer, reprentant de la Asociación de Vecinos Propietarios de las Viviendas de Camp 
Redó: 
 
“Pedirte disculpas porque desde las 10 estaba esperando y ya no podía más. Gracias. Gracias buenos 
días. Aquí estamos una vez más y aquí vamos a volver cada mes hasta que cumplan sus promesas, sus 
acuerdos de Pleno. Ustedes aprobaron por unanimidad hace año y medio que tomarían las medidas 
necesarias para que el solar de la calle Infante Pagano no fuera un foco de vandalismo. En todo este 
tiempo no han sido capaces de hacer nada. Somos víctimas de su incapacidad. Cada noche sufrimos en 
Camp Redó las hogueras, los botellones, el ruido y el miedo a que algo se queme y sin luz, sin luz, y os 
preocupan las luces de Navidad. Ay señor, pero a ustedes parece que les da igual. Como también les da 
igual los acuerdos de Pleno. Venimos tan plenos, tan plenos, tan plenos, tan plenos, pactáis algo que 
luego no hacéis. ¿De qué sirven si no los cumplís? ¿Para que hacéis Plenos? No podemos más con esta 
situación y a ustedes qué se les ocurre hacer. Es que queremos saber que es lo que se os ocurre hacer. 
Pues expropiar otro bloque. Ala ya está bien. Que bien, ¿no? Una idea brillante. No son capaces de 
solucionar los problemas de un solar y van a crear otro. Interrogación, interrogación, interrogación. Otro 
problema para Camp Redó. O les parece que la chatarra, la basura, las ratas, las hogueras, el botellón, el 
trapicheo, los ocupas ilegales ¿No son suficientes problemas que vienen a crearnos otro? Pero no solo 
han incumplido este acuerdo. Hay dos acuerdos más sin cumplir. ¿Para cuándo el plan urbanístico 
consensuado y no a espaldas de los vecinos? O ya lo tienen y no piensan contar con nosotros, pues lo 
tienen claro. Tienen que contar con los vecinos. En fin, tengan en cuenta que cumplir los acuerdos de 
Pleno no es un favor que nos hacen, es su obligación, es la obligación de todos ustedes, porque le 
pagamos los ciudadanos. Por eso hoy les exigimos que solucionen los problemas de la explanada de 
Infante Pagano y no nos creen otro problema nuevo. Muchas gracias y feliz Navidad. He traído dos del 
2007 que sí espera, espera, que me gusta, que me gusta, que me gusta, dice en el 2007, Gómez debatirá 
sobre Corea sin respaldo vecinal. Toma ya. Del barrio demoliendo los bloques de viviendas de más de 
medio siglo de antigüedad, además pedirán su dimisión por el trato que ha dispensado por contra 
Gómez ha apostado por una reforma integral que, y se fue Gómez, se fue, dimitió. 24 de septiembre del 
2007, como os gusta tanto hacer hemerotecas, el proyecto de rehabilitación de Corea se inició en el 
pasado mandato, si bien deberá concretarse en el actual con dos opciones posibles, el mantenimiento 
de parte de la estructura de la zona, de no solo parte de los edificios, rehabilitación del resto y 
demolición y rehabilitación integral. Esto dice, tipo, de Calvo cumple 100 días en Corea, y yo solo os 
pido, me parece muy bien que lo que la asociación reivindicó desde el principio, era algo que lo 
seguimos queriendo, lo seguimos queriendo. 27.000 m2 que hay en la zona, que hay en la zona por 
cambio. Es que yo no sé si a lo mejor nos equivocamos la asociación, no tendríamos ni que haber 
buscado al ayuntamiento, hubiésemos buscado a una empresa o empresarios, y hubiésemos llegado a 
un acuerdo, y ya no hablaríamos del Camp Redó. No hablaríamos del Camp Redó, a mí me parece y esto 
que pretendéis de quitar las dos, no veas como están los vecinos de la calle Colliure, pero del número 14 
para arriba, donde no son las viviendas del Camp Redó. Vosotros queréis esponjar ¿esponjar para qué? 
¿Qué queréis abrir, abrir el camino? Por favor antes, y la luz, no tienen luz. Y no tienen luz. Parece un 
sembrado de palos aquello Toni, fa vergonya, fa vergonya, i xerrem de llums de Nadal. Per l’amor de 
Déu, jo mai havia viscut amb aquesta merda. Te don les gràcies perquè he anat a, ja saps lo que m’ha 
passat. Vos desitjo un feliç Nadal, cosa que aquesta gent ni tindrà un feliç Nadal. Gràcies.” 

 
26. Grup C's relativa a instar al Govern Balear a derogar el Decret del coneixement de la 
llengua catalana al personal del IBSALUT 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. El grupo municipal no suele hacer este tipo de proposiciones, en las que instamos 
al Govern a hacer algo, porque para algo tenemos unos Diputados en el Parlament, y son ellos los que lo 
defienden. Sin embargo, hay cuestiones que consideramos que porque tienen una incidencia directa en 
la ciudadanía de Palma, y además son especialmente graves, sí que requieren, sí que requieren que este 
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ayuntamiento, pues tome partido e inste al Govern a dar marcha atrás. Y en este caso nos preocupa 
tremendamente el llamado decretazo sanitario, ese Decreto adoptado sin el, con todos los sindicatos 
del sector sanitario en contra. Solo USAE y UGT se abstuvieron, todos los demás votaron en contra en la 
Mesa sectorial de Sanidad. Por tanto, repito, adoptado en contra de todo el sector sanitario. La 
medicina, yo creo que si aquí todos pedimos cual es nuestro deseo para el próximo año, quizás no sea 
que nos toque la lotería de Navidad, que también, pero sí queremos tener buena salud. Y esto lo 
pedimos todos cada año y es fundamental, porque sin salud no hay nada. ¿Qué ocurre? Pues que para 
conservar esta salud, necesitamos de buenos médicos y necesitamos de buenos enfermeros. Que los 
hay. Hay buenos enfermeros y buenos médicos, muy buenos, que hablan catalán y que seguramente 
tienen el B2. Pero la medicina, la medicina es una profesión que requiere una alta especialización, no 
basta saber hablar catalán o saber hablar inglés para ser buen médico, hay que ser un buen cirujano.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Un moment Sr. Ribas. Demanaria un poc de silenci a les persones que van sortint del Plenari, perquè en 
el final no escoltarem en el Sr. Ribas, que és a qui hem d’escoltar. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Pues sigo diciendo que la medicina es una especialidad que requiere una alta especialización, un gran 
conocimiento técnico de lo que se hace. Y claro, nos llama la atención que se apruebe o que se vaya a 
aprobar un Decreto como este, en el que lo que se está haciendo es con la lengua poner barreras a la 
excelencia, poner barreras a la especialización. Y ya digo, es una cosa que nos preocupa, que es la salud 
de todos. La prensa estos últimos días, se ha comenzado a dar eco de esta situación, de médicos y 
enfermeras, especialmente en Ibiza y Formentera, que se están comenzando a marchar. El otro día 
había entrevistas a tres médicos en el Diario de Mundo, que también planteaban volver a la península 
porque aquí se les exigía un catalán que ellos no conocían, y que si se lo tienen que poner a preparar 
para alcanzar el nivel B2 pues a lo mejor no les da para sacar la plaza que tienen, que pueda salir a 
concurso o lo que sea. Nosotros creemos por este motivo, que es importante que el Ayuntamiento de 
Palma tome partido, que ponga un poco de serenidad en este tema, que hay otras fórmulas para hacer 
que los médicos conozcan el catalán. Se pueden emplear horas para cursos de catalán, dentro del propio 
horario laboral. Hay mil cosas que se pueden hacer, pero desde luego ponerlo como requisito para 
poder acceder al puesto de trabajo, en un tipo de trabajo como este, es tremendo, es una cuestión que 
deberían replantearse muy seriamente. Y nuestra proposición, en fin, lo que pide es esto. Les 
agradeceríamos que se lo pensaran, creemos que es una cosa importante, y que den su apoyo a esta 
proposición. Gracias.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Ribas, com ja és habitual quan parlem de llengua i de llengua catalana en aquesta 
casa, no ens acabarem de posar d’acord. I votarem en contra de la seva proposició. La veritat és que 
arribo o ja me pareix que aquest argument de que vosaltres ens dieu que nosaltres vos estam intentant 
robat la llengua i que la llengua en realitat és patrimoni de tots, jo crec que la conclusió és que en el final 
sou vosaltres que ens regaleu la llengua. En relació en el Decret d’exigència, no decretazo, de 
coneixement de la llengua catalana, en els procediments selectius d’accés a la funció pública i per 
ocupar llocs de treball de l’administració de la comunitat autònoma, la vostra actitud me sembla 
realment inconscient. Vostès allò que fan és posar uns drets suposats dels professionals, per davant els 
drets dels pacients. Perquè no s’enganyi, desconèixer la llengua pròpia del país, per molts de pacients 
pot esser una mesura que no millori, sinó que en realitat lo que faci és empitjorar l’atenció mèdica. En el 
vostre, bé en els motius que heu explicat també, sobretot hi ha dues coses que també discrepem 
profundament tot l’Equip. En primera, que és que en el municipi de Palma ara mateix existeixi qualque 
tipus d’alarma social en relació en el tema. Només ha importat veure, que ha estat treure la moció i 
tothom se n’ha anat de la sala casi, casi. I en relació a que com vostès diuen bé això que feu amb 
aquesta moció és defensar els interessos dels ciutadans, jo la veritat crec que en realitat els qui ara 
mateix està defensant els drets dels ciutadans som nosaltres, i sobretot els drets dels ciutadans que 
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també són pacients. Per tant per això tampoc no ens acaba d’agradar la vostra moció. I jo també li 
recomanaria que tornés a llegir els decrets, perquè moltes de  les preocupacions que vostè transmet, en 
realitat el mateix Decret les resol, i vos poden també alleugerir en qualque dubte que tingueu. La 
Disposició Addicional Tercera ja preveu que es faran cursos de català a tots els metges que ho 
necessitin. La Disposició Sisena fins i tot preveu que hi pugui haver exempcions o qualque tipus 
d’exempció momentània. I fins i tot la disposició transitòria única que ja diu que es donarà un termini 
perquè tothom pugui a poc a poc amb els cursos de català que també els ofereixen, tenir els requisits 
que se’ls demana. I bé, jo és que tornaré a recordar aquella Declaració Institucional que va esser 
aprovada per tot el Ple de l’ajuntament per unanimitat de setembre del 2006. Perquè un dels objectius 
que s’havia de garantir que tots els ciutadans de Palma puguin gaudir de seguretat lingüística plena, i 
que puguin realitzar qualsevol activitat social en les llengües oficials a la nostra comunitat autònoma, 
com usuaris actius i passius. És a dir, també que puguin anar en el metge emprant la nostra llengua. 
Moltes gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Molt bon dia Sr. Batle, molt bon dia a tots. Lo que nosaltres volem Sr. Carrió, és que aquest Decret es 
retiri, i el Partit Popular ho ha demanat tres vegades i ho ha dut tres vegades allà on toca, que és en el 
Parlament de les Illes Balears. No estam davant un problema lingüístic, estam davant un greu problema 
sanitari. I ara li donaré tota una sèrie de dades, perquè com que tinc tres minuts, vostè ha xerrat i ha fet 
un discurs per jo buit, defensant la llengua. I jo lo que vull és defensar els drets dels ciutadans, i els drets 
dels ciutadans Sr. Carrió, és a tenir un bon servei sanitari. I lo que fa el català, lo que ha fet aquest 
Decret, és precisament privar-los d’un bon servei sanitari. I ara li donaré una sèrie de dades. Miri aquest 
Decret s’ha imposat a tots els professionals sanitaris de les Illes Balears, i s’ha pres en contra d’una 
resolució del propi IB-Salut del mes de juliol de l’any 2017. Vostè ha de sabre que vostè xerrava dels 
drets dels ciutadans, bé idò pues de les 7.000 queixes de pacients, 7.000 queixes de pacients, només n’hi 
ha hagut 7 relacionades amb llengua, perquè vostès lo que exigeixen és una titulació oficial, però els 
metges i les infermeres que fa més de 10 anys que fan feina i no tenen aquesta titulació oficial, poden 
perfectament xerrar i entendre en el pacient en català Sr. Carrió. Lo que no els han d’exigir és una 
titulació especial. De 7.000 queixes 7 just per llengua. Mirin, s’ha fet amb el vot en solitari de 
l’administració, perquè tots els sindicats, tots, Comissions Obreres, CESIF, Sindicat Mèdic, Sindicat 
d’Infermeria, tots han votat en contra, tots. Miri, dels 8 gerents dels hospitals, els 8, vostès tenen 8 
gerents d’hospitals, que li he de recordar que són càrrecs de confiança posats per vostès, els 8 càrrecs 
han signat una carta, tots els 8 posat per vostès, han signat una carta denunciant que aquest Decret 
posa en risc l’assistència sanitària. Mirin, de les 5.500 infermeres adscrites a la borsa del IB-Salut, 5,500. 
3.500 no poden acreditat el nivell de català, i això són dades reals. Exclou a més de 300 metges interins, 
300 metges interins, que duen més de 7 anys, 7 anys de mitja fent feina en l’atenció primària, i més de 
1.000 auxiliars d’infermeria, 300 metges i més de 1.000 auxiliars d’infermeria. El pitjor de tot és que això 
succeeix a una comunitat que tenim un greu dèficit de metges i d’infermeres, de fet avui, avui mateix 
hem sabut que la borsa d’infermeria d’Eivissa ha quedat sense inscrits justament pel requisit de català. I 
ja per acabar, per acabar, per acabar dir-li que el Partit Popular, per acabar dir-li que el Partit Popular i 
ho va dir, per favor sigui més educada, el Partit Popular dir-li que el nostre també president Biel 
Company ha dit que es degradarà aquest decret que imposa el català com a requisit de la sanitat, 
perquè no es pot minvar la qualitat assistencial. Moltes gràcies. Perquè han de sabre una cosa, la 
llengua no cura. Gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Primero comenzaré por las acusaciones que me ha hecho Sr. Carrió, de que yo digo 
que me roban la lengua. Mire, a mí la lengua no me la roba nadie, porque para empezar tengo dos, la 
que le hablo ahora, que es la que usted quiere.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
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“Demanaria en el públic silenci per favor, podem pensar diferent però estam aquí per plantejar debats, 
o sigui que tranquil·litat. Sr. Ribas.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí pues deia que a mí la lengua no me la roba nadie, ni usted pretendiendo borrar el castellano, que es 
la lengua que le hablo ahora, por si no lo sabe, y el catalán que también es mi lengua materna, que 
usted defiende y que yo también defiendo. Por tanto aquí no se roba la lengua a nadie. En segundo 
lugar usted me llama inconsciente, porque habla de que se vulneran los derechos del paciente, pero 
bueno el derecho del paciente es que lo atiendan, y que le curen la enfermedad. Porque un paciente si 
se muere, de nada le servirá que el médico le consuele en catalán, lo que querrá es no morirse. Y esto 
creo que quien es inconsciente es el que pone los impedimentos para que ese médico pueda venir y 
pueda curar. Porque hay especialidades que no están bien atendidas y que no lo estarán con este tipo 
de medidas que ustedes están planteando. Después me habla también de que yo he hablado de los 
cursos y que esto ya está previsto en la Disposición Transitoria, vale pero ¿de qué va a servir dar unos 
cursos a un médico cuando para poder acceder a la plaza el catalán es el requisito? Entonces ya no va a 
llegar al curso, porque no habrá entrado, así de fácil, es que todo lo que usted me dice, pues mire, no 
sirve. La verdad, lo que tienen que hacer, no claro es que no sirve, es que además, podemos hablar 
también de las excepciones, porque supongo que también dirá no habrá excepciones para especialistas 
que tal, pero ¿qué pasa con las excepciones? Todos sabemos lo que pasa en las excepciones, mire aquí 
lo que pasa en las excepciones con los altos cargos de este ayuntamiento, al final sirven para enchufar a 
los cuatro amigos, y a lo mejor no vienen los especialistas. Las excepciones se hacen para la injusticia,  
para generar injusticia, para generar diferencias entre unos y otros, y eso también lo contempla este 
decretazo. Mire, lo que queremos todos, ustedes eran los que querían la educación pública gratuita y de 
calidad, lo que queremos todos es una sanidad pública, gratuita y de calidad. Y para tener calidad el 
catalán es lo de menos, lo importante es el conocimiento, la experiencia y el dominio de las técnicas 
médicas. No saber hablar catalán, ni inglés ni chino ni español, el médico es bueno porque tiene 
conocimientos no por lo que habla. Y al paciente pues no se preocupe que se entenderán, yo me 
entiendo con todos los médicos que me han atendido siempre. Y esto no genera ningún problema ni me 
ha generado nunca una frustración, ni me ha generado nunca ningún problema. Porque cuando voy al 
médico quiero que me curen, no que me hablen en idiomas. Gracias.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Bé, permeti’m que discrepi però jo crec que un metge xinés, si no hi ha una llengua pont entre vostè i 
ell, difícilment el podrà curar en segons quins tipus de dolença que pugui tenir. La veritat és que sentir 
xerrar al Partit Popular de sistema sanitari, quan vostès varen intentar treure les targetes sanitàries, 
quan varen intentar tancar hospitals, quan varen retallar per tot i en tot lo que varen poder, no ho sé, 
crec que s’haurien de plantejar si realment és la llengua que no cura o són vostès que no ajuden a que 
se pugui curar. Després, tampoc no he vist molts d’arguments vostres però bé, seguirem endavant. En 
relació també a tot això que heu explicat, torneu en el Decret i ho veureu més clar, el Decret ja compta 
que s’hauran de fer cursos, ja compta que hi haurà cassos particulars que Recursos Humans haurà 
d’esser el qui decideixi si fan falta fer les exempcions concretes. Per tant tampoc no sé molt bé lo que 
perquè li dieu tant decretazo, quan en realitat ajudarà a donar un millor sistema sanitari a les Illes. I 
finalment, jo sí que els voldria fer, no sé si un prec o una carta dels Reis, de cara ja que és el darrer Ple, 
de cara a l’any qui ve. Jo crec que vos hauríeu de fer mirar tot el tema de la llengua, i que l’estratègia 
que ho seguit fins ara, és totalment errònia. Vos demanaria que recuperéssiu el seny de la batlessa Cirer, 
i la Declaració que abans vos havia anomenat. Si voleu la vos podem fer arribar un altre vegada, per si 
encara no la teniu. I la veritat és que a jo m’agradaria que el 2018 també es convertís en l’any del Pacte 
per la llengua. Tenim tot l’Equip de Govern a favor. Jo vos puc dir que bona part de la societat també hi 
estan, i ara només fa falta que vos hi apunteu vosaltres. Moltes gràcies.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i4 a favor (PP i C's) 
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Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Govern de les Illes Balears a establecer como 
mérito, pero no como requisito, el conocimiento de la lengua catalana al personal del 
IBSALUT." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a 
favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
28. Grup PP relativa a Pla d'acció a Nou Llevant 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno lo primero de todo dar la bienvenida a la representación vecinal de 
Nou Llevant, que ahora se ha hecho habitual en estos Plenos, y estoy contenta de que estén aquí. Yo 
creo que son unos vecinos que son ejemplares en la lucha por conseguir mejorías en su barrio, y yo creo 
que harían bien los Regidores de este Gobierno en sentarse de vez en cuando a ir a verlos y escuchar 
cuales son sus peticiones, más allá de reunirse cuando ya las decisiones están tomadas. Los vecinos de 
Nou Llevant nos trasladaron la última vez que nos vimos entre otras cosas, pues que se están pidiendo 
medidas urgentes para frenar la degradación del barrio. Se están produciendo ocupaciones ilegales en 
las viviendas, hay una suciedad que si ya es visible en toda Palma, en determinados barrios es 
especialmente grave. Se da una escasa presencia policial en el Nou Llevant, y” 
 
Parla una persona del públic, no s’escolta 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Ja ha intervingut vostè, gràcies, està bé senyor, molt bé.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Pues se nos hizo también, se nos trasladó que existen graves problemas de convivencia, sobretodo con 
la ocupación que hacen determinados colectivos de los parques y las zonas públicas, y por lo visto 
también pues la reacción policial no es la esperada por los vecinos. También se nos ha puesto en 
conocimiento que como es precisamente de las pocas zonas sin ORA que quedan en Palma, en los 
últimos años están sufriendo un gravísimo problema de aparcamiento, y los residentes de la zona pues 
reclaman soluciones en este sentido. Nos han contado casos incluso pues de que muchas son las 
personas que aparcan para allá y después se van a trabajar con bicicleta. Incluso se ha dado el caso por 
lo visto de la grúa municipal descargando vehículos en la zona de Nou Llevant. Está muy claro que el 
Gobierno municipal pues no está bordando estas problemáticas de la zona, sí que está generando 
problemáticas nuevas, como hablaremos luego de las plataformas de contenedores. Y nos trasladan que 
desde el inicio de la legislatura pues la verdad que las cosas están empeorando. Los vecinos, ahora 
mismo hablaba con ellos, empiezan a estar desanimados, porque ven que no se les hace caso, que no se 
están arreglando sus problemas. También es mucha la gente que está abandonando el barrio, los hijos 
de los vecinos que viven allí pues están decidiendo trasladarse a otros puntos de la ciudad, cosa pues 
que empobrece un poco lo que es la convivencia del barrio. Y por eso nos hemos decidido también a 
llevar esta moción, porque creemos que lo que se pide pues es bastante justo. ¿No? Entre ellas pues 
pedimos al Pleno que se haga un Plan de acción para la zona de Nou Llevant, i este Plan de acción pues 
contemple las siguientes medidas, un refuerzo de la limpieza y mantenimiento de la zona, es importante 
porque además nos han comentado que incluso hay trastos que se ponen un día y tardan 20 días en 
retirarse. El tema de los parques es lamentable, el tema de la convivencia de perros con las zonas 
infantiles y con personas mayores, también es un problema grave. Pedimos como segundo punto 
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también, más presencia policial y contundencia contra el incivismo de determinados grupos, puesto que 
si no se solucionan estos problemas de convivencia la discordia entre vecinos se va acrecentando. Y 
pedimos un tercer punto que es buscar soluciones para la falta de aparcamiento. La verdad es que nos 
parecería interesante que dada la celeridad que pone el ayuntamiento cuando toma decisiones respecto 
a Nou Llevant y en tiempo récord se consigue designar un solar y empezar las obras para colocar unas 
plataformas, creo que también la misma celeridad se podía poner en todas estas peticiones, que como 
bien dicen los vecinos son históricas, y que además se están agravando con el paso del tiempo por la 
falta de presencia del ayuntamiento, y por la falta de actuación en diferentes temas. Nos gustaría ver 
cual es la opinión del ayuntamiento en este sentido. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle, gràcies Sra. Bauzá per la seva proposta com a Grup Popular en aquest ajuntament, 
perquè el que fa és coincidir justament amb la nostra preocupació pel barri de Nou Llevant. Desgranaré 
una mica a continuació quines són les respostes que donem a cadascuna de les seves propostes, però 
ens agradaria recordar que el barri de Nou Llevant forma part dels objectius que té aquest Equip de 
Govern, en qüestions d’inversió. Estam preparant la inversió i la remodelació de la fàbrica de Can Ribes, 
la Caixa de música serà en breu una realitat també, hem fet també reformes i reparacions en els col·legis 
públics de Joan Miró i de Camilo José Cela. Uns col·legis dels quals vostès es varen desentendre 
completament durant l’anterior mandat. Fer feina per les escoles i fer feina per l’educació en el barri, és 
també fer feina pel barri Sra. Bauzá. També farem net el torrent que transcorre per la barriada i que 
generava queixes i molèsties als veïns, i nosaltres ens hem compromès a posar fil a l’agulla i començar a 
netejar aquest tram de torrent. Pel que fa a les propostes concretes que vostè esmenta, i a les quals 
votarem a favor a totes elles, voldria dir-li, a la primera pel que fa al manteniment de neteja a la zona, el 
passat 19 de desembre amb la regidora d’Emaya ens varem reunir amb l’entitat veïnal, per tal de 
comunicar una sèrie d’actuacions, relatives a les plataformes, que això ho parlarem a l’altre proposta 
que duen vostès, però relatives en aquest cas a un pla de neteja de la barriada, que començarà a posar-
se en marxa a partir del 5 de febrer. Concretament el que es va comprometre per escrit la gerent 
d’Emaya i la seva regidora, és que tots els carrers amb habitatges es faran nets cada dia de forma 
manual o amb maquinària. Ara mateix la neteja es fa en dies alterns. Després de dimarts a dissabte hi 
haurà un vehicle de recollida de trastos producte del incivisme. S’havia signat en el barri per la recollida 
programada el diumenge, per tant de dimarts a dissabte es farà una passada per evitar totes aquestes 
molèsties que ens estan generant aquests ciutadans incívics que dipositen els trastos fora d’hora i fora 
de dia. Hi haurà a demés també un camió polivalent que recollirà diàriament els desbordaments que es 
puguin produir a les àrees dels contenidors i farà netes les herbes. També es farà neteja amb aigua cada 
tres o quatre setmanes, a tots els carrers i es buidaran les papereres diàriament. Pel que fa a la 
presència policial, m’agradaria recordar també que durant l’anterior mandat es va eliminar la policia de 
barri, i que nosaltres quan va començar aquest, tot d’una que varem poder, varem implantar la figura 
del policia tutor, que està treballant en la barriada, que està treballant en les escoles, i que està 
treballant també amb el teixit social de la barriada, fent una feina molt important, que tenint en compte 
que com deia abans vostès manifesten ara aquesta preocupació per Nou Llevant, jo els vull posar també 
en context el que s’està fent. I pel que fa al tercer punt, de cercar solucions per la manca d’aparcament, 
mirin, el PMUS que vostès varen impulsar l’anterior mandat, i que els va costar la xifra de 122.000 euros, 
determinava justament que en aquesta barriada no hi havia un especial problema de dèficit 
d’aparcament. Sí que és vera i això ens ho han referit els veïnats i ho podem observar, que moltes 
vegades trobem vehicles abandonats, que es dipositen en els vials que normalment solen estar a mitja 
capacitat, per tant per part de Policia i també per part de la gestió de la grua, s’intentarà optimitzar la 
gestió d’aquestes qüestions, i evidentment ens posem i seguim estant al abast dels veïnats, per tal de 
poder canalitzar les seves queixes, i de poder canalitzar les seves denúncies, pel que fa en els vehicles 
abandonats, que ocupen un lloc que no haurien d’ocupar evidentment, i que podia esser gaudit pels 
veïnats de la zona. Per tot plegat per tant votem a favor a les tres propostes. Gràcies.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
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“Sí, bueno, evidentemente nosotros vamos a votar a favor de esta proposición, porque desde el grupo 
Ciudadanos, desde el primer día nos ha preocupado mucho toda la ciudad evidentemente, pero estamos 
hablando del barrio de Nou Llevant, y hay que recordar que hemos presentado proposiciones para 
evitar las fiestas ilegales, hemos presentado proposiciones para que se implanten badenes para evitar 
carreras ilegales, y todas las medidas que se tomen para beneficiar esta barriada las vamos a apoyar. Lo 
que sí que nos preocupa es el tema de limpieza. Ahora ustedes anuncian, les anunciaron a ellos 
directamente ayer y lo han anunciado hoy, que se hará extensible en toda Palma, que a partir del 5 de 
febrero, se limpiaran diariamente las calles, que de martes a sábado pasará un vehículo de recogida de 
trastos, que se vaciarán las papeleras diariamente, que se limpiará con agua cada tres o cuatro semanas. 
Señores, han tardado tres años en darse cuenta de que Palma está sucia y necesita estas medidas. ¿Han 
necesitado tres años para darse cuenta que para mantener Palma limpia, se tiene que limpiar 
diariamente? Que se tienen que vaciar las papeleras diariamente. ¿Tres años? Nosotros lo que nos 
parece es que a partir del día 3 de febrero del año que viene, es su último año en el ayuntamiento, y 
ustedes se han puesto en modo campaña electoral, e intentarán en el último año engañar a los 
ciudadanos, dando una apariencia de buena gestión. Pero no crean que somos tan ingenuos, no nos lo 
vamos a creer. Muchas gracias.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Yo como en tantas otras ocasiones, al final cuando les oigo hablar, parece que vivimos en dos ciudades 
diferentes. Cualquiera que oiga al Sr. Ferrer, dirá que todo está solucionado en Nou Llevant, y lo único 
que saben los vecinos de Nou Llevant es que usted les llama peliculeros, cada vez que se reúne con ellos, 
cuando le muestran sus preocupaciones por determinados temas. Usted habla de inversiones que se 
han hecho en Nou Llevant. A mí me gustaría saber cuántas de esas inversiones las han pedido los 
vecinos. ¿Los vecinos querían la Caja de música? ¿Los vecinos les han dicho cuáles son las inversiones 
que les interesan? Porque a nosotros sí nos las han contado. Ustedes son como aquello del despotismo 
ilustrado de todo para el pueblo pero sin el pueblo. O sea, ustedes deciden que es lo que les conviene a 
los vecinos de Nou Llevant, sin preguntarles. A lo mejor a los vecinos de Nou Llevant, todas sus 
inversiones les parecen ridículas, y a lo mejor las que a ellos les interesan ustedes no les están 
dedicando ni un minuto de su tiempo. No me saque usted las reformas de los colegios públicos, porque 
esas reformas las han hecho gracias a un contrato que dejó adjudicado el PP, porque si es por las 
adjudicaciones de sus contratos, todavía podíamos estar esperando, que todos los contratos que tiene 
este Gobierno están prorrogados por segunda y por tercera vez. En cuanto a la limpieza, comparto lo 
que dice mi compañero de Ciudadanos, desde luego es que estos compromisos son lamentables, es que 
ese barrio tiene que estar limpio, como todos los barrios de Palma. No porque la señora regidora se 
comprometa ahora que empezaran en febrero a limpiar, es que llevan tres años, tres años gestionando 
Emaya. Por cierto, tres años en los que se están gastando un dineral en contenedores, en camiones, y lo 
que ustedes quieran, pero los resultados no se están viendo en las calles. Que ustedes ahora se vengan 
a prometerles a los vecinos que les limpiaran las calles si aceptan las plataformas, me parece una 
vergüenza. Es que eso lo tienen que hacer porque es su compromiso. Estos vecinos pagan sus impuestos 
igual que todos los vecinos de Palma. Les ponga las plataformas o no, usted tiene el compromiso de 
limpiar ese barrio a diario. O sea que me parece lamentable que encima venga aquí como si hubieran 
hecho la gran cosa, porque se comprometen a limpiar el barrio de Nou Llevant. Supongo que se 
comprometen también a que lleguen los autobuses y a que las farolas sigan iluminándoles. Esto son 
compromisos que tendrían que estar cumpliendo desde el principio de la legislatura. Mire, la única que 
tiene morro aquí Sra. Truyol es usted, que encima creo que un poquito de tranquilidad y un poquito de 
escuchar a los vecinos, le vendría muy bien. Nosotros nos hemos preocupado siempre de este barrio, y 
yo creo que además son numerosos los ejemplos de personas que tienen, que teníamos regidores de 
barriada, no como usted, que escuchaba y atendía a los intereses de los vecinos. Yo les pediría un 
poquito de humildad, un poquito de escucha a los vecinos, y un poquito de más ganas de mejorar el 
barrio de Nou Llevant, porque yo creo que es un barrio que se merece darle una oportunidad, que ahora 
tiene la oportunidad de que las cosas vayan a mejor, y ustedes con todas sus actuaciones les están 
echando por tierra, ya no solo sus expectativas, sino sus ilusiones. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
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“Gràcies Sra. Jhardi. Sra. Bauzá, és tan significatiu que vostè en aquest Ple digui que les inversions en 
educació no les havien demanat a vostès. És tan significatiu perquè és que durant l’anterior mandat, va 
esser mil persones en el carrer de Palma, demanant millores en l’educació i vostès no escoltaven, per 
tant les persones que demanen millores en educació i millores en els centres educatius, no aniran mai a 
veure una regidora del PP, perquè és antinatura. Entengui que la millora en educació i vostès, són 
conceptes completament antagònics. Nosaltres fem millores en general. Evidentment que vostè ha dut 
una proposició amb tres punts molt concrets, i jo n’hi he parlat d’altres perquè vegi la manera general 
que tenim de tractar el barri, i que pensem amb el interès general. Pel que fa al retard en la implantació 
de les mesures de neteja, quan durant un mandat sencer, no s’ha fet cap mena d’inversió a Emaya, és 
normal que quan es posa la nova regidora, comença a contractar i comença a fer inversions de 20 
milions d’euros, que suposen la compra de contenidors, i la compra també de màquines netejadores, és 
evident que això no apareix un dia per l’altre. Això també va pel senyor regidor de Ciutadans, que 
posava en qüestió perquè és que no s’havia començat abans. Es comença justament en aquesta data, 
perquè és la data que té planificada l’empresa municipal, justament per posar-se a implantar les 
inversions, que ha estat primera licitant, gestionant, i després començarà a traslladar en el carrer. Per 
tant després de 4 anys de no fer feina, és normal que nosaltres anem un poquet encara en retard 
evidentment no ens agrada aquest retard, però aquest retard no ens queda més remei, perquè hem 
hagut de licitar i hem hagut de tenir després les màquines i els nous contenidors en el carrer. Jo tot 
plegat, nosaltres mantenim el diàleg amb els veïns, nosaltres ens reunim totes les vegades que ha estat 
necessari. No me torci el coll perquè és així, pot veure les nostres agendes públiques. Els veïns els hi 
poden explicar, hem donat totes les explicacions que han calgut. Mantenim un contacte molt directe 
amb l’assessor del Districte, que està fent feina directament amb ells. Per tant de manca de diàleg no 
se’n pot parlar. No se’n pot parlar en absolut d’aquestes qüestions. I després jo també m’agradaria 
sabre quines inversions, perquè jo li he detallat una sèrie d’inversions que vostè ha menyspreat, perquè 
vostès tenen aquesta tendència, a menysprear tota aquella feina que es fa pel bé comú. Això no serveix 
de res, això no ho han demanat els veïnats, i anem únicament a treure, únicament anem a treure 
aquella busca d’allò on vostès els interessa treure rèdit políticament. A mi m’agradaria sabre i hem 
dedicaré a explorar-ho aquests dies, que la veritat que la història és interessant, quines són les 
inversions que varen fer vostès l’anterior mandat en el Nou Llevant. Jo crec que la tasca acabarà ben 
aviat perquè no en trobaré cap. Gràcies.” 

 
A la Comissió de Serveis a la Ciutadania es fa votació separada dels punts: 
El punt 2, es dictamina favorablement per unanimitat 
Els punts 1 i 3, es dictaminen desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i PODEM PALMA), i 4 a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a llevar a cabo un plan de 
acción que contemple las siguientes medidas:  
 
1.- Un refuerzo de la limpieza y mantenimiento de la zona 
 
2.- Más presencia policial y contundencia contra el incivismo de determinados grupos puesto 
que, si no se solucionan los problemas de convivencia, la discordia entre vecinos se acrecienta  
 
3.- Buscar soluciones para la falta de aparcamiento" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
32. Grup C's relativa als aparcaments de El Terreno 
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Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno, después de la exposición que ha realizado aquí la parte afectada de los 
aparcamientos del Terreno, creo que ha quedado bastante claro cual es su preocupación. Miren, estos 
vecinos y que actualmente son abonados del aparcamiento del Terreno, se enteraron por una carta, de 
que el ayuntamiento tenía intención de vender estos aparcamientos. Bueno, estos usuarios, me 
atrevería a decir que la gran mayoría son residentes de la zona del Terreno. Una zona donde todos 
sabemos que prácticamente no existe aparcamiento, no existe. Las aceras están con pilones, no se 
puede aparcar y no hay parkings públicos, el único que hay y ellos muy bien lo han dicho, es este que 
ahora mismo quieren poner a la venta, es decir, privatizar. Bueno, primero quiero destacar que aquí hay 
un problema en este barrio en el que el ayuntamiento tiene que tomar conciencia y poner solución 
urgente, y es el problema de aparcamiento público. Pero además lo que tampoco se entiende es que 
estas 31 personas que actualmente tienen estos abonos, se les comunique que ya no se les, bueno se 
tiene intención de vender estas plazas, y por lo tanto pues se van a quedar sin, y que no se les dé una 
alternativa para el problema que tienen todos los residentes y los vecinos de allí de aparcamiento. Es 
decir, ya se apañarán, esta es la política ¿no? Nosotros vendemos, ya se apañarán. Bien, yo les quiero 
hacer una reflexión, hay mucha gente que vive en este barrio que viven de alquiler, precisamente 
porque no pueden pagarse una vivienda. Si no pueden pagarse una vivienda, ¿Cómo van a pagar un 
aparcamiento por 17.000 euros? Bueno, creo que ustedes tendrían que tener más en cuenta la situación 
personal de los ciudadanos de Palma, y la situación personal de cada uno de estos usuarios de estos 
aparcamientos. Una situación en la que bueno pues seguramente muchos no andan boyantes, y no 
podrán permitirse el comprar este aparcamiento. Y yo creo que no tienen que pagar los ciudadanos de 
Palma, no tienen porque pagar la mala gestión y la mala política de este ayuntamiento. Es decir, 
nosotros creemos que esto es una decisión puramente política, porque aquí la SMAP por lo que se ha 
visto en prensa, la SMAP dice que necesita dinero, necesita liquidez. No sé si es este el motivo o no, 
bueno ahora nos lo dirá usted, necesita liquidez. Entonces ¿de dónde lo cogemos? Bueno pues de estos 
parkings, vamos a vender estos 31 parkings, sin tener en cuenta lo que hay detrás. Es decir, ustedes en 
lugar de hacer una política pensada para los ciudadanos, aunque sean 31, porque sí yo también he 
escuchado que eran, son 4 sólo, bueno, no son 4, son 31, y son vecinos de Palma, y hay que tratarles 
como se merecen. Con lo cual, esta es una decisión puramente política en la que ustedes han 
encontrado una solución, que es vender esto, en lugar de decir, bueno, pues vamos a intentar encontrar 
otro tipo de ingresos, o encontrar que el ayuntamiento dé otro tipo de opción, para recibir este ingreso, 
sobretodo que no moleste o que no perjudique o procurar que no perjudique a ningún ciudadano de 
Palma. Bueno, la solución fácil ha sido esta, a la brava, pues esto nos va bien. Desde luego no 
comunicamos ni hablamos con estos vecinos que tienen este aparcamiento, les comunicamos esto y 
tiramos para adelante. Bueno, a nosotros esto no nos parece bien. Creemos que se tiene que mantener 
estos aparcamientos tal cual están, creemos que tienen que pertenecer o tienen que dados por 
personas residentes que tienen complicadísimo encontrar aparcamiento. Y por otro lado también que se 
estudie o que se ponga solución a este problema de aparcamiento que tienen los vecinos del Terreno. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, pues he aquí que ha tenido que venir un Gobierno pretendidamente de 
izquierdas, un Gobierno que se autodenomina de la gente, un Gobierno que habla mucho del consenso 
y de la transparencia, pero aquí, ni la Sra. Conrado ni yo, que asistimos a todos los Consejos de 
administración, se nos había informado que pretendían vender estas plazas. Cuando uno mira el 
presupuesto, no aparece la venta de estas plazas. Es más, cuando uno mira el presupuesto, se encuentra 
con que usted Sr. Ferrer el año que viene prevé un superávit en la, unos beneficios en la empresa del 
SMAP de 1.800.000 euros. Y su Gobierno de la gente, su Gobierno de izquierdas, encuentra oportuno 
quitar 31 plazas de aparcamiento a los vecinos del Terreno, que se las ven y se las desean para aparcar. 
Ustedes los del consenso, informan a la gente por carta, de hechos que ya han decidido, que no 
consensúan ni por casualidad. Yo en fin pensaba que todos los aquí presentes éramos conscientes que 
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las empresas municipales no están para enriquecerse, están para dar un servicio a la ciudadanía. 
Todavía no acabo de entender su afición por crear problemas donde no los hay Sr. Ferrer. ¿Qué le 
molesta a usted que esas plazas sigan en régimen de alquiler? ¿Cuál es el problema de este 
ayuntamiento? A veces pienso que le gusta la confrontación, o que tiene asesores un poco perdidos. 
Dígame, en qué perjudica al Gobierno de ustedes, ya que ustedes se llaman el Govern de la gent, pues 
mire, hoy ha venido gent a demanar que por favor no les quiten su alquiler. No estamos hablando de un 
producto de lujo, estamos hablando de una necesidad. Usted que se autogalardonea hablando del 
transporte y la movilidad. ¿Esto es favorecer la residencia de los ciudadanos? ¿Esto es hacer una ciudad 
más cómoda, más amable, más resiliente como les gusta decir? No. No. Están creando un problema 
donde no lo hay. Estas plazas funcionan bien, los vecinos están contentos, les están dando un servicio, el 
SMAP no tiene déficit económico, no hay ninguna necesidad. ¿Es un capricho Sr. Ferrer? ¿Es una ilusión? 
Le pedimos por favor, como así hemos hecho constar en nuestra proposición, que renuncien a la venta 
de las plazas de alquiler situadas en el Terreno, y que actualmente se encuentran en régimen de alquiler 
a vecinos de la zona. Le recuerdo que tiene superávit en el SMAP. Le recuerdo que hace falta otro tipo 
de políticas en el Ajuntament que no la de privatizar servicios municipales. Es que parece mentira que 
alguien del Partido Popular tenga en un Pleno que decirle a usted de izquierdas, que no privatice 
servicios municipales. Resulta bastante paradójico, resulta bastante paradójico. Yo confío en que 
después de la brillante intervención vecinal, después de la propuesta de Ciudadanos, y después de 
nuestra propuesta, ustedes recapaciten, se den cuenta de que es lo mejor para los ciudadanos, que es lo 
mejor para el Terreno, que necesita el Terreno, y se den cuenta de que esas plazas deben seguir siendo 
de alquiler. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. L’operació que es preveu fer en l’aparcament del Terreno, i que va esser comunicada 
prèviament a l’associació de veïnats el 9 de novembre, escau justament en anar més enllà, lo que és ara 
mateix un aparcament que ja està de prou sí consolidat. Inicialment hi havia 49 places, 13 de les quals es 
varen vendre a l’any 2008. Després les que quedaven 31, varen esser llogades, i 5 han quedat vacants. El 
que nosaltres proposem i que encara no està tancat, perquè ja és una qüestió que varem expressar en el 
representant veïnal perquè el que volíem acabar de tancar amb ell justament era amb l’associació de 
veïnats, eren les condicions a la venda d’aquests aparcaments. Nosaltres teníem clar, i així coincidim 
amb el parer dels veïnats, en que aquesta operació no havia de perjudicar a la barriada, i no havia de 
significar una entrada de cotxes que vinguessin d’altres barris, i que poguessin perjudicar en els veïnats 
del Terreno. Amb l’operació que fem, únicament canviem amb el sistema de gestió. És a dir, el problema 
d’aparcament del Terreny, ni se soluciona ni se romp o s’acaba d’empitjorar per aquesta operació. 
Únicament se fa un canvi de gestió d’aquestes places.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Una qüestió senyors del públic, perdoni senyor regidor. Vostès han tingut l’oportunitat de fer la 
intervenció amb els representants dels veïnats, ara m’agradaria que el Sr. Ferrer pugui explicar, com 
nosaltres hem escoltat en el representant. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“El que no se fa per tant és encongir les places a la barriada del Terreno, són exactament les mateixes 31 
places que canvien de sistema de gestió. En el seu moment, quan es varen començar a vendre aquestes 
places, justament per una iniciativa de l’Equip que en aquell moment estava presidit per la Sra. Catalina 
Cirer, i en el qual la Sra. Bosch en formava part com a directora tècnica de la gerència d’Urbanisme, en 
aquell moment es va posar en marxa una operació de venda, justament per poder sufragar les despeses 
del Casal. Unes despeses del Casal que han arribat fins avui. Vostès dues Sra. Conrado i Sra. Bosch, diuen 
assistir en els Consells d’administració, però crec que se’ls va passar per alt en un dels Consells 
d’administració, que nosaltres hem hagut d’abonar la totalitat de 280.000 euros justament per un retard 
en les obres, per uns excessos de peticions d’obra que s’havien fet durant el mandat del Partit Popular, 
que no s’havien pagat, i que finalment la justícia va condemnar al SMAP a haver-los de pagar, pagant a 
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demés un total de 25.000 euros per interessos de demora. Si això li sembla insuficient per haver de 
justificar les causes de la venda d’aquestes places, puc seguir esmentant també el Pla de viabilitat que 
va servir per construir un Casal de barri que anava íntimament lligat amb la venda d’aquestes places. 
Puc continuar tot dient que aquestes places ja s’havien posat a la venda, amb unes condicions, i que es 
varen aturar justament perquè va arribar la crisi econòmica, de la qual ens estam recuperant, i de la qual 
a demés nosaltres ens diferenciarem de la primera oferta de places que sortien per un preu de 23.200 
euros, i nosaltres sortim per un preu de 17.175 euros. Per tant 6.000 euros inferior al inicial. Dels 
compromisos que varem assolir amb el representant dels veïnats, i que materialitzarem amb la proposta 
de condicions de venda, serà justament una sèrie de clàusules per evitar l’especulació, de tal manera 
que es prohibeixi la venda durant un determinat període de temps, i que també es prohibeixi el lloguer a 
tercers, també durant un període de temps. I sobretot, el més important, privilegiant en els veïnats de la 
zona, per tal que puguin tenir prioritat a l’hora d’accedir en aquestes places. Tot plegat, en pública 
concurrència i en total participació de la ciutadania, per tal de que el procés d’adjudicació d’aquestes 
places, per aquelles persones que hi estiguin interessades, sigui més transparent i democràtic possible. 
Nosaltres el que fem és justament no ens volem del que és la nostra política de mobilitat. Això no canvia 
en absolut la nostra política de mobilitat. La política de mobilitat sostenible d’aquest ajuntament, és 
apostar pel transport públic, i ho estam fent concretament. I en el cas concret de la proposta que ens 
plantegen, per part del Partit Popular la votarem en contra, però en el cas de la proposta de Ciutadans, 
votarem a favor del tercer punt, per això demanaré votació separada. Perquè sí que estam d’acord en 
estudiar una solució pels veïnats de la zona, de fet ja es va començar a plantejar amb el Patronat Riba 
per tal de cercar solars o cercar alternatives d’aparcament a la zona. Per tant, sí que votem en aquest 
cas a favor d’aquesta qüestió, però votem en contra de totes les altres. Gràcies.” 
 
Parla gent del públic, no s’escolta 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé. Tanmateix no s’entén lo que diuen, de veres, de veres. Ja han tingut, ja han tingut l’ocasió de 
poder parlar. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Bueno Sr. Ferrer, bueno, sinceramente su argumentación para vender estos aparcamientos es bastante 
inconsistente por decirlo de una manera bastante suave. Mire, usted ha dicho que las plazas algo así 
como que las plazas de aparcamiento seguirán siendo las mismas, que seguirá siendo todo lo mismo, 
pero con una gestión diferente. Ha intentando liar. Pero aquí la realidad es una cosa, ahora mismo estas 
plazas de parking se pagan con un sistema de abonos de 40 euros al mes, si pagas de forma anual. 
Versus o frente a compra del parking por 17.000 euros al mes. ¿Me quiere decir usted si esto es lo 
mismo? No tiene nada de parecido. O sea, usted lo que está haciendo es beneficiar curiosamente, y 
como muy bien decía la Sra. Bosch, beneficiar a aquellos que tienen más poder adquisitivo y por lo tanto 
puedan comprar este aparcamiento, en detrimento de la gente que no tiene este poder adquisitivo y 
que son por ellos por los que tenemos que trabajar y esforzarnos en hacer políticas sociales, y a estos les 
está quitando la posibilidad de aparcar en un aparcamiento asequible, asequible para cualquier 
ciudadano. Ustedes también en su política, que ya llevamos tres años de legislatura, ustedes se 
esconden siempre, o ponen la excusa, de la gestión anterior del Partido Popular, que si ustedes hicieron 
que si no hicieron que si tal. Bueno mire, ya llevan tres años gobernando, tres años, y ustedes no solo no 
mejoran lo que hizo el PP sino que además lo empeoran. O sea ya no vamos a ir para adelante, vamos a 
ir para atrás todavía. Esto desde luego nosotros en Ciudadanos bueno no estamos para nada de 
acuerdo. Bueno por favor, con lo cual yo les pido que se replanteen otra vez esta posibilidad de venta, 
que no lo vendan, que saquen el dinero si lo necesitan para la SMAP, que saquen el dinero de otro lado, 
pues de lo que tenían presupuestado para tirar Sa Feixina, de los altos cargos que ustedes están 
nombrando, que bueno de todos estos sitios pueden sacar el dinero si lo necesitan. Pero en este caso 
dejen por favor que estos ciudadanos, que tienen este aparcamiento, continúen, continúen con este 
sistema de abonos, porque es de justicia que continúe así. Muchas gracias.” 
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Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Miren, llama mucho la atención que con la cantidad de problemas de movilidad, de 
tráfico, de colapso circulatorio que hay en la ciudad, usted Sr. Ferrer en lugar de solucionar los que ya 
existen, se dedique a crear nuevos. Si hay 31 vecinos que tienen actualmente una plaza en alquiler, que 
les va bien, y que no les genera ningún problema, ¿Por qué quieren ponerlas en venta? Es que nadie en 
esta sala logra entenderlo, es un capricho del Equipo de Gobierno, ¿a qué obedece? ¿Qué necesidad de 
la gente están satisfaciendo? Ninguna. Es un capricho de usted, no sé si es personal, no sé si es del 
Equipo de Gobierno, no sé de dónde sale este capricho, pero no hay ninguna necesidad de vender las 
plazas del Terreno, déjelas como están actualmente, mantenga el alquiler. ¿Por qué no escuchan a los 
vecinos? Ustedes que son el Govern de la gent. ¿De qué gente hablan? Porque cuando vienen aquí a 
hablar los vecinos, no les escuchan. Si esa es la gente, escuchen lo que les están diciendo. Yo no sé si los 
palmesanos lo saben, pero en el presupuesto de este año, se cuentan con 43 millones de euros más, ¿y 
usted tiene que vender 31 plazas que tiene el SMAP? ¿Tiene usted que privatizar plazas que están 
dando un servicio actual en el Terreno donde no hay plazas de aparcamiento? ¿Qué sentido tiene esto? 
No tiene ningún sentido, por favor Sr. Ferrer, por favor Sr. Noguera, recapaciten, mantengan las cosas 
como están, no creen problemas. Si eso está funcionando bien y está dando un servicio para los 
ciudadanos, ¿por qué lo tienen que cambiar? Manténganlo. Sin embargo, le podemos elaborar una lista 
de todos los problemas que hay en Palma, problemas reales, que los ciudadanos les piden soluciones, 
que usted puede estudiar y acometer, pero esto que está funcionando y está funcionando bien, y que 
vienen a Pleno a pedirle por favor que lo deje como está, no lo toque. Ustedes que van de 
consensuadores, de transparentes y de Govern de la gent, escúchenles, no pongan en venta las plazas 
del alquiler del Terreno. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí gràcies, és clarificador que me diguin vostès aquest per duplicat a demés, perquè es trepitgen amb 
les propostes i se trepitgen amb el discurs i amb moltíssimes més coses, que me demanin que deixem 
les coses com estan. Deixar les coses com estan és quan governa la dreta, deixar les coses com estan és 
quan governa la dreta, no se compren busos, no se compren contenidors, no s’acaba amb la corrupció, 
això significa deixar les coses com estan. És un concepte molt genèric en el qual vostès hi abunden 
constantment, deixar les coses com estan ja va bé així com està. No? Que segueixin fent. Anant en el cas 
concret de l’aparcament en el Terreno.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Si continuem així no podrem continuar. Ara pensin, ara pensin, pensin vostès, pensin vostès que cada 
ciutadà que ve en el Plenari, es veies amb la capacitat de poder interrompre en el regidor o la regidora 
que xerra. Això és inviable, ens pot agradar més o manco, ens pot agradar més o manco però aquí estam 
per plantejar i fer debats. Val? Per millorar les coses, exactament. Ara m’agradaria per favor que hi 
hagués silenci, que el Sr. Ferrer pogués continuar la seva intervenció. Gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle i gràcies pel silenci també. Hi ha una necessitat de liquiditat al SMAP. Això vostès en 
són conscients, no me venguin ara aquí a mesclar-me superàvits contables amb dèficit de tresoreria. Si 
no coneixen exactament aquestes magnituds, no esperin que jo els expliqui, però segurament tenen 
algun catedràtic en economia, que els pot explicar exactament les motivacions. En qüestió, després 
l’argumentació de la política social. Miri, nosaltres la política social en mobilitat la fem justament amb la 
gratuïtat a l’autobús fins els 16 anys, la fem en les línees nocturnes que acabem d’inaugurar, la fem en la 
compra de busos, la fem en les tarifes especials per persones aturades de llarga durada, i també la fem 
en altres qüestions com pugui esser l’Oficina antidesnonaments. Per tant mesclar qüestions socials amb 
qüestió d’explotació d’un aparcament justament per uns abonats, és un poc complex i per mi la veritat 
és un poc difícil de processar tot plegat, i segurament per qualsevol persona amb dos dits de front. Pel 
que fa als abonaments actuals, els abonaments actuals responen a un pagat que es va fer l’anterior 
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mandat. És a dir, quan arriba la crisi econòmica s’aturen de vendre les places que estaven predestinades 
a la venda perquè totes les places estaven predestinades a la venda, perquè així es va fer quan es va 
construir el Casal, i no hi va haver cap mena de revolució social, totes les places estaven predestinades a 
la venda, perquè tinc justament aquí el document signat pel Sr. Rodrigo de Santos, quan aquestes places 
deixen de vendre’s, es nota, es percep que hi ha unes places que queden buides, i es donen en 
abonament. El que fem nosaltres és reprendre l’operació de venda per justament un preu molt més 
inferior al que teníem, i garantint en aquesta vegada, això sí garantint completament, que és lo que 
m’he compromès, garantint la prioritat dels veïnats, en l’accés en aquestes places. Per tant, la 
problemàtica dels veïnats per l’accés en aquestes places, no serà tal, perquè quedarà garantida amb 
aquest document, que nosaltres de forma transparent passarem a l’associació veïnal, recepcionarem els 
comentaris que ens vulguin fer, i adaptarem tots aquells comentaris que siguin jurídicament admissibles 
en aquest esborrany de modificació. I finalment ens facin un favor en aquest Plenari, cada inversió que 
dum aquí, cada modificació, cada proposta que nosaltres fem. Hem de treure el tema de Sa Feixina? 
Quin interès hi ha sempre en mesclar-ho tot, dur-ho sempre cap a la Feixina? Ens estalviem els doblers 
de Sa Feixina pels aparcaments, ens estalviem els doblers de Sa Feixina per tantíssimes altres coses, de 
veritat, el seu interès per la defensa de monuments feixistes ja comença a fer mala olor. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Senyor, senyor, tots aquí crec que som adults, està fent comentaris un rere altre, li estic avisant a 
l’atenció, li estic avisant a l’atenció, no segueixi interrompent en els regidors, que estam per aquí per 
poder debatre i poder parlar. Si vostè segueix amb la mateixa dinàmica, el convidaré a sortir del Plenari, 
que ni jo ho vull, ni jo ho vull, ni jo ho vull ni vostè ho vol. Venga moltes gràcies.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Desconcentració Territorial per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 
4 a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1.- No vender los aparcamientos del terreno.  
 
2.- Mantener el sistema de abonos únicamente para residentes 
 
3.- Estudiar de forma urgente una solución para el problema de falta de aparcamiento en la 
zona". 
 
Aprovat el punt 3, per unanimitat i no aprovats els punts 1 i 2, per 15 vots a en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
34. Grup PP relativa venda de places d'aparcament de l'SMAP 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Desconcentració Territorial per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 
4 a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a renunciar a la venta de las 
plazas de alquiler situadas en el Terreno y que actualmente se encuentran en régimen de 
alquiler a vecinos de la zona". 
 
No aprovat  per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a 
favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
31. Grup PP relativa a l'Ordenança d'Ocupació de via pública 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, abans de començar sí que dir-li al Sr. Ferrer que es dediqui a fer la seva feina, i 
que ens deixi fer la nostra feina a nosaltres, que ja ens va bé. Val? De la proposta jo Sr. Batle me volia 
dirigir directament a vostè, perquè encara recordem aquesta primera reunió que varem tenir una 
setmana després de que fos anomenat batle. Varem estar xerrant de moltes coses, i una d’elles va esser 
l’Ordenança d’ocupació de via pública. Vostè va xerrar de consens, i va sonar inclús convincent, perquè 
ens ho varem arribar a creure. Lo que nosaltres volem és posar negre sobre blanc, i varem dur aquesta 
proposta pensant que no hi hauria cap tipus de problema, perquè vostè ens va dir que així seria. I ens 
trobem a la Comissió que es vota en contra. Nosaltres volem que aquesta Ordenança surti per consens, i 
sortirà per consens si tots els partits de l’oposició, i les dues Federacions de veïnats, hi poden participar. 
Si vostès voten en contra d’aquesta proposta, ja estan marcant el full de ruta, i suposo que tenen clar 
quin serà el final. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, com ja varem explicar la passada Comissió, la seva proposició té dos punts, el 
segon punt va quedar aprovat per unanimitat, i el primer punt és efectivament el que vostè acaba 
d’exposar. El sentit del vot d’aquest Equip de Govern continua essent el mateix que el de la Comissió. És 
a dir, el vot en contra d’aquest punt. Hi ha diferents, s’han explicat al llarg de l’any diferents arguments 
del perquè d’aquesta decisió, en qualsevol cas vaig tenir també l’oportunitat després de la Comissió de 
poder-los explicar que aquestes reunions de feina no es produeixen des del mes de febrer del 2017, on 
com a taula de feina la feina feta es va donar per tancada, des del mes de febrer no s’ha tornat a reunir, 
bé que ho ha reclamat el president de la Federació d’associacions de veïns i veïnes de Palma, de manera 
que aquesta és una informació pública i notòria, que aquestes reunions no se produeixen, i de moment 
no estan previstes convocatòries en aquest sentit. És per això que votarem en contra d’aquesta 
proposició, perquè aquestes reunions en principi s’han donat per tancades. El compromís del batle i me 
pot corregir si m’equivoco, el compromís del batle amb vostès va esser que vostè estarien puntualment 
informats de tot el que tingués que veure amb l’Ordenança de l’ocupació de la via pública, amb 
possibles novetats, o propostes. Aquest compromís continua intacte, i no hi haurà, no hi haurà cap 
qüestió en contra del sentit que el batle ja els va expressar. És per això que ja els dic, els votarem en 
contra, aquestes reunions no es produeixen fa molts de mesos, des de febrer 2017, que és on es va 
tancar el darrer esborrany. Qualsevol novetat en aquest sentit que es pugui produir, evidentment vostès 
seran, tota l’oposició serà perfectament informada, perquè repeteixo, aquest és el compromís de la 
Batlia, i és un compromís que serà assumit per tot l’Equip de Govern sens dubte. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Jo quan me diu el compromís de Batlia és que ens informaran, ens posen els cabells drets, ens posen 
els cabells drets. Me cregui. Nosaltres continuarem insistint en que pensàvem que era molt millor, i 
vostès així ho havien exposat, que dins aquesta transparència, aquesta participació i aquest diàleg, ens 
posarien un text. Nosaltres ja li varem fer arribar qüestions que nosaltres pensàvem referent en el 
primer text, però a les reunions no ens hi han convidat mai. I és una qüestió que continua repetint-se i 
se reitera perquè lo que vostès diuen participació, deu tenir un altre interpretació que nosaltres no 
aconseguim entendre. I miri, no aconseguim entendre perquè encara no hi hem participat cap vegada. 
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Els ho han demanat els hotelers, els restauradors, els ho ha demanat tothom. I vostès continuen sense 
voler donar participació en els grups de l’oposició a l’Ordenança d’ocupació de via pública. Llavors diuen 
que dialoguen amb tothom, i que parlen amb tothom. Nosaltres no li veiem aquest sentit. No li veiem 
aquest sentit, a més ara ens diu que des del febrer no tenen vostès cap reunió. Bé, des de febrer de 
enguany. Estam ben arreglats idò. Jo crec que vostès tenen, i continuen tenint un problema en el sí del 
propi Govern, i no s’arriben a posar vostès d’acord en com hem d’arrancar aquest tema de l’Ordenança. 
I com que vostès no arranquen, en el final, en el final tots els altres anem a remolc sense sabre que 
arribarem a fer amb aquesta Ordenança de via pública. I nosaltres pensem que és un tema prou 
important perquè s’obri, i s’obri a tots els grups, i s’obri igual que s’ha obert en els professionals també 
se’ns obri a nosaltres. Nosaltres seguirem insistint amb això, i per tant nosaltres també recolzarem la 
proposició que fa el Partit Popular referent a donar l’ocupació de la via dels arcons que posava aquí en 
premsa en el punt número 2, però sí que en el punt número 1. Jo els reclamaria d’una vegada per totes i 
ja crec que duim suficient temps per conèixer-nos, ja hem tingut suficient roce per conèixer-nos, per 
començar a treure els paperets i posar-los damunt la taula. Perquè diàleg i construcció en podem tenir 
tota, però vostès en que no ho volen. Vostès és que no volen que nosaltres participem en aquest tema. I 
a mi me sap molt de greu, perquè els he de rebatre el que vostès vulguin dialogar. Amb qui volen 
dialogar? Amb qui? Si després els que venen a les taules es queixen de lo que fan és estrènyer-los. 
Aquest és el tema. I nosaltres lo que no volem és que estrenyin, volem que escoltin, i és una cosa molt 
diferent, i per escoltar hi hem d’esser tots, hi hem d’esser tots per poder participar en aquest projecte. 
Hem de donar recorregut a un projecte tan important com és l’Ordenança de via pública, per mos de 
que no hem d’estar canviant cada cop una Ordenança i un altre, i nosaltres lo que li volem donar és 
temps, temps i permanència, perquè tots sapiguem a que ens hem d’atendre qualsevol moment, a dins 
la normativa que afecta a la nostra ciutat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Aquí ha cambiado lo que nosotros escuchamos en la reunión con lo que ahora acaba 
de decir la Sra. Jhardi. Usted Alcalde habló con todas las letras la palabra consenso con esta Ordenanza, 
ahora nos dicen que nos informarán puntualmente. Déjeme que le haga un par de recomendaciones 
desde la más humilde posición evidentemente. La palabra de un Alcalde debería ser fuerte como el 
roble, y no torcerse ante reivindicaciones ante amenazas de sus socios de Gobierno, evidentemente ha 
perdido nuestro respeto y nuestra credibilidad ya y a partir de aquí usted verá. Y segundo, usted con 
esta votación está queriendo que esta Ordenanza si algún día sale a la luz en este mandato, salga sin 
consenso. Y creo que una Ordenanza de estas características si sale por consenso durará lo que dure su 
mandato. Nosotros le hemos dicho, le hemos repetido y lo repetiremos, si esta Ordenanza sale sin 
consenso, y parece que es lo que ustedes quieren, le aconsejo que no la saque porque es demasiado 
papeleo para un par de meses. En el primer Pleno del año 2019 que gobernemos nosotros, se derogará 
esta Ordenanza. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies senyor per les recomanacions.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Gràcies Sr. Batle. La paraula consens en boca del Partit Popular és una broma de mal gust 
honestament, sona a broma de mal gust. No fa falta que els recordi Sr. Bonet perquè ja els he recordat 
moltes vegades en aquest Plenari, quan vostès parlen de consens i de participació sona a broma de mal 
gust. Hi ha una cançó d’en Serrat que diu: si no fueran tan dañinos nos darían risa ¿no? Doncs aquestes 
bromes de mal gust, si no fueran tan dañinas potser donarien gracia però no la fan en aquests moments. 
No, jo ja les he demanat altres vegades que no facin una cosa que a vostès els encanta fer, que és 
embullar a la gent. Consenso versus informar puntualmente, són contradictòries aquestes dues 
expressions? Són contraris aquests conceptes? Per favor, que me preocupa que vostè faci aquests 
processos mentals, honestament. Consens i informar puntualment són dos conceptes totalment 
enfrontats que no tenen a veure un amb l’altre, que un és impeditiu de l’altre. No embullin més a la 
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gent. El batle els va dir consens? Es farà feina en aquesta línea. La regidora els ha dit estaran 
puntualment informats? Se farà feina en aquesta línea. A lo millor és per això que quan vostès governen 
lo del consens i la participació no els acaba d’anar tan bé, perquè tenen aquests conceptes una mica 
embullats, i no els acaben de relacionar positiva o negativament amb els conceptes que pertoca. 
Respecte a la intervenció de Ciutadans, és vera que molta de gent ens ha demanat que vostès siguin a la 
taula, però els hotelers no, perquè els hotelers no hi són en aquesta mesa. Mirin, vostès saben 
perfectament ben igual que jo, perfectament ben igual que jo, que la qüestió de l’ocupació de la via 
pública és una de les qüestions més complicades a nivell municipal, i vostès ho saben. I sobretot ho sap 
el Partit Popular, que bé que va treure l’Ordenança l’any 2012 fora consens de ningú, fora parlar amb 
l’oposició, fora parlar amb els veïns, en contra de les opinions de la Federació d’associacions de veïns i 
d’altres associacions no federades, que avui també estaven aquí en aquest Plenari, és a dir que vostès 
saben perfectament i molt millor que jo inclús, quant complicat és treure aquest tema endavant. Molt 
més complicat es fa quan es fan intervencions enganyoses, com aquesta que vostè ha fet avui, o 
pretenen anar fent de tant en tant en els mitjans de comunicació. Jo entenc que la política del miedo és 
aquesta política que funciona, que és més efectiva, que és més ràpida, és igual d’efectiva que l’aplicació 
del 155, és un pa pam. Ho entenc perfectament, i és la via fàcil. No és la meva, jo sóc de les d’anar una 
mica més a poc a poc, anar des de la base, admetre els errors, mai els he negat cap error. Vostè fa un 
any que me demana un informe econòmic, que jo me vaig comprometre a donar-li, no me cauen els 
anells per dir-li la veritat, que ja li he dit a moltes altres ocasions. No lo tengo hecho. No he llegado. És a 
dir que me pareix que amb jo saben que podem estar d’acord o no podem estar d’acord, però que jo 
enganyar-los o contar-los coses que no són me pareix que és una cosa que no podran dir mai. Aquest és 
un tema molt, molt, molt complicat, a la vista de la seva complicació que ja ens ho havíem trobat a 
mitjan temporada, hem anat fent feina en unes altres qüestions que també eren molt importants per la 
nostra Regidoria, com la recuperació de tots els drets, la qüestió de les clàusules de contractació, 
etcètera, etcètera. D’aquest tema no ens hem oblidat, per descomptat, tenim un compromís molt, molt 
important, perquè venim amb retard, i és així, venim amb retràs de cara a la temporada que ve. S’està 
fent feina precisament en aquest sentit. Jo els torn a demanar com ja vaig fer, com duc fent des de 
principi de legislatura, no embullin a la gent, tenen tot el dret a no tenir les mateixes opinions que 
nosaltres, però no embullin amb aquests conceptes, i no incitin aquesta política de la por, i aquesta 
política de la confrontació continua, perquè me pareix que no estam precisament en el moment on tot 
això sigui el més aconsellable per la ciutadania. Estaran informats puntualment i es treballarà molt dur 
perquè aquestes qüestions surtin en consens. I si vostès tenen qualque proposta que no s’ha tractat de 
cap manera a les meses o representen sectors o idees que no s’han vist representades a les meses, el 
meu despatx està sempre obert per vostès, Ciutadans n’és testimoni. A vostè Sr. Bonet encara no l’he 
vist arribar mai en el meu despatx. Moltes gràcies.” 

 
A la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans es fa votació separada dels punts: 
Punt 1: dictaminat desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM 
PALMA) i 4 vots a favor (PP i C's) 
Punt 2: dictaminat favorablement per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"1. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que de cabida en la mesa 
de negociación de la futura ordenanza de Ocupación de Vía Pública a todos los grupos políticos 
que forman parte de este consistorio, así como a todas las Federaciones de Vecinos existentes 
en Palma.  
 
2. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a regular en la ordenanza 
de ocupación de vía pública los arcones para la prensa escrita". 
 
No aprovat  el punt 1, per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 
vots a favor (PP, C's i Sr. Gijón), i aprovat el punt 2, per unanimitat 
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35. Grup PP relativa a actuació a parcs i jardins de Palma 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Pues bueno ya comentamos esta moción en Comisión. Creo que son 
numerosas las imágenes de calles, aceras y parques públicos que están sucios y descuidados, y además 
en este último verano incluso ya hemos añadido que ya no solo están descuidados sino que encima 
tenemos presencia de ratas en los árboles, en las paredes, en todas las zonas infantiles. Como bien 
comentaba el otro día, yo creo que distintos equipos de gobierno han hecho esfuerzos innumerables 
para dotar a Palma pues de numerosas infraestructuras de parques, jardines, zonas infantiles. Creo que 
se han hecho buenas inversiones, y todas estas inversiones pues siempre han venido acompañadas de 
un programa de mantenimiento que yo creo que es fundamental, puesto que si tenemos espacios para 
el uso y disfrute de los ciudadanos, creo que es importante pues que estos parques se mantengan en 
condiciones. Yo creo que es evidente que los últimos años este mantenimiento ha desaparecido, y 
además es que tenemos numerosos ejemplos. A mí me llegan cada día fotos del parque de las 
Estaciones, del parque de la Riera, del parque de Nou Llevant, hoy justo me ha llegado también una de 
un estanque que estaba también en condiciones bastante, incluso casi diríamos de putrefacción del 
estanque. Está lleno de agua y con el agua turbia, y lleva así.” 
 
Parla un senyor del públic, no s’escolta 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Otro ejemplo que nos pone este señor amablemente” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Senyor. Perdona María José. Senyor serà la darrera vegada. Val? No m’agradaria per favor. Gràcies.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Como le digo son muchos los vecinos que nos trasladan esta preocupación cada vez que nos reunimos 
con las asociaciones de vecinos. Ahora incluso la nueva Asociación de Nou Llevant con la me he visto 
también, me trasladaban lo descuidado que está su parque, incluso los problemas de limpieza que 
tienen. Por ese motivo pues hicimos una moción hablando de la posibilidad de poner en marcha un Plan 
integral de mantenimiento para estos parques y jardines y demás zonas ajardinadas de Palma, con una 
serie de puntos que creemos que pueden ayudar al desarrollo de este Plan como es por ejemplo 
establecer un grupo de trabajo con las asociaciones de vecinos, para plantear el Plan de mejora de los 
espacios públicos, y que recoja precisamente esas necesidades que ellos ven, que muchas veces las ve 
mejor que a lo mejor los que están en el Equipo de Gobierno, y que yo creo que es fundamental que se 
continúe contando con las asociaciones, que son las que tienen el día a día de estas zonas. También 
proponemos inventariar todos estos aspectos de mantenimiento urgente que requieren estos espacios, 
para que sean más seguros y habitables, ya hablamos de vallas rotas, caídas, pintura de paredes, arreglo 
de bancos y muros, ajardinamiento, poda, mejora de la accesibilidad de los espacios que lo requieran. 
Yo creo que esto es importante también porque es verdad que se están dando problemas de 
accesibilidad de muchos sitios. También el tercer punto sería que se produzca el acondicionamiento y la 
rehabilitación de estos espacios. Una vez que ya los tenemos aclarados, creo que es importante pues 
pasar a repararlos ¿no? Y también es verdad que es importante concienciar a la ciudadanía del uso 
responsable de estos espacios, especialmente a aquellos dueños de perros pues que en ocasiones 
producen problemas de convivencia con los usuarios de los parques. Y un segundo punto que, de que se 
efectúe pues la revisión de la salud que presenta el arbolado municipal, y un Plan inmediato de 
reposición en las zonas verdes eliminadas, y también la creación de nuevos espacios verdes en todo el 
término municipal. Ahora mismo también una vecina me contaba que tienen problemas con la tala de 
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árboles en el Nou Llevant, y que eso también tiene, les produce molestias a los vecinos, así que creemos 
que es una proposición que no dice nada que no se pueda votar. El Regidor supongo que me dirá que 
todo esto ya está hecho, pero la realidad es que lo que nos trasladan cada día los vecinos, es que no sólo 
no está hecho sino que faltan muchísimas cosas por hacer. Gracias.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
 
“Gracias. Bueno, en la exposición de motivos empieza diciendo que o nombrando los grandes esfuerzos 
que ha hecho anteriores equipos de gobierno por los parques de la ciudad, y eso me da pie a recordarle 
las inversiones que ha hecho el Partido Popular respecto a por ejemplo el parque de Sa Riera, donde se 
presupuestó 15 millones de euros y se terminaron gastando 25 millones de euros. Se hizo un castillo 
infantil de 1.400.000 etcétera. Todo ese despilfarro por parte del Partido Popular, llevó a que los 
siguientes equipos de gobierno tuviesen que recortar en un millón de euros las inversiones en el pliego 
de parques y jardines, dejando prácticamente sin dotación económica un pliego tan importante para la 
ciudad. Este pliego ha acabado hace poco, ahora está en prórroga extraordinaria, hemos hecho uno 
nuevo, bien dotado, y que pueda dar un servicio adecuado a la ciudadanía, volviendo atrás y dotando de 
presupuesto y evitando así que sufran los recortes del Partido Popular. El pliego nuevo contempla, 
evidentemente tiene un, se ha hecho un inventario para saber en que estado está cada una de las zonas 
verdes de la ciudad, alrededor de 300. Sobretodo en juegos infantiles, para adaptar los juegos infantiles 
a la normativa, y por supuesto la accesibilidad que es uno de los criterios básicos a la hora de abordar 
cualquier tema de este Equipo de Gobierno. Aquí pide establecer un grupo de trabajo con asociaciones, 
nosotros, y así lo dijeron los regidores de Distrito aquí, y los asesores, estamos en contacto permanente 
con la ciudadanía para conocer todos los problemas que hay en los distintos barrios, y conversamos 
también con ellos de cuales son las prioridades y necesidades de cada uno de ellos. Por tanto esta mesa 
ya está constituida. En cuanto al inventario, repito, somos conscientes de que hay muchas deficiencias, 
por las carencias del actual pliego. En el nuevo pliego esas deficiencias se resuelven, con las inversiones 
que tocan, por tanto también este punto está ya contemplado en el pliego. ¿Concienciar a la 
ciudadanía? Bueno, en cada uno de los parques la normativa es clara, no se puede entrar con perros, 
está perfectamente indicado en cada uno de los parques, y en ese sentido se ha solicitado también el 
apoyo de los Distritos y de Policía, para concienciar a los ciudadanos de que respeten y cada uno de los 
espacios, sobretodo las zonas infantiles. Lo que no le voy a permitir es que hable de esta manera del 
tema del arbolado. El tema del arbolado al principio de la legislatura invité a la oposición, al Partido 
Popular y a Ciudadanos, a una reunión con los técnicos de parques y jardines, para explicar el Plan de 
arbolado que tenemos en ciudad, y así pudiesen entender un poco que se hace y todas las actuaciones 
que se realizan en materia de arbolado. A esa reunión, a pesar de  haberla confirmado, no asistió ningún 
grupo de gobierno, están los correos electrónicos con la confirmación pero no asistió nadie. Luego 
dijeron que no llegó el correo. A posteriori se les convocó a otra reunión o se dejó abierta la posibilidad 
a otra reunión. Así como lo dije en Comisión, y nunca nos plantearon realizar esa reunión, es una 
reunión que sigue abierta, y creo que útil para todos conocer que se hace en materia de arbolado, 
sobretodo para no decir disparates y decir que no se atiende el arbolado urbano, que es una de las 
cuestiones más sensibles que tiene esta ciudad, y que se hacen con un gran trabajo por parte de los 
técnicos, y prueba de ello es, en las últimas tormentas que hemos tenido en ciudad, que no hubo ningún 
incidente, y todos los protocolos que se han puesto en marcha han funcionado perfectamente sin 
ningún tipo de incidencia. No han caído árboles, y cualquier árbol que se ha detectado que corría 
peligro, se ha actuado rápidamente para evitar sus, cualquier incidente en la ciudad. Por tanto 
votaremos en contra de esta proposición que no tiene ningún sentido, todo esto lo estamos haciendo, 
somos conscientes de las necesidades, por eso hemos trabajado en un pliego que realmente va a dar 
solución a los problemas de parques y jardines. Gracias.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí. Bueno escuchándole a usted parece que no hay ningún problema en parques, jardines y zonas 
verdes. Y yo creo que somos conscientes de que sí que existen los problemas, y para solucionar el 
problema, primero tenemos que reconocer la existencia de ello. Yo creo que esto, yo no me fijo en la 
exposición de motivos, puedo estar de acuerdo o no, pero lo que estamos tratando y lo que vamos a 
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votar es la proposición, no la exposición de motivos. Y la exposición de motivos me parece bastante 
aséptica. El proponerles que se reúnan con asociaciones, ustedes dicen que lo hacen, nosotros hay 
asociaciones que nos dicen que no se hace, o que es muy limitada, que se podría incluir otros 
departamentos. Yo Sr. Romero, los parques no están en condiciones, pero no le culpo a usted 
directamente, porque hay problemas de vandalismo, de incivismo, problemas de limpieza que no son de 
su departamento. No tenemos que tener la piel tan fina cuando hablamos sobre un tema. Pero tenemos 
que ser conscientes de que el problema existe, y ustedes parece o usted que no quiere reconocerlo. Con 
sus palabras que se está haciendo todo y todo es maravilloso. No. Yo creo que si usted como dice, que 
muchas de las cosas que proponen el Partido Popular se está haciendo, hubiéramos podido llegar a una 
transaccional. ¿Por qué no la han propuesto? Porque es que parece que todo lo que viene por parte de 
la oposición, ya es un no de entrada. Me parece que no. Y referente, por alusiones, la famosa, porque ya 
la he sacado en los Plenos tres veces, la famosa reunión para hablar del arbolado, todavía estoy 
esperando que presente la convocatoria, a nosotros no nos llegó, y usted menciona esta convocatoria, 
pero no la presenta ni una vez. Tema de arbolado, yo le puedo recordar que personalmente el grupo 
Ciudadanos y personalmente el regidor que le habla, presentó una pregunta sobre las actividades sobre 
la xylella. Contestación, no se está haciendo nada. Es decir Sr. Romero no nos venga a decir que ahora 
los malos somos nosotros, seamos un poquito más humildes, seamos conscientes de que la 
problemática existe, y si todos y cada uno de nosotros reconocemos  que el problema existe, entre 
todos vamos a buscar una solución. Yo creo que si ustedes no quieren votar a favor, porque lo puedo 
entender lo que usted dice, que algunos puntos ya se están llevando a cabo, o porque no están de 
acuerdo con la exposición de motivos. Repito, lo que votamos son las proposiciones, vayamos a buscar 
una transaccional. Muchas gracias.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí. Muchas gracias Sr. Alcalde. Yo Sr. Rodrigo ya se lo dije el otro día, mire, mi partido ya ha demostrado 
muchísimo de lo que puede hacer por esta ciudad, y creo que la mitad de las inversiones que están en 
esta ciudad son gracias a que nosotros hemos gobernado. Su partido todavía tiene mucho que 
demostrar, y a día de hoy de momento no hemos visto ningún resultado. Con el tema del arbolado ya 
me dijo el otro día todo esto de la reunión de la convocatoria, yo no sé a quien convocó porque en mi 
grupo nadie ha recibido esta convocatoria, pero independientemente de eso, la realidad es que se dan 
problemas con el arbolado y usted tiene que resolverlo. Yo no sé si tienen un súper plan, están 
trabajando mucho, me parece muy bien. Yo no digo que no se está haciendo nada, pero sí le traslado 
que los vecinos me cuentan que hay muchísimos problemas con los árboles. Usted dice que el Partido 
Popular no hizo nada, yo le voy a hablar de un servicio que funcionaba estupendamente hasta que 
ustedes se lo cargaron, que era el de la Brigada Express. La Brigada Express, se creo en julio del 2011, y 
en el 2015 ya había atendido 21.219 llamadas de ciudadanos que ya no solo era para arreglar aceras, 
sino también una parte importante, casi el 30% de las llamadas eran por parques y jardines. Esta Brigada 
Express tenía unas estadísticas de cumplimiento del 90%, o sea, de esas llamadas el 90% se arreglaban 
en 72 horas. Y estamos hablando de una época donde la crisis era muy fuerte, donde los ingresos del 
ayuntamiento no eran los de ahora, y donde los presupuestos eran bastante más restrictivos. Pero 
además es que otra cosa que tenía importante esta Brigada Express no solo es que actuaba 
rápidamente, sino que además después llamaban al ciudadano, y le decían como había quedado el 
asunto por el que esta persona había llamado. Cosa que a día de hoy vamos, ni está ni se les espera. Yo 
creo que es un tema que ustedes no sé por qué se lo quitaron de en medio pero era un tema que daba 
muy buenos resultados. Tan buenos resultados daba que esto para el Sr. Ferrer que ahora no está, se 
trasladó también a las escuelas, y se hacía esa  Brigada Express también funcionaba para las escuelas, y 
se daba soluciones inmediatas a los problemas de las infraestructuras. Yo creo que pensar que no hay 
problemas de este tipo, y que lo que está sucediendo en parques y jardines funciona fenomenal, es 
negar la evidencia, y además le digo que es que después de hablar con usted he preguntado a varias 
asociaciones de vecinos, a ver si ustedes se reunían con ellos y les pedían opinión sobre estos temas. 
Ninguna, ninguna reciben ningún tipo de llamada de ustedes para pregunta sobre los parques y jardines, 
a ver cuales son las situaciones, que problemas tienen, que infraestructuras falta por arreglar. Yo creo 
que le ayudaría muchísimo en su trabajo que hiciera estas reuniones, que contara con las asociaciones 
para hacer su inventario y que se preocupara por lo que ven los vecinos cada día, que son quienes 
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disfrutan de todos estos parques, de todas las zonas de las barriadas, y que las conocen al milímetro, 
porque cada día las pasean. Yo creo que ustedes son un gobierno de la gent, encerrado en el 
ayuntamiento, que no habla con nadie, y que por lo visto todo está consensuado pero aquí cada Pleno 
tenemos asociaciones de vecinos que vienen a protestar por las decisiones que toman en sus barrios y 
que no han contado con ellos. Yo le estoy invitando a que se siente, a que hable con las asociaciones. No 
es una moción de crítica, es una moción de propuesta en positivo. Y yo creo que no tiene motivo 
ninguno para votar en contra, pero bueno, ustedes verán si prefieren seguir trabajando a su aire, o si 
prefieren contar con los vecinos para estos temas. Muchas gracias.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
 
“Gracias. No he dicho en ningún momento que todo estuviese perfecto y que no hace falta nada, no lo 
he dicho. No ponga palabras en mi boca que no he dicho. He dicho, hay muchas necesidades, es 
correcto, pero todo lo que usted propone ya se está haciendo, ya hay un pliego en marcha que resuelve 
todos estos problemas. Y lo más grave de todo esto es lo de la gestión de arbolado. Repito, estoy a 
vuestra disposición, para cuando tengan tiempo o quieran hacer una reunión para explicarles el Plan de 
gestión de arbolado. Estoy abierto a la hora que me digan y cuando digan. Lo digo más claro imposible, 
ya lo dije en otro Pleno. Respecto a la Brigada Express, no es verdad que la hayamos eliminado. Si usted 
revisa las ruedas de prensa que veo que ni las lee, hemos hecho una rueda de prensa para explicar todo 
lo que se ha hecho con la Brigada Express. Y en esa rueda de prensa también he dicho que era una 
cuestión que venía de la legislatura, que se creó en la legislatura del PP y que funciona muy bien, y por 
eso la mantenemos y la hemos reforzado. Vea la rueda de prensa, está colgada en el canal del 
ayuntamiento. No es verdad, no diga por favor no diga falsedades. La Brigada Express funciona muy 
bien, es muy valiosa para el ayuntamiento, y resuelve los problemas en 72 horas, y sigue resolviendo 
problemas en toda la ciudad. Y eso es una realidad, y así hemos hecho una rueda de prensa. Respecto a 
consensuar con vecinos, tenemos cada 15 días en la Regidoría de Infraestructuras reuniones con todos 
los asesores de Distrito, para que nos traigan todos los temas que van recogiendo ellos con los barrios 
de los vecinos, cada 15 días tenemos esa reunión con todos los asesores de Distrito. Somos conscientes, 
hay cosas que no se pueden resolver por falta de inversión, etcétera, pero de diálogo estamos 
constantemente en la calle, cosa que ustedes no hacían cuando gobernaban. Gracias.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Desconcentració Territorial per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 
4 a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
  
Primero.- Que se elabore y ponga en marcha un Plan Integral de Mantenimiento para los 
parques y jardines y demás zonas ajardinadas de todo el municipio que incluya:  
 
1.- Establecer un grupo de trabajo con las asociaciones de vecinos para plantear un plan de 
mejora en los espacios públicos que recoja y atienda sus necesidades y propuestas específicas. 
  
2.- Inventariar aquellos aspectos de mantenimiento urgente que requieren estos espacios para 
hacerlos más seguros y habitables: vallas rotas o caídas, pintura de paredes, arreglo de bancos 
y muros, ajardinamiento, poda, mejora de la accesibilidad de aquellos espacios que lo 
requieran, etc., ya que pueden incorporarse alas actuaciones regulares de los servicios 
competentes.  
 
3.- El acondicionamiento, rehabilitación y mantenimiento de estos espacios públicos.  
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4.- Concienciar a la ciudadanía de un uso responsable de los espacios públicos, especialmente 
los dueños de perros.  
 
Segundo.- Que se efectúe una exhaustiva revisión de la salud que presenta la totalidad del 
arbolado municipal, un Plan inmediato de Reposición de las zonas verdes eliminadas y creación 
de nuevos espacios verdes en todo el término municipal". 
 
No aprovat  per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a 
favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
38. Grup PP relativa a la façana marítima 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bien, en esta legislatura estamos pagando las consecuencias de la pésima gestión del 
anterior Pacto de izquierdas 2007-2011, con usted Sr. Hila de Teniente de Alcalde. ¿Se acuerda? SAPS un 
solar que era nuestro les advertimos de que no podían cambiarle el uso, no nos hicieron caso, los 
Tribunales nos dieron la razón, y hemos tenido que pagar del dinero de todos los palmesanos, 650.000 
euros para recuperar un solar que ya era nuestro. Brillante gestión. Camp Redó ¿se acuerdan? Iban a 
hacer ustedes una rehabilitación magnífica, todos los vecinos aquí en el Pleno mes tras mes 
reivindicando que no querían esa rehabilitación. Nosotros aquí, en este mismo lugar en la oposición, 
advirtiéndoles de que esa rehabilitación no era posible, que iba a ser carísima y que iba a ser un fracaso. 
En esta legislatura nos han dado la razón, ha sido un fracaso. Y ya para acabar de colmatar el círculo, la 
tercera gran, el tercer gran fracaso de esa legislatura, que es la fachada marítima. La fachada marítima 
va a ser, va a resultar ser el solar más caro de la historia. No sé si se acordarán pero yo sí, nosotros sí nos 
acordamos de las alegaciones que hicimos en aquella legislatura, y en el punto 6, porque hicimos 8, 
hablábamos de que faltaba una valoración económica de los posibles, de las posibles indemnizaciones 
que se derivaran de la modificación. ¿Se acuerdan? Lo repetimos por activa y por pasiva, lo trajimos aquí 
en 3, 4 y 5 ocasiones, y ustedes no nos hacían caso. Pero bendita justicia que ahora usted Sr. Hila 
paradójicamente es el que va a tener que gestionarlo, la justicia existe, aleluya, y está muy bien que sea 
usted el que tenga que gestionar las consecuencias de su pésima gestión. No evidentemente de usted, 
porque usted no estaba en Urbanismo, pero sí del Gobierno en el que usted formó parte. De hecho, los 
propios servicios jurídicos en aquel entonces, y así lo hicimos constar en nuestras alegaciones, hablaban 
de que resultaba ineludible recordar la realidad de posibles reclamaciones de quien entienda no 
compensada suficientemente su situación anterior a la revisión del Plan. Y el de reclamar es un derecho 
que dimana directamente de la Constitución Española, y era por todos conocidos que las dos empresas 
propietarias de los solares, no estaban de acuerdo con el cambio de cromos que les había impuesto 
Cort, en donde les cambiaba poco menos que solomillo por mortadela. Bien, pues ahora nos estamos 
enterando de que ustedes están negociando con el patrimonio de todos los palmesanos, a espaldas de 
ellos, y a espaldas de la oposición. Ustedes parece ser que quieren entregar parte de Gesa a Endesa, y 
nos tenemos que enterar por la prensa. Ustedes, los transparentes, los participativos, los del consenso. 
Se acuerda Sr. Noguera cuando nos recibió en su despacho y nos dijo que quería que hubiera consenso y 
participación, y que todas las decisiones importantes de esta ciudad las hablaría con la oposición. No sé 
si era una broma y todavía se está riendo o se lo creyó y ahora ya se le ha olvidado. Nosotros nos lo 
creímos. Ahora bien, nos hemos llevado una desilusión. No es baladí lo que se está negociando en la 
fachada marítima, no es ninguna tontería. Gesa era la corona, la reina de la corona, lo más importante 
de este govern, era el centro de arte, bueno una cosa maravillosa. Y ahora resulta que lo van a negociar, 
lo van a intercambiar. Ay es que nos equivocamos, vamos a ver como lo arreglamos. ¿Por qué no ponen 
luz y taquígrafos en esta negociación? ¿Por qué nos tenemos que enterar por la prensa? No es suyo el 
patrimonio de Palma, ustedes son sus representantes pero se deben a los palmesanos, y los palmesanos 
queremos saber, queremos saber que se hace a nuestras espaldas, queremos saber como van a 
remediar la chapuza que hicieron hace dos legislaturas, y de ahí nuestra proposición, que no se firme 
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ninguna clase de acuerdo relativo a la fachada marítimo, consecuencia de las sentencias del Tribunal 
Superior de Justicia de Baleares, y que por ello se consensúe con todos los partidos políticos con 
representación en el ayuntamiento, cualquier decisión relativa a la misma. Porque no es ninguna 
tontería, y porque es decisivo para este modelo de ciudad y para los palmesanos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes Gràcies. Sra. Bosch, escuchándola parece que ustedes venían, porque ustedes gobernaron aquí 
eh, no se han caído del cielo, parece que venimos de una anterior legislatura donde todo se 
consensuaba y todo se hacía tan bien que después no hemos tenido ninguna condena judicial en nada. 
Eso parece, pero la realidad no tiene nada que ver, porque la realidad es que es rara, es raro el mes que 
no nos cae una condena por algo que se hizo en la pasada legislatura. Le recordaré dos, la última y una 
de ellas, condenados a pagar la carrera profesional que el PP eliminó ilegalmente, 7 millones de euros. 
Creo que nos están, llevamos mucho crédito todavía para llegar a 7, nos falta mucho, porque haga usted 
la lista de cuanto nos han condenado a nosotros, a ver si llegamos a 7. La última, hace dos semanas, 
1.300.000 euros por unos puntales de 9 edificios que están apuntalados, que se acabó el contrato y 
ustedes no hicieron un contrato nuevo a la contrata. 1.300.000 de condena, la última eh. Miren que nos 
llevan ventaja, cuando les alcancemos empezamos a hablar al mismo nivel, hasta entonces no lo 
estamos eh. Así que no den lecciones. Siguiente tema, consenso, ustedes solo consensúan y solo bajan 
los impuestos cuando están en la oposición, cuando gobiernan nunca. Les voy a poner 4 temas de 
ejemplo. Hay 4 temas en Palma que es cierto que llevan tiempo dando vueltas, y que llevan tiempo 
siendo cuestionados en diferentes opiniones. Uno es el PRI, lo aprobaron ustedes, mire: Cort aprueba el 
informe del PRI de la Playa de Palma, la aprobación se ha realizado con el voto favorable del Equipo de 
Gobierno del PP y en contra de PSOE y MÉS. ¿Me quiere decir que consensuaron? Sigo, Ses Fontanelles, 
el Parlament aprueba la ley que permite el proyecto de Ses Fontanelles. El PP y los portavoces del PSIB, 
PSM i MÉS per Menorca se han enfrentado especialmente en torno a la autorización de la construcción 
de este centro comercial. ¿Dónde quedó el consenso? Palacio de Congresos, llegaron e hicieron lo que 
les dio la gana, unilateralmente por supuesto. Gesa, y en Gesa ¿Por qué no lo cambiaron? Como hicieron 
en estos otros tres temas. Por tanto, les guste o no lo que ocurre en Gesa también es responsabilidad 
suya, porque tuvieron 4 años para cambiarlo, como hicieron con el PRI, con Ses Fontanelles y con el 
Palacio de Congresos, y aquí no lo cambiaron, solo tomaron una decisión, una, es la verdad, verdad Sr. 
Ribas, es la verdad, solo tomaron una, que fue cambiar el equipo jurídico, eso sí lo hicieron, 
unilateralmente y sin decírselo a nadie. Un equipo jurídico que estaba ganando todos los juicios y lo 
retiraron, sin decírselo a nadie eh, y se lo encasquetaron a otro equipo jurídico sin darles recursos ni 
medios, sin conocer el tema, que les cayó encima, y por desgracia a partir de entonces no hemos 
ganado un juicio. Puede ser casualidad, estas cosas son casualidad a veces ¿no? Que ustedes retiraron el 
equipo que ganaba, no sé algún día lo tendrán que explicar. Bueno, pues a partir de ahí empezamos a 
hablar. Es evidente que las posturas en Gesa son distintas, y que consenso no vamos a tener. Yo nunca 
he dicho que consensuaremos la fachada marítima, porque partimos de puntos irreconciliables. 
Nosotros queremos un parque en primera línea y lo decimos de forma alta, clara y transparente. 
Queremos un parque en primera línea, y ustedes no dicen lo que quieren, lo esconden, díganlo hoy, 
digan que quieren, no me vengan con, no nosotros, no, díganme en concreto que quieren un parque o 
quieren una línea, una frontera, un muro de viviendas. Díganlo. La ciudadanía también merece saberlo, 
díganlo. Nosotros queremos un parque, queremos que la entrada de la ciudad sea para todos los 
ciudadanos de Palma, y puedan disfrutar de un parque en primera línea que cuando se construya el 
boulevard les comunique directamente con el mar, ese es nuestro modelo, ha sido así siempre y lo 
seguimos defendiendo, y será posible, y tendremos la negociación con Gesa, que yo no tendré ningún 
problema en informales como va, como hago cada martes en Consejo de Gerencia de todos los temas 
que preguntan, se les responde la información que yo tengo se la doy, cuando yo la tengo. Muchas 
veces preguntan cosas que yo no tengo, y las pido para que se las den, y se les da la información, 
puntualmente de todo, y sino se busca para que la tengan, y la tienen. Entonces, yo todo lo que sea de 
información, no tengo ningún problema, entre otras cosas porque lo que hagamos tendrá que estar 
avalado por los informes de los técnicos, y son ellos los que os van a marcar el terreno de juego. Y 
dentro de ese terreno de juego nos tendremos que mover. Con lo cual esos informes serán públicos, y 
no hay ningún problema, y si quieren ustedes hablar con los técnicos hablan, se lo digo siempre en 
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cualquier tema, si los conocen igual o mejor que yo, usted ha trabajado en Urbanismo, los conoce igual 
o mejor que yo, por tanto no tiene ningún problema en hablar con ellos, y le informarán, porque serán 
informes técnicos los que dirán lo que podemos hacer. Nosotros queremos un parque para toda la 
ciudad, siempre lo hemos dicho, y seguimos gestionando en esa línea, llegaremos a acuerdos en esa 
línea con Endesa para que sea una realidad. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Nosotros somos un humilde grupo municipal, que nos dedicamos a la política desde 
hace dos años y medio, que vemos las cosas desde la barrera, las veíamos antes y durante estos dos 
años y medio las estamos siguiendo viendo más o menos desde la barrera, porque somos un grupo de la 
oposición. Pero sinceramente escuchar estos debates es que resulta hasta un cierto punto cómico. O 
sea, ver a la oposición recriminar falta de consenso, y que el Regidor de Urbanismo conteste diciendo, es 
que ustedes tampoco tenían, y ahora supongo que le tocará a la Sra. Bosch y le dirá, pero es que ustedes 
ahora tampoco lo tienen, y que perdamos el tiempo de esta manera diciendo que si ustedes o no, pues 
tiene una fácil solución, diciendo las cosas como la dijo usted en la Comisión, es mi responsabilidad de 
gobierno, y como es mi responsabilidad de gobierno la voy a ejercer, y punto. No hace falta echar en 
cara a los grupos de la oposición, o a un determinado grupo de oposición si en su día hacían o no hacían, 
porque esto realmente a nadie le importa, a mí no me importa, a mi compañero no le importa y a los de 
aquí atrás tampoco les importa. Lo que queremos es que ustedes se pongan y hagan su trabajo. Decir 
que si las sentencias, que si a usted les han condenado más que a nosotros, o a nosotros menos y tal y 
cual, es absurdo. Oiga, a mí no me importa yo lo que quiero es que no condenen a nadie, ni a ustedes ni 
a ellos. Y lo cierto es que tenemos una sentencia que ha condenado con el tema de la fachada marítima, 
que va a suponer un sobrecoste para esta ciudad, y que va a afectar a lo que es el propio modelo de 
ciudad, porque la fachada marítima es un elemento importante dentro de nuestra ciudad, porque es la 
puerta de entrada a Palma para todas las personas que vienen desde el aeropuerto y desde otros 
pueblos de la isla. Por tanto, aunque sea su responsabilidad de gobierno, a nosotros no nos parecería 
nada mal, que de todas formas usted intentara consensuar esto, porque la fachada marítima es un 
elemento básico de nuestra ciudad, que además nos va a encontrar, vamos a coincidir, nosotros 
también querríamos que hubiera un parque que fuera toda la fachada marítima un parque, con el 
Palacio de Congresos al final. Lo que pasa es que también, también quiero recordar que en este Pleno se 
aprobó una proposición por la cual cuando se tuviera que hacer algo que supusiera un 10% del 
presupuesto para inversiones, se tenía que someter a la consulta ciudadana. Entonces yo lo que le 
propongo es que no solo lo consensúe con la oposición, sino que si se da la situación y ese es el coste 
que va a costar esa fachada marítima, lo someta también a la consulta de toda la ciudadanía. Porque 
toda la ciudadanía está interesada en saber que van a hacer ustedes y que vamos a hacer nosotros con 
el edificio de Gesa y con la fachada marítima, y creemos que tienen derecho a saberlo, y creemos que 
esto excede su responsabilidad de gobierno, porque al fin y al cabo la ciudad es de todos, nos la vamos a 
tener que comer durante muchos años como quede, y creo que todos estamos interesados en ello. 
Gracias.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Sr. Hila, ustedes engañaron a los palmesanos, ustedes en este Pleno afirmaron que 
no iba a tener ningún coste para la ciudadanía, y ahora están negociando ese supuesto coste que no iba 
a existir, con estas empresas. Si hemos llegado a un acuerdo de Pleno por el cual vamos a consensuar el 
Plan General, supuestamente por lo menos porque aquí votan a muchas cosas que sí y luego pasan otras 
muy distintas, si tiene que haber un consenso respecto al modelo de ciudad, ¿Por qué no lo va a haber 
en una decisión tan importante como es la de la fachada marítima? ¿Por qué los ciudadanos no pueden 
saber como se está gestionando su patrimonio? ¿Ustedes no son los de los presupuestos participativos? 
¿Y no tenemos derecho a saber qué se está ofreciendo a cambio? ¿Qué va a suponer a la ciudad? ¿Por 
qué no? ¿Por qué no? Fueron ustedes los que metieron la pata en este caso, fueron ustedes los que no 
gestionaron bien, fueron ustedes los que no hicieron ningún tipo de caso de todas las advertencias que 
se hicieron, tanto por el partido de la oposición, el Partido Popular, como los servicios jurídicos que en 
su momento alertaron del tema. Y ahora ¿quién va a pagar las consecuencias? Todos los ciudadanos. 
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Queremos saber y queremos que no se gestione el patrimonio de espaldas a los palmesanos. Esto es lo 
que le estamos pidiendo en esta propuesta, nada más ni nada menos, creo que es bastante razonable 
que en el siglo XXI este tipo de decisiones de tanta trascendencia se tomen de manera razonada con luz 
y taquígrafos e informando a todos los actores. Muchas gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes Gràcies. Yo, diálogo no faltará. Hablamos siempre de muchos temas, lo que no les voy a decir ni 
me voy a comprometer es la consenso, porque creo que no es posible, porque este tema no es de 
ahora, lleva muchos años. El consenso yo no voy a votarlo para después no poder cumplirlo. No lo voy a 
hacer. Por tanto, diálogo, el que haga falta, información, la que quieran, pero a ustedes y a la opinión 
pública. O ¿qué se cree? Que la opinión pública no sabrá lo que acordamos. Bueno, igual en otros 
tiempos ahora ya no, ahora se cuenta lo que se acuerda, y se da la información. Estoy hablando yo Sra. 
Bosch. Entonces informe, información y diálogo ningún problema. Coste, no intenten liar, aquí lo que 
estamos haciendo es cambiar unos solares que se quedará el ayuntamiento, por otros solares del mismo 
valor, del mismo valor, el ayuntamiento se quedará unos solares que valen x y Endesa otros que valen x, 
que valen lo mismo. No es que a Endesa le demos y nuestros solares no valgan nada, son solares del 
mismo valor que eso es el informe que hacen los técnicos, que se cambia uno de un valor por el otro del 
mismo valor, con lo cual el coste es que tendremos ambas partes solares por el mismo valor. También el 
ayuntamiento, no es que nosotros no tendremos nada, tendremos solares que valen lo mismo, que los 
que tendrá Endesa. Eso es lo que ahora hay que hacer, y eso es lo que el juez nos dijo en su momento, 
que no estaba suficientemente acreditado, ese mismo valor. Entonces ahora lo acreditaremos para que 
tengamos el mismo valor los dos, hacemos un cambio de solares, una permuta, un cambio de solares, 
por el mismo valor. Y yo creo que es bueno para la ciudad, que ustedes no lo dicen, ustedes se callan, 
tanto que dicen, se callan que es lo que quieren en esos solares, no lo dicen. Se lo he preguntado por 
segunda vez, se lo pregunté en la Comisión, no lo quiso decir, se lo he vuelto a preguntar aquí y no lo ha 
vuelto a contestar, no dicen que quieren en la primera línea, yo lo digo, queremos un parque. 
Transparencia, queremos un parque. Nos presentamos a las elecciones con un mensaje claro, y lo vamos 
a cumplir. Es nuestra responsabilidad, lo dije en la Comisión, lo vuelvo a decir aquí, es nuestra 
responsabilidad cumplir nuestros compromisos, y aquí queremos un parque, y llegaremos al acuerdo 
para que haya un parque, y será un parque, no que disfrutaremos nosotros, sino nosotros nuestros hijos 
y nuestros nietos, y muchas generaciones de palmesanos y palmesanas que tendrán allí un lugar 
privilegiado para ellos, para todos, y no para unos pocos, sino para toda la ciudadanía. Muchas gracias.” 

 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4 a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que no se firme ninguna 
clase de acuerdo relativo a la fachada marítima, consecuencia de las sentencias del Tribunal 
Superior de Justicia de Baleares 134/2017 y sucesivas, ya que por ello, se consensúe con todos 
los partidos políticos con representación en el Ayuntamiento cualquier decisión relativa a la 
misma". 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a 
favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
25. Sobre la taula.- Grup C's relativa a la detecció i atenció de menors amb dislèxia al 
municipi de Palma 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i4 vots a favor (PP i C's) 
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Es proposa la següent transaccional: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de la Comunitat autònoma de les Illes Balears 
a continuar treballant per la inclusió dels menors amb dislèxia, de manera multidisciplinar 
involucrant essencialment els àmbits sanitari, educatiu i social i que estudiï la possibilitat d’un 
pla d’ajudes per eliminar qualsevol barrera socioeconòmica que puguin tenir les famílies dels 
menors afectats. 
 
El Ple de l’Ajuntament insta l’equip de Govern a complementar la programació lúdica i cultural 
del municipi  amb activitats específicament adaptades a atendre les diferents individualitats, 
inclosa la de les persones amb dislèxia, i a organitzar i/o participar anualment, en el marc del 
Dia Mundial de la Dislèxia, a actes que permetin donar visibilitat a aquesta diversitat cognitiva 
afavorint així la inclusió de les persones afectades." 
 
Aprovat la transaccional, per unanimitat 
 
27. Grup C's relativa a la contractació de mitjans de comunicació per a la revetlla de Sant 
Sebastià 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sra. Jhardi. Bueno, desde hace años, des de fa anys es va negociant, van sortint diferents 
contractes en els quals els mitjans de comunicació tenen participació a la revetlla de San Sebastià. 
Últimament era Europa FM, antes era 40 La Ser, l’any passat va esser un concert per una emissora, 
altres anys han estat varis concerts per diferents emissores també sempre dins la nit de la revetlla, a 
part de la setmana anterior. I enguany el criteri d’aquest Equip de Govern ha canviat. Segons va 
expressar vostè ahir Sra. Frade, perquè lo que es pretén és institucionalitzar el dia de la revetlla, i per fer 
això s’ha de treure en els mitjans de comunicació d’aquest dia, i donar-los la possibilitat de que facin el 
concert en un altre data. Enguany això pues no ha sortit bé, no ha sortit bé perquè un dels concerts ha 
quedat desert. Clar, a lo millor lo que interessa en els mitjans de comunicació i no només a un, 
segurament no interessa a cap dels qui participen, sigui tenir tots els concerts d’ells mateixos acumulats 
junts, i a demés defora de la festa. Si és dins la festa a lo millor els va bé, perquè té una repercussió 
diferent, però un altre dia no els va bé perquè la repercussió no és la mateixa. A nosaltres la veritat els 
interessos dels mitjans de comunicació ens importen poc. Ens importen els interessos de l’ajuntament. I 
sobretot els interessos de la ciutadania. Perquè? Pues perquè durant els darrers anys els concerts de la 
plaça d’Espanya han estat uns dels millors valorats per part de la ciutadania. Perquè el concert de la 
plaça d’Espanya pues han, els grups que hi participen normalment són de bona qualitat. No diré que els 
altres no ho siguin, però sí que és vera que solen esser grups amb una rellevància a nivell nacional, i això 
la gent clar pues també li agrada. A demés els contractes que feien amb els mitjans de comunicació 
permetien que els mitjans de comunicació correguessin a càrrec de les despeses de propaganda, per dir-
ho, dels concerts de la revetlla, lo qual pues encara que l’ajuntament també fes per la seva banda la 
publicitat, pues també permetia que aquesta publicitat s’incrementés, i això també sempre és bo, i a 
demés es feia a un cost reduït. Per altre banda el cost d’aquest concert per l’ajuntament tampoc no era 
excessiu. És a dir, jo si no vaig malament crec que enguany ens costarà més el concert de la plaça 
d’Espanya que lo que va costar el concert de l’any passat, i a demés tenint en compte que enguany clar 
aquest factor de la publicitat es veu reduït. Nosaltres, la nostra proposta és ben clara, per continuar amb 
lo que són els interessos i lo que ha manifestat a les diferents enquestes la ciutadania, i també pensant 
en lo que és l’economia del propi ajuntament, creiem que no passa res si durant la revetlla de San 
Sebastià, pues es fan un, dos, tres o els que facin falta, concerts de les emissores que vulguin participar. 
Perquè creiem que va en benefici de la festa, i perquè creiem que sincerament econòmicament ens 
resulta millor. Per aquest motiu hem fet la nostra proposició, per demanar-los que de cara a l’any 2019, 
perquè evidentment de cara a l’any 2018 ja no som a temps, però de cara en el 2019 es torni a fer, no el 
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contracte de l’any passat, sinó a lo millor un altre perquè en el final si lo que volem és que l’ajuntament 
sigui el que decideixi en funció de lo que diu la ciutadania lo que vol a les places, que me pareix 
fantàstic, això també es pot obtenir inserint diferents clàusules dins els contractes, és a dir, les empreses 
que concursen i que concorren lliurament en aquest concurs de l’ajuntament, pues evidentment 
s’haurien de sotmetre a unes condicions que els podríem fixar nosaltres i que per tant, però dins els dia 
de la revetlla no dins un altre, i aquesta és la proposta que nosaltres fem i que els agrairia que ens 
aprovessin. Gràcies.” 
 
Sra. Frade Bravo (PODEM PALMA): 
 
“Sr. Ribas, moltes gràcies. Sr. Batle faré primer un petit resum, no vull allargar-me molt perquè ja varem 
xerrar de tot això el dia de la Comissió, sé que no hi era però la seva companya Patricia Conrado sí que 
hi era i li vaig transmetre. Amem, ens trobem en un estat d’anomalia, ens trobem en un estat 
d’anomalia, perquè aquest tipus de contractacions varen començar a fer-se des del 2007-2008. D’acord? 
Amb el començament del primer Pacte de Govern en aquell moment. Sempre han estat bastants ràdios 
fora en aquest cas, parlem de tres en els nostres tres concerts que hem tingut, i va haver-hi durant dos 
anys, durant tres anys els 40 Principales el dia de la revetlla el dia 19, que també va sortir fora i també va 
esser una petició que va fer-nos la mateixa ràdio, primer per un nivell de visibilitat, és a dir, no és el 
mateix fer un concert de la meva cadena dintre de la revetlla, quan hi ha molts altres concerts a les 
altres places, que queda diluït la meva marca, perquè sí que puc posar un rètol, però la gent no queda 
tan atesa, sinó que puc fer un concert on puc portar tots els meus djs, puc portar la meva marca, fer-ho 
un dia establert i que aquell dia sigui el concert de la meva marca establerta. Això va durar fins el 2011, 
que és quan va acabar l’anterior Pacte, i a partir del 2012 va haver-hi un canvi, un canvi en el qual hi 
havia dos concerts fora de San Sebastià en el que era la revetlla, i només quedava un concert dintre en 
aquest dia 19. Tot això generava una anomalia un poc estranya, quan ja varem començar a fer aquests 
requeriments que vostè ja mencionava, i és que recordem que des del 2015 s’ha fet un procés de 
participació ciutadana amb unes enquestes populars. Una de les evolucions que hem tingut que era 
justament el de a les entitats de ràdio o de comunicació en aquest sentit, és que elles se sentien molt 
perjudicades a l’hora de fer o participar en aquestes enquestes, perquè 1, els feien competir amb altres 
empreses, que són molt més especialitzades o que poden portar. I 2, els hi feien perdre un dels seus 
puntals principals que era la seva marca. Jo vull portar aquells artistes que representen la meva cadena, 
i que li poden donar aquesta avalada. Llavors nosaltres partim d’aquest fet, i partim d’altres 
requeriments de la ciutadania que ens havia donat, com és precisament el fet de poder esponjar la festa 
i que hi hagi més concerts i que es puguin fer més grossos durant tota la resta de la setmana de les 
festes de San Sebastià. Veure que a altres ciutats els concerts de les entitats de comunicació es portaven 
fora del que era la nit de la revetlla, i a part també per poder donar jo crec un criteri molt semblant a 
tota la revetlla que sí que estava portada a demés ara amb un contracte d’una assessoria externa, en 
aquest cas l’assessor musical que ha rendit comptes a la Comissió de festes, varen concloure de moure 
els tres concerts fora. En aquest cas, en el contracte d’aquest any varem fer el mateix procediment 
negociat amb publicitat que es porta fent ara. D’acord? I el que varem incloure va esser tres dies 
dispars, un el dia 13, l’altre el dia 14 i l’altre el dia 20. D’aquests tres dies, dos dels dies han sigut 
complerts, la programació que varem presentar ahir així ho demostra, i un va quedar desert el varem 
tornar llançar, per veure amem si hi havia algú interessat, i no s’ha tornat a presentar. Com li varem dir a 
la Comissió i com hem estat xerrant, el nivell transaccional en el qual podíem arribar nosaltres, és el fet 
de nosaltres farem una avaluació de com ha anat aquesta plaça. Plaça Espanya no és la plaça més 
valorada, estranyament la plaça més valorada és Plaça Major, que és una plaça que sempre ha sigut 
institucional. Plaça Espanya és la tercera o la segona en puntuació, està reconegut però no és la primera. 
I una de les avaluacions que volem fer és que si aquest canvi és pertinent o no és pertinent. El que sí que 
dintre de la gestió que estam duent a terme a Participació Ciutadana en aquest canvi generalitzat que 
volem fer de rumb de San Sebastià, és el de poder tindre aquesta llibertat un poc de gestió, i veure si 
ens equivoquem o aquest sentit és propi. Com deia, nosaltres hem posat sobre la taula aquesta 
transaccional, d’estudiar parlar-ho amb consens i portar-ho a la Comissió de festes també per fer les 
valoracions, de fet estam estudiant fer enquestes a peu de carrer, per poder veure aquesta mostra. Però 
creiem que afirmar-nos o votar a favor d’una proposta que ens demana un compromís ja, quan encara 
no hem viscut les festes de San Sebastià 2018, és un poc agosarat, i també ens deixa un poc ancorats en 
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una proposta que no sabem si farà, si farà falta fer-la o no. Vull acabar aquesta primera part de la 
intervenció recordant que durant els últims 10 anys només s’ha presentat 3 ràdios en aquest concurs, i 
que la nostra intenció és obrir encara més dies i que es pugui presentar encara més gent. L’objectiu és 
que puguem tindre unes festes amplies, molt obertes, amb uns caràcters molt especials, on a demés les 
entitats de comunicació hi puguin participar, igual que fan a altres ciutats importants d’Espanya. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí gràcies. Estas van a ser las terceras fiestas de San Sebastián que el Equipo de Gobierno va a celebrar. 
Ustedes se presentaron con un programa de gobierno en el cual decían que iban a dar un giro total a las 
fiestas de San Sebastián. Y bueno, vamos a celebrar unas terceras fiestas de San Sebastián que en 
esencia son las mismas que se vienen celebrando los años anteriores. Y por tanto ustedes quieren 
mostrar frente supongo a sus votantes o no se sabe frente a quien, o en la Comissió de Festes, que hay 
muchas críticas respecto a que no ha habido un cambio de modelo, pues hacer algo. Y van pues al 
eslabón más débil que en este caso es su medio de comunicación. Yo ya se lo dije en Comisión ustedes 
están por supuesto en su derecho de cambiar el modelo, cambiar lo que quieran, para algo pues 
obviamente actualmente gobiernan, lo que pasa es que todo dirigente debería motivar o justificar los 
cambios que hacen. Ustedes se han gastado un dinero, en hacer una encuesta a la ciudadanía de Palma, 
para que les diga que les gusta y que no les gusta de las fiestas de San Sebastián. Y curiosamente hay 
dos plazas, Plaza Mayor y en segundo lugar con muy poca diferencia la Plaza de España precisamente la 
que cambia el modelo, que han sido las mejor valoradas. De hecho frente a estas dos valoraciones las 
siguientes plazas ya caen bastante en picado la valoración de la ciudadanía. Y por tanto no entendemos 
cuales son las motivaciones para que justamente la segunda plaza, prácticamente empatada con la 
primera, mejor valorada por la ciudadanía, es la que se cambia el modelo. No entendemos, yo vería más 
lógico que me diga, la peor valorada empezar por ahí, empezar oiga esta no gusta, pues vamos a ver si 
cambiamos y un poco impulsamos ese modelo en esa plaza, pero no se opta pues precisamente por una 
que además promociona un medio de comunicación con lo que implica a nivel de costes, pues que 
ahora tendrá que asumir el ayuntamiento de Palma. Es verdad, le doy la razón, haremos números 
pasadas las fiestas de San Sebastián, y veremos si ha habido o no un proceso, o vamos hacía atrás. Pero 
claro, es que si vamos hacía atrás, habrá supuesto un coste en una encuesta que no habrá servido para 
nada, un coste de publicidad, un coste de unas fiestas, que además ahora ya suponen mayor coste en 
esta plaza de lo que costaban anteriormente, y eso sin sumar la publicidad que se tiene que hacer por 
parte del ayuntamiento. Y por todo ello nosotros votaremos a favor de la propuesta de Ciudadanos, y 
solicitaríamos que si se hace un gasto del ayuntamiento, que el gasto lo pagan todos los ciudadanos de 
Palma, por lo menos se les haga caso a las encuestas. Porque ustedes oiga deciden unas encuestas y 
otras no. Las encuestas que les va bien pues dicen, no, no es que lo ha dicho la ciudadanía de Palma y 
esto hay que hacerlo así, y las que pues a lo mejor no les gusta tanto, pues da igual, solo son encuestas, 
y por tanto yo como soy Equipo de Gobierno hago lo que quiero. No. O todo o nada, pero no solo las 
encuestas que nos interesan.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies. Nosaltres el canvi de model que vostè va fer l’any 2015, donant participació a la ciutadania, 
perquè pogués triar qui volia participar a les festes ens agrada, estam d’acord. Però una cosa no lleva 
l’altre. I com a persona que pues per San Sebastià va a la revetlla, pues jo els concerts que sempre es fan 
a la Plaça d’Espanya si jo tingués que votar seria un dels que votarien, perquè de fet el grup que ve 
enguany com a cap de cartell Maldita Nerea, ja va participar a la Plaça d’Espanya l’any 2012. Per tant jo 
no veig que hi hagi una gran variació de lo que hi havia, de lo que hi ha, i sin embargo sí lo que veig serà 
que un cost que sí que ens pujaran i una promoció que tindrem de menys. Llavors no veiem sentit en 
aquest canvi que vostè ha fet d’excloure els grups de comunicació del dia de la revetlla de San Sebastià, 
ens pareix contraproduent, i creiem que es podria modular d’altres formes que vostè pues no ha fet, i 
sobretot a lo millor lo que sí també recolzaria és que hauria de bastar una mesura feta amb un poc de 
motivació, i no donar les explicacions que per lo que tinc entès també s’ha donat en els medis per fer 
aquest canvi, i no ho entenem sincerament. Creiem que lo que hem de mirar és per bé de la ciutadania, 
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per bé de la festa i per bé de l’ajuntament, i aquestes tres coses no s’han mirat, només se n’ha mirat 
una.” 
 
Sra. Frade Bravo (PODEM PALMA): 
 
“Bé, moltes gràcies. Vàries coses, efectivament un dels caps de cartell d’aquest any ha sigut Maldita 
Nerea, que ha sigut una de les votacions que es va fer a través de Participació Ciutadana, tant a Web 
com a peu de carrer. Els record que l’any passat Plaça Espanya va tenir els Smoking Stones, que era un 
grup de versions. Maldita Nerea és un grup de llarga rellevància a nivell nacional, que crec que feia anys 
que no teníem. I sí efectivament fa 5 anys que va venir, però vull dir, altres anys havien vingut i repetit 
grups durant dos i tres anys. És la primera vegada que tenim un canvi total de la cartellera de San 
Sebastià que arriba en un 88% de canvi i modificació d’artistes que no havien tocat mai. Crec que és un 
canvi substancial. Hi ha un canvi de model perquè hi ha un canvi d’activitats que encara no hem contat, 
hem tret la cartelleria musical efectivament, allà hi ha una modificació substancial. I és que tenim 
música en els barris, que no arribàvem i tenim uns dies bastant grans, amb dos com ben dic, dos de les 
entitats de comunicació de les tres que hi participaven fins ara, i la tercera no ha participat perquè no li 
ha anat bé el canvi de dia, efectivament, però això és una potestat que té una empresa privada davant 
un procediment administratiu com és el que tenim ara en el qual nosaltres fem els canvis pertinents, i 
les empreses poden decidir si volen participar o no hi volen participar. A part també dir-los que el tema 
de que la ciutadania tindrà un perjudici, perquè no serà la comunicació pertinent, no crec que sigui 
viable, primer perquè crec que estam fent una gran feina de xarxa socials, perquè crec que els 
procediments participatius el que fan és arribar a més gent, i sobretot perquè ja tenim els contractes, de 
medis audiovisuals i de comunicació de l’ajuntament de Palma general, on es fa la comunicació de tota 
la programació, perquè recordem que la majoria dels contractes aquests dos els que fan és publicitat de 
la revetlla, però especialment dels concerts que duen a terme. I després per acabar només dir-los que 
hem fet un racionament també dels doblers, perquè i lògicament quan varem arribar en aquest 
ajuntament, ens varem donar compte que aquests lots tenien uns imports molt diferenciats per cada un 
dels dies que hi havia. Llavors hi havia un ens que pel que tocava o que feia la seva producció a Plaça 
Espanya amb uns 45.000 euros, i un altre ens que feia la mateixa producció amb els mateixos 
requeriments dos dies després, que cobrava 20.000 euros menys. Ara el que fem és posar els mateixos 
requeriments, les mateixes necessitats i els mateixos imports a totes les tres entitats. Tornarem 
treballant per millorar partint de la millor de les relacions amb les cadenes, i torn a repetir, el nostre 
objectiu és que hi vinguin més que en els de comunicació la festa cada cop sigui més grossa i ens duri 
més dies. I poca cosa més a dir, els convido a que vinguin a la Plaça d’Espanya aquest any, i que puguem 
parlar d’aquest tema a la Comissió de festes, i valorar per l’any qui ve com hem de fer aquest 
procediment. Moltes gràcies.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i4 a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma se compromete a incluir en los próximos concursos que 
se celebren para la organización de la Revetla de Sant Sebastià, uno o más conciertos 
organizados por un medio de comunicación, los cuales deberán incluir en su oferta, tal como 
se venía haciendo anteriormente, la promoción de las fiestas." 
 
No aprovat  per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a 
favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
30. Grup PP relativa a Bo escolar i concert escoletes 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
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“Però hi ha un dels punts que el mantenim, o sigui té 4 punts, els 2, 3 i 4 hem fet transaccional, però el 
primer punt el mantenim. Moltes gràcies. Sí, com estava comentant hem arribat a una transaccional. 
Nosaltres presentem aquesta proposició, com jo vaig explicar a la Comissió arrel de que un altre vegada 
en el bo escolar havia sobrat aquest romanent i estam contents que enguany hagin vist que les bases del 
bo escolar no funcionen, perquè l’any passat el setembre les varem presentar ja modificar les bases, bé, 
estam contents que almanco un any després hagin vist que hi ha una problemàtica, perquè no podia 
esser que sobrin doblers, quan saben que hi ha infants que no poden accedir a una escoleta municipal. 
Esperem que els canvis així es produeixin de cara a la següent convocatòria, amb els tres aspectes que 
hem comentat de modificacions de la valoració que es fa de la situació econòmica familiar, i així com les 
quanties que han d’esser més reals perquè evidentment amb el preu de les escoletes poca ajudar 
s’arriba a la ciutadania amb les quanties actuals que es dona. I finalment per lo que varem comentar 
dels mesos de l’any, que qualsevol mes es pugui accedir al bo escolar. L’altre punt que duim és que això 
donarà part a una solució de les famílies, que podran accedir en el bo escolar, però continuarem tenint 
la problemàtica que hi ha la manca de places. Vostès molt fàcilment poden sabre quines zones hi ha una 
major demanda d’escoletes municipals, i on falten més places. Nosaltres lo que li posem damunt la taula 
és una opció que permetria que més famílies poguessin dur els infants a una escoleta, i en el final això 
l’objectiu és millorar, ajudar, a estar devora les famílies a que puguin conciliar la complicada vida laboral 
i familiar, si tenen una escoleta concertada per l’ajuntament, on poden dur el seu infant quan ells se’n 
han d’anar a fer feina. Perquè ara mateix no veiem altre solució damunt la taula. Si jo tingués aquí 
davant un altre solució, pues no presentaria aquesta proposta, però pensem que ara per ara avui per 
avui, seria una solució viable que podria fer l’ajuntament en referent a una problemàtica que es repeteix 
any rere any. Moltes gràcies.”  
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Molt bé moltes gràcies. Sí, com ja varem comentar a la Comissió, el primer punt és un punt que és una 
diferència molt essencial entre les polítiques de la dreta i l’esquerra, per tant allà no ens posarem 
d’acord, perquè vostès deixen a la privatització, volen encetar un camí que vagi cap en aquest sentit, 
que vagi cap a la privatització. Nosaltres fem un camí que és més complicat, que és més difícil, que és 
apostar per la gestió pública. I per tant no farem concerts amb les escoles privades, perquè a demés el 
concert que tenim actualment que sí funciona, que és el del bo escolar pues es manté i per tant aquest 
primer punt els hi votarem en contra. En quant en els altres tres punts com ja els hi vaig dir, nosaltres 
ara en el gener ens tornarem a posar a revisar les bases dels criteris del bo escolar, sempre intentant 
millorar, i en aquest cas pues nosaltres estam perfectament disposts a acceptar els seus suggeriments, i 
estudiarem aquesta possibilitat dels punts que vostès concretament apunten per veure si es pot 
tècnicament i jurídicament, es pot incorporar aquests canvis en quant a incrementar per ventura la 
quantia, i també en quant a poder donar l’opció en els pares perquè puguin triar el mes de vacances que 
no necessàriament hagi d’esser el mes d’agost. Per això estam d’acord amb aquests tres punts, i els 
fonem dins aquesta transaccional.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies. Jo Sra. Moll miri, igual que estam d’acord en moltes coses, jo aquesta disquisició dreta 
esquerra, quan estam parlant de l’accés del 0-3 anys a les escoletes, no l’hi veig, no l’hi veig. Jo li veig 
més bé aquest, si hi ha una necessitat familiar, una necessitat ciutadana, una necessitat de poder dur els 
al·lots a una escoleta, si nosaltres no podem oferir aquest servei, que almenys estiguem disposts i oberts 
al abast, perquè puguin anar a qualque centre i siguin atesos, perquè és important pensar que totes les 
famílies han de fer un gran esforç, sobretot amb aquestes criatures, per poder accedir a llocs de feina, 
poder deixar els al·lots atesos. I jo no crec que sigui un diàleg de veure amem si estam més a la dreta o 
més a l’esquerra, sinó que estam a un tema en que tothom s’ha d’incorporar a la seva feina, tothom té 
els al·lots i lo que volem és poder-los deixar atesos, i si públicament no podem donar aquesta cobertura, 
almenys encara que sigui de manera transitòria, mentre vostè continuï amb el projecte i ho pugui dur i 
pugui dur al abast tot lo que sigui escoletes públiques, mentrestant poder tenir un accés. Perquè és que 
sinó no li fem el benefici realment a qui ho necessita, i qui ho necessita són les famílies que tenen 
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aquests al·lots, i que tenen la necessitat d’haver-los de deixar, per anar en el seu lloc de feina. Nosaltres 
votarem a favor de la proposició que fa el Partit Popular i ens alegrem que hagin arribat, i que s’hagi 
arribat a una transaccional respecte en el 2, 3 i 4, però jo crec que el 1 té tant de sentit com el 2, 3 i 4. 
Moltes gràcies.” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Vostè me xerra de model. Jo li xerro de famílies que necessiten deixar els seus infants 
a una escoleta perquè se n’han d’anar a fer feina. Jo no sé si aquesta gent deu entendre de model o deu 
entendre de què, però si una persona se n’ha d’anar a fer feina, i no té un lloc on deixar el seu fill, és un 
problema greu. I l’ajuntament lo que ha de fer és posar-li una solució. Vostès deien que farien escoletes. 
Si hi hagués aquí escoletes per fer, jo li duria aquesta proposta, però vostè a dia d’avui no li ha donat cap 
solució en aquesta família, no li dona cap solució, no posa cap solució damunt la taula per oferir una 
major oferta de places. Això és una opció que vostè me pot xerrar de que és de model, però el seu 
model ara mateix és cap, cap, perquè vostè deia que faria però no ha fet. Si jo m’hagués posat damunt 
la taula altres opcions, pues a lo millor les estaria estudiant o valorant, però és que no hi són. I avui, 
xerrar avui de privatització no ha triat el millor dia, quan hem tingut aquí els veïnats del Terreno amb la 
problemàtica dels aparcaments, vull dir no me xerri avui precisament de privatització. Nosaltres li 
xerrem de problemàtica i solució en aquest tema. Vostès han prioritzat altres coses, però no prioritzen 
aquest, perquè tenen 50 milions més de pressuposts en lo que duim de legislatura, amb lo que duim de 
legislatura, i me digui que han fet. Pues el que vulgui, si no vol el que vulgui, els doblers que vulgui. 
Quant de més ha pressupostat per fer que més infants puguin anar a una escoleta municipal i per estar 
per ajudar a les famílies a que puguin conciliar la vida laboral i familiar? És la nostra proposta, vostè pot 
seguir amb el model que ara mateix pues brilla per la seva absència. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, jo, gràcies. Xerro de model perquè precisament és un model completament diferent. El bo és una 
solució i a demés ja ha augmentat la partida per donar més sortida a les famílies que puguin dur els 
seus. Si no t’importa xerraré jo primer. Perquè puguin dur els seus fills a aquestes escoletes privades, 
que per tant no fa falta fer un concert perquè això ja és una manera de donar ajudes en aquestes 
famílies que han de dur els seus fills a aquestes escoles privades. I evidentment a part d’això el que fem 
és invertir en les escoles que ja tenim, perquè estaven en un estat lamentable. I després la propera 
passa per això dic que la cosa és molt més complicada, el nostre camí és més difícil, la propera passa és 
fer més escoletes, ho intentarem en aquesta, l’any qui ve, exactament, ho intentarem per crear més 
places. Aquest és un camí més difícil, però pensem que és un camí molt més just per equilibrar la 
societat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Secretari: 
 
“No, una vegada feta la votació no cal repetir-la, i ha quedat 7 vots en contra i 9 a favor.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé, cadascú té lo que se mereix.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i4 a favor (PP i C's), amb possible transaccional 
als punts 2,3 i 4. 
 
Es proposa la següent transaccional als punts 2, 3 i4: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a estudiar la modificació dels criteris 
de valoració de les sol·licituds del bo escolar referents a la situació econòmica familiar, 
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considerant la possibilitat a) d’incrementar l’import de la subvenció del bo escolar que es dóna 
a les famílies; i b) de concedir la subvenció 11 mesos a l’any donant l’opció a les famílies de 
triar el mes de vacances". 
 
Aprovat per unanimitat la transaccional dels punts 2, 3 i 4, i el punt 1 per 9 vots a favor (PP i C's 
-Srs. Bonet, Bauzá, Aguiló, Rubio, Bosch, Roca, Bauzá, Ribas i Cañellas -) i 7 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA -Srs. Moll, Hila, Adrover, Noguera, Truyol, 
Romero i Martín-) 
 
33. Grup C's relativa a la realització d'un projecte de millora de l'accessibilitat des de La 
Rambla a la Pl. Major 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Aquesta proposició és la continuació del diàleg amb el govern, i en aquest cas amb Infraestructures, i jo 
vull fer una alabança en aquest consens, que pareix esser que duim. Hem trobat el projecte on es pot 
posar la placa Sr. Batle, i és l’accés des de a baix de Palma, des de la Rambla, fins a la Plaça Major. I jo 
crec que aquest projecte, que hem parlat que s’ha de començar i s’ha de fer aquest estudi, serà una 
passa molt important, ara que estam a la setmana, o hem estat a la setmana de l’accessibilitat a Palma, i 
crec que serà important arribar a un acord i començar aquest estudi, per poder donar aquest bot de 
qualitat que es donarà amb els accessos des de la Rambla a la Plaça Major de Palma. Nosaltres el que 
desitgem és que puguem arribar a més acords, i puguem anar fent funcionar la ciutat, d’una manera que 
arribi al abast de tots els ciutadans, i arribi en benefici de tots. Res més. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé Sr. Bauzá, està bé que el plet estrella d’aquesta legislatura sigui Ciutadans.” 

 
Dictaminat favorablement per unanimitat a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i Desconcentració Territorial 
 
Es proposa: 
 
"Con cargo a los Fondos de Capitalidad o cualesquiera otros donde exista capacidad del 
consistorio para utilizar a ese efecto, se elabore proyecto de accesibilidad, ya sea mediante 
cinta o escaleras mecánicas, desde la Rambla hasta la Plaça Major de nuestra ciudad, con ello 
se mejorarán sustancialmente los accesos a todos los ciudadanos sin excepción, tanto a la 
parte alta de la ciudad como los accesos al aparcamiento de la plaza. 
 
Con ello se facilitará en gran medida la movilidad de todas las personas en esta zona de 
orografía complicada de nuestra ciudad mejorando los accesos y eliminando lo que es una 
barrera arquitectónica para todas las personas que tienen dificultades motoras o alguna 
discapacidad que les impida el desplazamiento por esas zonas". 
 
Aprovat per unanimitat 
 
36. Grup C's relativa al agermanament entre la Ciutat de Palma i la Ciutat de "Corrientes" de 
la Republica Argentina 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Suggeriments i Reclamacions per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 a favor (PP i C's) 
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Es proposa: 
 
"Proponemos al Pleno del Ayuntamiento, que el "Ayuntamiento de PALMA", pueda designar a 
una calle con el nombre de esa ciudad, de "CORRIENTES". 
 
Al propio tiempo propondríamos que  se concretara el " hermanamiento de las dos ciudades " 
,de la que también formulamos solicitud con la presente". 
 
Sobre la taula 
 
37. Sobre la taula. Grup C's relativa a manteniment dels serveis a la Plaza Torrente 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4 a favor (PP i C's): 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma se compromete a ejecutar de forma subsidiaria el 
mantenimiento y la prestación de servicios de la Plaza Torrente." 
 
Sobre la taula 
 
39. Grup PP relativa a l'estacionament de plataformes mòbils de recollida de fems a Nou 
Llevant 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí bueno creo que una vez más ya poco tengo que añadir a todo lo que han dicho ya los vecinos, creo 
que ha quedado constancia de que los vecinos siguen oponiéndose claramente a que se pongan allí las 
plataformas. Sigo insistiendo yo por otra parte en que creo que se pueden tomar medidas alternativas, 
creo que hay opciones todavía de proponer otras posibilidades. Me han contado los vecinos incluso que 
en la reunión de ayer propusieron varias alternativas, tanto a la Gerente como a la Regidora. Parece ser 
que ninguna se admitió, pero yo creo que Emaya puede hacer el esfuerzo de retrasar la segunda fase de 
la recogida de centro, a cambio de poder acordar una solución definitiva con los vecinos, que estén, que 
se pueda hacer en coordinación con ellos. ¿No? Yo creo que existen posibilidades, me han comentado 
unas cuantas que parecen interesantes, y creo que vamos, ni mucho menos desde luego. Supongo que 
no será una condición sine qua non el poner las plataformas, a los compromisos que Emaya se ha 
propuesto hacer con esta hoja que me han pasado, que yo creo que al final esos compromisos no son 
más que lo que, la limpieza normal y corriente que se tiene que hacer en cualquier barrio de Palma, y 
que desde luego para nada tiene que estar complementando el que estos vecinos tengan que tener el 
aparcamiento de las plataformas, sobretodo cuando repiten una y otra vez que nadie ha contado con 
ellos, que además encima se les dice una cosa en una reunión y en la otra se dice que nunca se les dijo 
eso. Me comentan también, me contó la Regidora que se había hablado con ellos en un primer 
momento de que si en 15 días no estaban contentos, pues se podía replantear la situación. Ahora ayer 
les negaban que esa conversación hubiera tenido lugar. Yo creo que desde luego este tema se está 
enquistando, quizás a lo mejor aquí el Alcalde tendría que tomar partido y ver si puede hacer de arbitro 
en este tema. Yo creo que la asociación lo agradecería, porque está claro que las posturas con Emaya 
son totalmente encontradas y no hay ninguna vía de diálogo abierta, y yo creo que es una lástima 
empezar con este proyecto de la recogida del centro, pues con una problemática tan importante en un 
barrio de la zona que además está esperanzado con las posibilidades que tiene este barrio de 
crecimiento, de tener unas mejores opciones de poder progresar con todas las expectativas que se 
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habían creado, tanto por un Alcalde como por el otro, que hablaban de las posibilidades del Nou Llevant 
y yo creo que ahora mismo con todo este tema de las plataformas, yo creo que ese tema desde luego se 
está enquistando, y creo que convendría que el Alcalde tomara partido también, y se reuniera también 
con los vecinos y escuchara sus peticiones, para ver si puede gestionarse una solución alternativa. 
Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, ja a l’anterior Plenari, ja vareu dur una proposició pràcticament calcada en aquesta, i ja varem 
donar les raons del perquè s’instal·lava aquesta instal·lació a Nou Llevant. No només per afegir, per no 
repetir amb els arguments, varem tenir una reunió aquesta setmana amb els veïnats, allà on se’ls va 
entregar un document, que suposo que és el que anomenes, allà on hi ha els compromisos per un costat 
de com faríem el manteniment d’aquesta infraestructura, per garantir que no suposarà cap tipus de 
molèsties pels veïnats, perquè es mantindrà net, es mantindrà amb seguretat. Hi ha el compromís a 
demés de que si tenen molèsties, podem fer reunions regulars amb els veïnats, per detectar quines són 
aquestes molèsties i si podem prendre mesures de minimitzar les possibles molèsties que ells detectin. I 
per un altre costat en aquest document, que no està vinculat en aquesta infraestructura de la recollida 
selectiva mòbil, sinó quines són les millores que tenim planificades per a partir del mes de febrer, que ja 
ha comentat el company de Districte, a partir del mes de febrer quines millores en neteja es posaran. En 
quant el Partit Popular xerra de diàleg, jo crec que ja s’ha dit avui moltes vegades, fa com a mínim fa 
rialles, si no és indignació, que ens demani diàleg a nosaltres quan vosaltres no el practiqueu mai. 
Després dir que el document que varem entregar aquesta setmana en els veïnats de compromisos de les 
millores de neteja “és la limpieza normal de los barrios”. Bé, jo m’agradaria que me diguessis quina era 
la neteja normal de los barrios que fèieu la legislatura passada, quan no es varen fer pràcticament cap 
inversió en millores de neteja ni de residus, i ara l’estam fent, i hem fet certes millores que encara s’han 
d’ampliar, i que a partir del mes de febrer estaran totes en marxa, perquè tindrem tota la maquinaria 
que hem adjudicat durant tots aquests mesos. Per tant lo de limpieza normal, bé, m’agradaria que es 
pogués aclarir perquè me pareix surrealista. I després per un altre costat, per la il·lusió que tenen, i molt 
legítima aquell barri de tenir unes infraestructures de qualitat, i un barri amb tots els drets i totes les 
infraestructures necessàries, només dir que aquesta infraestructura serà una infraestructura de qualitat, 
perquè com deia es mantindrà neta i en condicions. Allà no hi duim residus, allà només és un 
aparcament de plataformes i vehicles elèctrics. Moltes gràcies. Votarem en contra evidentment.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Bé evidentment nosaltres votarem a favor d’aquesta proposició, perquè sí que ja ho varem dir a 
l’anterior Ple i ho repetim, no hi hagut diàleg entre l’Equip de Govern i els veïnats. Xerrar no és dialogar, 
reunir-se dos dies abans del Ple i contar lo que ja fan, suposo que era amb la intenció d’intentar 
aconseguir desmuntar aquesta protesta veïnal, que no han aconseguit, això no és dialogar. Quan uns 
veïnats li proposen i els presenten les seves preocupacions pel futur, que el regidor d’aquest Districte els 
digui entre altres coses que són uns pel·liculers, com va dir el Sr. Ferrer, això no és dialogar. I jo ho 
entenc, és a dir, aquests senyors a lo millor s’han muntat la seva pel·lícula, però a lo millor és perquè 
vostès no li han contat la veritat, i jo els entenc. Quan des de l’Equip de Govern s’anuncia que ja no és 
Polígon de Llevant, hem de recordar Nou Llevant, és un barri amb futur, és un barri d’innovació, que farà 
un canvi total a la ciutat, i concretament Nou Llevant, Soledat, i lo primer, la primera acció que veuen 
per part de l’Equip de Govern és muntar un solar per guardar contenidors de fems, per molt nets que 
siguin no deixen d’esser contenidors de fems. Podran entendre que a ells no els quadra aquesta primera 
actuació, amb lo que vostès amb la pel·lícula que vostès els volen vendre, d’un barri nou, innovador, 
modern. Ho han d’entendre, per això jo els dic, dialoguin, i dialogar no és xerrar i dir-los lo que vostès 
imposen, sinó escoltar, dialogar. Jo sé que els varen fer propostes alternatives, anem a estudiar si són 
factibles. Però no ens reunim amb ells dos dies, un dia abans del Ple per intentar callar-los, això no és 
dialogar, això és xerrar i comunicar una imposició. Per això votem a favor de que s’obri diàleg amb els 
veïnats de Nou Llevant, i evidentment de tots i cadascun dels veïnats de la nostra ciutat. Gràcies.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
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“Sí, esta moción es calcada a la pasada, porque la situación es exactamente la misma que el mes pasado, 
que es que nosotros proponemos un tema, y el Equipo de Gobierno dice que no, y los ciudadanos piden 
consenso y el Equipo de Gobierno les dice que no. Y podemos presentarlas cuantas veces queramos, 
porque la situación parece ser que va a ser la misma, o sea, realmente creo que lo de centrarse tanto en 
criticar nuestra labor de oposición, cuando lo que critican los vecinos es su acción de gobierno, al final es 
no querer ver la realidad. Mire, yo Sra. Truyol no es una cuestión personal, pero que usted presuma de 
limpieza y se dedique a criticar que la legislatura pasada la ciudad estaba más sucia que nunca, es que 
roza ya el ridículo, porque es que usted sí se estará gastando un dineral, estará invirtiendo muchísimo, 
pero más triste es aún que con todas esas inversiones los resultados sean tan malos, porque la realidad 
es que la ciudad no está limpia, y no es que se lo diga yo, es que se lo han dicho, se lo dicen hasta los 
empleados de Emaya, se lo dicen las asociaciones de vecinos, se lo dicen todos los periódicos, realmente 
es que es ridículo que usted se empeñe en decir que la legislatura pasada estaba peor que ahora, 
porque tristemente con una mejor situación económica, con mayores posibilidades en cuanto a 
recursos, la situación de limpieza de Palma es realmente lamentable. Me ha parecido entender que 
usted hablaba de las plataformas y del sitio este que quieren crear allí, como una inversión en el barrio. 
Yo desde luego esto no creo que pueda ser considerado como una inversión para los ciudadanos de ese 
barrio, cuando lo que piden son otras muchas cosas. Justo hoy me decía dice es que cada vez que 
gobierna la izquierda, no solo nos ponen problemas, sino que encima nos quitan cosas ¿no? Que la 
legislatura anterior les habían quitado también una biblioteca. Miren yo creo que el grave problema de 
este tema es como bien ha dicho el compañero de Ciudadanos, es la falta de comunicación desde el 
primer momento, o sea que una Gerente se atreva a decirle a los vecinos, los contenedores se van a 
poner aquí les guste a los vecinos o no, que otro Regidor les acuse de peliculeros, yo de verdad es que 
no había visto situaciones parecidas en mi vida. O sea cuando menos un político tiene la obligación de 
escuchar, le critiquen o no, porque al final en la política está también en el cargo escuchar las cosas que 
a uno no le gusten, y sobretodo tratar con educación a los vecinos. Y como le digo yo, los compromisos 
estos con Emaya, o sea, realmente que ustedes les digan a los vecinos como gran cosa, que todas las 
calles con vivienda se limpiaran cada día, que de martes a sábado un vehículo de recogida de trastos 
pasará por el barrio, y que el barrio tiene el día asignado el domingo, que un camión polivalente hará 
retiradas de desbordamientos de contenedores, o que se limpiará con agua cada tres o cuatro semanas. 
Bueno y ya otra, que se vaciarán las papeleras diariamente. Es que, que menos, que menos, si es que 
esta es la obligación de Emaya, lo que tendrían que hacer es firmar este compromiso con todos los 
barrios de Palma y cumplirlo, porque para esto está Emaya, o sea esto no es como un regalo a los 
vecinos de Nou Llevant por quedarse con las plataformas de contenedores, es que esto es lo que Emaya 
tendría que hacer en todos los barrios de Palma. Y me volverá usted a decir que si no invertimos, que si 
no sé que, pero es que usted primero tiene una situación económica muy diferente, gracias a que 
alguien gestionó antes que usted, y dejó las cuentas en Emaya como están. Y segundo, peor me lo pone 
que con tantos camiones y tantas inversiones, los resultados son nefastos. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, que digui que Emaya és la responsabilitat que té fer nets cada dia els carrers, i fer net amb aigua els 
carrers, evidentment, és la responsabilitat que té Emaya, però mira que curiosament que en tota la 
història que existeix a Emaya, no ha estat possible fer-ho, i ho podrem fer a partir del mes de febrer, 
perquè aquest govern hem fet les inversions que necessitava la ciutat per poder-ho fer. Ben curiós. I 
després pel tema de les reunions amb els veïnats, no me vaig reunir aquesta setmana a corre cuita 
perquè venia en el Ple aquesta proposta, ja fa tres vegades que ens hem reunit amb els veïnats durant 
les darreres setmanes per parlar d’aquest tema, i jo voldria recordar en el Partit Popular i a Ciutadans, 
que formes part del Consell d’administració i d’aquest Plenari, fa un any que estam parlant de la 
recollida selectiva mòbil, fa més d’un mes que es va aprovar l’adjudicació de les obres per posar la 
recollida selectiva mòbil aquest aparcament a Nou Llevant, heu estat a tot el procés i heu pogut votar en 
cada una de les passes d’aquest procés, per adjudicar aquesta nova instal·lació, i heu estat callats, callats 
i callats. I ara munteu aquest espectacle en el Ple, quan vos han vingut els veïnats, però vosaltres heu 
estat a tots els Consells d’administració allà on s’ha votat el inici de la tramitació del expedient, els plecs 
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i després l’adjudicació, i no vareu dir res en cap moment. Per tant hauríeu d’estar una mica més atents 
quan aneu a les reunions i preneu decisions. Votarem en contra. Gràcies.” 

 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA), 3 a favor (PP)  i 1 abstenció (C's). 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento insta a la dirección de EMAYA a detener de forma inmediata la 
instalación del depósito de baterías móviles de recogida de basura y a establecer una vía de 
negociación con las entidades vecinales para evitar un conflicto en la barriada de Nou Llevant". 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a 
favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
40. Donar compte de l'informe d'objecció 205/2017 pròrroga extraordinària del Servei per la 
gestió del Centre Flassaders 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí Sr. Batle, deia que acabem d’aprovar tres punts de pròrrogues de pròrrogues, per una quantitat pues 
bastant elevada, més de 2 milions d’euros, i jo crec que això posa damunt la taula un problema que 
vostès tenen. Duen tres anys governant i temes importants, contractes importants no han sortit a 
concurs. No han sortit a concurs i per tant no s’està gestionant d’una forma correcta tot lo que són els 
recursos de l’ajuntament, amb totes les possibilitats que té l’ajuntament per millorar, per estalviar, per 
fer les coses d’una manera més acurada. Vostès varen dir que en el principi de la legislatura comentaven 
alts càrrecs per agilitzar la gestió, per fer-la àgil, i poder donar una empenta a tot lo que és la gestió de 
l’ajuntament. Però la realitat ens està demostrant que a lo que és gestió en fan poca. Ens fan molts 
d’anuncis, ens fan molta política de símbols, molta política de nació, molta política d’altres coses, però la 
gestió que probablement és la primera obligació de qualsevol equip municipal, ens posa damunt la taula 
el fet de que no s’està fent. Cada Ple tenim una sèrie d’ordres del dia, de fora d’ordre del dia, que 
majoritàriament venen de factures que han de seguir un procediment farragós. Avui tenim una damunt 
el tema de la informàtica, que ha suposat tota una sèrie d’informes, tota una sèrie de voltes, que 
lògicament són recursos que s’han empleat l’ajuntament, i que per tant una vegada més me sap greu 
però hi ha que dir que lo que és la principal obligació de qualsevol equip de govern, que és agilitzar la 
gestió municipal, en aquest moment no s’està fent. No s’està fent a pesar d’aquell anunci dels alts 
càrrecs, que en principi tenien que mobilitzar tota l’administració pública.” 

 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 205 / 2017: "2ª PRORROGA EXTRAORDINARIA 
del Servei  per la gestió del Centre Flassaders” 
 
41. Donar compte de l'informe d'objecció 210/2017 2a. pròrroga extraordinària contracte 
servei d'autonomia personal Casal Ciutat Antiga, Casal Jonquet i Can Ribes 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 210 / 2017 "2ª PRORROGA EXTRAORDINARIA 
Contracte servei d’autonomia personal Casal Ciutat Antiga, Casal Jonquet i Can Ribes.” 
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42. Donar compte de l'informe d'objecció 219.1/2017 3a. pròrroga extraordinària del servei 
de manteniment de les instal·lacions de regulació i control del trànsit urbà de Palma 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 219.1 / 2017 "3ª PRÒRROGA EXTRAORDINÀRIA 
del Servei de manteniment de les instal·lacions de regulació i control del trànsit urbà de 
Palma.” 
 
43. Pregunta oral Grup PP relativa als expedients de llicència d'obra major i d'activitats sense 
resoldre 
 
"1. Nombre d'expedients sol·licitant llicència d'obra major sense resoldre, registrats fa més de 
tres mesos. Que és actualment el termini per obtenir llicència d'obra major? 
 
2. Nombre d'expedients sol·licitant llicència d'activitats sense resoldre, registrats fa més de 
tres mesos." 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, el 27 de septiembre, después de reiteradas preguntas en dos Consejos 
consecutivos de Gerencia, hicimos una solicitud de información escrita, es decir hace ya casi tres meses, 
solicitando el número de expedientes, solicitando licencia de obra mayor, sin resolver, registrados desde 
hace más de tres meses, y solicitando cual es actualmente el plazo para obtener licencia de obra mayor. 
Así como el número de expedientes solicitados para la licencia de actividades sin resolver, registrados 
más de tres meses. En el Consejo de Gerencia pasada me dieron un dato, pero bueno no me supieron 
decir cual era el plazo actualmente para obtener licencia de obra mayor, y además bueno parece ser 
que todavía estaba por confirmar la cifra, si me pudieran informar hoy.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bueno en los Consejos de Gerencia hemos ido informando. La pregunta, yo se la 
traslado a la cap de departament de obras y a la cap de servei de activitats, y la respuesta es que han 
trasladado la siguiente: los expedientes de obras sin resolver con entrada desde hace más de 3 meses 
son 257. El plazo medio para resolver un expediente es actualmente de 6 meses, obras. Actividades, 
para expedientes en tramitación a los que ya se le aplica la Ley 1 de marzo de 2014, son 286. El plazo 
medio es de 4 meses y medio para informar.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Sí. A mi me gustaría saber si cuando han hablado del plazo de 6 meses, ¿cómo lo han calculado? 
Porque si ustedes hablan con los promotores, me están hablando de un plazo de 8 meses y ellos tienen 
bastante información al respecto. Y cuando en el Partido Popular recibimos a ciudadanos que vienen a 
quejarse, nos están hablando de 8, 9 e incluso un año. Lo digo, no sé si en fin me gustaría saber como 
han obtenido estos datos, que ha costado mucho conseguirlos, porque han necesitado tres meses para 
elaborar estos datos. A mí me llama la atención que usted gestione una Gerencia de Urbanismo sin 
tener estos datos, o que le cueste tres meses llegar a tenerlos. Y luego decirle que la información que 
usted nos está dando, no concuerda con los ciudadanos, que no creo que tengan ningún interés en 
mentirnos, vienen a nuestras oficinas, a nuestros despachos, a quejarse. La gente está hablando de 8, 9, 
10 meses. Conozco casos particulares que podrían venir a hablar usted y le podrán enseñar con la 
licencia, que realmente no son 6 meses para nada el primer informe que reciben de la Gerencia de 
Urbanismo. Y luego además los datos que han ofrecido los promotores, para nada, para nada se ajusta a 
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lo que nos está diciendo usted. Supongo que no nos estará engañando, o no estará maquillando las 
cifras para quedar bien.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Pues no tengo ninguna intención. Es más, le digo, hable con Alejandro, el cap de departament, es el 
mismo de la pasada legislatura, y que él se lo explique como lo ha calculado. Desde luego no tiene un 
gran programa informático para calcularlo. T-Systems no fue capaz de hacer eso por ejemplo ¿no? 
Espero que la nueva contrata al menos nos dé la posibilidad de tener indicadores, que es lo primero que 
yo pido cuando llego a un área, pero no tenemos herramientas informáticas casi hay que hacerlo a 
mano eh. Entonces, con toda libertad usted le pregunta a Alejandro como lo ha calculado, cuales son los 
plazos y demás. Lo conoce, es el mismo, yo le he trasladado su pregunta, y esta es su respuesta. Con 
toda tranquilidad se lo pregunta a él sin ningún problema. Tuvimos la reunión con Alejandro, con los 
promotores y constructores y les respondió a todas sus preguntas. Le tengo que decir por ejemplo que 
el informe que hacen los promotores cada año de cuantas licencias pasan por Consejo de Gerencia, dice 
que comparando los 11 meses del 2016 y los 11 del 2017, porque no tienen cerrado diciembre, este año 
han pasado por Consejo de Gerencia un 13,5% más de licencias que el año pasado. Es decir, se están 
dando más licencias. Es verdad que nos queda mucho por mejorar para eso necesito manos ¿no? 
Siempre lo digo, estamos en ello, gracias a la ayuda de Función Pública que está trabajando mucho el 
bolsín de arquitectos, está ya solo pendiente de alegaciones, cuando esté resuelto pues podremos 
llamar a arquitectos para que el año que viene vuelva a aumentar otro 20% si es posible el número de 
resoluciones por Consejo de Gerencia, y reduzcamos plazos. Soy el primer interesado y estoy peleando 
para que sea así.” 

 
Contesta el Sr. Hila 
 
44. Pregunta oral Grup PP relativa a acomiadaments a l'Agència de desenvolupament local 
PalmaActiva 
 
Retirada de l’ordre del dia 
 
FOD 1. Reconeixement de deute amb T-Systems del període juliol a novembre 2017 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Bueno ya se aprobó en Consejo Rector, esta es la aprobación de renacimiento de deuda de 
facturas para empresa T-Systems de julio a noviembre. Solo quiero recordar que este es un contrato que 
se hizo en 2004, que se hizo un contrato de 10 años, que se prorrogó por un año extraordinariamente, y 
que antes de la legislatura anterior unos pocos días antes, se lanzó un pliego parcial de adjudicación de 
pliegos. Y me extraña que hablen de complejidad en la gestión, porque si hay algo complejo es este 
contrato y la situación informática del ayuntamiento. Y tampoco me voy a extender porque creo que es 
una información y un proceso que ya se conoce extremadamente y que espero que en esta legislatura 
consigamos poner las bases, las bases para iniciar una informática decente.” 

 
Es proposa: 
 
"Primer.- Reconèixer el deute existent amb l'empresa T-Systems ITC IBERIA S.A.U. amb NIF 
A81608077 per un import de  1.761.452,12 euros (IVA inclòs) corresponent al període de 
nul·litat comprés entre juliol  de 2017 i novembre de 2017 com a quantia de caràcter 
indemnitzatòria i de rescabalament pel cost dels serveis prestats d'acord amb l'informe auditor 
i l’informe del gerent de l’IMI. 
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Segon.- Notificar a T-Systems aquesta resolució per període de 10 dies perquè realitzi les 
al·legacions que al seu dret i requerir-la perquè  emeti nova factura per la quantia indicada en 
el punt primer sense perjudici de les accions que entengui corresponen al seu dret per les 
restants quanties reclamades per l'entitat principal." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 2. Reconeixement de deute  a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 3.343,44€ 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa UTE TELEFONICA ESPANA SAU i 
TELEFONICA MOVILES SAU amb cif U86100054, relatiu a les factures  
N. d'entrada  N. de document  Data fra.  Import    Text Explicatiu  
F/2017/4228  90D2UT070037   26/10/2017  332,91  
 WILANS OCTUBRE 2017 
F/2017/4624  9002UT070038   22/11/2017 2.197,95  
 TELEFONlA FIJA OCTUBRE 2017 
F/2017/4317  USCU1711000001   01/11/2017  81258  TELEFONIA 
MOVIL OCTUBRE 2017 
TOTAL        3.343,44 
per un import total de 3.343,44 € i abonar-les amb càrrec a l’econòmic 22200 (comunicacions) 
del vigent pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport. 
 
2. Elevar a l’aprovació del Ple." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 3. Reconeixement de deute a la Coordinadora - Federació Balear de Persones amb 
discapacitat per un import de 3.127,98€ 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Me gustaría comentar que esto viene de abril 2014 julio 2014, solo para matizar.” 

 
Es proposa: 
 
"PRIMER.-Abonar, en compliment de l’Acord del Ple Municipal de 26 de febrer de 2014 i de 
conformitat amb els informes que s’adjunten i que formen part de la present resolució, el 
deute per import màxim de 3.127,98 € (tres mil cent vint-i-set euros amb noranta-vuit 
cèntims) existent amb l’entitat Coordinadora -Federació Balear Persones amb Discapacitat 
(G07084445), corresponents a la quarta part del preu plaça que paga l’IMAS a aquesta entitat 
per cada usuari del Servei de transport adaptat que, abans de l’assumpció del servei per part 
del Consell de Mallorca, era usuari/ària del Servei de transport adaptat executat per 
l’Ajuntament de Palma. Aquests costos, especificats en les factures que s’adjunten al present 
Acord, són relatius al període de l’1 d’abril de 2014 i el  31 de juliol de 2014. 
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SEGON.- La quantitat de 3.127,98 € a favor Coordinadora -Federació Balear Persones amb 
Discapacitat s’abonarà amb càrrec a l’aplicació pressupostària 05.23130.22717 – Contr. 
Prestació serveis discapacitat -del vigent pressupost de despeses de l’Ajuntament de Palma. 
 
TERCER.- Notificar aquest Acord a Coordinadora -Federació Balear Persones amb Discapacitat 
amb CIF G07084445." 
 
Aprova prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 4. Reconeixement de deute a l'empresa Creu Roja Espanyola corresponent a la gestió de 
servei menjar a domicili per un import de 250.722,72€ 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute existent amb de CREU ROJA ESPANYOLA IB (CIF Q2866001G) i abonar 
la quantitat de 250.722,72 € (IVA inclòs) corresponent a la gestió del Servei  de Menjar a 
Domicili durant els mesos d’octubre i novembre de 2017 (factures núm. 07040-2017-11-25-N i 
núm. 07040-2017-12-3-N). 
 
2.- Aquest import s’abonarà amb càrrec a l’aplicació núm. 05.23130.22719del pressupost 
municipal de despeses de 2017. 
 
3 Notificar aquest Acord a CREU ROJA ESPANYOLA IB." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 5. Reconeixement de deute a l'empresa Creu Roja Espanyola per la gestió del Centre de 
dia s'Estel per un import de 152.061,87€ 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb els informes que s’adjunten i que formen part de la 
present resolució, el deute per import màxim de 152.061,87 € (cent cinquanta-dos mil 
seixanta-un euros amb vuitanta-set cèntims) existent amb l’entitat CREU ROJA ESPANYOLA IB 
(CIF Q2866001G), corresponent al període d’abril de 2017 a novembre de 2017 en concepte de 
gestió del servei del centre de dia s’Estel. Aquest deute es correspon amb la facturació 
següent:  
 
Nº  FACTURA  MES   IMPORT 
07040-2017-04-44-N ABRIL-2017  17.715,94 € 
07040-2017-05-67-N MAIG-2017  16.367,36 € 
07040-2017-07-4-N JUNY-2017  16.147,89 € 
07040-2017-08-4-N JULIOL-2017  16.346,08 € 
07040-2017-09-1-N AGOST-2017  16.591,73 € 
07040-2017-10-1-N SETEMBRE-2017 16.715,62 € 
07040-2017-11-27-N OCTUBRE-2017  25.663,50€ 
07040-2017-12-4-N NOVEMBRE-2017 26.513,75 € 
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SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la  
tramitació administrativa i l’abonament de les factures, amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
l’aplicació 05.23130.22721 del vigent pressupost municipal de despeses per a l’any 2017. 
 
TERCER.-Notificar l’acord a  CREU ROJA ESPANYOLA IB (CIF Q2866001G)." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 6. Aprovació de la sortida de la Xarxa de Jueries d'Espanya 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Sí gràcies Sr. Batle. Bé, com ja li varem dir en els dos regidors que ens varen citar a principi de setmana 
per explicar-nos aquesta situació. Els agraïm que ens citessin amb temps per intentar arribar a un acord. 
Sí que és vera que ens ha arribat que algunes associacions que estan implicades en aquest món, s’han 
assabentat d’aquesta sortida amb firma, una vegada s’ha presentat la documentació en el Plenari. 
Creiem que igual que es va fer amb nosaltres, hagués estat bastant adient asseure’ls i explicar-los. 
Després, sí que voldríem que es compleixi aquest decàleg que s’ha presentat, i igualment que hi hagi un 
compromís de l’Equip de Govern, de que els doblers que es destinaven antigament a la xarxa, es 
destinaran directament a la promoció del call jueu, del centre d’interpretació i demés. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Carrió Crespi (MÉS per Palma): 
 
“Bé, nosaltres sí que hem parlat amb les associacions, per ventura el darrer acord l’hem fet arribar quan 
també aquesta mateixa setmana, fa un parell de dies. Però bé, sí que tenim nosaltres tot aquest 
compromís que heu dit, i el proper mes s’acabarà de deixar clar tot aquest compromís que tenim amb el 
llegat jueu de la ciutat. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, bé, la continuació d’aquesta reunió que varem tenir amb el tema de la sortida de la xarxa, és a dir, jo 
això de reducció del pressupost municipal, jo suposo que no serà així, amb aquest primer punt que 
havíeu posat aquí, sinó que lo que farem és que el pressupost municipal que se n’anava, tant de Turisme 
com de Cultura a la xarxa, s’invertirà ara mateix des de l’ajuntament de Palma, per poder dur a efecte 
totes les activitats del llegat jueu que té ciutat. I nosaltres pensem que així, jo crec que millorarem 
substancialment. Nosaltres ho hem fet sabre en els contactes que tenim a dins el món cultural jueu, i en 
principi no posaven pegues damunt aquest tema. Sí que estaien una mica alçurats amb el tema d’haver 
de sortir de la xarxa, però una vegada explicat, i jo lo que crec igual que deia el Sr. Bonet, lo que heu de 
fer és explicar-los quin és el tema, és a dir, no és una renúncia de cap de les maneres en el llegat jueu 
que tenim a la ciutat de Palma, sinó que és a una estructura que ens costa doblers, sense donar-nos res 
a canvi, i lo que volem és aprofitar aquests doblers per ressaltar precisament aquest llegat jueu, això és 
lo que volem fer, i jo crec que en això hi estam d’acord, lo que passa és que ho hem de fer sabre, perquè 
si no ho fem sabre tothom va amb la mosca darrera l’orella. I res més. Gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la sortida de Palma com a membre de la Xarxa de Jueries i evitar el compromís de 
pagament de la quota 2018.  
 
2.Sol·licitar a la Xarxa un altre tipus de col·laboració que permeti que Palma participi de 
projectes d’interès comú." 
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Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 19 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA i C's) i 9 abstencions (PP i Sr. Gijón) 
 
FOD 7. Aprovar el canvi de finalitat de la part de la consignació disponible i sobrant del 
Patronat de l'Habitatge Rehabilitació de Barris (PMH-RIBA) 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, aquí solo explicar que en 2012 había, quedaron 2012 años de crisis, quedaron 220.000 euros de 
inversiones que no se aplicaron, cuando no había dinero en años de crisis, cuando no se podían hacer 
cosas, de financiación afectada, y lo curioso es que los años siguientes que también eran años de crisis 
aquellos que había que hacer cosas y no había dinero, tampoco se aprovecharon. Ahora lo recuperamos 
y se destinarán a créditos para inversión en viviendas dentro del Patronato Municipal de la Vivienda.” 

 
Es proposa: 
 
"1.- Aprovar el canvi de finalitat de la part de la consignació disponible i sobrant, incorporada 
d’exercicis anteriors com a finançament afectat, que no està compromesa i resta pendent 
d’aplicar en el pressupost del Patronat, un total de 226.019,75 €; per tal de destinar els 
corresponents crèdits a inversió en habitatges, ja que el Patronat centralitza la gestió 
d’aquests actius de l’Ajuntament de Palma a més de que la majoria dels actuals habitatges 
necessiten importants reformes." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 9. Grup PP relativa a l'estat del Passeig de Cala Gamba 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Ayer el grupo municipal fuimos a ver el Paseo Marítimo de Cala Gamba con la 
Sra. Durán, hubo un encuentro con vecinos, y la verdad es que estuvimos viendo de primera mano la 
situación en la que se encuentra ese paseo y francamente es una situación alarmante y preocupante. 
Los vecinos están muy preocupados, están preocupados por su seguridad. Ahora mismo cuando un 
vecino quiere atravesar por un determinado tramo, que está acordonado, tienen que ir por el carril bici, 
en definitiva es una situación que no debe pasar inadvertida al Ayuntamiento de Palma. El 
Ayuntamiento de Palma tiene que tener una prioridad muy especial con este problema que en estos 
momentos hay en nuestra ciudad en el Paseo Marítimo de Cala Gamba. Haciendo un poco de memoria, 
efectivamente se recepcionó en el año 2005 las obras para el mantenimiento del paseo, de todo un 
tramo, y por lo tanto corresponde al Ayuntamiento de Palma, las obras en caso pues como ha pasado 
ahora, de que se produzca pues un derrumbe o que se produzca que el pavimento se hunda porque se 
ha vaciado, y en definitiva pues es francamente peligroso. Llevamos pues prácticamente un año o más 
ante esta situación, además Demarcación de Costas se ofreció para resolver el problema, para hacer la 
obra, y es la verdad llamativo que el Ayuntamiento de Palma ni siquiera hubiera contestado. Por lo 
tanto, nos parece sorprendente si el problema hubiera sido un problema presupuestario, teníamos otra 
institución que estaba dispuesta a resolver el problema, y lo que nos parece increíble es que el propio 
ayuntamiento, ni siquiera contestara a Demarcación de Costas diciendo oiga no, lo haremos nosotros, o 
sí muchas gracias pues ayúdennos, o lo hacemos conjuntamente ¿no? No ha habido ni siquiera 
respuesta. Ante esta situación y ante la perplejidad de los vecinos, pues evidentemente a nosotros, a 
nuestro grupo nos preocupa muchísimo esta cuestión. Ya digo que estuvimos allí viendo la situación, y 
nos parece una situación pues en la que ya hay una peligrosidad manifiesta, y por lo tanto se requiere 
con urgencia la actuación por parte del ayuntamiento de Palma. También estuvimos, no solamente por 
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la zona del paseo, después fuimos más allá del Club Náutico donde está el restaurante, que hay una 
pasarela de madera, y la pasarela de madera está en un estado pues lamentable, es decir, allí que la 
gente pues suele correr o suele ir en bicicleta, pues es imposible, la pasarela está que se cae a tramos, 
hay tablas levantadas, tornillos que están pues con clavos oxidados, que por ahí pasan pues personas 
mayores o niños, y evidentemente pues también es un auténtico peligro para los ciudadanos, para los 
turistas, y para todas las personas que van por esa zona. Por lo tanto nosotros consideramos que era 
urgente y por eso llevamos esta proposición por vía de urgencia, porque efectivamente es necesario que 
el ayuntamiento asuma sus funciones, sus responsabilidades, y que tome pues todas las actuaciones que 
sean necesarias para resolver un problema que como digo, en fin, si todavía no ha pasado nada pues 
esperemos que no pase ¿no? Pero yo creo que el ayuntamiento en este sentido tiene que actuar con 
celeridad, y sí que nos gustaría pues saber de primera mano qué es lo que piensa hacer el Equipo de 
Gobierno, si es consciente, y que nos explique por qué no se ha tomado ningún tipo de actuación, ni 
ningún tipo de medida durante este año en el que pues como ustedes pueden ver en esta foto, la 
situación pues la verdad es bastante preocupante. Aquí se ve pues la barandilla del paseo, que está, es 
de piedra, y está caída, se ha demolido, y además también pudimos ir por debajo, que hay como una 
plataforma digamos o de cemento, y desde allí se veía perfectamente la erosión que el mar va 
produciendo al paseo, que está totalmente hueco, y que por lo tanto com se diu en mallorquí pot passar 
per ull, pues si nos encontramos pues con camiones, o con vehículos que puedan pasar por allí. Y luego 
también decir que evidentemente hay una zona importante o una parte bastante importante del paseo 
que está acordonado, está cerrado, y los ciudadanos tienen que pasar por el carril bici, con la cantidad 
de bicicletas que además pasan por allí. Muchas gracias.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
 
“Gracias. Bueno, primero decirle que sí que estamos muy preocupados por este tema, no de ahora sino 
de hace tiempo, porque requiere hemos pedido actuaciones por parte de Demarcación de Costas varias 
veces. Con las tormentas de los últimos días el problema se agravó, el muro finalmente acabó cediendo. 
Decirle también que el acuerdo que hay es que el ayuntamiento se hace cargo del mantenimiento 
correctivo y mantenimiento preventivo, y Demarcación de Costas se hace cargo las inversiones y las 
inversiones por reposición, que sería este caso. Es decir, cuando acaba la vida útil de cualquier elemento 
es Demarcación de Costas quien se tiene que hacer cargo de estos elementos. Lo mismo sucede y a 
modo de ejemplo lo pongo, por ejemplo con los acuerdos que tenemos con el IBISEC en materia de 
centros escolares, donde el ayuntamiento hace el mantenimiento preventivo y correctivo de lo habitual, 
y el IBISEC hace lo que es la inversión de aquellos elementos cuando acaba su vida útil o se rompen, por 
ejemplo una ventana si se rompe es el IBISEC quien paga el arreglo y el mantenimiento habitual lo hace 
el ayuntamiento, lo mismo pasa con esto, y esto lo pongo a modo de ejemplo. Costas tienen que hacer 
las inversiones y la inversión de reposición, o cuando los elementos, distintos elementos, que puede ser 
barandillas, farolas, etcétera, acaba su vida útil la inversión la tiene que hacer Costas, y el ayuntamiento 
se tiene que encargar del día a día, de mantener si se rompe una baldosa, o de cuidar que esté bien 
mantenido el paseo. Eso es lo que hay ahora, hemos, hay un informe, hemos tenido una reunión ayer 
con Costas, con los responsables de Costas, hemos planteado esto, estamos esperando una respuesta, 
pero sí lo que le pido que si realmente están tan preocupados, y tienen voluntad de hacerlo, también ya 
que gobiernan en el Estado, apelar también a vuestros compañeros, para que solucionen este problema 
lo más ágil posible, para que en verano tengamos o antes de la temporada tengamos las instalaciones 
en buenas condiciones. Por eso le propongo una transaccional que diga que el Pleno del Ayuntamiento 
de Palma insta a Demarcación de Costas a realizar todas las inversiones necesarias para reponer el 
Paseo de Cala Gamba a su estado inicial. Y con esto daremos solución al problema, y seguiremos 
trabajando con Costas para hacer el proyecto y la licitación cuanto antes, para dejar la zona en 
condiciones. Gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. A esta proposición transaccional le falta urgente, es decir, con urgencia, porque el 
problema, aquí los problemas son varios, es decir, también tenemos que preguntarnos por qué el paseo 
llega a un estado en el que se hace necesaria una actuación de reposición, es decir, si el ayuntamiento 
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tenía una obligación de mantenimiento, por, a lo mejor ha habido una dejación por parte del 
ayuntamiento en ese mantenimiento, y por eso ese paseo ha llegado a la situación en la que se 
encuentra ahora. Yo creo que a lo mejor usted fue ayer a hablar con Costas, porque el martes vimos las 
fotos que nos trajo el representante de la Federación de Asociaciones de Vecinos de Palma, al Consejo 
de Gerencia de Urbanismo. Yo las vi y realmente es dramático, es decir, que ese paseo haya llegado a 
esta situación actual, es un desastre, es que mañana se puede caer y mañana puede haber algún 
accidente, y esto no se puede mantener. Haría falta en primer lugar vallar la zona para que nadie pueda 
pasar por los trozos que están en riesgo de derrumbe, que no se si usted esto lo ha contemplado, y en 
segundo lugar actuar urgentemente, y requerir urgentemente a Costas para que lo hagan, y sino buscar 
otras soluciones porque lo que no puede ser es que un paseo peatonal, porque circula gente, se 
encuentre erosionado por el mar como se encuentra este, vaciado y con riesgo de que pueda caer y 
llevarse a alguien detrás. Y será responsabilidad no solo de Costas sino también del ayuntamiento, 
porque esa responsabilidad de mantenimiento según usted es compartida, por tanto también alguna 
culpa tendremos nosotros en esta cuestión, o mejor dicho, el Equipo de Gobierno. Gracias.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, muchísimas gracias. Vamos a ver, este es un tema urgente y por eso nosotros lo llevamos por 
urgencia, lo que pasa es que vamos a ver, esta situación no es de la semana pasada, es que hace ya más 
de un año que esta situación está así, y si efectivamente el ayuntamiento tiene el mantenimiento de la 
zona, ustedes de mantenimiento no han hecho nada, porque sino no se hubiera producido el derrumbe 
ni el estado peligroso y el estado ruinoso en el que se encuentra ahora mismo el paseo. Por lo tanto 
ustedes han hecho dejación de sus funciones, ustedes tenían allí una responsabilidad que no han hecho 
ni han cumplido. Y además, nosotros hace pues un año y pico, ya estuvimos allí y ya denunciamos que 
había dejación de funciones por su parte. Por lo tanto no ha habido actuación. En cualquier caso son 
ustedes los que tienen la competencia de actuar, tomar las actuaciones en el marco de sus 
competencias evidentemente, y de llevar a cabo las negociaciones con otras instituciones, pero son 
ustedes los responsables, es el Ayuntamiento de Palma, es el ayuntamiento al final quien tiene la 
responsabilidad. Y por eso, yo creo que esta propuesta está perfectamente, en fin es lógica, es 
coherente, porque es al Equipo de Gobierno a quien le corresponde actuar de manera inmediata. 
¿Cómo? Pues ustedes sabrán. En el marco de sus competencias, y si es necesario pues instando a otras 
administraciones públicas para que se coordinen, colaboren y efectivamente lleven a cabo las 
ejecuciones necesarias para resolver este tema. Pero sí que le quiero insistir en que Demarcación de 
Costas hace un año se ofreció para resolver este problema, hace un año, y ustedes no les contestaron. 
No les contestaron, y hoy nos encontramos con este problema que insisto pues es urgente, nos 
encontramos en una situación en la que se quitó un árbol, y nosotros podemos ver en el agujero que 
hay, que es que no hay tierra, no hay nada, está completamente hueco. Entonces eso nos lleva a ver y a 
entender que ustedes no han hecho nada. Es decir, el mar se ha ido comiendo toda aquella 
pavimentación, ha ido erosionando, y ustedes de mantenimiento en todo este tiempo pues oiga no han 
hecho nada. Y por lo tanto pensamos que tendrían que tomarse el tema con mayor seriedad, con mayor 
responsabilidad. Esto no se trata de balones fuera, se trata de que aquí puede haber un problema que 
esperemos que no suceda, pero que insisto, son los propios vecinos que están alarmados, son los 
propios vecinos que se han puesto en contacto con nosotros, y que nos han dicho que tenemos que 
transmitirles a ustedes la necesidad de que actúen de forma inminente en esa zona. Muchas gracias.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
 
“Sí, bueno, respondiendo a Ciudadanos, la zona está vallada, se puede ver en la propia foto de la 
moción, compartimos en la urgencia de actuar ahora mismo, ya volver atrás si se hizo algo si no se hizo, 
nosotros tenemos acreditado que hemos solicitado varias veces a Costas, que arreglen los desperfectos. 
En cuanto a mantenimiento, existe el mantenimiento preventivo, correctivo, y distintas fases en una 
instalación. Llega un momento que esa instalación acaba su vida útil, por tanto ya cualquier 
mantenimiento es inútil, que es lo que tenemos aquí, y hay que reponerlo. En esa reposición en este 
caso, es competencia de Costas, eso es lo que estoy diciendo. Estamos hablando por la urgencia de este 
tema con Costas, para ver de qué manera de manera ágil resolvemos el problema, pero creo que en eso 
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estamos de acuerdo, que hay que resolver el problema de manera ágil, entre las dos instituciones. 
Ahora, lo que no podemos votar a favor de esta moción, porque aquí insta al Equipo de Gobierno a 
actuar de manera inmediata en reponer el paseo, que no es competencia del Equipo del Consistorio, 
sino de Costas. Por eso le he pedido una transaccional que en lugar que ponga Equipo de Gobierno, 
ponga Demarcación de Costas. Nada más, es para que quede claro en la proposición, que quien tiene la 
competencia en este caso es, si quieres agregamos algo más, pero tiene que ser algo que se pueda llevar 
a cabo, porque sino no tiene sentido. Presentaremos todos los informes que haga falta, también a 
Costas, pero bueno, esta moción tal y como está sin transaccionar no la podemos votar a favor. De todas 
maneras le digo que nosotros seguimos hablando con Costas, para ver de qué manera podemos hacer y 
ayudar también a Costas a que haga la licitación lo más rápido posible, porque es urgente y antes de que 
empiece la temporada el paseo tiene que quedar en perfectas condiciones. Gracias.” 

 
Es proposa: 
 
"1. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a actuar de manera 
inmediata para reponer el paseo de Cala Gamba a su estado inicial." 
 
No aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 13 vots a favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 10. Donar compte de l'aprovació definitiva del Pla d'Igualtat de gènere de Palma atès 
que no s'han presentat al·legacions durant el període d'exposició pública 
 
PLA D’IGUALTAT DE GÈNERE DE PALMA (2017 - 2021) 
Àrea d’Igualtat, Joventut i Drets Cívics 

1. Introducció 

 
L’àmbit local és on es desenvolupa la vida quotidiana de les persones i, per tant, on es poden percebre 
millor les desigualtats existents entre dones i homes, i com aquestes afecten la vida de les persones. En 
aquest sentit, les administracions públiques d’àmbit municipal esdevenen agents clau en el 
desenvolupament de les polítiques d’igualtat. La seva proximitat amb la ciutadania permet que puguin 
atendre millor i de forma més directa les seves necessitats, els seus interessos i les seves inquietuds.   
 
El Pla d’igualtat de gènere (2017-2021) es constitueix com l’eina fonamental, on s’articulen objectius i 
accions, per a continuar treballant en l’eliminació de les desigualtats de gènere i la promoció de la 
igualtat entre dones i homes a Palma durant aquest període de temps. Recull la trajectòria prèvia de 
l’Ajuntament de Palma en el desenvolupament de polítiques d’igualtat: El I Pla d’igualtat d’oportunitats 
entre dones i homes 2006-2010 va permetre un desplegament d’aquestes polítiques en àmbits sense 
antecedents a nivell local, i va tenir continuïtat amb el Pla d’igualtat de dones i homes 2012-2014. 
 
La transversalització de la perspectiva de gènere i la millora dels processos interns esdevé una estratègia 
per a aconseguir que les preocupacions i les experiències de les dones, igual que les dels homes, siguin 
part integrant en l’elaboració, la posada en marxa i l’avaluació de les polítiques i els programes, de 
manera que uns i altres se’n puguin beneficiar de la mateixa manera i no es perpetuï la desigualtat.  
 
Alhora, també es posa atenció en diferents àmbits en els quals s’ha de treballar perquè la ciutat sigui 
més igualitària i inclusiva. L’abordatge de les violències masclistes, de la feminització de la pobresa i la 
promoció de l’apoderament i la participació de les dones en tots els àmbits en són uns eixos 
fonamentals. I no ens oblidem de les necessitats de conciliació i de la corresponsabilitat, tant des de la 
mateixa família, de l’Administració, com de la comunitat en el seu conjunt, contribuint a un major 
repartiment de les tasques domèstiques i de cura, i adequant els serveis i la ciutat a les necessitats de 
les persones.  
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Tot i que el Pla s’estructura en diferents àmbits temàtics, que es presenten de forma separada per eixos, 
aquests es troben fortament interrelacionats. Per tant, els avanços en un d’aquests també poden 
contribuir a la consecució d’objectius inclosos en altres eixos.  
 

2. Marc normatiu 

La Igualtat entre dones i homes és un principi jurídic universal reconegut en diversos textos jurídics a 
nivell internacional, comunitari, estatal o d’àmbit inferior. Entre aquests, destaca la Convenció sobre 
l’eliminació de totes les formes de discriminació sobre la dona (CEDAW), aprovada per l’Assemblea 
General de Nacions Unides el desembre de 1979, i ratificada per Espanya el 1983. La Convenció, a 
l’article 2, estableix que els estats es comprometen a assegurar la pràctica d’aquest principi, a través de 
la llei o per altres mitjans.   
 
Per la seva part, el principi d’igualtat també és un pilar fonamental de la Unió Europea. Des del moment 
de la seva fundació, amb el Tractat de Roma (1957), una de les missions de la Unió Europea és promoure 
la igualtat entre dones i homes.  Consegüentment, al llarg dels anys s’han aprovat nombroses directives 
europees en l’àmbit de la igualtat de tracte entre dones i homes, que els estats membres han 
d’incorporar a les legislacions estatals.  
 
En l’àmbit estatal, la Constitució espanyola, estableix, a l’article 14, la igualtat de tota la ciutadania, 
sense que pugui prevaler cap discriminació. Així mateix, l’article 9.2 destaca que els poders públics han 
de promoure les condicions perquè la llibertat i la igualtat siguin reals i efectives, i eliminar els obstacles 
que impedeixin o dificultin que tota la ciutadania pugui tenir una participació igual en la vida política, 
econòmica, cultural i social.  
 
Com a legislació específica en la matèria, la Llei orgànica 3/2007, de 22 de març, per a la igualtat efectiva 
de dones i homes, té per objecte fer efectiu el principi d’igualtat de tracte entre dones i homes, 
eliminant tota discriminació per raó de sexe, en qualsevol dels àmbits de la vida. A aquest efecte, la Llei 
estableix principis d’actuació dels poders públics, regula drets i deures, i preveu mesures destinades a 
eliminar i corregir qualsevol forma de discriminació per raons de sexe. L’article 15 de la Llei estableix 
que les administracions públiques han d’integrar de manera activa i transversal el principi d’igualtat en 
les disposicions normatives, en pressupostar polítiques públiques i en el desenvolupament del conjunt 
de totes les activitats. 
 
L’Estatut d’autonomia de les Illes Balears

1
 estableix el dret de totes les persones a desenvolupar 

lliurement la seva personalitat, com també la responsabilitat de les administracions públiques de vetlar 
perquè dones i homes puguin participar plenament en la vida laboral, social, familiar i política sense cap 
tipus de discriminació, ni per raó de sexe ni per orientació sexual i/o de gènere.  
 
En l’àmbit de les Illes Balears, en els darrers anys s’han incorporat dos textos legislatius clau per a les 
polítiques d’igualtat: la Llei 8/2016, de 30 de maig, per a garantir els drets de lesbianes, gais, trans, 
bisexuals i intersexuals, i per a erradicar l’LGTBI fòbia; la Llei 11/2016, de 28 de juliol, d’igualtat de dones 
i homes. 
 
La Llei 8/2016, té com a objectiu garantir el desenvolupament i l’exercici dels drets de les persones 
LGTBI, perquè es pugui viure la diversitat sexual i afectiva amb plena llibertat, i evitar que es produeixin 
situacions de discriminació i violència per raó de la seva orientació sexual i/o identitat de gènere.  
 
Per la seva part, la Llei 11/2016, d’igualtat de dones i homes, té com a objecte establir i regular els 
mecanismes i els dispositius adreçats a promoure i garantir la igualtat d’oportunitats i la no-
discriminació per raó de sexe, en qualsevol dels àmbits, les etapes i les circumstàncies de la vida. 
Conseqüentment els poders públics de les Illes Balears han d’incorporar la perspectiva de gènere en 
totes les seves polítiques, tant en l’anàlisi, la planificació o el disseny com en l’execució de polítiques, 

                                            
1
 Llei orgànica 1/2007, de 28 de febrer, de reforma de l’Estatut d’autonomia de les Illes Balears. 
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tenint en compte la manera en què les diverses actuacions, les situacions i les necessitats afecten les 
dones i els homes. 
 

3. Procés d’elaboració del Pla d’igualtat de gènere 

En el procés d’elaboració del Pla d’igualtat de gènere 2017-2021, cal destacar dues qüestions prèvies: 
disposar d’una diagnosi i garantir un procés participatiu.    
 
En primer lloc, s’ha d’esmentar que s’ha elaborat la Diagnosi del Pla d’igualtat de dones i homes de 
Palma (novembre 2016), que constitueix el punt de partida per a la redacció i l’elaboració del Pla. La 
diagnosi ha permès: 
 
� Visibilitzar les desigualtats de gènere existents a Palma en les àrees relacionades amb la vida 

quotidiana de dones i homes, i especialment en les que són competència de l’Ajuntament de Palma.  
� Aportar informació significativa i útil per a la definició que ens ha permès determinar els aspectes 

que s’havien de prioritzar i, per tant, també definir els objectius i les accions que s’han 
d’implementar. 

 
El document complet de la Diagnosi es pot consultar al web de l’Ajuntament de Palma (www.palma.cat) 
 
Per altra banda, es considerà que no es podia concebre un pla d’igualtat sense garantir la participació 
efectiva de la ciutadania, en especial de les dones. Aquesta metodologia participativa s’ha articulat a 
través de diferents agents: responsables polítics, personal tècnic, Consell de Dones, entitats i 
associacions de la ciutat, com també la ciutadania en general. 
 
� Comissió política. Està formada pels regidors i les regidores de cadascuna de les àrees de govern 

municipal. És la responsable de liderar el procés.   
 

� Comissió tècnica. Està formada per personal tècnic en representació de les àrees que formen 
l’organització municipal. Des d’aquesta, s’ha col·laborat en la realització de la diagnosi i fent 
aportacions en la definició dels continguts del Pla d’igualtat.  

 
La participació del personal tècnic no s’ha limitat a la comissió tècnica. A través de taules de treball 
s’ha obert a personal directiu de les àrees municipals, als equips gerencials dels organismes 
autònoms i a personal tècnic en funció de la seva especialització o vinculació a un servei 
determinat.  

 
� Consell de Dones. En formen part les associacions de dones i altres entitats que tenen entre els 

seus objectius la promoció de la igualtat i/o la defensa dels drets de les dones, les organitzacions 
sindicals i les federacions d’associacions empresarials, de persones amb discapacitat, de gent gran, 
de veïns i veïnes, de mares i pares d’alumnes i de persones immigrants, si disposen d’una vocalia de 
dones o igualtat. El Consell de Dones va participar en la fase de diagnosi i en la definició de 
continguts del Pla.   
 
Si bé la participació de base associativa se centra en la interlocució amb les organitzacions socials 
representades al Consell de Dones, s’ha obert la participació a d’altres entitats que no estan 
incorporades al Consell de Dones per la seva especificitat i especialització, i a personal expert. 

 

3.1. Taules de treball interàrees 

 
Entre els mesos de març i maig de 2017, se’n convocaren 6: 
 
� 7 de març de 2017. Taula sobre la transversalització de gènere a les polítiques municipals 
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Aspectes treballats: sistemes d’informació, comunicació inclusiva, clàusules de gènere, impacte de 
gènere, premis i distincions. 

 
Hi participaren representants de les àrees següents: Benestar Social i Drets Socials; Infraestructures 
i Accessibilitat; Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i Política Lingüística; Ecologia, Agricultura i 
Benestar Animal; Educació i Esports; Govern Interior i Funció Pública, i Igualtat, Joventut i Drets 
Cívics. 

 
� 17 de març de 2017. Taula sobre les violències masclistes: atenció i prevenció 

Aspectes treballats: atenció a dones, infants i adolescents víctimes de violència masclista des dels 
serveis municipals, coordinació interinstitucional i participació en xarxes i prevenció de les 
violències masclistes. 

 
Hi participaren representants de les àrees següents: Seguretat Ciutadana, Benestar Social i Drets 
Socials, i Igualtat, Joventut i Drets Cívics. 

 
� 27 d’abril de 2017. Taula sobre violències masclistes: seguretat a l’espai públic 

Aspectes treballats: prevenció de les agressions sexistes i sexuals, espai públic amb perspectiva de 
gènere i percepció de la seguretat a l’espai públic i als equipaments municipals. 

 
Hi participaren representants de les àrees següents: Seguretat Ciutadana; Infraestructures i 
Accessibilitat; Mobilitat, i Igualtat, Joventut i Drets Cívics. 

 
� 28 d’abril. Taula de treball sobre participació i apoderament 

Aspectes treballats: participació de les dones, participació tecnològica, cultura i memòria de les 
dones, visibilitat i participació a l’esport femení, i hàbits saludables i drets sexuals i reproductius. 

 
Hi participaren representants de les àrees següents: Participació Ciutadana; Educació i Esports; 
Sanitat i Consum; Benestar Social i Drets Socials; Turisme, Comerç i Treball; Economia, Hisenda i 
Innovació, i Igualtat, Joventut i Drets Cívics. 

 
� 5 d’abril de 2017. Taula de treball sobre una ciutat socialment corresponsable  

Aspectes treballats: serveis públics de conciliació, corresponsabilitat i treball de cura, introducció de 
la perspectiva de la coeducació en els serveis i els programes educatius. 

   
Hi participaren representants de les àrees següents: Participació Ciutadana; Educació i Esports;  
Benestar Social i Drets Socials; Turisme, Comerç i Treball; Igualtat, Joventut i Drets Cívics. 

 
� 3 de maig de 2017. Taula de treball sobre drets socials i econòmics: abordatge de la feminització 

de la pobresa  
Aspectes treballats: integració de la perspectiva de gènere als serveis socials municipals, integració 
de la perspectiva en les polítiques municipals d'habitatge, mesures específiques per a col·lectius 
amb major risc d’exclusió social i polítiques actives d’ocupació. 

 
Hi participaren representants de les àrees següents: Benestar Social i Drets Socials; Turisme, 
Comerç i Treball; Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne, i Igualtat, Joventut i Drets Cívics. 

 
A les taules, hi han pres part, en representació de les àrees, personal directiu, personal tècnic –personal 
designat per a la comissió tècnica del Pla o de serveis municipals i/o organismes autònoms en funció de 
la seva especialització. En diferents taules, hi ha participat personal de l’EMT, EMAYA, IMI, IME, PMEI, 
PalmaActiva, Patronat de Son Riera, Patronat Municipal de l’Habitatge, i d’altres serveis municipals com 
és el cas del Servei d’Assessorament Lingüístic, del SAIVVG (Servei d’Atenció Integral a Víctimes de 
Violència de Gènere), del SAM (Servei d’Acollida Municipal) o el Servei de Gestió de la Diversitat 
Cultural,  Palmajove i Dinamo.  
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Les aportacions relatives a l’atenció a les persones que exerceixen la prostitució s’han fet a través de la 
XADPEP (Xarxa d’Atenció Directa a les Persones que Exerceixen la Prostitució). Aquest punt fou inclòs a 
l’ordre del dia de la reunió ordinària de dia 24 de març de 2017, en què participaren representants de 
l’Oficina de la Defensora de la Ciutadania de l’Ajuntament de Palma, de Casal Petit, de Creu Roja, de 
Metges del Món, de l’UCRIF, l’Oficina contra les Dones de la Delegació del Govern, i d’IB-SALUT. 
 
Per altra banda, també es va convocar sessió extraordinària del Consell de Dones per a debatre el Pla 
d’igualtat de gènere per a la ciutat de Palma. Seguint una metodologia similar a les taules de treball, es 
treballà en petits grups a partir d’un document de treball elaborat pel personal tècnic de la Secció 
d’Igualtat. Aquesta metodologia implementada va permetre debatre i recollir propostes relatives a la 
prevenció de les violències masclistes, l’apoderament i la participació de les dones, els serveis públics i 
les polítiques de conciliació, la corresponsabilitat i el treball de cura. 
 
El mes de juny es convocà la comissió política i la comissió tècnica per a presentar l’esborrany del Pla 
d’igualtat de gènere i la relació de mesures i accions corresponents a totes les àrees municipals, en 
funció del grau de responsabilitat en la seva execució. Es donà un termini a les àrees per a corregir-ne 
i/o introduir-hi propostes. 
 
El mes de juliol també es convocà una nova sessió extraordinària del Consell de Dones amb un únic punt 
a l’ordre del dia: revisió i aportacions a l’esborrany del Pla d’igualtat per a la ciutat de Palma 2017-2021.  
La Secretaria de la Dona de CCOO, el Departament de la Dona d’USO i Atenzia, totes entitats del Consell 
de Dones, han fet arribar propostes de millora a l’esborrany del Pla.   
 
Al marge del Consell de Dones, també s’ha fet arribar el document a l’Associació de Famílies 
Monoparentals de les Illes Balears, de recent creació. 
 

3.2. Consulta ciutadana 

 
El procés participatiu del Pla d’igualtat de gènere també s’ha obert a tota la ciutadania mitjançant una 
consulta ciutadana a través del web https://tufas.palma.cat/. Les persones interessades han pogut fer 
les seves aportacions a les cinc qüestions plantejades relatives a l’atenció i la prevenció de les violències 
masclistes, la desigual distribució de responsabilitats i les tasques de cura, la participació i 
l’apoderament de les dones i la feminització de la pobresa. En total, s’han rebut 84 aportacions, algunes 
de les quals s’han incorporat com a accions concretes del Pla; d’altres avalen línies de treball apuntades 
al Pla, amb el compromís de reforçar-les.  
 
La memòria participativa que acompanyarà l’aprovació del Pla d’igualtat de gènere recull de manera 
més detallada tot el procés participatiu.  
 

4. Estructura del Pla d’igualtat de gènere 

El Pla d’igualtat de gènere s’estructura en cinc eixos estratègics, cadascun amb els seus àmbits temàtics 
corresponents.  
 
El primer, Transversalització de gènere a les polítiques municipals, incorpora de manera transversal la 
dimensió de gènere a les àrees i els organismes autònoms de l’Ajuntament, incidint en aspectes com la 
comunicació, els sistemes d’informació i avaluació, la formació i la capacitació, entre d’altres aspectes.  
 
L’eix Una ciutat lliure de violències masclistes té com a finalitat promoure una atenció integral i de 
qualitat a les víctimes de violència de gènere, impulsant la coordinació i el treball en xarxa, com també 
la promoció de sensibilització social i la corresponsabilitat ciutadana en la prevenció de les violències 
masclistes, i la millora de la seguretat a l’espai públic.  
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Per la seva part, des de l’eix Una ciutat socialment corresponsable es vol fomentar una major 
corresponsabilitat i el repartiment de tasques domèstiques i de cura; impulsar serveis, xarxes i polítiques 
de conciliació, i incorporar la perspectiva de gènere en el disseny de la ciutat.    
 
L’eix Apoderament i participació té com a finalitat donar suport a l’apoderament de les dones i 
promoure la seva participació a tots els nivells i els àmbits de la vida social, política, econòmica... com 
també visibilitzar les seves aportacions i les fites en tots els àmbits, i fomentar hàbits de vida saludable i 
la salut afectivosexual a totes les etapes de la vida.  
 
Finalment, l’eix Drets econòmics i socials aborda la feminització de la pobresa mitjançant la integració 
de la perspectiva de gènere en els processos d’atenció social i les polítiques municipals d’habitatge, per 
a garantir l’accés de les dones als recursos, i promoure la millora de l’ocupabilitat de les dones. 
 
El Pla d’igualtat de gènere parteix d’un doble enfocament d’actuació i gestió que conjuga la integració 
de la perspectiva de gènere en les polítiques generals amb les mesures d’acció positiva destinades 
específicament a les dones. 
 
Per una banda, amb la introducció de la perspectiva de gènere a les polítiques i les actuacions de 
l’Ajuntament es pretén tenir en compte les preocupacions i les experiències de les dones, igual que les 
dels homes, en el procés d’elaboració, implantació, seguiment i avaluació de les polítiques, evitant així la 
perpetuació de les desigualtats entre dones i homes. Per altra banda, les mesures d’acció positiva són 
accions temporals que tenen la finalitat de contrastar o corregir les discriminacions que són el resultat 
de pràctiques o sistemes socials i que es destinen específicament a afavorir la situació de desigualtat de 
les dones.   
 

5. Gestió del Pla d’igualtat de gènere: implantació, seguiment i avaluació  

La gestió del Pla d’igualtat de gènere requereix la participació i la col·laboració de diferents agents. Les 
estructures de gestió presents ja a la fase de diagnosi i elaboració del Pla seran:  
 
� Àrea d’Igualtat, Joventut i Drets Cívics - Secció d’Igualtat:  

o Coordinar les tasques per a la implantació, el seguiment i l’avaluació del Pla 
o Desenvolupar i implantar les accions assignades al Pla  

 
� Comissió política:  

o Coordinar les decisions quant als objectius i les accions que es desenvoluparan des de les 
diferents àrees  

o Facilitar i fomentar la implicació de les àrees municipals en la implantació, el seguiment i 
l’avaluació del Pla   

 
� Comissió tècnica:  

o Facilitar la coordinació en la implantació, el seguiment i l’avaluació de les accions que es 
desenvolupen des de cadascuna de les àrees i els serveis  

o Proporcionar les dades necessàries per a fer el seguiment i l’avaluació de les accions, 
proposar millores, canvis, etc.  

 

5.1. Implantació  

 
La implantació del Pla d’igualtat suposa la posada en marxa de les seves mesures i les accions concretes. 
Aquest procés es desenvoluparà, de forma progressiva, entre els anys 2017 i 2021, període de vigència 
del Pla d’igualtat de gènere.  
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

80
12

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
25

/0
1/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
23

:5
9.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
88

0B
62

F
34

27
B

B
06

0F
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 85 - 

Aquesta fase es realitzarà de forma coordinada entre les diferents àrees. Anualment s’ha d’elaborar una 
programació que permeti concretar les accions que es desenvoluparan durant l’any, les àrees 
responsables i/o col·laboradores, la temporalització... 
 
L’impuls i la coordinació de la programació anual es durà a terme des de l’Àrea d’Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics. La Secció d’Igualtat està composta per un cap de secció, tres tècniques, una d’estadística i 
una sociòloga, adscrites les dues darreres a l’Observatori d’Igualtat. 
 

5.2. Seguiment 

 
El seguiment és un procés continu d’observació, mesuratge i anàlisi del desenvolupament dels objectius 
i les accions que formen part del Pla. Això ens permetrà: 
 
� Per una banda, conèixer el grau de compliment de la programació, com també les fortaleses i les 

debilitats de la posada en marxa de les accions. 
 
� Per l’altra, identificar bones pràctiques i, si és necessari, realitzar reajustaments de les accions, les 

millores en la implantació de les actuacions, dels processos de treball o del model de gestió. 
 
Per a realitzar el seguiment es combinaran dues tasques. Per una banda, la recollida d’informació per 
part de les diferents àrees, a través d’unes fitxes de seguiment, sobre la implantació de les accions 
programades. Per l’altra, la participació en les reunions de seguiment que es programin, aportant també 
reflexió, anàlisis de les fortaleses i les debilitats associades al Pla, noves necessitats, suggeriments, etc.  
 
De nou, la Secció d’Igualtat serà qui coordinarà i dinamitzarà aquest procés. A través de la comissió 
tècnica les àrees aportaran i canalitzaran la informació necessària. En funció de la responsabilitat en 
l’execució de les accions, en aquesta fase també prendrà part personal tècnic i/o personal directiu.   
 

5.3. Avaluació 

 
L’avaluació és un procés fonamental per a determinar el funcionament del Pla d’igualtat; ens permetrà 
conèixer si s’han implantat les mesures i les accions del Pla, i els resultats obtinguts. A més dels 
continguts per a avaluar, una altra qüestió important és en quin moment s’avalua, distingint-se entre 
avaluació intermèdia i avaluació final.  
 
Per tant, pel que fa als aspectes per a avaluar, podem diferenciar:     
 
� Avaluació del grau de compliment: La finalitat d’aquesta avaluació és conèixer en quina mesura 

s’han implantat les accions del Pla. Es realitzarà en dos moments diferents (en l’avaluació 
intermèdia i en l’avaluació final).  

 
� Avaluació de resultats: Amb aquesta, el que és vol és conèixer en quina mesura s’ha avançat per a 

aconseguir els objectius plantejats al Pla. Es realitzarà en finalitzar el període d’implantació de les 
accions (avaluació final).  

 
En ambdós casos, la Secció d’Igualtat en serà la responsable, en col·laboració amb la resta d’àrees de 
l’Ajuntament que, a través de la comissió tècnica, hauran d’aportar la informació pertinent. També hi 
participarà la ciutadania, a través de les entitats que formen part del Consell de Dones. 
 
Per a la recollida de les dades necessàries per a l’avaluació s’utilitzaran tècniques quantitatives i 
qualitatives.   
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Pel que fa a la temporalització, l’avaluació es durà a terme en dos moments clarament diferenciats:  
 
� Avaluació intermèdia: es realitzarà durant el primer quadrimestre de 2019. 

 
� Avaluació final: es realitzarà en finalitzar el període d’implantació del Pla.   
 

6. Eixos d’actuació 

 

Eix 1: Transversalització de gènere a les polítiques municipals 

 

Objectius generals  Objectius específics 

1.1. Garantir una imatge igualitària, 
equilibrada i diversa a totes les accions 
de publicitat i comunicació de 
l’Ajuntament de Palma 

 

1.1.1. Facilitar eines de consulta al personal municipal per a l’adequació 
de les accions de comunicació i publicitat 

1.1.2. Oferir formació en matèria de comunicació inclusiva per a totes 
les àrees i els organismes municipals 

1.1.3. Assessorar el personal municipal per a una comunicació inclusiva 

1.1.4. Aplicar la Instrucció per la qual s’estableixen les pautes referents a 
la reproducció d’imatges no sexistes ni estereotipades de les dones a la 
publicitat institucional de l’Ajuntament de Palma, i la Instrucció per a 
una contractació pública amb responsabilitat social, mediambiental i 
lingüística (art. 14 d) 

1.2. Instar que la contractació i les 
subvencions municipals incorporin 
l’equitat de gènere a través de clàusules 
de gènere als procediments de 
contractació i subvencions 

1.2.1. Aplicar la instrucció per a una contractació pública amb 
responsabilitat social, mediambiental i lingüística 

1.2.2. Impulsar la incorporació de criteris de gènere a les convocatòries 
públiques de subvencions, convenis de col·laboració i contractes menors 

1.3. Garantir que tots els sistemes 
d’informació i generadors de dades de 
l’Ajuntament de Palma integrin la 
perspectiva de gènere 

1.3.1. Incloure sistemàticament la variable de sexe en la recollida, 
l’explotació i la presentació de manera que s’incorporin les diferències 
de gènere 

1.3.2. Facilitar eines al personal municipal per a garantir la perspectiva 
de gènere als sistemes d'informació 

1.4. Promoure una presència equilibrada 
de dones i homes a les candidatures i els 
jurats 

1.4.1. Incorporar criteris de gènere a les bases de les convocatòries de 
premis i/o altres reconeixements municipals 

1.4.2. Promoure que els jurats, en la seva composició i en els criteris de 
concessió, incorporin la perspectiva de gènere 

1.5. Implantar un pla d’igualtat per al 
conjunt de treballadors i treballadores 
de l’Ajuntament de Palma 

1.5.1. Dur a terme les accions necessàries per a l'elaboració d'un Pla 
d’igualtat entre dones i homes per al personal al servei de l'Ajuntament 
de Palma 

1.6. Promoure que els organismes 
autònoms disposin de plans d’igualtat 
propis 

1.6.1. Constituir una taula de treball amb els organismes autònoms amb 
una plantilla superior als 250 treballadors/res i els de plantilla inferior 
amb plans d'igualtat vigents 

1.7. Promoure la capacitació i la 1.7.1. Promoure la formació i capacitació en transversalitat de gènere a 
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formació en igualtat de gènere totes les àrees municipals. 

1.7.2. Incloure la perspectiva de gènere a tota la formació que imparteix 
l’EMF 

 

Objectius generals  Objectius específics 

1.8. Integrar el principi d'igualtat en els 
plans transversals i els programes 

1.8.1. Promoure la participació de les dones en la identificació de les 
necessitats de la població, per a l’elaboració de projectes des de la 
perspectiva de gènere 

1.9. Integrar l'avaluació d'impacte de 
gènere a la normativa de l'Ajuntament 
de Palma 

1.9.1. Identificar l’àmbit municipal d’aplicació dels informes d’impacte 

 
DIMENSIÓ: COMUNICACIÓ INCLUSIVA 
 
A les accions de comunicació de l’Ajuntament de Palma, siguin internes com externes, es detecta sovint 
l’ús de formes sexistes, la qual cosa evidencia que les estratègies comunicatives inclusives no s’han 
incorporat al quefer quotidià de l’Administració municipal i que la voluntat de canvi depèn de la 
sensibilitat del personal. Un dels àmbits on més avanços s’aprecien és en els documents administratius 
tancats (formularis, plantilles...), en què un 70% de les àrees municipals manifesta disposar de plantilles 
i documents ajustats al llenguatge administratiu no sexista. 
  
S’ha de tenir en compte que, de 2008 ençà, l’Ajuntament de Palma es va acollir a la Guia d'estil de 
llenguatge no sexista, elaborada pel Consell de Mallorca. Aquest i d’altres documents es troben 
disponibles a la Intranet a l’apartat Material sobre la llengua.  
 
D’altra banda, l’Escola Municipal de Formació havia programat, en diferents edicions, cursos sobre 
llenguatge administratiu igualitari entre els anys 2010 i 2013. Aquesta dinàmica queda interrompuda 
fins el 2016, en què es reprèn la formació sobre la comunicació inclusiva, a partir de l’aprovació de la 
Instrucció per la qual s’estableixen les pautes referents a la reproducció d’imatges no sexistes ni 
estereotipades de les dones a la publicitat institucional de l’Ajuntament de Palma.  
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

1.1. Garantir 
una imatge 
igualitària, 
equilibrada i 
diversa a 
totes les 
accions de 
publicitat i 
comunicació 
de 
l’Ajuntament 
de Palma  

1.1.1. Facilitar eines de consulta 
al personal municipal per a 
l’adequació de les accions de 
comunicació i publicitat 

Actualització de materials de 
consulta i autoformació a la 
Intranet 

 
Millora de l'accessibilitat i la 
visibilitat dels recursos 
Intranet/ webs municipals 
 
Elaboració d'un manual per a 
una comunicació inclusiva, que 
inclogui, a més del llenguatge 
escrit, recomanacions per a la 
comunicació oral i la 
representativitat de les dones 
a les accions de comunicació 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
 
Cultura, 
Patrimoni, 
Memòria 
Històrica i 
Política 
Lingüística 
 
Batlia- 
Comunicació 

Funció Pública i 
Govern Interior 
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1.1.2. Oferir formació en matèria 
de comunicació inclusiva per a 
totes les àrees i organismes 
municipals 

Accions formatives al Pla 
municipal de formació 
ajustades a la categoria 
professional i/o el lloc de feina  

 
Elaboració d'un mòdul 
formatiu bàsic de comunicació 
inclusiva per a la formació de 
personal de nova incorporació 
i reciclatge 

Funció 
Pública i 
Govern 
Interior  

Igualtat, Joventut 
i Drets Cívics 
 
Batlia- 
Comunicació 

1.1.3. Assessorar el personal 
municipal per a una comunicació 
inclusiva 

Definició i posada en 
funcionament d'un sistema de 
consultes sobre l'aplicació dels 
criteris i les normes d'ús 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
 
Cultura, 
Patrimoni, 
Memòria 
Històrica i 
Política 
Lingüística 
 
Batlia- 
Comunicació 

  

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

(cont.) 

1.1. Garantir 
una imatge 
igualitària, 
equilibrada i 
diversa a 
totes les 
accions de 
publicitat i 
comunicació 
de 
l’Ajuntament 
de Palma  

1.1.4.  Aplicar la Instrucció per la 
qual s’estableixen les pautes 
referents a la reproducció 
d’imatges no sexistes ni 
estereotipades de les dones a la 
publicitat institucional de 
l’Ajuntament de Palma i la 
Instrucció per a una contractació 
pública amb responsabilitat 
social, mediambiental i 
lingüística (art. 14.d) 

Divulgació de les instruccions 
 
Elaboració d'un informe sobre 
el grau d’aplicació de la 
comunicació inclusiva a partir 
de la selecció aleatòria de 
textos i/o imatges produïts per 
serveis municipals, tant de 
gestió pròpia com 
externalitzada 
 
Extensió de les pautes i les 
clàusules sobre publicitat o 
imatge a les contractacions 
externes de publicitat dels 
organismes autònoms, tant 
publicitat estàtica com 
dinàmica 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
 
Funció 
Pública i 
Govern 
Interior 
 
Educació i 
Esports 
(IME) 
 
Mobilitat 
(EMT) 
 
Batlia- 
Comunicació 

  

 
DIMENSIÓ: CLÀUSULES DE GÈNERE 
 
Segons la diagnosi, només un 33% dels procediments identificats incloïen alguna mesura de gènere. La 
majoria de les clàusules afectava la responsabilitat social de l’empresa licitadora pel que fa a les 
condicions de treball del personal contractat. 
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L’Ajuntament de Palma va aprovar, el 2016, la Instrucció per a una contractació pública amb 
responsabilitat social, mediambiental i lingüística, aplicable a totes les licitacions, excepte als 
contractes menors, amb independència de la seva modalitat, l’objecte i el tipus contractual.  
 
Entre d’altres, l’article 9.5 regula els criteris d’igualtat d’oportunitats entre dones i homes; es pot valorar 
fins a un 15%, sobre el total del barem, la integració de la perspectiva de gènere en l’oferta presentada. 
L’article 11.d regula les condicions especials d’execució de caràcter social i lingüístic, que es configuren 
com a obligacions per a l’adjudicatari en la fase d’execució del contracte. 
 
L’aprovació de la Instrucció suposa un avanç qualitatiu, des del moment que fa extensible la 
transversalització de la perspectiva de gènere a tot l’àmbit de les empreses i les entitats socials que 
contracten amb l’Administració local. 
 
Quant a les subvencions, algunes convocatòries municipals tenen clarament com a objecte combatre 
desigualtats de gènere; d’altres, incorporen objectius de gènere a l’apartat d’activitats subvencionables, 
però rarament les convocatòries inclouen criteris de gènere. 
 

Objectius generals Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

1.2.1. Aplicar la 
instrucció per a una 
contractació pública 
amb responsabilitat 
social, mediambiental i 
lingüística 

Formació al personal 
administratiu i tècnic que 
intervé en alguna de les 
fases dels processos de 
contractació (redacció, 
valoració, inspecció) per a 
una correcta aplicació de les 
clàusules 
 
Creació d'una comissió de 
seguiment per a garantir i 
facilitar el compliment de la 
Instrucció 
 
Elaboració d'un informe 
anual de les contractacions 
des de la perspectiva de 
gènere  

Funció 
Pública i 
Govern 
Interior 

Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 

1.2. Instar que la 
contractació i les 
subvencions 
municipals 
incorporin l’equitat 
de gènere a través 
de clàusules de 
gènere als 
procediments de 
contractació i 
subvencions  

 1.2.2. Impulsar la 
incorporació de criteris 
de gènere a les 
convocatòries públiques 
de subvencions, els 
convenis de 
col·laboració i els 
contractes menors 

Recerca i difusió de bones 
pràctiques, guies, manual.. 
 
Constitució d’una taula de 
treball per a la incorporació 
de criteris de gènere als 
plans estratègics de 
subvencions  
 
Elaboració d'un document 
de directrius 
 
Revisió de les bases de les 
convocatòries públiques de 
subvencions i modificació, si 
s'escau, per a introduir-hi 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 

Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 
 
Cultura, Patrimoni, 
Memòria Històrica i 
Política Lingüística 
 
Educació i Esports 
 
Benestar i Drets 
Socials 
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criteris de gènere 

 
DIMENSIÓ: SISTEMES D’INFORMACIÓ I AVALUACIÓ 
 
La Diagnosi ha posat de manifest la dificultat d’obtenir dades desagregades de l’atenció de serveis 
municipals clau per a la vida quotidiana de les persones i, en conseqüència, no s’ha pogut conèixer la 
participació real de les dones ni l’impacte diferencial dels serveis. 
 
És important destacar que disposar de dades desagregades per sexe és una condició necessària per a 
introduir la perspectiva de gènere, però no suficient si no hi ha un tractament estadístic posterior i les 
memòries dels serveis i els estudis no ho incorporen.  
 
Des de la perspectiva de gènere, la informació rellevant no és la que pren de manera aïllada el valor de 
cada indicador per sexe; és a dir, les dones, per una banda, i els homes, per l’altra, sinó la informació 
que és capaç de visibilitzar les desigualtats. 
 
Cal esmentar com la Llei orgànica 3/2007, d’igualtat de dones i homes, ja feia referència a l’adequació 
de les estadístiques i els estudis (article 20) per a garantir la integració de manera efectiva de la 
perspectiva de gènere en l’activitat ordinària dels poders públics, en l’elaboració dels seus estudis i 
estadístiques. Aquest mateix assenyalament apareix a la Llei 11/2016, de 28 de juliol, d'igualtat de 
dones i homes. 
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

1.3.1. Incloure 
sistemàticament la 
variable de sexe en la 
recollida, l’explotació i 
la presentació de 
manera que 
s’incorporin les 
diferències de gènere  

Revisió de bases de dades,  
registres, formularis, etc. vigents i 
modificació dels que no incorporen 
la variable sexe 
 
Inclusió d'altres variables rellevants 
al gènere en funció de les 
característiques del servei (edat, 
procedència...) 
 
Explotació de les dades de manera 
que es puguin conèixer les 
diferents situacions de dones i 
homes  
 
Presentació de les memòries, 
avaluacions, publicacions... de 
manera que incorporin les dades 
desagregades per sexe 

Totes  
Igualtat, Joventut 
i Drets Cívics 

1.3. Garantir que 
tots els sistemes 
d’informació i 
generadors de 
dades de 
l’Ajuntament de 
Palma integrin la 
perspectiva de 
gènere 

1.3.2. Facilitar eines al 
personal municipal 
per a garantir la 
perspectiva de gènere 
als sistemes 

Aprovació d'una instrucció per a la 
desagregació de dades 
 
Assessorament i atenció a 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
 
Batlia- 
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d'informació   consultes 
 
Elaboració d'un informe sobre el 
grau d’aplicació de la instrucció a 
partir de la selecció aleatòria de 
memòries i presentacions de 
serveis municipals 

Comunicació 

 
DIMENSIÓ: IGUALTAT EN PREMIS I DISTINCIONS 
 
La Llei 11/2016, de 28 de juliol, d'igualtat de dones i homes, preveu de manera específica com a mesura 
per a promoure la igualtat una representació equilibrada de dones i homes amb capacitació, 
competència i preparació adequades als jurats creats per a la concessió de qualsevol tipus de premi 
promogut o subvencionat per l’Administració. 
 
Els Premis Ciutat de Palma són els principals guardons en l’àmbit de la cultura a la ciutat, tant pel que fa 
a la trajectòria com a les quanties dels premis concedits. En les edicions analitzades a la Diagnosi, les 
dones creadores han rebut un reconeixement clarament inferior. El 2014, hi varen obtenir 3 dels 9 
premis i, el 2015, únicament 2 de 9, un d’aquests compartit. 
 
A més dels Premis Ciutat de Palma, l’Ajuntament de Palma pot atorgar honors i distincions com els de 
fills o filles il·lustres, fills o filles adoptius i la Medalla d’Or de la Ciutat. Un repàs a la trajectòria dels 
guardons concedits palesa l’escassa presència de les dones, bé perquè la historiografia tradicional 
tendeix a invisibilitzar les aportacions de les dones, bé perquè els mecanismes de concessió 
reprodueixen biaixos de gènere que suposen una exclusió de les dones. 
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

1.4.1. Incorporar 
criteris de gènere a 
les bases de les 
convocatòries de 
premis i/o altres 
reconeixements 
municipals 

Visibilització del desigual 
reconeixement de les 
dones en els premis i les 
concessions  
 
Revisió de les diferents 
convocatòries de premis i  
del Reglament d’honors 
que regula la 
proclamació de fills o 
filles il·lustres, la 
declaració de fills o filles 
adoptius i la concessió de 
la Medalla d’Or de la 
Ciutat 
 
Recerca i difusió de 
bones pràctiques  

Igualtat, 
Joventut i Drets 
Cívics 
 
Cultura, 
Patrimoni, 
Memòria 
Històrica i 
Política 
Lingüística 

  
1.4. Promoure 
una presència 
equilibrada de 
dones i homes a 
les candidatures 
i els jurats  

1.4.2. Promoure que 
els jurats, en la seva 
composició i els 
criteris de concessió, 
incorporin la 
perspectiva de 
gènere 

Constitució de jurats amb 
criteris de representació 
equilibrada  
 
Presentació de 
candidatures 
equilibrades 

Cultura, 
Patrimoni, 
Memòria 
Històrica i 
Política 
Lingüística 
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Creació d'un banc 
d'expertes  

 
Turisme, 
Comerç i Treball 
(PalmaActiva) 
 
Igualtat, 
Joventut i Drets 
Cívics 

 
DIMENSIÓ: PLA D’IGUALTAT INTERN 
 
En paral·lel al Pla d’igualtat de dones i homes 2006-2010, l’Ajuntament de Palma desplegà un seguit 
d’actuacions a l’àmbit de l’ocupació pública, tal com preveu la Llei 3/2007, de 27 de març, d’igualtat de 
dones i homes. A més de la formació en igualtat del personal, les actuacions implementades per part de 
l’Àrea de Funció Pública varen possibilitar: 
 
� Qüestionar l’aparent neutralitat de les administracions pel que fa a reproducció de situacions de 

desigualtat i de discriminació indirecta també a l’ocupació pública: Diagnosi d’igualtat dels 
treballadors i treballadores de l’Ajuntament  (2008/2009).   

� Mecanismes de participació, com la posada en marxa del Comitè d’Igualtat. 
� L’aprovació del Protocol de prevenció de l’assetjament sexual i l’assetjament per raó del sexe 
� La incorporació de mesures d’igualtat a l’Acord per les condicions de treball. 
 
Malgrat tots els avanços, el procés no va confluir en la materialització d’un pla d’igualtat intern. En 
canvi, diversos organismes autònoms aprovaren plans d’igualtat per al conjunt de la seva plantilla, com 
l’EMT o PalmaActiva. Cal fer esment que les empreses amb més de 250 treballadors/res han d’acreditar 
el disseny i l’aplicació efectiva del Pla d’igualtat previst a la Llei orgànica 3/2007, de 22 de març, per a la 
igualtat efectiva de dones i homes. 
 
A l’Ajuntament de Palma, en matèria de gènere, no es detecta cap avanç en la política laboral des de 
2011. 
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

1.5. Implantar un 
pla d’igualtat per 
al conjunt de 
treballadors i 
treballadores de 
l’Ajuntament de 
Palma 

1.5.1. Dur a terme les 
accions necessàries 
per a l'elaboració d'un 
Pla d’igualtat entre 
dones i homes per al 
personal al servei de 
l'Ajuntament de 
Palma 

Constitució del Comitè d'Igualtat. 
Definició de la composició, els 
continguts i les funcions 
 
Actualització de la Diagnosi del 
Pla 
 
Definició dels objectius i les 
mesures relatives a la igualtat en 
l’accés a l’ocupació, la retribució, 
la promoció i la permanència, la 
conciliació de la vida personal, 
familiar i laboral, com també la 
prevenció de l’assetjament 
sexual i per raó de sexe, d’acord 
amb la Llei orgànica 3/2007, de 
22 de març, per a la igualtat 

Funció 
Pública i 
Govern 
Interior 

Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 
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1.6. Promoure 
que els 
organismes 
autònoms 
disposin de plans 
d’igualtat propis  

1.6.1. Constituir una 
taula de treball amb 
els organismes 
autònoms amb una 
plantilla superior als 
250 treballadors/res i 
els que tenen una 
plantilla inferior i 
plans d'igualtat 
vigents  

Definició d'uns continguts 
comuns per a la Diagnosi del Pla 
d'igualtat intern 
 
Definició d'objectius comuns i  
mesures relatives a la igualtat en 
l’accés a l’ocupació, la retribució, 
la promoció i la permanència, la 
conciliació de la vida personal, 
familiar i laboral, com també la 
prevenció de l’assetjament 
sexual i per raó de sexe, d’acord 
amb la Llei orgànica 3/2007, de 
22 de març, per a la igualtat, i 
adaptades a les característiques 
de la plantilla 

Funció 
Pública i 
Govern 
Interior 

Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 
 
Mobilitat  
 
Ecologia, 
Agricultura i 
Benestar Animal 
 
Turisme, Comerç i 
Treball 

 
DIMENSIÓ: FORMACIÓ EN IGUALTAT 
 
La capacitació del personal municipal és una estratègia imprescindible per a poder encarar de manera 
efectiva la transversalització de gènere. 
 
Durant el període d’execució del Pla d’igualtat de dones i homes 2006-2010, l’Escola Municipal de 
Formació va incloure la igualtat com un dels eixos del Pla de formació, amb una oferta genèrica per a 
tot el personal, centrada en l’ús del llenguatge administratiu no sexista, els conceptes bàsics d’igualtat i 
la prevenció de la violència de gènere. En els darrers anys, la formació en gènere ha estat molt escassa i 
s’ha focalitzat en temàtiques concretes, com la dirigida a agents de la Policia Local, en l’àmbit del tràfic 
de persones i/o la prostitució.  
 
El 2016 es recuperen algunes propostes, a iniciativa de l’Àrea d’Igualtat, pel que fa a la comunicació per 
a la igualtat, la violència masclista en joves i les violències sexuals a l’àmbit comunitari o sobre la igualtat 
de tracte del col·lectiu LGTBI. Així mateix, l’Àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne posà 
en marxa el curs “Urbanisme en perspectiva de gènere” amb motiu de la revisió del PGOU. 
 
En qualsevol cas, a partir de l’anàlisi de les programacions, es detecta que la formació en gènere no és 
una prioritat de les àrees municipals, ni tan sols de les que tenen especial incidència en el gènere. 
 

Objectius 
generals 

Objectius 
específics 

Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

1.7. Promoure 
la capacitació i 
la formació en 
igualtat de 
gènere 

1.7.1. Promoure 
la formació i la 
capacitació en 
transversalitat de 
gènere a totes les 
àrees municipals 

Detecció de les necessitats 
formatives del personal en 
matèria d'igualtat de gènere 
 
Disseny d'accions formatives en 
gènere al Pla municipal de 
formació, amb accions 
formatives bàsiques i avançades 
i/o específiques (detecció de 
situacions de TPEX i violència 
sexual, bon tracte en l'atenció a 
la diversitat per motiu 
d'orientació sexual i identitat de 

Funció 
Pública i 
Govern 
Interior 
(EMF) 
 
Igualtat, 
Joventut i 
Drets 
Cívics 

Totes 
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qualitat urbana...) 

1.7.2. Incloure la 
perspectiva de 
gènere a tota la 
formació que 
imparteix l’EMF 

Revisió del Pla de Formació i 
introducció de mesures per a 
incorporar la perspectiva de 
gènere als continguts, al 
llenguatge, al tractament 
estadístic de les dades, a la gestió 
del temps… 

Funció 
Pública i 
Govern 
Interior 
(EMF) 

Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 

 
DIMENSIÓ: INCORPORACIÓ DE LA PERSPECTIVA DE GÈNERE A NORMATIVA, PLANS I PROGRAMES 
 
S’entén per perspectiva de gènere la presa en consideració de les diferències entre dones i homes en un 
àmbit o una activitat per a l’anàlisi, la planificació, el disseny i l’execució de polítiques, tenint en compte 
la manera en què les diverses actuacions, situacions i necessitats afecten les dones. 
 
Els informes d’impacte de gènere es generen amb la finalitat d’identificar i estimar l’impacte potencial 
que les disposicions, els programes, els projectes... poden produir en la situació de dones i homes com a 
col·lectiu i de forma separada per a prevenir i evitar la producció o l’increment de les desigualtats de 
gènere. 
 
La realització de l’informe d’impacte ha de garantir una major eficàcia de les actuacions, des del 
moment en què es preveuen així efectes negatius que poden incrementar les diferències de gènere. A 
més d’advertir de les conseqüències desitjades i no desitjades, s’han de realitzar les propostes de 
reformulació o les modificacions per a neutralitzar el possible impacte negatiu. 
 
Pel que fa a l’Ajuntament de Palma, no és habitual fer una anàlisi prèvia d’impacte. Sí que en alguns 
casos s’ha sol·licitat a l’Institut Balear de la Dona, com en el cas de les Directrius bàsiques d'ordenació 
del PGOU del municipi de Palma (2013). 
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

1.8. Integrar el 
principi 
d'igualtat en 
plans 
transversals i 
programes  

1.8.1. Promoure la 
participació de les 
dones en la 
identificació de les 
necessitats de la 
població, per a 
l’elaboració de 
projectes des de la 
perspectiva de 
gènere 

Difusió de 
metodologies 
participatives que 
assegurin la 
participació real de 
les dones 
 
Revisió dels processos 
participatius que es 
posin en marxa i del 
Reglament de 
participació 
ciutadana, si s'escau 
 
Participació de 
personal de la Secció 
d’Igualtat en plans 
transversals, 
estratègics o 
directors amb 
incidència directa en 

Igualtat, 
Joventut i Drets 
Cívics 
 
Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 

  

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

80
12

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
25

/0
1/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
23

:5
9.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
88

0B
62

F
34

27
B

B
06

0F
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 95 - 

el gènere 

1.9. Integrar 
l'avaluació 
d'impacte de 
gènere a la 
normativa de 
l'Ajuntament de 
Palma 

1.9.1. Identificar 
l’àmbit municipal 
d’aplicació dels 
informes d’impacte  

Elaboració de 
directrius, pautes… 
per a les disposicions 
normatives 
municipals que hagin 
d'anar acompanyades 
d'informes d'impacte 
de gènere 

Economia, 
Hisenda i 
Innovació -
Serveis Jurídics 

Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 

 

Eix 2: Una ciutat lliure de violències masclistes 

 

Objectius generals  Objectius específics 

2.1. Oferir una atenció integral i de 
qualitat des dels serveis municipals 
especialitzats  

2.1.1. Millorar l'atenció que s'ofereix des dels serveis d'atenció a la 
violència de gènere 

2.1.2. Disposar d'un servei i equipament d’acollida específic per a 
víctimes de violència de gènere 

2.1.3. Promoure acords interinstitucionals per a millorar l’atenció 
integral a les dones vvg  

2.2. Promoure l’apoderament de les 
dones vvg de manera que puguin refer 
els seus projectes de vida 

2.2.1. Millorar l’ocupabilitat de les dones vvg  

2.2.2. Facilitar l'accés de les vvg a un habitatge 

2.2.3. Enfortir les estratègies d’autoprotecció de les dones vvg 

2.2.4. Facilitar l’accés de les dones vvg i els seus fills i filles a un oci de 
qualitat 

2.3. Garantir una actuació adequada en 
casos d’assassinats masclistes a Palma 

2.3.1. Disposar d'un protocol d’actuació municipal en cas d’assassinat 
masclista 

2.4. Millorar l’atenció de les persones 
que exerceixen la Prostitució (PEP) 

2.4.1. Mantenir el suport al treball en xarxa realitzat a Palma des de la 
Xarxa d’Atenció Directa a Persones que Exerceixen la Prostitució 
(XADPEP), amb especial esment als col·lectius de PEP més vulnerables 
que exerceixen en contextos tancats  

2.4.2. Promoure la formació i la capacitació del personal municipal en 
matèria de prostitució i tràfic de persones amb finalitat d’explotació 
sexual (TPEX)  

2.4.3. Aprofundir en el coneixement sobre el fenomen de la prostitució 
a Palma  

2.5. Promoure l’apoderament de les 
persones que exerceixen la prostitució 

2.5.1. Aportar solucions sostenibles a la convivència amb l’entorn veïnal 
en determinades àrees urbanes sensibles a l'exercici de la prostitució  
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(PEP) 
2.5.2. Impulsar alternatives de vida a l’exercici de la prostitució 

2.6. Promoure la corresponsabilitat 
social en la prevenció de les violències 
masclistes 

2.6.1. Generar accions que visibilitzin l’abast de la violència de gènere i 
en conscienciïn 

2.6.2. Generar iniciatives que facilitin la implicació de les entitats socials 
i la ciutadania amb el rebuig a les violències masclistes: Pacte Palma 
contra la Violència de Gènere    

2.6.3. Donar suport a les iniciatives socials i del moviment feminista 
contra la violència de gènere 

2.7. Sensibilitzar la ciutadania per a 
poder identificar situacions de violència 
masclista i construir models de relació 
igualitaris 

2.7.1. Donar eines per a la detecció i la prevenció de les relacions 
afectives abusives, els estereotips masclistes...  

 

 

Objectius generals  Objectius específics 

2.8. Sensibilitzar la ciutadania pel que fa 
a d’altres formes de violències 
masclistes 

2.8.1. Facilitar eines per a la visibilització i la prevenció de les 
discriminacions per motiu d’orientació sexual i/o d’identitat de gènere 

2.8.2. Facilitar eines per a la visibilització, la detecció i la prevenció dels 
abusos sexuals a infants  

2.8.3. Facilitar eines per a la detecció i la prevenció de la mutilació 
genital femenina (MGF) 

2.9. Promoure que tothom pugui gaudir 
de l'espai públic en llibertat 

2.9.1. Donar continuïtat al projecte “No i punt; Palma, lliure d’agressions 
sexistes” 

2.9.2. Posar a disposició de la ciutadania eines i estratègies per a 
l’apoderament i la prevenció de les  agressions sexuals i sexistes 

2.10. Incorporar la perspectiva de la 
seguretat de les dones a l’espai públic 

2.10.1. Promoure un pla pilot territorial per a identificar punts crítics en 
un barri  

2.10.2. Realitzar una auditoria de gènere als equipaments de titularitat 
municipal d'ús quotidià 

2.10.3. Incloure el criteri de percepció de la seguretat en la planificació 
de l’espai públic 

 
DIMENSIÓ: ATENCIÓ A DONES, ADOLESCENTS I INFANTS VÍCTIMES DE VIOLÈNCIES MASCLISTES 
 
La  Llei 11/2016, de 28 de juliol, d'igualtat de dones i homes, entén per violència masclista la 
manifestació de la discriminació, la situació de desigualtat i les relacions de poder dels homes sobre les 
dones, que s’exerceix sobre aquestes pel fet mateix de ser-ho. A l’efecte d’aquesta llei, es considera 
violència masclista: la violència física, la violència psicològica, la violència econòmica, la violència sexual, 
els abusos sexuals i les agressions sexuals, que inclouen qualsevol acte de naturalesa sexual forçada per 
l’agressor o no consentida per part de les dones com el tràfic d’éssers humans amb fins d’explotació 
sexual, la violència simbòlica, el feminicidi i la mutilació genital femenina. 
     
A l’àmbit de la violència de gènere, s’ha de considerar la trajectòria de l’Ajuntament de Palma. Des de 
l’any 1989 s’ofereix un servei d'acolliment a les dones víctimes de violència de gènere i els seus infants  
(SAM-VVG) i, des de 2005, a partir de la implantació de la teleassistència mòbil per a VVG, de la qual 
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l’Ajuntament era el gestor, es posà en funcionament un servei d’atenció social específic per a víctimes. 
Avui en dia el Servei Municipal d’Atenció Integral a la Violència de Gènere (SAIVVG) té com a finalitat 
prestar atenció integral a les dones i als infants víctimes de la violència de gènere, i a homes que volen 
assolir relacions de parella no violentes. 
 
També s’hi ha de sumar la tasca de la Unitat de Protecció Familiar de la Policia Local de Palma (UPFA).  
Entre les seves funcions es poden destacar: la resposta a emergències (092-112), l’assistència 
psicològica immediata en cas d’afectació emocional que ho aconselli, la presa de denúncia... 
 
Una vegada superada la situació de violència a la parella o exparella, el principal obstacle de les dones es 
dona l’hora d’iniciar un projecte de vida propi. Aquest també és el principal repte de les polítiques 
d’atenció a les víctimes de violència de gènere, com l’abordatge de situacions de violència masclista en 
col·lectius com el de les dones majors, amb majors dificultats per a abandonar la relació de parella. 
 
Cal esmentar que, malgrat els anys transcorreguts des de l’aprovació de la Llei orgànica 1/2004, de 
mesures de protecció integral contra la violència de gènere, es pot continuar parlant de feminicidi. En el 
transcurs de 2016, han estat assassinades 6 dones a les Illes Balears, una d’aquestes a Palma.  
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

2.1. Oferir una 
atenció integral i 
de qualitat des 
dels serveis 
municipals 
especialitzats  

2.1.1. Millorar 
l'atenció que s'ofereix 
des dels serveis 
d'atenció a la 
violència de gènere 

Avaluació del compliment de la Carta 
de compromisos dels serveis 
municipals contra la violència 
domèstica i de gènere 
                  
Revisió i difusió del protocol d’atenció 
a les víctimes de violència de gènere 
(VVG) des dels CMSS 
 
Millora de l’accés a la informació dels 
serveis d’atenció, tant per a 
professionals com per a la ciutadania, 
amb atenció a diferents col·lectius a 
través de diferents canals 
 
Implementació del treball grupal amb 
les víctimes de violència de gènere 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets 
Cívics 
 
Seguretat 
Ciutadana 
 
Benestar i 
Drets 
Socials 

  

 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

(cont.) 

 

2.1. Oferir una 
atenció integral i 
de qualitat des 
dels serveis 
municipals 
especialitzats 

2.1.2. Disposar d'un 
servei i equipament 
d’acollida específic 
per a VVG  

Reforma i adequació d'espai com a 
equipament municipal d'acolliment 
 
Gestió de l'equipament i dels pisos 
d'acollida del servei d'Acolliment 
municipal específic per a VVG  
 
Cessió d'habitatges de titularitat 
municipal per a incrementar les 
places del Servei d'Acolliment a VVG 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 

Model de Ciutat, 
Urbanisme i 
Habitatge Digne 
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2.1.3. Promoure 
acords 
interinstitucionals per 
a millorar l’atenció 
integral a les dones 
VVG   

Coordinació entre administracions 
per a establir acords operatius en 
l'atenció a les VVG 
 
Proposta per a l'establiment d'un 
conveni marc amb l'IBD 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 

Seguretat 
Ciutadana 

2.2.1. Millorar 
l’ocupabilitat de les 
dones VVG  

Orientació laboral específica  
 
Accions de foment de 
l’autoocupació de les dones  
 
Establir la reserva de places a les 
accions formatives 
 
Habilitació de places de canguratge 
per a infants de VVG que segueixen 
un procés de feina 
 
Inclusió de les VVG, com a col·lectiu 
amb dificultat d'accés al mercat 
laboral, en els criteris d'adjudicació 
de caràcter social de la instrucció 
per a una contractació pública amb 
responsabilitat social, 
mediambiental i lingüística 

 
Turisme, 
Comerç i 
Treball  
(PalmaActiva) 
 
Funció 
Pública i 
Govern 
Interior 

Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 

2.2.2. Facilitar l'accés 
de les VVG a un 
habitatge 

Revisió dels programes i/o les 
convocatòries públiques d’habitatge 
per a incloure mesures preferencials 
efectives per a les VVG 
 
Avaluació de l’impacte de les 
mesures vigents 

Model de 
Ciutat, 
Urbanisme i 
Habitatge 
Digne (PMH) 

Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 

2.2. Promoure 
l’apoderament 
de les dones VVG 
de manera que 
puguin refer els 
seus projectes de 
vida 

 
2.2.3. Enfortir les 
estratègies 
d’autoprotecció de 
les dones VVG 

Realització d'enquestes de valoració 
de risc de les VVG 
 
Elaboració del pla d'autoprotecció, 
en cas de no tenir assignat un 
policia tutor 
 
Formació en autodefensa per a VVG 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
 
Seguretat 
Ciutadana 

  

 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

(cont.) 
 
2.2. Promoure 
l’apoderament de 
les dones VVG de 
manera que 
puguin refer els 
seus projectes de 
vida 

2.2.4. Facilitar l'accés 
de les dones VVG i els 
seus fills i filles a un 
oci de qualitat  

Revisió, si s'escau, de la modificació 
de les ordenances de preus públics i 
de les condicions d’accés a recursos 
socioculturals, esportius... per a 
facilitar la seva participació en 
activitats d'oci (casals de barri, 
targeta ciutadana...) 
 
Millora de l'accés a la informació 

Educació i 
Esports 
 
Mobilitat 
(EMT) 
 
Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
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d'activitats familiars  
 
Suport a les iniciatives de les dones 
VVG 

Territorial 
 
Benestar i 
Drets Socials 
 
Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 

2.3. Garantir una 
actuació 
adequada en 
casos 
d’assassinats 
masclistes a 
Palma 

2.3.1. Disposar d'un 
protocol d’actuació 
municipal en cas 
d’assassinat masclista  

Revisió, formalització/aprovació i 
visibilització d'un protocol d’actuació 
municipal en cas d’assassinat 
masclista  
 
Condemna i condol, 
acompanyament i atenció social als 
familiars de la dona assassinada 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
 
Batlia- 
Comunicació 

Benestar i Drets 
Socials 
 
Funció Pública i 
Govern Interior 
(EFM) 

 
DIMENSIÓ: ATENCIÓ A VÍCTIMES DE VIOLÈNCIES MASCLISTES; PERSONES QUE EXERCEIXEN LA 
PROSTITUCIÓ 
 
L’Ajuntament de Palma, juntament amb altres administracions i entitats, forma part de Xarxa d’Atenció 
Directa a les Persones que Exerceixen la Prostitució (XADPEP). Casal Petit-Germanes Oblates, Creu Roja i 
Metges del Món són les entitats de la XADPEP que realitzen una atenció directa a les persones que 
exerceixen la prostitució a Palma. 
 
Segons la memòria de 2015, des de la XADPEP s’atengueren 1.748 persones, el 95% de les quals eren 
dones; el 3%, homes i, el 2%, transsexuals. La memòria permet conèixer el perfil de les persones ateses, 
el context en què exerceix la prostitució, les situacions que n’incrementen la vulnerabilitat...  La 
tendència a l’augment de la prostitució en contextos tancats, especialment a cases i pisos, dificulta el 
contacte amb les persones que hi exerceixen per la invisibilitat d’aquests espais, i les situa en una 
situació de major vulnerabilitat. 
 
En el transcurs de l’atenció a les persones que exerceixen la prostitució és habitual que sorgeixin 
sospites que podrien ser víctimes de tràfic amb fins d’explotació sexual, encara que els casos detectats i 
identificats són gairebé residuals. Les extorsions, les amenaces, les agressions i el fort control al qual 
estan sotmeses, a més de les dificultats administratives, condicionen que les víctimes no denunciïn la 
seva situació.  
 
Les estimacions del nombre de víctimes de tràfic amb fins d’explotació social a l’Estat espanyol indiquen 
com aquest és un dels àmbit en què el Pla d’igualtat de gènere hauria d’incidir. 
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

2.4. Millorar 
l’atenció de 
les persones 
que 
exerceixen la 
prostitució 
(PEP)  

2.4.1. Mantenir el suport 
al treball en xarxa 
realitzat a Palma des de la 
Xarxa d’Atenció Directa a 
Persones que Exerceixen 
la Prostitució (XADPEP), 
amb especial esment als 
col·lectius de PEP més 
vulnerables que 
exerceixen en contextos 

Suport  econòmic a les 
entitats socials que atenen 
PEP des de projectes 
consolidats de promoció: 
convocatòria pública per a 
la concessió de subvencions 
per a la realització de 
projectes i activitats de 
suport a les persones que 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets 
Cívics 

Seguretat 
Ciutadana 
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tancats exerceixen la prostitució a 
Palma  
 
Suport tècnic a les entitats: 
coordinació mensual, 
elaboració, publicació i 
difusió d’una memòria 
anual sobre l’actuació de les 
entitats i perfil de les PEP 
ateses  

2.4.2. Promoure la 
formació i la capacitació 
del personal municipal en 
matèria de prostitució i 
tràfic de persones amb 
finalitat d’explotació 
sexual (TPEX)  

Col·laboració en accions 
formatives, informatives o 
de sensibilització 
organitzades per les entitats 
socials 
 
Difusió i sensibilització per 
al compliment de les Bones 
pràctiques informatives 
sobre prostitució 
elaborades pel GEPIB. 
 
Elaboració d’un codi de 
bones pràctiques en el 
tracte policíac a PEP.  
 
Elaboració d'un protocol 
municipal d'actuació en 
situacions de TPEX que 
faciliti la detecció de 
víctimes de tràfic 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets 
Cívics 
 
Seguretat 
Ciutadana 
 
Benestar i 
Drets 
Socials 

  

 

Objectius 
generals 

Objectius 
específics 

Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

(cont.) 

 

2.4. Millorar 
l’atenció de les 
persones que 
exerceixen la 
prostitució (PEP) 

2.4.3. Aprofundir 
en el 
coneixement 
sobre el fenomen 
de la prostitució a 
Palma  

Col·laboració amb el Grup 
d’Estudi Permanent sobre 
Prostitució a les Illes Balears 
(GEPIB) 
 
Assessorament de la XADPEP a 
les iniciatives municipals, amb 
especial  incidència sobre les 
PEP (ordenances, instruccions 
internes d'actuació…) 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
 
Seguretat 
Ciutadana 

  

2.5. Promoure 
l’apoderament 
de les persones 
que exerceixen la 
prostitució (PEP)  

2.5.1. Aportar 
solucions 
sostenibles a la 
convivència amb 
l’entorn veïnal en 
determinades 
àrees urbanes 
sensibles a 

Posada en marxa d'estratègies 
col·laboratives a nivell 
comunitari a l'Arenal 
 
Tallers de sensibilització i 
formació per a PEP  

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
 
Seguretat 
Ciutadana 
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l'exercici de la 
prostitució 

2.5.2. Impulsar 
alternatives de 
vida a l’exercici 
de la prostitució 

Establiment d'acords de treball 
amb serveis municipals per a 
la inserció formativolaboral de 
les PEP 
 
Accions de suport a 
l'autoocupació  

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
 
Turisme, 
Comerç i 
Treball 
(PalmaActiva) 

  

 
DIMENSIÓ: PREVENCIÓ DE LES VIOLÈNCIES MASCLISTES 
 
Segons l’estudi “Percepció social de la violència de gènere” (2014), el 92% de la població considera 
inacceptable la violència de gènere. Això no obstant, una de cada tres persones es mostra tolerant amb 
alguna forma de violència, i no associa el maltractament psicològic i el de control com a expressió de 
violència de gènere.  
 
La població jove té certa dificultat per a identificar les situacions de violència i abús. Sovint, associen la 
violència masclista a les parelles adultes i a la violència física, alhora que tenen interioritzats els mites de 
l’amor romàntic. De fet, la macroenquesta de violència contra la dona de 2015 indica que el 25% de 
dones de 16 a 19 anys que ha tingut parella ha patit violència de control en els 12 mesos anteriors.   
 
D’altra banda, el fet que bona part de les investigacions se centrin en les relacions de parella dificulta la 
identificació i la visibilització d’altres formes que pot prendre la violència masclista. N’és un exemple la 
percepció de la prostitució, que ha esdevingut una forma més d’oci.  
 
Tal com assenyala la Llei 11/2016, de 28 de juliol, d'igualtat de dones i homes, la finalitat de la prevenció 
és generar canvis i modificacions en les actituds de la població que permetin avançar cap a l’erradicació 
de la violència masclista. Des de fa quasi una dècada, a nivell municipal la sensibilització i la prevenció de 
la violència de gènere s’han canalitzat a través del programa d’activitats educatives PalmaEduca. 
Aquestes activitats s’adrecen a població escolaritzada; per tant, a col·lectius d’adolescents i joves, però 
també a població adulta, entitats i associacions. S’hi ofereixen tallers amb temàtiques com les noves 
masculinitats, els estereotips de gènere o els mites assumits de la violència masclista en la parella. En els 
darrers anys s’hi han anat incorporant noves temàtiques com els abusos sexuals a la infància i les 
discriminacions per motiu d’orientació sexual i/o identitat de gènere. 
 
Malgrat la valoració positiva de les activitats educatives, la Diagnosi va evidenciar que la prevenció no es 
pot abordar únicament des de la realització de tallers, sinó que hi calen altres estratègies diverses per a 
sensibilitzar la ciutadania sobre aquesta problemàtica. Així mateix, la consulta ciutadana i les propostes 
d’entitats han emfatitzat la conveniència d’estendre-la i donar-hi prioritat a la població adulta masculina 
i a col·lectius com els de les persones majors. 
 
Calen estratègies que permetin avançar des de la sensibilització a la corresponsabilitat ciutadana en 
l’abordatge de les violències masclistes. Així, s’entén el Pacte contra la Violència de Gènere, compromís 
ciutadà per a avançar en l’erradicació de la violència de gènere i cap a una societat basada en els valors 
de la igualtat entre dones i homes. El Manifest del Pacte s’aprovà al Ple de l’Ajuntament des de 2008, i 
es renova anualment. Les persones, les associacions, les entitats públiques o privades poden adherir-se 
al Pacte.  
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

80
12

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
25

/0
1/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
23

:5
9.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
88

0B
62

F
34

27
B

B
06

0F
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 102 - 

En el marc de la col·laboració institucional, l’Ajuntament de Palma s’ha adherit al Pacte ciutadà per una 
Mallorca lliure de violències masclistes, promogut pel Consell de Mallorca, i a “Reacció. Pacte social 
contra les violències masclistes”, del Govern de les Illes Balears. 
 
Per la seva part, la celebració del 25 de Novembre, Dia Internacional contra la Violència cap a les Dones, 
esdevé una fita per a visibilitzar el compromís institucional, el de les entitats socials, i la implicació 
ciutadana. 
 
No podem oblidar però altres formes de violències masclistes. Destaquen els abusos sexuals a infants,  
amb una major incidència sobre les nines, i les discriminacions per motiu d’orientació sexual i/o 
d’identitat de gènere. Entre el col·lectiu LGTBI, les dones lesbianes, bisexuals i trans poden partir 
discriminacions i/o situacions de violència, també pel fet de ser dones, situacions que moltes vegades 
queden invisibilitzades.  
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

2.6. Promoure la 
corresponsabilitat 
social en la 
prevenció de les 
violències 
masclistes 

 
2.6.1. Generar accions 
que visibilitzin l’abast 
de la violència de 
gènere i en 
conscienciïn 

Programa d'actes en commemoració 
del 25 de Novembre, Dia 
Internacional contra la Violència cap 
a les Dones 
 
Diades informatives  
 
Realització d'accions de 
sensibilització en esdeveniments 
multitudinaris de caràcter esportiu, 
musical, lúdic… 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets 
Cívics 

Cultura, 
Patrimoni, 
Memòria 
Històrica i 
Política 
Lingüística 
 
Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 
 
Educació i 
Esports 
 
Funció Pública i 
Govern Interior 
 
Seguretat 
Ciutadana 
 
Turisme, Comerç 
i Treball 
 
Benestar i Drets 
Socials 
 
Sanitat i Consum 
 
Batlia- 
Comunicació 
 
Districtes 
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2.6.2. Generar 
iniciatives que facilitin 
la implicació de les 
entitats socials i la 
ciutadania amb el 
rebuig a les violències 
masclistes: Pacte 
Palma contra la 
Violència de Gènere    

Reactivació del Pacte Palma com a 
eina d’implicació ciutadana  
 
Definició d’uns compromisos mínims 
per a l’adhesió al Pactepalma i dels 
mecanismes per a assegurar el 
compliments dels compromisos 
signats 
 
Confluència amb el Pacte ciutadà per 
una Mallorca lliure de violències 
masclistes (Consell de Mallorca) i 
amb “Reacció. Pacte social contra les 
violències masclistes” 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets 
Cívics 

Economia, 
Hisenda i 
Innovació 
 
Batlia- 
Comunicació 

 

Objectius 
generals 

Objectius 
específics 

Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

(cont.) 
 
2.6. Promoure la 
corresponsabilitat 
social en la 
prevenció de les 
violències 
masclistes 
 

 
2.6.3. Donar 
suport a les 
iniciatives socials i 
del moviment 
feminista contra 
la violència de 
gènere  

Creació i reglamentació d'un 
distintiu/certificació per a reconèixer la 
tasca d'entitats que treballen activament 
en la prevenció i/o la sensibilització i 
conscienciació de les violències 
masclistes. 
 
Establiment de criteris de valoració, en 
processos de contractació pública i 
convocatòries de subvencions, a les 
entitats que disposin del 
distintiu/certificat 
 
Suport tècnic i econòmic per a la posada 
en marxa d'accions 
 
Participació de les entitats en l’avaluació i 
la posada en marxa d’accions per la 
prevenció de les violències masclistes, a 
través del Consell de Dones 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets 
Cívics 

 

2.7. Sensibilitzar 
la ciutadania per 
a poder 
identificar 
situacions de 
violència 
masclista i 
construir models 
de relació 
igualitaris  

 
2.7.1. Donar eines 
per a la detecció i 
la prevenció de 
les relacions 
afectives 
abusives, els 
estereotips 
masclistes...  

Continuïtat de la línia de tallers de 
prevenció i sensibilització a través del 
Palmaeduca, prioritzant determinats 
col·lectius en funció del risc de 
victimització (dones grans, joves...) 
 
Revisió de l'oferta a l'àmbit de l'educació 
formal: confluència amb la Conselleria 
d'Educació 
 
Revisió de les metodologies dels tallers 
per a afavorir pràctiques actives, 
participatives i de continuïtat 
 
Continuïtat de campanyes específiques 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets 
Cívics 
 
Seguretat 
Ciutadana 

Cultura, 
Patrimoni, 
Memòria 
Històrica i 
Política 
Lingüística 
 
Educació i 
Esports 
 
Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 
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com “El control no és amor”  
 
Ajust de les accions de difusió i 
comunicació en funció dels diferents 
cicles de vida, les franges d’edat i/o els 
col·lectius específics (dones grans, 
joves...) per a facilitar l'accés i l’impacte 
de les accions 
 
Potenciació de l'ús de les xarxes socials 
amb la població jove 
Impuls d'accions conjuntes entre 
diferents serveis i/o regidories 
 
Posada en marxa d’accions de 
sensibilització a partir d'altres formats i 
plataformes (art, música, esports...) que 
permetin major proactivitat  
 
Posada en marxa d’accions de 
sensibilització amb les associacions de 
persones majors de Palma a través de la 
convocatòria pública de subvencions per 
a activitats d’interès social i/o 
col·laboracions en projectes 

Batlia- 
Comunicació 

 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

2.8.1. Facilitar eines 
per a la visibilització i 
la prevenció de les 
discriminacions per 
motiu d’orientació 
sexual i/o d’identitat 
de gènere 

Continuïtat de la línia de tallers de 
prevenció i sensibilització a través 
del Palmaeduca. 
 
Generació d’activitats de 
sensibilització i/o formació: 
jornades, fòrums... 
 
Col·laboració amb les entitats socials  

Igualtat, 
Joventut i 
Drets 
Cívics 

Seguretat 
Ciutadana 
 
Funció Pública i 
Govern Interior 

 
2.8.2. Facilitar eines 
per a la visibilització, 
la detecció i la 
prevenció dels abusos 
sexuals a infants    

Continuïtat de la línia de tallers de 
prevenció i sensibilització a través 
del Palmaeduca. 
 
Generació d'activitats de 
sensibilització i/o formació: 
jornades, fòrums... 
 
Col·laboració amb les entitats socials   

Igualtat, 
Joventut i 
Drets 
Cívics 

 

2.8. Sensibilitzar 
la ciutadania 
sobre altres 
formes  de 
violències 
masclistes 

 
2.8.3. Facilitar eines 
per a la detecció i la 
prevenció de la 
mutilació genital 

Difusió del Protocol autonòmic sobre 
l’MGF entre els serveis municipals 
 
Col·laboració amb les entitats socials  

Igualtat, 
Joventut i 
Drets 
Cívics 
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femenina (MGF) 

 
DIMENSIÓ: PREVENCIÓ DE LES AGRESSIONS SEXISTES I SEXUALS  
 
Les agressions sexistes estan incorporades a la vida de les dones com a part de la cultura i són 
percebudes com a normals i inevitables. La naturalització i la quotidianitat de certs comportaments du a 
una invisibilització de les agressions, especialment de les més subtils o de “baixa intensitat” i, per tant, 
s’acaba minimitzant la magnitud de les violències sexuals. Això dificulta que la mateixa víctima 
identifiqui conductes abusives (tocaments indesitjats, comentaris o bromes ofensives, mirades 
intimidadores...) com a agressió i, per tant, no hi fan front ni les denuncien.  
 
La majoria dels estudis i les investigacions se centren en la violència en les relacions de parella. Això 
dificultat que es puguin identificar les agressions sexistes i quantificar-ne la incidència.  
 
Les agressions sexistes es poden donar en qualsevol moment i espai. En un context de festa, les inèrcies 
socials, el consum de drogues i d’alcohol, i la idea que forma part de la vida privada actuen de 
legitimadors d’aquestes conductes. Les al·lotes joves, el col·lectiu més victimitzat, tenen certa dificultat 
per a identificar les situacions de violència i abús quan es refereixen a comportaments que són 
normalitzats. Ara bé, tot i que la majoria d’agressions sexistes es produeixen sobre les dones joves, 
també s’han de considerar les agressions sobre altres persones amb identitats de gènere no 
hegemòniques. 
 
La Regidoria d’Igualtat, Joventut i Drets Cívics va posar en marxa el 2016 la campanya “No i punt. De 
festa, Palma lliure d’agressions sexistes”, que ha estat present als carrers de Palma i, mitjançant punts 
d’informació, a les principals festes, revetles i esdeveniments de la ciutat. De llavors ençà s’han succeït 
accions formatives i d’altres per a l’apoderament de les dones, perquè prenguin consciència de les 
situacions de violència masclista i tinguin capacitats d’elecció i d’acció davant una agressió sexista i 
sexual. 
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

2.9. 
Promoure 
que tothom 
pugui gaudir 
de l'espai 
públic en 
llibertat 

2.9.1. Donar 
continuïtat al 
projecte “No i punt, 
Palma lliure 
d’agressions 
sexistes” 

Campanya generalista de comunicació i 
sensibilització. 
 
Campanyes específiques a través de les 
xarxes socials per a població jove 
   
Edició de cartelleria, fulletons, polseres... 
 
Punts d'informació i dinamització de “No 
i punt” als esdeveniments festius 
(concerts, revetles...) centrats a l'espai 
públic 
 
Impuls d'acords amb les associacions de 
veïns i veïnes i altres entitats socials... 
per a l'abordatge de les agressions 
sexuals i sexistes a diferents àmbits, com 
el de l'oci en contextos privats 
 
Col·laboració institucional amb el Consell 
de Mallorca 
 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
 
Batlia- 
Comunicació 

Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 
 
Ecologia, 
Agricultura i 
Benestar Animal 
 
Mobilitat 
 
Seguretat 
Ciutadana 
 
Districtes 
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Pautes i recomanacions per a unes festes 
lliures d’agressions sexistes: organització 
física de l’espai, selecció musical... 

 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

(cont.) 

 

2.9. 
Promoure 
que tothom 
pugui gaudir 
de l'espai 
públic en 
llibertat 

 
2.9.2. Posar a 
disposició de la 
ciutadania eines i 
estratègies per a 
l’apoderament i la 
prevenció de les  
agressions sexuals i 
sexistes  

Visibilització de l'abast de les agressions 
sexistes: divulgació d'estudis i 
investigacions, fòrums, jornades 
 
Aprovació, difusió i implementació del 
protocol d’actuació en cas d’agressió 
sexista i/o sexual en contextos d'oci 
 
Tallers d'autodefensa feminista 
  
Accions de prevenció de les agressions 
sexistes i sexuals: continuïtat del taller 
"Relacions igualitàries: prevenció de les 
agressions sexistes i sexuals" a través del 
Palmaeduca 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 

Seguretat 
Ciutadana 

 
DIMENSIÓ: SEGURETAT A L’ESPAI PÚBLIC 
 
La seguretat és un dret fonamental, i té una estreta relació amb la llibertat i amb el dret de les persones 
a no patir cap tipus de violència. Això no obstant, aquest dret no és experimentat de forma homogènia 
per part de la ciutadania. Per tant, la percepció de seguretat i com es construeix socialment el concepte 
de seguretat és un dels aspectes que cal tenir en compte.  
 
La socialització diferenciada de gènere explica per què les dones se senten més insegures que els homes 
i com la por a ser agredides sexualment afecta en major mesura la seva vida quotidiana i motiva que 
s’adoptin estratègies d’autoprotecció. Aquest temor fa canviar hàbits quotidians, de manera que poden 
reduir les seves sortides o sentir-se més preocupades quan ho fan, evitar llocs o zones que considerin 
potencialment perillosos, modificar un itinerari... o fins i tot alterar la seva forma de vestir. 
 
La percepció de seguretat a l’espai públic és un àmbit de treball recent a l’Ajuntament de Palma que 
s’enceta amb el projecte “No i punt, Palma lliure d’agressions sexuals i sexistes”. No disposam de cap 
estudi ni investigació d’àmbit local que s’hi refereixi i, entre els equipaments municipals, només la 
Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes (SMAP) incorpora aquest indicador en la valoració de la 
satisfacció a persones usuàries d’aparcaments.  
 

Objectius 
generals 

Objectius 
específics 

Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

2.10. 
Incorporar 
la 
perspectiva 
de la 
seguretat 
de les 

2.10.1. Promoure 
un pla pilot 
territorial per a la 
identificació de 
punts crítics a un 
barri 

Priorització d'un barri o zona 
concreta a partir d'indicadors de 
risc o vulnerabilitat 
 
Identificació dels punts crítics i de 
les mesures de millora a través de 

Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 
 
Model de Ciutat, 
Urbanisme i Habitatge 
Digne 
 

Seguretat 
Ciutadana 
 
Ecologia, 
Agricultura i 
Benestar Animal 
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metodologies participatives 
 
Trasllat de les propostes als plans 
d'execució de millores  

Infraestructures i 
Accessibilitat 

Mobilitat  

dones a 
l’espai 
públic 
 

2.10.2. Realitzar 
una auditoria de 
gènere als 
equipaments de 
titularitat 
municipal d'ús 
quotidià  

Incorporació de metodologies 
participatives als projectes de 
rehabilitació o millora 
d’equipaments municipals, parcs, 
places... que garanteixin la 
participació de les dones 
  
Divulgació dels resultats de 
l'avaluació i el trasllat de les 
propostes als plans d'execució de 
millores dels edificis i/o 
infraestructures 

Infraestructures i 
Accessibilitat 

Igualtat, Joventut 
i Drets Cívics 
 
Participació 
Ciutadana 

 

Objectius 
generals 

Objectius 
específics 

Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

(cont.) 
 
2.10. 
Incorporar 
la 
perspectiva 
de la 
seguretat 
de les 
dones a 
l’espai 
públic 
 

2.10.3. Incloure el 
criteri de 
percepció de la 
seguretat en la 
planificació i la 
gestió de l'espai 
públic  

Revisió de les ordenances que 
incideixen en la seguretat a l’espai 
públic i introducció, si s'escau, de 
mesures correctores  
 
Revisió de les enquestes de 
valoració de la satisfacció referides 
a prestacions de serveis a 
equipaments municipals  (casal de 
barri,  poliesportiu,  biblioteca,  
aparcament municipal…), i inclusió 
de la variable percepció de la 
seguretat  
 
Creació d’una aplicació per a 
dispositius mòbils per a la millora 
de la seguretat de l’espai públic 

Seguretat Ciutadana 
 
Ecologia, Agricultura i 
Benestar Animal  
 
Model de Ciutat, 
Urbanisme i Habitatge 
Digne 
 
Funció Pública i 
Govern Interior 
 
Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 

Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 
 
Educació i Esports 
(IME) 
 
Mobilitat (SMAP) 
 
Cultura, 
Patrimoni, 
Memòria 
Històrica i Política 
Lingüística 
 
Benestar i Drets 
Socials 
 
Economia, 
Hisenda i 
Innovació  

(IMI) 

 

Eix 3: Una ciutat socialment corresponsable 

 

Objectius generals  Objectius específics 

3.1. Adequar els serveis i els recursos 
sociocomunitaris per a la cura de les 
persones dependents i dels infants a les 

3.1.1. Ampliar la cobertura de les escoles d’infants 

3.1.2. Ampliar la cobertura dels serveis d'atenció domiciliària i de 
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necessitats de conciliació de dones i  homes promoció de l’autonomia personal  

3.1.3. Impulsar recursos sociocomunitaris per a persones majors de 
50 anys que realitzen tasques de cura a persones dependents 

3.2. Donar suport a les necessitats de 
conciliació de les famílies monoparentals 

3.2.1. Ajustar els serveis públics per a la cura d'infants a les 
necessitats familiars, especialment als nous models familiars i a les 
famílies monoparentals  

3.2.2. Impulsar els serveis comunitaris i les xarxes de suport 

3.3. Impulsar mesures facilitadores de la 
conciliació dels temps de vida de dones i 
homes des dels serveis municipals 

3.3.1. Desplegar l’administració electrònica tenint en compte els 
impactes de la fractura digital  

3.3.2. Avançar en la flexibilització horària 

3.4. Fomentar la corresponsabilitat de dones 
i homes en les tasques de cura a l’àmbit de 
les famílies i de les intervencions amb 
famílies i infants 

3.4.1.Introduir el principi de corresponsabilitat en les intervencions 
familiars i/o comunitàries  

3.4.2. Promoure accions i/o activitats que fomentin la 
corresponsabilitat d'homes i joves en el treball domèstic i de cura 

3.5. Reconèixer el valor del treball de cura 
(remunerat i no remunerat) 

3.5.1.Posar en valor la rellevància de les tasques de cura per al 
manteniment de les estructures socials i la dignificació de les 
condicions de les persones que les realitzen 

3.6. Impulsar la corresponsabilitat de la 
comunitat  

3.6.1. Promoure l'adaptació dels serveis i els equipaments 
municipals a la diversitat de la ciutadania i els cicles vitals de les 
persones  

3.6.2. Afavorir l’autonomia dels infants en la vida quotidiana  

3.6.3. Donar suport a les  iniciatives comunitàries d’àmbit privat i 
d’autoorganització  

3.7. Integrar el principi de coeducació en les 
escoles d’infants i els programes educatius 

3.7.1. Promoure la inclusió en les programacions educatives de 
valors basats en l'equitat i la no-discriminació 

3.8. Incorporar la perspectiva de gènere a 
l'espai públic 

3.8.1. Revisar el PGOU amb perspectiva de gènere 

3.8.2. Incorporar la perspectiva de gènere en la planificació de les 
polítiques de mobilitat 

 
DIMENSIÓ: SERVEIS PÚBLICS I POLÍTIQUES DE CONCILIACIÓ 

 
Les polítiques de conciliació tradicionals tracten d’oferir recursos públics perquè la cura de les persones 
dependents pugui ser compartida entre la família, l’Administració pública i el mercat. En aquest sentit, 
les  polítiques municipals ofereixen bàsicament serveis d’atenció als infants i a d’altres persones 
dependents.  
 
És per això que esdevé clau el manteniment de la cobertura dels serveis no tan sols per a oferir una 
atenció de qualitat, sinó també per a garantir la igualtat d’oportunitats i el dret a un temps de vida 
laboral, familiar i personal, quan per motius de renda no es pot recórrer a la cobertura per part de 
serveis privats o quan no es disposa de suport familiar. 
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El Patronat Municipal d’Escoles d’Infants gestiona i administra 12 escoles d’infants, que ofereixen un 
total de 1.044 places (un 30% es destina a quotes reduïdes). Malgrat tot, la demanda de places és 
superior al nombre de places disponibles, situació que es repeteix any rere any. Per altra banda, hi ha 
alguns serveis per a infants i adolescents fora de la jornada escolar i/o en períodes de vacances que 
també faciliten la conciliació dels temps de les famílies (Tempsxtu, ciberaules, campus esportius d’estiu).  
 
Paradoxalment, són les dones les que fan un major ús de les mesures de conciliació i dels serveis de 
cura. Amb l’augment de l’esperança de vida, les dones han esdevingut les principals usuàries dels 
serveis d’atenció domiciliària (menjar a domicili, el servei d’ajuda a domicili i teleassistència), alhora 
que continuen assumint, majoritàriament, les tasques domèstiques i de cura. 
 
El model de suport basat en la família, com a proveïdora de serveis per a mantenir el nivell de benestar 
social, s’ha accentuat a partir de crisi econòmica i de les retallades en el sector públic. 
 
Les dones d’entre cinquanta i setanta o més anys són les principals protagonistes per mantenir les 
xarxes de suport mutu entre generacions.  
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

3.1.1. Ampliar la 
cobertura de les 
escoles d’infants 

Revisió dels criteris i els 
procediments de funcionament 
dels serveis actuals i proposta de 
mesures per a donar resposta a les 
necessitats de conciliació de les 
famílies (horaris, calendaris i 
cobertura dels serveis) 
 
Ampliació del nombre de places 
 

Educació i 
Esports 

  3.1. Adequar els 
serveis i els 
recursos 
sociocomunitaris 
per a la cura de 
les persones 
dependents i dels 
infants a les 
necessitats de 
conciliació de 
dones i homes 

3.1.2. Ampliar la 
cobertura dels 
serveis d'atenció 
domiciliària i de 
promoció de 
l’autonomia 
personal  

Revisió dels criteris i els 
procediments de funcionament 
dels serveis actuals i proposta de 
mesures per a donar resposta a les 
necessitats de conciliació de les 
famílies (horaris, calendaris i 
cobertura dels serveis) 
 
Ampliació del nombre de places  

Benestar i 
Drets 
Socials 

  

 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

(cont.) 

 

3.1. Adequar els 
serveis i els 
recursos 
sociocomunitaris 
per a la cura de 
les persones 

3.1.3. Impulsar 
recursos 
sociocomunitaris 
per a persones 
majors de 50 anys 
que realitzen 
tasques de cura a 
persones 
dependents 

Posada en marxa del servei de 
respir 
  
Posada en marxa de projectes de 
suport als familiars curadors de 
persones dependents 

Benestar i 
Drets 
Socials 

Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 
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dependents i dels 
infants a les 
necessitats de 
conciliació de 
dones i homes 

 
DIMENSIÓ: SERVEIS PÚBLICS I POLÍTIQUES DE CONCILIACIÓ. FAMÍLIES MONOPARENTALS 
 
Els estudis mostren com les famílies monoparentals tenen unes condicions de vida, en conjunt, inferiors 
a les dels que viuen en parella, i com aquest fet condiciona les oportunitats dels seus fills i filles. Sabem 
que les famílies monoparentals presenten taxes de risc de pobresa superior a les famílies biparentals i 
majors dificultats per a la conciliació de la vida laboral, familiar i personal, quan les estratègies de 
conciliació són bàsicament privades i la taxa d’activitat de les persones responsables de llars 
monoparentals és superior a la resta de la població en edat laboral. 
 
El 2015, a Palma, hi havia 5.775 llars monoparentals, xifra que ha augmentat progressivament amb els 
anys. El 13% de les llars de Palma on hi ha almenys un infant entre 0 i 15 anys és monoparental, la 
majoria de les quals estan encapçalades per dones (83%). 
 
Les famílies en situació de risc d’exclusió també es troben en situacions de desavantatge per a poder fer 
front al cost de recursos i/o serveis de conciliació. Per tant, el seu accés a aquests es veu limitat. Com a 
conseqüència han de recórrer a la família com a proveïdora de serveis. Si bé les xarxes familiars de 
suport s’han intensificat, també és cert que, paral·lelament, es dona una desvinculació intergeneracional 
i una pèrdua de suports de la xarxa familiar i comunitària, accentuada a partir dels moviments 
migratoris o de la mobilitat residencial. 
 
La manca de regularització administrativa respecte de les famílies monoparentals constitueix un 
obstacle per al reconeixement de les seves dificultats i el risc d’exclusió en determinades situacions. 
 

Objectius generals Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

3.2. Donar suport a 
les necessitats de 
conciliació de les 
famílies 
monoparentals 

3.2.1. Ajustar els 
serveis públics per a 
la cura d'infants a 
les necessitats 
familiars, 
especialment als 
nous models 
familiars i a les 
famílies 
monoparentals  

Revisió tarifària dels serveis i 
prestacions municipals per a 
introduir mesures positives en els 
serveis municipals que afavoreixin 
les famílies monoparentals, o 
modificar, si s'escau, les mesures 
vigents 
 
Ampliació de l’oferta de places 
gratuïtes o bonificades a les 
d’activitats extraescolars i en 
períodes de vacances per a les 
famílies amb major necessitat de 
suport 
 
Anàlisi de la idoneïtat i les 
possibilitats d'estendre el servei 
TempsXtu en els equipaments 
municipals 

Benestar i 
Drets Socials 
 
Educació i 
Esports 
 
Participació 
Ciutadana 
 
Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
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3.2.2. Impulsar els 
serveis comunitaris i 
les xarxes de suport  

Posada en marxa de projectes pilot 
que impulsin mesures que donin 
suport a les necessitats de 
conciliació de famílies 
monoparentals 
 
Millora de l'accés de la informació 
de recursos i serveis a les famílies 
monoparentals i amb majors 
necessitats de suport familiar 

Benestar i 
Drets Socials  
 
Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 

 

 
DIMENSIÓ: SERVEIS PÚBLICS I POLÍTIQUES DE CONCILIACIÓ. ORGANITZACIÓ DEL TEMPS I  L’ESPAI 
 
La Llei 11/2016, de 28 de juliol, d’igualtat de dones i homes, dedica un article a l’organització d’espais, 
horaris i creació de serveis (art. 52) i insta les entitats locals a promoure plans d’ús del temps i 
l’organització d’espais que facilitin la funcionalitat de la ciutat, propiciïn la proximitat de les dotacions i 
els serveis, i minimitzin els desplaçaments i els temps d’accés. 
 
Per a aconseguir un desenvolupament social sostenible, cal una estratègia que sigui assumida per part 
de tota la societat, i que inclogui serveis comunitaris flexibles i la reorganització dels usos dels temps i 
dels espais. Alguns serveis de l’Ajuntament de Palma amb atenció a la ciutadania tenen implantades 
mesures que faciliten una millor gestió del temps personal i/o de flexibilització horària, com la cita 
prèvia per a la formalització de tràmits administratius, la realització d’inscripcions en línia i/o de tràmits 
a través de l’administració electrònica....  
 
Totes aquestes accions repercuteixen directament sobre la gestió del temps, i en conseqüència sobre la 
qualitat de vida i el benestar de les persones, però són accions aïllades entre si que no responen a un 
abordatge integral dels usos dels temps ni tenen en compte l’impacte de gènere. 
 
La voluntat de Palma d’esdevenir una ciutat innovadora, les necessitats canviants i la ràpida 
incorporació de les novetats tecnològiques han d’anar acompanyades d’una participació real. En cas 
contrari, en pot quedar exclosa una part de la ciutadania que, per motius de gènere o d’edat, no té el 
mateix accés a les TIC ni en fa el mateix ús. Des del Pla d’igualtat de gènere i de manera transversal, es 
posa l’accent en els impactes de la fractura digital. 
 

Objectius generals 
Objectius 
específics 

Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

3.3. Impulsar 
mesures 
facilitadores de la 
conciliació dels 
temps de vida de 
dones i homes des 
dels serveis 
municipals  

3.3.1. Desplegar 
l’administració 
electrònica tenint 
en compte els 
impactes de la 
fractura digital  

Anàlisi de l'ús i 
l’impacte de 
l'administració 
electrònica 
 
Habilitació de mesures 
alternatives com 
sistemes d'atenció 
telefònica 
 
Habilitació de punts per 
a la realització de 
tràmits electrònics a 
dependències 
municipals i amb suport 

Economia, 
Hisenda i 
Innovació (IMI) 
 
Funció Pública 
i Govern 
Interior 

 Districtes 
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de personal tècnic 

3.3.2. Avançar en la 
flexibilització 
horària 

Anàlisi de la 
flexibilització territorial 
i horària dels serveis 
d'atenció al públic 
 
Introducció de mesures 
correctores per a la 
millora de la cobertura 
dels serveis d'atenció al 
públic i tendents a la 
sincronització dels dies 
i els horaris d'atenció 
  
Adaptació dels horaris 
de les accions 
formatives per a 
facilitar la conciliació de 
la vida laboral, personal 
i familiar 
  

Funció Pública 
i Govern 
Interior 
 
Turisme, 
Comerç i 
Treball 
(PalmaActiva) 

Benestar i Drets 
Socials 
 
Educació i Esports 
 
Sanitat i Consum  
 
Mobilitat 
Ecologia, 
Agricultura i 
Benestar Animal 
 
Model de Ciutat, 
Urbanisme i 
Habitatge Digne 
 
Cultura, 
Patrimoni, 
Memòria Històrica 
i Política 
Lingüística 
 
Districtes 

 
DIMENSIÓ: CORRESPONSABILITAT I TREBALL DE CURA 
 
Tot i els canvis socials que s’han produït a la nostra societat, aquests no han arribat amb la mateixa 
intensitat a l’àmbit de les responsabilitats familiars i domèstiques. Homes i dones viuen el seu temps de 
manera diferent i, sobre aquests usos diferenciats del temps, s’ha anat construint un desigual 
repartiment d’oportunitats personals.  
 
Els homes s’acullen molt menys a les mesures de conciliació que les dones. Un exemple clar és el gaudi 
de les llicències de maternitat, paternitat i excedències per cura d’infants o de familiars. A nivell 
municipal, s’ha de posar esment en l’alta feminització de l’ús de serveis de cura com l’Espai de Joc 
Familiar (el 85% de les persones adultes que en feren ús el 2015 eren dones) o Tempsxtu (el 90%). 
 
De la mateixa manera que s’ha d’enfortir la presència de les dones i la igualtat d’oportunitats a l’esfera 
productiva, les administracions públiques també han d’incidir en l’esfera relacional privada per a fer 
efectiva la igualtat real. Així, calen accions de foment de la participació dels homes en les tasques 
domèstiques i de cura, de visibilització de models de cura corresponsable però, sobretot, revisar les 
maneres de fer i actuar dels serveis d’atenció personal, ja que les inèrcies tendeixen a reproduir els 
biaixos de gènere i desresponsabilitzar els homes de la criança i la cura de les persones. 
 
La manca de reconeixement i la valoració dels treballs de cura suposa un fre per a la participació dels 
homes. Per una banda, tenim que es tracta de tasques realitzades tradicionalment en l’àmbit privat de 
la família, sense reconeixement social ni valoració econòmica. I, quan aquestes han estat externalitzades 
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al mercat de treball, han esdevingut “nínxols laborals” ocupats, majoritàriament, per força de treball 
femenina immigrant i que presenten pitjors condicions de laborals i salarials.  
 

Objectius generals 
Objectius 
específics 

Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

 
3.4.1. Introduir el 
principi de 
corresponsabilitat 
en les 
intervencions 
familiars i/o 
comunitàries  

Anàlisi de gènere del treball 
grupal amb dones 
(prevenció, capacitació, 
formació...) 
 
Revisió i modificació, si 
s'escau, de missatges 
estereotipats que 
perpetuen la divisió sexual 
del treball 
 
Tallers de competències 
parentals, escoles de pares 
i mares... amb perspectiva 
de gènere 

Benestar i Drets 
Socials 
 
Educació i Esports 
(PMEI) 
 
Turisme, Comerç i 
Treball 
(PalmaActiva) 
 
Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 
 
Sanitat i Consum 

  

3.4. Fomentar la 
corresponsabilitat 
entre dones i homes 
en les tasques de cura  
a l’àmbit de les 
famílies i de les 
intervencions amb 
famílies i infants 

3.4.2. Promoure 
accions i/o 
activitats que 
fomentin la 
corresponsabilitat 
d'homes i joves 
en el treball 
domèstic i de 
cura 

Continuïtat de la línia de 
tallers de sensibilització 
sobre noves masculinitats i 
corresponsabilitat a través 
del Palmaeduca 
 
Programació de tallers 
d'adquisició d'habilitats 
domèstiques i de cura i/o 
inclusió de manera 
transversal d'habilitats 
domèstiques i de cura 
 
Visibilització de models 
positius de masculinitat/ 
paternitat a través de la 
publicitat institucional 

Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 
 
Benestar i Drets 
Socials 
 
Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 

 Batlia - 
Comunicació 

Objectius generals 
Objectius 
específics 

Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

3.5. Reconèixer el 
valor del treball de 
cura (remunerat i no 
remunerat)  

3.5.1. Posar en 
valor la 
rellevància de les 
tasques de cura 
per al 
manteniment de 
les estructures 
socials i la 
dignificació de les 
condicions de les 
persones que les 
realitzen  

Posada en marxa 
d'activitats de capacitació 
i/o suport per a cuidadores 
professionals actives, amb 
especial esment al personal 
dels serveis municipals amb 
intervenció directa a 
l'àmbit familiar 
 
Suport a les iniciatives 
socials dels col·lectius 
professionals 
  

Turisme, Comerç i 
Treball 
(PalmaActiva) 
 
Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 
 
Benestar i Drets 
Socials 
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Divulgació d'estudis, 
investigacions… 
 
Comptabilització de temps 
de treball de cura com a 
treball efectiu en projectes 
formatius i ocupacionals 

 
DIMENSIÓ: CORRESPONSABILITAT SOCIAL  
 
Una organització social corresponsable és una estratègia que cerca l’assumpció equitativa per part de 
tots els membres de la societat de les responsabilitats, els drets, els deures i les oportunitats associades 
a l’àmbit professional, domèstic, familiar, i al relatiu a la cura de les persones.  
 
Tots les persones tenen necessitats d’atenció i cura en diversos períodes de l’existència, en qüestions 
bàsiques de supervivència com l’alimentació, la higiene i la salut, però també pel que fa al 
desenvolupament, el creixement i el benestar personal, en aspectes com l’educació, el reconeixement o 
el suport emocional. 
 
Les persones partidàries d’una criança conscient, des del moment en què posen l’accent en una cura 
constant, en un contacte matern el major temps possible i una recerca de l’equilibri de la vida personal i 
familiar, han qüestionat el model estanc i tradicional dels serveis, organitzats bàsicament per franges 
d’edat... 
 
Si bé trobam, sobretot, iniciatives comunitàries d’àmbit privat i d’autoorganització, també valoram 
algunes experiències municipals que posen l’accent en la corresponsabilitat social a la vida quotidiana: 
“A l’escola a peu”, l’espai de joc familiar o els bancs de temps. D’altra banda, s’han adaptat a les 
necessitats de les famílies amb responsabilitats d’atenció a infants, destinant un racó per a jocs, per a 
l’estudi o per a l’alletament, programant amb activitats intergeneracionals o de manera simultània. 
 

Objectius generals 
Objectius 
específics 

Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

3.6. Impulsar la 
corresponsabilitat de 
la comunitat  

3.6.1. Promoure 
l'adaptació dels 
serveis i els 
equipaments 
municipals a la 
diversitat de la 
ciutadania i els 
cicles vitals de les 
persones   

Flexibilització de les 
condicions d'accés i ús dels 
serveis, de manera que 
s'afavoreixi la participació 
intergeneracional a 
l'equipament 
 
Programació d'activitats 
simultànies per a persones 
de diferents edats 
 
Adequació dels espais 
municipals a les diferents 
necessitats del cicle de vida 
i/o la diversitat funcional de 
les persones (racó per a 
l'alletament, reserva d'espais 
per a cotxets de nadons...) 

Educació i Esports 
 
Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 
 
Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 
 
Cultura, Patrimoni, 
Memòria Històrica 
i Política 
Lingüística 
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3.6.2. Afavorir 
l’autonomia dels 
infants en la vida 
quotidiana 

Continuació del projecte de 
camins escolars de foment 
de la mobilitat a peu 
 
Campanya per a l'ús del 
transport públic de manera 
autònoma entre els 
infants/adolescents  

Educació i Esports 
 
Mobilitat (EMT) 

 Batlia- 
Comunicació 

3.6.3. Donar 
suport a les  
iniciatives 
comunitàries 
d’àmbit privat i 
d’autoorganització  

Difusió i extensió dels bancs 
del temps 
 
Difusió i divulgació de bones 
pràctiques d'iniciatives 
comunitàries i 
d'autoorganització 

 

Igualtat, Joventut i 
Drets Cívics 

 Batlia- 
Comunicació 

 
DIMENSIÓ: COEDUCACIÓ 
 
L’educació i la formació són una dimensió clau per a determinar les oportunitats de les persones. En 
línies generals, els indicadors educatius mostren uns millors resultats per part de les al·lotes i uns nivells 
d’instrucció similars, si bé s’aprecien diferències en els dos extrems i en l’elecció dels itineraris 
formatius.   La marcada segregació de gènere en l’elecció de cicles formatius i en els ensenyaments 
universitaris genera desigualtats en l’accés al mercat laboral, des del moment en què els perfils 
professionals més feminitzats solen associar-se a llocs de feina socialment menys valorats i remunerats. 
 
En l’àmbit de l’educació cal avançar en la implantació de models coeducatius des d’edats primerenques. 
És necessària una intervenció educativa que parteixi del principi d’igualtat, i amb l’objectiu del 
desenvolupament integral de les persones independentment del sexe, per a evitar coartar capacitats a 
partir del gènere social de cada persona.  
 
Una educació basada en la igualtat i la no-discriminació incideix directament en els models de cura 
corresponsable, des del moment que l’assumpció majoritària de les dones en l’acompanyament a 
l’educació dels seus fills i filles (acompanyaments escolars, seguiments de tasques, tutories, activitats 
extraescolars..) reprodueix models de funcionament androcèntrics. 
 
 

Objectius generals Objectius específics Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

3.7. Integrar el 
principi de 
coeducació a les 
escoles d'infants i 
programes 
educatius   

3.7.1. Promoure la 
inclusió en les 
programacions 
educatives de valors 
basats en l'equitat i la 
no-discriminació 

Revisió del catàleg d'activitats 
educatives amb perspectiva de 
gènere 
 
Difusió de bones pràctiques, 
recursos i materials de consulta i 
d'autoformació per a incloure el 
principi de coeducació 
 
Dotació de recursos educatius 
i/o lúdics que promoguin 
l'equitat de gènere i la 
coeducació, sobretot per a les 

Educació i 
Esports 
 
Igualtat, 
Joventut i Drets 
Cívics 
 
Cultura, 
Patrimoni, 
Memòria 
Històrica i 
Política 
Lingüística 

 Batlia-
Comunicació 
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associacions de pares i mares 
d’alumnes 
 
Inclusió, en els procediments de 
contractació externa, de 
l'exigència de formació en 
gènere del personal de l'àmbit 
educatiu i del lleure, incloent-hi 
el lleure esportiu 

 
Ecologia, 
Agricultura i 
Benestar Animal 
(EMAYA) 
 
Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 

 
DIMENSIÓ: ESPAI PÚBLIC AMB PERSPECTIVA DE GÈNERE 
 
L’Ajuntament de Palma situa l’accessibilitat universal com una de les seves prioritats, entesa com la 
condició que han de complir els entorns, els productes i els serveis per a ser utilitzables en condicions de 
confort i seguretat. Així com el disseny universal s’ha incorporat a la pràctiques municipals, les polítiques 
urbanes han restat opaques al gènere.   
 
La Llei orgànica 3/2007, de 22 de març, per a la igualtat efectiva de dones i homes, i més endavant la Llei 
11/2016, de 28 de juliol, d'igualtat de dones i homes, reforçava en el seu articulat que les polítiques 
urbanes en el disseny de la ciutat, en la definició i l’execució del planejament urbanístic, han 
d’incorporar la perspectiva de gènere, a partir de mecanismes i instruments que fomentin i afavoreixin 
la participació ciutadana i la transparència. La llei autonòmica estén l’àmbit d’aplicació a les polítiques i 
els programes en matèria de medi ambient, habitatge, planejament urbanístic i transport. 
 
La revisió del Pla general d’ordenació urbana (PGOU) de Palma esdevé una oportunitat per a incorporar 
la perspectiva de gènere en la planificació urbana. No es pot entendre un urbanisme amb perspectiva de 
gènere sense comptar amb l’experiència femenina, i així ho ha entès l’Àrea d’Urbanisme.  
 
Les investigacions han posat en evidència importants diferències de gènere en la mobilitat. Sabem que 
la major part de persones usuàries del transport públic són dones, que fan més desplaçaments de tipus 
poligonal o multifuncionals, vinculats a la cadena de tasques quotidianes... Ara, l’opacitat al gènere que 
ha caracteritzat les polítiques municipals no ens permet disposar d’informació rellevant respecte de la 
ciutat de Palma, de manera que la planificació continua responent a una lògica androcèntrica.  
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

3.8. Incorporar la 
perspectiva de 
gènere a l'espai 
públic 

3.8.1. Revisar el 
PGOU amb 
perspectiva de 
gènere 

Incorporació de criteris 
en relació amb l'espai 
públic com la proximitat, 
la vitalitat, l’autonomia o 
la diversitat 
 
Aplicació de 
metodologies 
participatives que 
garanteixin la participació 
de les dones 

Model de 
Ciutat, 
Urbanisme i 
Habitatge 
Digne 
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3.8.2. Incorporar la 
perspectiva de 
gènere en la 
planificació de les 
polítiques de 
mobilitat 

Estudi de les pautes de 
mobilitat urbana de 
Palma 
 
Adequació dels horaris, 
les freqüències i les 
parades de l’EMT als 
equipaments de 
proximitat 

Mobilitat 
(EMT) 

  

 

Eix 4: Apoderament i participació 

 

Objectius generals  Objectius específics 

4.1. Afavorir una participació més 
equilibrada i menys segregada per 
gènere en l'oferta esportiva i 
sociocultural municipal 

4.1.1. Impulsar una major diversitat en els usos dels equipaments públics a 
través de les programacions 

4.2. Donar suport a l’apoderament 
de les dones per a la participació 
social, política... 

4.2.1. Promoure la participació de les dones als consells de barri i altres 
òrgans participatius 

4.2.2. Desenvolupar programes i actuacions per a l'apoderament de les 
dones 

4.2.3. Millorar el coneixement del moviment associatiu pel que fa a la 
participació de les dones 

4.2.4. Col·laborar amb les entitats feministes i associacions de dones 

4.2.5. Promoure que les entitats i les associacions introdueixin la perspectiva 
de gènere en el seu funcionament i en els projectes 

4.2.6. Afavorir l'apoderament de les dones en la política municipal de 
cooperació al desenvolupament 

4.3. Impulsar el Consell de Dones 
com l'interlocutor vàlid en el 
disseny, la implementació i 
l’avaluació de les polítiques 
municipals amb incidència al gènere 

4.3.1. Promoure accions que afavoreixin la visibilitat, el  reconeixement i la 
participació efectiva del Consell de Dones 

4.4. Potenciar la participació 
tecnològica de les dones 

4.4.1. Promoure els usos de les NTIC entre les dones 

4.4.2. Incentivar la participació de les dones en els programes de formació 
tecnològica d’usos avançats 

4.5. Potenciar la presència de les 
dones en la programació cultural de 
Palma 

4.5.1. Reconèixer la producció, la creació i la transmissió de cultura per part 
de les dones 

4.6. Visibilitzar les aportacions de 
les dones (memòria històrica) 

4.6.1. Incrementar la representativitat de les dones a l'espai públic 

4.6.2. Divulgar el paper i les aportacions de les dones, de forma individual o 
col·lectiva, al llarg de la història 
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4.7. Fomentar la participació de les 
dones a l’esport a tots els nivells i 
rols (pràctica esportiva, participació 
en entitats i associacions 
esportives…) 

4.7.1. Incloure la perspectiva de gènere a les polítiques de gestió esportiva 
per a garantir la plena igualtat d’accés, participació i representació de les 
dones 

4.7.2. Incloure la perspectiva de gènere en la planificació de les activitats 
esportives 

4.7.3. Prevenir l'abandonament de l'activitat física i esportiva de les joves 

4.8. Fomentar el reconeixement de 
la participació femenina a l’esport 

4.8.1. Visibilitzar l'esforç i les fites de les dones esportives, especialment 
quan es trenquen estereotips de gènere, en el marc del programa Dona i 
esport Palmadona 

 

Objectius generals  Objectius específics 

4.9. Promoure hàbits de vida 
saludables 

4.9.1. Desenvolupar accions per a la promoció d'hàbits i estils de vida 
saludables 

4.10. Promoure una educació 
afectivosexual amb perspectiva de 
gènere 

4.10.1. Fomentar actituds positives i responsables davant les relacions 
afectives i la sexualitat 

 
DIMENSIÓ: PARTICIPACIÓ DE LES DONES I LES ENTITATS 
 
Per a construir una societat més igualitària cal garantir la participació efectiva de les dones en els 
processos de presa de decisió. Es considera un dèficit democràtic la subrepresentació de les dones, i es 
parteix de la constatació que, si bé s’hi han produït avanços, aquests han estat excessivament lents. 
  
Es evident que les dones prenen part de la vida social i associativa de Palma. Només per a posar-ne un 
exemple, els usos dels casals de barri i del Centre Flassaders es troben totalment feminitzats, amb 
percentatges que superen el 80%. Ara bé, des d’una perspectiva de gènere és important conèixer la 
proporció de dones que prenen part en les organitzacions socials, però també en quins àmbits i 
activitats ho fan i, sobretot, si hi detenen responsabilitats en la presa de decisió. 
 
En general, l’afiliació femenina a les organitzacions sindicals, polítiques, culturals, veïnals... tendeix a ser 
inferior a la masculina, i fins i tot es redueix en els òrgans de govern. Les associacions esportives, les 
econòmiques i les penyes de seguidors i aficionats són les que registren una major presència masculina 
a les presidències (més del 75%), i només les assistencials mostren un major equilibri (43% de dones). 
Pel que fa als col·legis professionals, es reprodueix la segregació horitzontal del mercat de treball.  

 
A més de combatre aquesta marcada segregació en la participació, des d’un enfocament de gènere, s’ha 
de treballar a partir del concepte d’apoderament, entès com el procés mitjançant el qual les dones 
adquireixen o reben els mitjans per a enfortir el seu potencial en tots els àmbits. Excepte la programació 
entorn del 8 de Març, Dia Internacional de les Dones, i les activitats de l’Espai de les Dones (Centre 
Flassaders), no són gaires les iniciatives municipals en aquest sentit. 
 
Per últim, als darrers anys, el moviment feminista a la ciutat ha donat mostres de dinamisme amb 
l’aparició de nous col·lectius, grups o plataformes. Aquesta presència a la vida ciutadana no es tradueix 
en espais de col·laboració institucional (vegem el cas dels consells territorials). 
 

Objectius 
generals 

Objectius 
específics 

Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 
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4.1. Afavorir 
una participació 
més equilibrada 
i menys 
segregada per 
gènere en 
l'oferta 
esportiva i 
sociocultural 
municipal 

4.1.1. Impulsar 
una major 
diversitat en els 
usos dels 
equipaments 
públics a través de 
les programacions  

Recull dels interessos de la ciutadania 
(valoració de la satisfacció de la 
població usuària i valoració de la no 
usuària a través d'enquestes, 
entrevistes amb entitats o informadors 
claus....)  
 
Planificació de tallers i activitats des 
d'una perspectiva de gènere i de la 
diversitat, amb activitats que facilitin la 
interacció de persones de diferents 
sexes i edats 
 
Establiment d'una quota per a 
activitats noves i/o innovadores a les 
programacions 
  
Millora de l'accés a la informació a 
partir d'una estratègia comunicativa 
integrada de tota l'oferta municipal: 
estudi de l'aplicació informàtica del 
010 – Infopalma 
 
Posada en marxa de mecanismes de 
coordinació interàrees. 

Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 
 
Educació i 
Esports (IME) 
 
Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
 
Cultura, 
Patrimoni, 
Memòria 
Històrica i 
Política 
Lingüística 
 

  

 

Objectius 
generals 

Objectius 
específics 

Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

4.2.1. Promoure la 
participació de les 
dones als consells 
de barri i altres 
òrgans 
participatius 

Revisió de les convocatòries dels 
consells de barri i/o consells sectorials 
per a ajustar-les als temps de vida 
familiar i personal 
 
Campanya per a afavorir la 
incorporació d'entitats feministes i de 
dones als òrgans participatius 

Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 
 
Districtes 

Igualtat, Joventut 
i Drets Cívics 

4.2. Donar 
suport a 
l’apoderament 
de les dones 
per a la 
participació 
social, política... 

4.2.2. 
Desenvolupar 
programes i 
actuacions per a 
l'apoderament de 
les dones 

Commemoració del 8 de Març, Dia de 
les Dones, amb activitats culturals, 
esportives... de sensibilització 
 
Programació de tallers i activitats per a  
l'apoderament: Espai de les Dones al 
Centre Flassaders 
 
Difusió i transferència de bones 
pràctiques als districtes 
 
Accions que fomentin la creació de 
xarxes de suport i grups de dones de 
diferents perfils (dones migrades, 
dones víctimes de violència 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 

Districtes 
 
Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 
 
Benestar i Drets 
Socials 
 
Turisme, Comerç i 
Treball  
 
Educació i Esports 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

80
12

5_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
25

/0
1/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
23

:5
9.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
88

0B
62

F
34

27
B

B
06

0F
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 120 - 

Patrimoni, 
Memòria 
Històrica i Política 
Lingüística 
 
Sanitat i Consum 
 
Ecologia, 
Agricultura i 
Benestar Animal 
 
Funció Pública i 
Govern Interior 
 
Batlia - 
Comunicació 

4.2.3. Millorar el 
coneixement del 
moviment 
associatiu pel que 
fa a la participació 
de les dones 

Revisió dels formularis de recollida de 
dades del REMEC per a incloure-hi 
informació relativa a la 
representativitat de les dones a les 
juntes directives i/o persones 
associades 
  
Anàlisi de la participació de les dones 
en el moviment associatiu i de les 
entitats, les associacions i/o els grups 
feministes no formalitzats de Palma 
(necessitats, activitats…) 

Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 
 
Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 

  

 

Objectius 
generals 

Objectius 
específics 

Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

4.2.4. Col·laborar 
amb les entitats 
feministes i les 
associacions de 
dones  

Facilitació dels recursos municipals a 
l'abast del moviment associatiu 
(espais, suport tècnic...) 
 
Creació i elaboració d'un butlletí 
electrònic amb informació rellevant al 
gènere que permeti la creació d'una 
agenda feminista 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 

Districtes 

(cont.) 

 

4.2. Donar 
suport a 
l’apoderament 
de les dones 
per a la 
participació 
social, política... 

4.2.5. Promoure 
que les entitats i 
les associacions 
introdueixin la 
perspectiva de 
gènere en el seu 
funcionament i 
projectes 

Oferta formativa en igualtat de gènere 
per a les entitats 
  
Introducció de criteris de gènere a la 
valoració de projectes en les 
convocatòries públiques de 
subvencions 
 
Suport tècnic per a la presentació i 
realització de projectes que incloguin 
la perspectiva de gènere 

Participació 
Ciutadana i 
Coordinació 
Territorial 
 
Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
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4.2.6. Afavorir 
l'apoderament de 
les dones en la 
política municipal 
de cooperació al 
desenvolupament 

Suport econòmic a ONG, a través de la 
convocatòria pública de subvencions, 
per a la realització de projectes 
solidaris i de cooperació per al 
desenvolupament que afavoreixin 
l'apoderament de les dones, incorporin 
la millora de les oportunitats, 
l'autonomia i els drets de les dones 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 
 
Ecologia, 
Agricultura i 
Benestar 
Animal 
(EMAYA) 

  

 
DIMENSIÓ: CONSELL DE DONES DE PALMA 
 
El Consell de Dones es constitueix com un òrgan de caràcter consultiu, d’assessorament i de participació 
activa de les associacions i les entitats de la ciutat que treballen per la igualtat efectiva entre dones i 
homes, a la vida pública i privada o en la presa de decisions. Es configura com un espai de 
reconeixement a la ciutadania, en general, i a les entitats i les associacions de dones, en particular, com 
a interlocutores vàlides en el disseny, la implementació i l’avaluació de les polítiques públiques 
municipals. 
 
Poden tenir representació al Consell de Dones: les associacions de dones i altres associacions que tenen 
entre els seus objectius la promoció de la igualtat i/o la defensa dels drets de les dones, els sindicats i les 
federacions d’associacions empresarials, de persones amb discapacitat, de gent gran, de veïns i veïnes, 
de mares i pares d’alumnes, i de persones immigrants, si disposen d’una vocalia de dones i/o igualtat. 
També hi prenen part els grups polítics municipals i cadascuna de les àrees en què s’organitzi l’actuació 
municipal, a més de persones expertes a títol individual o en representació d’entitats. 
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

4.3. Impulsar el 
Consell de 
Dones com a 
interlocutor 
vàlid en el 
disseny, la 
implementació 
i l’avaluació de  
les polítiques 
municipals 
amb incidència 
al gènere  

4.3.1. Promoure accions 
que afavoreixin la 
visibilitat, el  
reconeixement i la 
participació efectiva del 
Consell de Dones  

Comunicació dels acords 
i les accions del Consell 
de Dones 
  
Seguiment de les 
propostes 
d'assessorament i 
consulta emeses pel 
Consell de Dones 
 
Generació i organització 
d'activitats pròpies del 
Consell de Dones 
 
Dinàmica de 
funcionament que 
asseguri una participació 
de qualitat: revisió del 
Reglament de 
participació 

Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 

 Batlia -
Comunicació 

 
DIMENSIÓ: PARTICIPACIÓ TECNOLÒGICA  
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L’augment de l’ús de les TIC a tots els àmbits de la vida, privats i públics, esdevé com a nova forma de 
dualització de la societat, entre qui hi té accés i qui no n’hi té, i dona lloc també a una bretxa digital de 
gènere. Variables com l’edat, la nacionalitat o la situació laboral són factors importants per a determinar 
l’ús que fan les dones de les TIC. Així, a la població major de 65 anys, la no activa i que es troba a l’atur 
s’accentua la bretxa digital de gènere.  
 
Són diversos els serveis municipals que desenvolupen accions per a reduir la fractura digital de la 
ciutadania. Les activitats d’alfabetització digital tenen una major participació femenina, mentre que, a 
les formacions d’usos avançats i especialitzats, les diferències per sexe es redueixen, o la participació 
masculina és superior. 
 
Es important mantenir la xarxa d’accés públic a Internet, com la de les biblioteques municipals, atès que 
permet fer més accessible l’ús de les noves tecnologies, i ampliar els punts de la xarxa wifi gratuïts en 
equipaments de la vida quotidiana (mercats, parcs, places...), on es desenvolupen funcions de la vida 
reproductiva i de la cura.  
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

4.4.1. Promoure els 
usos de les NTIC entre 
les dones 

Millora de la comunicació i accés 
a l'oferta formativa NTIC 
  
Realització d'accions de formació 
d'alfabetització digital, de 
manera permanent i adaptada a 
diferents perfils com a estratègia 
per a combatre la bretxa digital 
de gènere 
   
Coordinació de la programació 
entre les diferents àrees 
municipals que intervenen a 
l'àmbit de la capacitació 
tecnològica 

Educació i 
Esports 
 
Turisme, 
Comerç i 
Treball 
(PalmaActiva) 
 
Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 

 Batlia- 
Comunicació 

4.4. Potenciar la 
participació 
tecnològica de les 
dones 

4.4.2. Incentivar la 
participació de les 
dones en els programes 
de formació tecnològica 
d’usos avançats  

Accions d'assessorament per a 
promoure l’accés de les al·lotes i 
els joves a itineraris formatius i 
llocs de feina de l’àmbit 
tecnològic 
 
Mesures d'acció positiva per a 
incentivar l'accés de les dones a 
l'oferta formativa tecnològica 
d'usos avançats 

Educació i 
Esports  
 
Turisme, 
Comerç i 
Treball 
(PalmaActiva) 
 

  

 
DIMENSIÓ: CULTURA I MEMÒRIA DE LES DONES  
 
La política cultural de l’Ajuntament s’ha caracteritzat per la seva neutralitat al gènere i, per tant, la 
producció de béns i serveis culturals ha anat responent a una lògica androcèntrica. La invisibilitat de les 
dones a l’espai públic contribueix a crear un imaginari col·lectiu que les situa al marge de la construcció 
social.  
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Els Premis Ciutat de Palma, principals guardons a l’àmbit de la cultura, o el nomenclàtor, mostren com 
el reconeixement de les dones hi és clarament inferior.  
 
Pel que fa a la memòria històrica, tampoc s’han duit a terme accions divulgatives del paper de les  
dones al llarg de la història. Per altra part, no es pot valorar la presència, l’autoria o la direcció femenina 
en espais escènics municipals, ni tampoc en espais expositius, ja que no se’n disposa de dades. 
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees col·laboradores 

4.5. Potenciar la 
presència de les 
dones en la  
programació 
cultural de Palma 

4.5.1. Reconèixer la 
producció, la creació i 
la transmissió de 
cultura per part de les 
dones 

Establiment de criteris d'igualtat 
que fomentin la contractació de 
dones i/o grups artístics que, en 
la seva composició, comptin amb 
la presència de dones 
 
Establiment de criteris d'igualtat 
que permetin una presència  
equilibrada de dones i homes en 
la programació cultural dels 
casals d'art, espais escènics i en 
el programa d'adquisicions de 
fons artístics i/o fons culturals, 
siguin autores, creadores, 
comissàries... 

Cultura, 
Patrimoni, 
Memòria 
Històrica i 
Política 
Lingüística 
 
Participació 
Ciutadana 

  

4.6.1. Incrementar la 
representativitat de 
les dones a l'espai 
públic 

Accions de reconeixement de les 
dones (individuals i col·lectives) a 
través de la presència de dones 
al nomenclàtor de Palma i altres 
equipaments i espais  (edificis 
municipals, parcs…) 
 
Realització d'accions per a posar 
en valor les aportacions de les 
dones que ja tenen una presència 
a l'espai públic 

Cultura, 
Patrimoni, 
Memòria 
Històrica i 
Política 
Lingüística 

  

4.6. Visibilitzar les 
aportacions de les 
dones (memòria 
històrica) 

4.6.2. Divulgar el 
paper i les aportacions 
de les dones, de 
forma individual o 
col·lectiva, al llarg de 
la història 

Programació i suport a les 
accions de  recuperació de la 
memòria de les dones (itineraris 
culturals, exposicions, 
publicacions...) 
 
Dotació de fons bibliogràfic 
específic a les biblioteques 
municipals 

Cultura, 
Patrimoni, 
Memòria 
Històrica i 
Política 
Lingüística 

  

 
DIMENSIÓ: PARTICIPACIÓ I PRÀCTICA ESPORTIVA 
 
Tot i que la pràctica esportiva està estesa entre dones i homes, les diferències són significatives en la 
freqüència, les motivacions i la modalitat esportiva que es practica, marcada per una forta segregació. 
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Hi ha modalitats esportives, relacionades amb atributs com la força i la resistència, que estan clarament 
masculinitzades, i modalitats relacionades amb la feminitat que estan feminitzades. També es detecta 
un predomini masculí en els esports d’equip. Les dades de les escoles esportives de l’IME confirmen 
aquesta tendència. 
 
A més dels desequilibris en la pràctica esportiva, també ens trobam amb una menor visibilitat de 
l’esport femení i de les fites assolides per les esportistes. El menor valor que s’atorga a l’esport femení, 
la seva escassa presència als mitjans de comunicació i els pocs referents femenins no afavoreixen la 
competició esportiva per part de les nines i les joves. El mateix es detecta en les entitats esportives, que 
són de les que registren una menor presència femenina als òrgans de direcció.   
 
El programa Palmadona, de l’IME, ha aportat una perspectiva diferent en les polítiques esportives, atès 
el seu objectiu de promoure l’equitat a l’esport, visibilitzant els coneixements, les experiències i els 
valors que aporten les dones al seu desenvolupament. En el marc de Palmadona, aquests dos darrers 
anys s’han organitzat diferents esdeveniments esportius vinculats a la igualtat de gènere, que han 
esdevingut un referent en l’impuls de l’esport femení. 
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

4.7.1. Incloure la 
perspectiva de gènere 
a les polítiques de 
gestió esportiva per a 
garantir la plena 
igualtat d’accés, 
participació i 
representació de les 
dones  

Accions formatives en igualtat per a 
associacions i/o escoles esportives 
  
Posada en marxa de recursos i ajudes 
a les associacions i els clubs esportius 
que impulsin accions dirigides a 
fomentar la igualtat entre dones i 
homes a l’esport 

Educació i 
Esports (IME) 

Igualtat, Joventut 
i Drets Cívics 

4.7. Fomentar 
la participació 
de les dones a 
l’esport a tots 
els nivells i rols 
(pràctica 
esportiva, 
participació en 
entitats i 
associacions 
esportives…) 

4.7.2. Incloure la 
perspectiva de gènere 
en la planificació de 
les activitats 
esportives  

Programació d'esdeveniments 
esportius que afavoreixin la 
participació de les dones sense que es 
vinculi a un objectiu d’igualtat o 
solidaritat 
 
Programació d’activitats esportives 
d’equip no competitives de les 
pràctiques esportives amb més 
participació femenina 
 
Accions de promoció de la pràctica 
esportiva exempta d'estereotips de 
gènere 
 
Accions de promoció de la pràctica 
esportiva per a dones majors i dones 
amb diversitat funcional 

Educació i 
Esports (IME) 

 Igualtat, 
Joventut i Drets 
Cívics 

 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 
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(cont.) 
 
4.7. Fomentar 
la participació 
de les dones a 
l’esport a tots 
els nivells i rols 
(pràctica 
esportiva, 
participació en 
entitats i 
associacions 
esportives…) 

4.7.3. Prevenir 
l'abandonament de 
l'activitat física i 
esportiva de les joves 

Activitats de promoció entre els 
joves, amb especial atenció a les 
al·lotes, amb alternatives a la pràctica 
esportiva de competició en clubs per 
a evitar que els i les joves abandonin 
la realització d'exercici físic 
  
Difusió de l'oferta esportiva específica 
per a joves, en col·laboració amb els 
Serveis de Joventut 
 
Sensibilització i conscienciació a les 
famílies de la importància de la seva 
implicació en l'experiència esportiva 
dels infants 

Educació i 
Esports (IME) 

Igualtat, Joventut 
i Drets Cívics 

4.8. Fomentar 
el 
reconeixement 
de la 
participació 
femenina a 
l’esport  

4.8.1. Visibilitzar 
l'esforç i les fites de 
les dones esportives, 
especialment quan es 
trenquen estereotips 
de gènere 

Reconeixement protocol·lari de les 
esportistes que assoleixen fites. 
 
Continuació de les activitats que 
fomentin la visibilització de la pràctica 
esportiva femenina al llarg de l’any, 
en el marc del programa Dona i 
Esport Palmadona  
 
Posada en marxa de fòrums i 
trobades entre esportistes i/o clubs 
femenins i patrocinadors privats, en 
el marc del programa Dona i Esport 
Palmadona  

Educació i 
Esports (IME) 
 
Batlia- 
Comunicació 

  

 
DIMENSIÓ: HÀBITS SALUDABLES I DRETS SEXUALS I REPRODUCTIUS  
 
L’Organització Mundial de la Salut (OMS) defineix la salut com “un estat de complet benestar físic, 
mental i social, i no només l’absència de malaltia” i proposa com a hàbits saludables una alimentació 
adequada, la pràctica d’exercici, el descans, la higiene i la supressió d’hàbits tòxics.  
 
Les accions municipals de promoció de la salut incideixen sobretot en tres àrees temàtiques: els hàbits 
de vida saludables, l’envelliment actiu i la salut sexual i reproductiva.   
 
Els indicadors relatius als estils de vida de dones i homes tendeixen a igualar-se. Les diferències se 
situarien en els hàbits alimentaris, en l’activitat física, en la percepció subjectiva de la salut i en les 
malalties que pateixen. El fet que les dones tinguin una major esperança de vida respecte dels homes no 
implica, necessàriament, un millor estat de salut i una major qualitat de vida. Hi ha diferents factors, 
com les desigualtats socials, econòmiques, culturals..., com també la menor disponibilitat de temps 
propi, que poden limitar la capacitat de les dones per a promoure la pròpia salut.  
 
Pel que fa als drets sexuals i reproductius, la quarta Conferència Mundial sobre la Dona (Beijing, 1995), 
els defineix com el dret de dones i homes a decidir de forma lliure i responsable sobre la seva sexualitat, 
sense estar subjectes a la coerció, la discriminació i/o la violència, podent decidir el nombre de fills/filles 
i disposar de la informació, l’educació i els mitjans per a fer-ho, com també aconseguir el nivell més 
elevat de salut sexual i reproductiva.     
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En la promoció de la salut afectivosexual, per a fomentar una sexualitat segura, s’ha posat èmfasi en la 
prevenció de les infeccions de transmissió sexual i els embarassos no desitjats.   
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

4.9. 
Promoure 
hàbits de 
vida 
saludables  

4.9.1. Desenvolupar 
accions per a la 
promoció d'hàbits i 
estils de vida 
saludables 

Continuïtat de la línia de tallers de 
promoció d'hàbits de vida saludables 
 
Continuïtat de la línia de tallers de 
prevenció, a través del Palmaeduca i en 
cooperació amb les entitats socials per a 
l'atenció a les necessitats de les dones de 
col·lectius desfavorits i/o amb necessitats 
específiques 
 
Accions de promoció i educació de la 
salut, atenent els processos de salut-
malaltia d'alta incidència entre les dones 
(diades, campanyes institucionals...) 
 
Constitució d'una taula de treball sobre 
l'envelliment actiu per a una planificació 
coordinada dels diferents serveis 
municipals que intervenen en aquest 
àmbit 
   
Dotació de més espais a l'aire lliure per a 
la realització d'activitats físiques per a 
persones majors 
 
Incorporació de la perspectiva de gènere 
al Pla municipal de drogodependències 

Sanitat i 
Consum 
 
Educació i 
Esports (IME) 
 
Benestar i Drets 
Socials 
 
Igualtat, 
Joventut i Drets 
Cívics 
 
Infraestructures 
i Accessibilitat 

Districtes 
 
Batlia- 
Comunicació 
 
 

 

Objectius 
generals 

Objectius 
específics 

Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

4.10. 
Promoure 
una educació 
afectivosexual 
amb 
perspectiva 
de gènere 

4.10.1. Fomentar 
actituds positives i 
responsables 
davant les relacions 
afectives i la 
sexualitat  

Revisió de les accions per a la promoció 
de la salut afectiva sexual i correcció, si 
s'escau, de les discriminacions directes o 
indirectes per raó d'orientació sexual, 
identitat de gènere o expressió de 
gènere 
 
Continuïtat de la consulta de sexualitat: 
Sexconsulta 
 
Continuïtat de la línia de tallers de 
prevenció i foment d'actituds positives 
en les relacions afectives i sexuals a 
través del Palmaeduca 
  
Posada en valor d'altres formats, 
iniciatives... per a la promoció de 
l'educació afectivosexual, en paral·lel a 

Sanitat i 
Consum 
 
Igualtat, 
Joventut i 
Drets Cívics 

 Batlia- 
Comunicació 
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l'educació formal, que permetin major 
proactivitat i una major incidència en 
col·lectius en risc 
 
Generació d'activitats de prevenció 
sobre pràctiques de risc que tenen a 
veure amb el consum de pornografia o 
la prostitució com a forma d’oci 
  
Constitució d'una taula de treball sobre 
l'educació afectivosexual per a una 
planificació coordinada dels diferents 
serveis municipals que intervenen en 
aquest àmbit 

 

Eix 5: Drets socials i econòmics 

 

Objectius generals  Objectius específics 

5.1. Integrar la perspectiva de 
gènere en els serveis socials 
municipals 

5.1.1. Integrar la perspectiva de gènere en els processos d'atenció social 

5.1.2. Integrar la perspectiva de gènere en els serveis d'acolliment 

5.1.3. Fomentar l’apoderament de les dones de col·lectius en risc d'exclusió 

5.2. Integrar la perspectiva de 
gènere en les polítiques municipals 
d'habitatge 

5.2.1. Fomentar formes alternatives d'accés a l'habitatge 

5.2.2. Incrementar la disponibilitat de recursos residencials per a donar 
resposta a les necessitats d'habitatge detectades des dels serveis municipals 

5.2.3. Facilitar a les famílies monoparentals amb majors necessitats de 
suport econòmic una reducció de les despeses de gestió de la llar  

5.3. Combatre la pobresa 
energètica atenent les condicions 
de les llars en situació de pobresa o 
risc d'exclusió social 

5.3.1. Millorar les condicions d'habitabilitat i l'eficiència energètica dels 
habitatges 

5.4. Millorar l'accés de les dones a 
llocs de feina de qualitat, en 
especial de les que es troben en 
situacions de risc d'exclusió social 
i/o discriminació múltiple 

5.4.1. Promoure una oferta formativa i una orientació laboral adaptada a la 
diversitat de perfils professionals de les dones 

5.4.2. Fomentar l'autoocupació i la iniciativa emprenedora de les dones com 
a sortida professional 

5.4.3. Promoure accions específiques per a dones que es troben en 
situacions de risc d'exclusió social i/o de discriminació múltiple 

5.4.4. Sensibilitzar les empreses per a la promoció d'un treball de qualitat 

 
DIMENSIÓ: SERVEIS SOCIALS MUNICIPALS  
 
Les desigualtats en les rendes i les dificultats de les dones per a una inserció laboral de qualitat 
condicionen una major situació de vulnerabilitat i pobresa.  
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Les desigualtats econòmiques de dones i homes es reflecteixen en les dues fonts principals d’ingressos. 
Si ens referim al mercat laboral, a les Illes Balears, la bretxa salarial de gènere és del 15,9%, entesa com 
a diferència entre la mitjana de guany salarial brut per hora dels homes i de les dones. Pel que fa al 
sistema de pensions i prestacions contributives, es reprodueixen les desigualtats en la percepció de les 
prestacions per jubilació.  
 
Un altre indicador de la feminització de la precarietat és el fet que les dones recorrin en un major 
percentatge a les prestacions socials: més d’un 70% de les prestacions no contributives per vellesa 
corresponen a dones, i més del 60% de les percepcions de la renda mínima d'inserció (RMI), instrument 
per a aconseguir la inserció i la integració de persones en risc d’exclusió.  
 
Així, les dones representen un poc més de la meitat de les persones ateses als centres municipals de 
Serveis Socials (52,8% el 2015). La proporció de dones s’incrementa quan s’analitzen les dades relatives 
a les intervencions directes: dones adultes (60%) i dones grans (62%). 
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

5.1.1. Integrar la 
perspectiva de gènere en 
els processos d'atenció 
social 

Revisió i modificació, si s’escau, del 
processos d’atenció de TSIF i TSGC 
per a incorporar-hi la perspectiva 
de gènere 
 
Revisió dels processos 
metodològics de registre 
d'informació per a visibilitzar 
l’abast de la feminització de la 
pobresa 
 
Incorporació en els processos de 
treball individual i/o grupal, les 
diferències culturals en els models 
de criança, les relacions familiars... 

Benestar i 
Drets 
Socials 

 

5.1.2. Integrar la 
perspectiva de gènere en 
el serveis d'acolliment 

Ajust dels criteris d’accés i 
intervenció a les necessitats de 
dones soles i dones embarassades 
sense habitatge 

Benestar i 
Drets 
Socials 

  

5.1. Integrar la 
perspectiva de 
gènere en els 
serveis socials 
municipals 

5.1.3. Fomentar 
l’apoderament de les 
dones de col·lectius en risc 
d'exclusió 

Incorporació de la dimensió de 
l’apoderament en les intervencions 
grupals amb dones 
  
Posada en marxa d'un projecte 
pilot que potenciï la creació de 
xarxes de suport entre dones  en 
risc d'exclusió 

Benestar i 
Drets 
Socials 

  

 
DIMENSIÓ: POLÍTIQUES MUNICIPALS D’HABITATGE 
 
Tot i que disposar d’un habitatge digne per a viure-hi és un dret social bàsic de la ciutadania, accedir-hi 
ha esdevingut una problemàtica creixent i un dels àmbits de debat ciutadà. El preu de l’habitatge 
continua a l’alça a les Illes Balears, que han esdevingut una de les comunitats autònomes més cares per 
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a llogar i, la segona, per a comprar. Mostra d’aquesta preocupació és l’Oficina Antidesnonaments, de 
recent creació (2015). 
 
Les polítiques municipals d’habitatge centren la seva activitat en la intermediació en el lloguer 
d’habitatges, la gestió del parc immobiliari d’habitatges de protecció, l’atenció i la intervenció amb 
persones afectades per desnonaments i altres emergències socials. 
 
Les despeses d’habitatge constitueixen una de les despeses principals de les llars i, per tant, un altre 
indicador de pobresa. L’Àrea de Benestar i Drets Socials i l’Àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i 
Habitatge Digne gestionen ajudes econòmiques per a cobrir necessitats bàsiques d’habitatge, que 
serveixen principalment per a fer front al pagament de despeses pendents de lloguer, però també per a 
cobrir les derivades dels subministraments bàsics (aigua, llum..). Un nivell baix d’ingressos familiars, una 
baixa eficiència energètica de l’habitatge i un alt impacte del cost de l’energia al pressupost familiar són 
fets que poden condicionar l’aparició de situacions de pobresa energètica. El sistema de tractament de 
les dades estadístiques dels serveis municipals no permet valorar l’impacte de gènere, quan el risc de 
feminització de la pobresa és més elevat 
 
Un altre element per a considerar és la composició de les llars. L’anàlisi demogràfica de Palma ha posat 
de manifest, per una banda, l’augment de les llars monoparentals i de les llars unipersonals, on 
destaquen les formades per dones majors de 65 anys.  
 

Objectius 
generals 

Objectius específics Accions 
Àrea 
referent 

Àrees 
col·laboradores 

5.2.1. Fomentar 
formes alternatives 
d'accés a l'habitatge  

Difusió d'experiències d’habitatge 
col·laboratiu (cohousing), en especial 
per a col·lectius com les dones majors 
 
Redacció de projectes d'habitatge 
compartit i/o intergeneracional 
 
Servei de mediació per a les persones 
que comparteixen habitatge sense 
vincle familiar i/o per als projectes 
d’habitatge col·laboratiu 

Model de 
Ciutat, 
Urbanisme i 
Habitatge 
Digne 
(PMH) 
 
Benestar i 
Drets 
Socials 

  

5.2. Integrar la 
perspectiva de 
gènere en les 
polítiques 
municipals 
d'habitatge 

5.2.2. Incrementar 
la disponibilitat de 
recursos 
residencials per a 
donar resposta a les 
necessitats 
d'habitatge 
detectades des dels 
serveis municipals 

Disposició d'habitatge per a llars 
unipersonal, segons els nous perfils 
poblacionals detectats als serveis 
(dones majors, homes i dones en 
processos de ruptura de parella, dones 
soles entre 45-65 anys…) 
 
Revisió dels criteris d'adjudicació dels 
HPP per a facilitar una major mobilitat 
d'entrada i sortida al parc d'habitatge 
públic de gestió municipal 
  
Revisió permanent del Catàleg i el 
Reglament de concessió de prestacions 
econòmiques en concepte d'habitatge 
per a ajustar-se als canvis del mercat 
immobiliari 

Model de 
Ciutat, 
Urbanisme i 
Habitatge 
Digne 
(PMH) 
 
Benestar i 
Drets 
Socials 
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Objectius 
generals 

Objectius específics Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

(cont.) 

 

5.2. Integrar la 
perspectiva de 
gènere en les 
polítiques 
municipals 
d'habitatge 

5.2.3. Facilitar a les 
famílies 
monoparentals 
amb majors de 
necessitat de 
suport econòmic 
una reducció de les 
despeses de gestió 
de la llar 

Introducció de bonificacions per a llars 
monoparentals (subministrament de 
serveis d'aigua, impost sobre béns 
immobles i taxa per servei de 
tractament de residus sòlids urbans) 

Ecologia, 
Agricultura i 
Benestar 
Animal 
(EMAYA) 
 
Economia, 
Hisenda i 
Innovació 

  

5.3. Combatre 
la pobresa 
energètica 
atenent les 
condicions de 
les llars en 
situació de 
pobresa o risc 
d'exclusió 
social 

5.3.1. Millorar les 
condicions 
d'habitabilitat i 
l'eficiència 
energètica dels 
habitatges 

Anàlisi de la pobresa energètica de 
Palma, prioritzant col·lectius i barris a 
partir d’indicadors de vulnerabilitat 
 
Posada en marxa d'un projecte 
ocupacional per a la realització 
d’auditories domiciliàries per a l’estalvi 
i l’eficiència energètica, prioritzant les 
llars unipersonals de dones grans/llars 
monoparentals 
 
Millora de l’accés a la informació dels 
recursos per a reduir la factura dels 
subministraments bàsics de la llar 

Ecologia, 
Agricultura i 
Benestar 
Animal 
(EMAYA) 
 
Turisme, 
Comerç i 
Treball 
(PalmaActiva) 

Benestar i Drets 
Socials 

 
DIMENSIÓ: POLÍTIQUES ACTIVES D’OCUPACIÓ 
 
Des d’una perspectiva de gènere, el mercat laboral es caracteritza per una forta segregació horitzontal i 
segregació vertical, fruit d’una socialització diferenciada de gènere. Altres trets destacats són una 
menor participació femenina al mercat de treball, una alta temporalitat i una breu durada de les 
contractacions.  
 
La responsabilització de les tasques domèstiques i de cura condiciona les entrades i les sortides del 
mercat laboral. De fet, les diferències de gènere més importants en la contractació es troben en les 
franges d’edat de majors de 60 anys, i dels 35 a 39 anys, moments en què és més habitual una 
interrupció en la trajectòria laboral de les dones, per la maternitat i/o per assumir responsabilitats de 
cura. 
 
Els serveis municipals d’inserció i millora de l’ocupabilitat treballen en diferents àmbits: l’orientació 
laboral per a persones desocupades, per a l’emprenedoria, la intermediació i la formació. D’aquests 
serveis, les dones representen aproximadament el 50% de les persones ateses.  Cal esmentar que no hi 
ha mesures positives ni accions específiques per a les dones en situació de major vulnerabilitat en 
l’accés al mercat de treball. 
 

Objectius 
generals 

Objectius 
específics 

Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 
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5.4.1. Promoure 
una oferta 
formativa i una 
orientació laboral   
adaptada a la 
diversitat de 
perfils 
professionals de 
les dones 

Revisió, amb criteris de gènere, de 
l’oferta formativa i dels serveis 
d'orientació laboral, i correcció,  si 
s’escau, dels biaixos de gènere. 
 
Realització, de forma permanent, de 
mòduls flexibles de formació en 
habilitats bàsiques prelaborals, com a 
resposta a les carències formatives de 
la població. 
 
Accés de les dones a iniciatives 
formatives i/o projectes d’inserció 
laboral en nínxols d’ocupació 
emergents o valorats pel mercat de 
treball: reserva de quotes de 
participació femenina no inferiors al 
40%. 

Turisme, 
Comerç i 
Treball  
(PalmaActiva) 

  

5.4.2. Fomentar 
l'autoocupació i 
la iniciativa 
emprenedora de 
les dones com a 
sortida 
professional 

Promoció d'una línia d'autoocupació 
per a dones en situació de risc 
d'exclusió:  microcrèdits /  mentores. 
 
Divulgació de les mesures d'acció 
positiva per a dones emprenedores. 
 
Realització d'accions per a visibilitzar 
l'emprenedoria femenina i  l'economia 
social feminista. 

Turisme, 
Comerç i 
Treball 
(PalmaActiva) 

  

5.4. Millorar 
l'accés de les 
dones a llocs de 
feina de qualitat, 
en especial de les  
que es troben en 
situacions de risc 
d'exclusió social 
i/o  discriminació 
múltiple 

5.4.3. Promoure 
accions 
específiques per 
a dones que es 
troben en 
situacions de risc 
d'exclusió social 
i/o de 
discriminació 
múltiple  

Realització de projectes ocupacionals 
dirigits a determinats col·lectius, com 
les dones majors de 50 anys que han 
interromput les trajectòries laborals 

Turisme, 
Comerç i 
Treball  
(PalmaActiva) 

  

 

Objectius 
generals 

Objectius 
específics 

Accions Àrea referent 
Àrees 
col·laboradores 

(cont.) 

 

5.4. Millorar 
l'accés de les 
dones a llocs de 
feina de qualitat, 
en especial de les  
que es troben en 

5.4.4. 
Sensibilitzar les 
empreses per a la 
promoció d'un 
treball de qualitat  

Identificació de situacions de 
discriminació directa i indirecta per 
motiu de gènere en les accions 
d'intermediació laboral 
 
Campanya de sensibilització orientada 
als estereotips sexistes del mercat 
laboral i a la promoció d'unes 
condicions de treball dignes, en  
especial a les professions altament 

Turisme, 
Comerç i 
Treball 
(PalmaActiva) 
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situacions de risc 
d'exclusió social 
i/o  discriminació 
múltiple 

feminitzades i precaritzades 

 

Annexos 

Annex 1. Marc normatiu de referència  

 
Estatal 
 
- Codi civil (1889) 
- Constitució espanyola (1978) 
- Llei 19/1994, de 23 de desembre, de protecció de testimonis i pèrits en causes criminals 
- Llei orgànica 10/1995, de 23 de novembre, del Codi penal 
- Llei 35/1995, d’11 de desembre, d’ajudes i assistència a les víctimes de delictes violents i contra la 

llibertat sexual 
- Llei 1/1996, de 10 de gener, d’assistència jurídica gratuïta 
- Llei orgànica 11/1999, de 30 d’abril, de modificació del Codi penal en matèria de violència sexual 
- Llei orgànica 14/1999, de 9 de juny, de modificació del Codi penal en matèria de protecció a les 

víctimes de maltractament 
- Llei 39/1999, de 5 de novembre, de conciliació de la vida familiar i laboral dels treballadors i 

treballadores 
- Llei 27/2003, de 31 de juliol, reguladora de l’ordre de protecció de les víctimes de violència 

domèstica 
- Llei orgànica 11/2003, de 29 de setembre, de mesures concretes en matèria de seguretat ciutadana, 

violència domèstica i integració social dels estrangers 
- Llei orgànica 1/2004, de 28 de desembre, de mesures de protecció integral contra la violència de 

gènere 
- Reial decret 199/2006, de 17 de febrer, de modificació del Reglament de suport a les víctimes de 

delictes violents i contra la llibertat sexual 
- Reial decret 253/2006, de 3 de març, pel qual s’estableixen les funcions, el règim de funcionament i 

la composició de l’Observatori Estatal de Violència sobre la Dona 
- Llei orgànica 39/2006, de 14 de desembre, de promoció de l’autonomia personal i atenció a les 

persones en situació de dependència 
- Llei orgànica 3/2007, de 22 de març, d’igualtat efectiva entre dones i homes 
- Llei 9/2009, de 6 d’octubre, d’ampliació de la durada del permís de paternitat en els casos de 

naixement, adopció o acollida 
- Llei orgànica 2/2010, de 3 de març, de salut sexual i reproductiva i de la interrupció voluntària de 

l’embaràs 
- Llei orgànica 11/2015, de 21 de setembre, per a reforçar la protecció de les menors i les dones amb 

capacitat modificada judicialment en la interrupció voluntària de l’embaràs 
 
Autonòmic 
 
- Llei 5/2000, de 20 d’abril, de creació de l’Institut Balear de la Dona 
- Llei 6/2002, de 21 de juny, de modificació de la Llei electoral de les Illes Balears 
- Llei 1/2007, de 28 de febrer, de l’Estatut d’autonomia de les Illes Balears 
- Llei 4/2009, d’11 de juny, de serveis socials a les Illes Balears 
- Llei 8/2016, de 30 de maig, per a garantir els drets de lesbianes, gais, trans, bisexuals i intersexuals i 

per a erradicar l’LGTBI fòbia 
- Llei 11/2016, de 28 de juliol, d’igualtat de dones i homes 
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Municipal 
 
- Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears 
- Llei 23/2006, de 20 de desembre, de capitalitat de Palma 
 

Annex 2. Agraïments 

 
A les entitats que han participat en la diagnosi i l’elaboració del Pla d’igualtat de gènere: 
Ben Amics 
Fundació Rana 
Creu Roja  
Casal Petit - Congregació de Germanes Oblates  
Metges del Món 
Associació La Iniciativa 
Federació d’Associacions de Veïns de Palma 
Confederació d’Associacions Empresarials de les Illes Balears (CAEB) 
Unió Sindical Obrera - USO 
Unió General de Treballadors - UGT 
Comissions Obreres - CCOO 
Fundació Salud y Comunidad 
Atenzia 
Fundació IRES 
Dones d’Esquerres  
Dones Educadores 
Treball Solidari 
STEI. Secretariat de la Dona  
Mujeres en Igualdad 
Grup de Recerca Desigualtats, Gènere i Polítiques Públiques (UIB) 
IB-Salut 
 
A totes les entitats del Consell de Dones, pel seu suport i l’assistència a les reunions. 
 
Als grups polítics municipals de l’Ajuntament de Palma: 
Grup Partit Popular 
Grup Ciutadans 
Grup Partit Socialista Obrer Espanyol  
Grup Més per Mallorca 
Grup Podem 
 
Al personal municipal que ha participat a la comissió tècnica del Pla o a les taules de treball: 
 
De l’Àrea de Benestar i Drets Socials 
Maria Rosa Galiano, comissió tècnica  
Antònia Roca, del Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social 
Marga Càmara, de l’Equip d’Acolliment i Urgències  
 
De l’Àrea d’Educació i Esports 
Marga Massot, comissió tècnica, en representació de l’IME 
Margalida Munar, comissió tècnica, en representació d’Educació 
Maria Antònia Fiol, del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants  
 
De l’Àrea de Turisme, Comerç i Treball  
Tina Horrach, comissió tècnica, en representació de PalmaActiva 
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Auba Vanrell, comissió tècnica, en representació de PalmaActiva 
 
De l’Àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne 
Joana Maria Andreu, comissió tècnica  
Pilar Simon, de l’Oficina del Pla General d’Ordenació Urbana de Palma 
Maria Antònia Palmer, del Patronat Municipal de l’Habitatge  
Carmen Ligero, del Patronat Municipal de l’Habitatge 
Margalida Cladera, de l’Oficina Antidesnonaments 
De l’Àrea de Participació Ciutadana i Coordinació Territorial  
Maria Magdalena Obrador, comissió tècnica 
Antònia Casas, comissió tècnica 
 
De l’Àrea d’Ecologia, Agricultura i Benestar Animal  
Helena Galmés, comissió tècnica, en representació d’EMAYA 
Jaume Campamar, comissió tècnica, en representació d’EMAYA 
Amparo Cañellas, comissió tècnica  
 
De l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat 
Margalida Canals, comissió tècnica  
Catalina Tomàs, comissió tècnica  
Virgínia Abraham, coordinadora general de l’Àrea 
 
De l’Àrea de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i Política Lingüística 
Damià Sans, comissió tècnica  
Miquel Vives, del Servei d’Assessorament Lingüístic 
 
De l’Àrea de Funció Pública i Govern Interior 
Raquel Cucarella, comissió tècnica 
 
De l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació 
Dolors Guardiola, comissió tècnica, en representació de l’IMI 
 
De l’Àrea de Seguretat Ciutadana 
Jaume Pla, comissió tècnica 
Cati Sastre, comissió tècnica 
 
De l’Àrea de Mobilitat 
Sebastiana Ferrando, comissió tècnica  
Pilar Martín, del Servei d’Atenció al Client i Màrqueting de l’EMT 
 
De l’Àrea de Sanitat i Consum 
Margalida Pujadas, del Centre Municipal de Salut 
 
De l’Àrea d’Igualtat, Joventut i Drets Cívics 
Antoni Colom, de la Secció d’Igualtat 
Mercedes Pérez, de la Secció d’Igualtat 
Aida Tristán, de la Secció d’Igualtat 
Blanca Palomo, del Servei d’Atenció Integral a Víctimes de Violència de Gènere 
Enrique Collazo, del Servei d’Acolliment Municipal 
Cristina Alises, de la Secció de Joventut 
Elisabet Palau, del Servei de Dinamització de Joves Dinamo  
Ana María Madrid, de Palmajove 
 
També han participat en l’elaboració del Pla les següents persones de l’Àrea d’Igualtat, Joventut i Drets 
Cívics:  
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Margalida Simonet, de la Secció d’Igualtat 
Eulalia Allés, de la Secció d’Igualtat 
Marta Bonnail, de la Secció d’Igualtat 

 
Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, el Ple de l'Ajuntament se'n dóna per 
assabentat de: 
 
"1r. DONAR COMPTE al Ple Municipal que durant el període d’exposició pública del   PLA 
D’IGUALTAT DE GÈNERE DE PALMA (2017-2021), NO s’ha presentat cap al·legació o 
suggeriment, per la qual cosa s’ha d’entendre que aquest Pla resta aprovat definitivament tal 
com adverteix el punt 5è de l’acord de Ple núm. 20171026 de 26 d’octubrede2017, on s’aprova 
inicialment. 
 
2on.- PUBLICAR al BOIB el text íntegre del PLA D’IGUALTAT DE GÈNERE DE PALMA (2017-2021). 
 
FOD 11. Aprovar expedient col·lectiu d'anul·lació d'obligacions reconegudes pendents de 
pagaments, procedents d'exercicis tancats 1993 a 2013 per import de 148.763,28€ 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno sí, esto es una simple regularización de obligaciones que están prescritas o que no tenían 
registro.” 

 
Es proposa: 
 
"PRIMER. Aprovar l’expedient col·lectiu d’anul·lació d’obligacions reconegudes pendents de 
pagament, procedents d’exercicis tancats, per import de 148.763,28 euros, corresponents als 
exercicis 1993 a 2013, segons el desglossament i detall per any i concepte que s’expressa en el 
llistat que s’adjunta com a Annex I. 
 
SEGON. Ordenar, una vegada aprovat l’expedient, l’exposició pública de l’acord assolit, 
mitjançant edicte que es publicarà al Butlletí Oficial de la Comunitat Autònoma de les Illes 
Balears i en el Tauler d’anuncis d’aquest Ajuntament, de cadascun dels saldos relacionats de 
l’acord d’aprovació inicial de l’expedient de prescripció, per tal que puguin presentar les 
reclamacions que creguin oportunes, atorgant-los tràmit d’audiència per un termini de quinze 
dies. Un cop finalitzat el termini esmentat, si s’han presentat reclamacions, el Ple disposarà 
d’un termini de tres mesos per resoldre-les i en el seu cas, aprovar definitivament la declaració 
de prescripció. Si no s’han presentat reclamacions, s’entendrà aprovat definitivament l’acord 
una vegada finalitzat el termini de reclamacions. L’acord d’aprovació definitiva declarant la 
prescripció es publicarà en el BOIB. 
 
TERCER. Ordenar la comptabilització de l’acord definitiu de prescripció, realitzant els 
assentaments i  ajustaments comptables que correspongui." 
 
Aprovat  prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 12. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de 20 de desembre de 2017 
relatiu a recuperació de paga extraordinària membres corporació i òrgans directius de 
l'Ajuntament de Palma 
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Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat el Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat 
de l'acord de la Junta de Govern de 20 de desembre 2017 relatiu a: 
 
"Primer. Abonar als membres de la Corporació i als òrgans directius d’aquest Ajuntament la 
resta de la quantitat pendent de pagament fins a completar el 100% de la recuperació de la 
paga extraordinària de desembre de 2012, deixada de percebre com a conseqüència de l’Acord 
plenari de 26 de juliol de 2012, que fou adoptat per equivalència a les mesures previstes per 
l’article 2 del Real decret 20/2012, de 13 de juliol, de mesures per a garantir l’estabilitat 
pressupostària i foment de la competitivitat personal funcionari, aplicables al personal laboral i 
pel personal eventual. 
 
Tot això, tenint en compte l’Acord de la Junta de Govern de 15 de novembre de 2017 que 
acordà abonar al personal funcionari, laboral i eventual la resta de la quantitat pendent de 
pagament fins a completar el total de la recuperació de la paga extraordinària de desembre de 
2012  i atès l’acord del Ple de l’Ajuntament de Palma pres en sessió de 23 de març de 2016 que 
acordà que: "....l’abonament de la recuperació dels imports deixats de percebre com a 
conseqüència de la supressió de la paga extraordinària del mes de desembre de 2012....es durà 
a terme de manera equivalent a la recuperació que s’acordi per a la resta de personal 
municipal....". 
 
Segon. Donar compte d’aquest acord al Ple Municipal." 
 
FOD 13. Reconeixement de deute a l'empresa Agencia Interactiva Balear, per un import de 
377,31€ 
 
Es proposa: 
 
"1. Reconèixer el deute per import total de 377,31 euros (tres-cents setanta-set euros amb 
trenta-un cèntims) a l’entitat  Agencia Interactiva Balear, S.L. (BOGO –CIF  B57689853-) en 
concepte de manteniment de la plataforma web de gestió de cursos de formació el mes de 
setembre 2017 d’acord a la facturació presentada i que es detalla: 
 
Nº factura     Mes             Import 
EMF-17-03 Setembre 377,31 € 
 
2. Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la tramitació 
administrativa i l’abonament de les factures amb càrrec a l’aplicació pressupostària 09. 
92020.227.06 del vigent pressupost de despeses. 
 
3. Notificar l’Acord a l’entitat  Agencia Interactiva Balear, S.L. (BOGO –CIF  B57689853)." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
PRECS I PREGUNTES 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
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“Sí, volia demanar disculpes en nom de l’ajuntament, perquè les informacions que ens havien arribat del 
Sr. Meaurio eren bé molt properes a la família, fins i tot de la família, i és vera que segons les 
informacions que ens han arribat, està sedat amb mort cerebral, però encara no ha mort. Me sap greu, 
disculpeu, i la veritat és que ha estat un incident desagradable. Vagi bé.” 

 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 

 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
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